
3ماه بیمه رایگان برای 3میلیون نفر
در  اجرای طرح جدید دارویار، 3ماه بیمه رایگان برای 

فاقدان بیمه درنظر گرفته شد
مردم برای اطلاع از پوشش بیمه ای خود به سامانه 

بیمه سلامت مراجعه کنند

همه دستاوردهای نشست تهران

تولید  نخستین آنتن 5G ایرانی
 پژوهشگران امیدوارند نمونه اولیه آنتن 5G   ایرانی را 

تا پایان تابستان  نصب کنند

رئیسی: دیپلماسی جدید 
در حال ثمردهی است

نشست سه جانبه تهران، علاوه بر دستاوردهای سیاسی و امنیتی، 
موقعیت اقتصادی ویژه ای را برای ایران فراهم می کند

معمای پرتره گمشده 
مظفرالدين شاه

  موزه دارها در تلاش برای یافتن 
نشانه هایی از تابلوی مفقود شده  

پنجمین شاه قاجار هستند

گفته های مدیر مجموعه 
کاخ گلستان

باستان شناس 
قلابی  دستگير شد

 حمله به جیران
در قسمت 24

تجاری سازی 
میوه های گرمسیری

چهره میدان های شهر 
متحول می شود

 زن جوان زنده ماند تا اسرار 
مرد تبهكار را فاش کند

سازندگان »آهوی من مارال« حكم 
توقف پخش »جیران« را گرفتند

باغ های خرما و گرمسیری ها در 
سیستان وبلوچستان توسعه می یابد

سازه ضریح قلب در میدان الغدیر 
دیروز رونمایی شد
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جایت خالی است

کاپیتان!
بدون داشتن یک کاپیتان مقتدر، شانس پیوند 
دوباره و سریع بازیکن ها بسیار اندک خواهد بود

بعد از حرف و حدیث هایی که درباره احتمال غیبت 
احسان حاج صفی و کریم انصاری فرد در اردوی تیم 
ملی به گوش می رسد، شرایط کاپیتانی تیم ملی نیز 
دشوار شده است. حالا علیرضا جهانبخش به عنوان 
قدیمی ترین عضو تیــم، اصلی ترین گزینه برای 
تبدیل شدن به کاپیتان ایران است. علیرضا البته 
در نبردهای قبلی نیز چنین تجربه ای را به دست 
آورده اســت. با این حال حالا حضور او در اردوها 
به عنوان کاپیتان کمی با گذشته متفاوت خواهد 
شد. به نظر می رسد یکی از دلایل شرایط آشفته 
رختکن تیم ملی به خصــوص در اردوهای اخیر، 
نبودن یک کاپیتان مقتدر در تیم اســت. فوتبال 
ایران اساسا کمتر چنین بازیکنانی تولید می کند 
و نفراتی با خاصیت رهبری تیم در لحظات دشوار، 
کمتر در فوتبال ایران دیده می شــوند. علیرضا 
جهانبخش بدون تردیــد مقصر چنین وضعیتی 
نیســت و اینکه بازیکنان تیم ملی برای آرامش و 
کمی حرفه ای گری در اردو حتما شخصی در قامت 
»ناظم« بخواهند نیز کمی قابل نقد به نظر می رسد، 
اما اگر همین حالا چنین شخصیتی در تیم ملی 
وجود داشت، شرایط اردوی تیم کمی بهتر بود و 
همه ماجراهای درونی تیم نیز به سرعت به بیرون 

سرایت نمی کرد.
یکی از نخستین تصمیم های بسیار مهم کارلوس 
کــی روش در تیم ملی، انتخاب کاپیتــان بود. او 
در یک تصمیم نسبتا جنجالی، بازوبند را از علی 
کریمی گرفت و به جواد نکونام تحویل داد. شاید 
این تصمیم در نگاه اول کمی پرریســک بود اما 
نکو در سال های بعدی نشان داد که چه کاراکتر 
قابل اعتمادی برای تیم ملی است. جواد در همه 
سال های بعدی کارلوس کی روش، یک وزنه مهم 
برای ایران بود. کسی که هم رابطه بسیار خوبی با 
مربی تیم داشت و هم در بین هم تیمی ها بسیار 
مقبول بود و به همین خاطر می توانســت رابطه 
خوبی بین آنها برقرار ســازد. کــی روش در همه 
اردوها روی دعوت نکو و مســعود شجاعی با هر 
کیفیتی اصرار داشــت. چرا که می دانست سایر 
بازیکنان تیم چه احترامی به این نفرات می گذارند و 
هرگز به دنبال رقم زدن آشوب در این تیم نخواهند 
رفت. دراگان اسکوچیچ اما شــرایط لازم را برای 
رقم زدن این انتخاب نداشته و اساسا در این مورد، 
نمی توانسته کار خاصی انجام بدهد. او باید خودش 
دست به کار شــود و برای متحد کردن تیم قدم 
بردارد چرا که بدون داشتن یک کاپیتان مقتدر، 
شانس پیوند دوباره و سریع بازیکن ها بسیار اندک 

خواهد بود.
جای یک کاپیتان پرتجربه و با اقتدار در تیم ملی 
ایران خالی به نظر می رســد. کسی که دعواهایی 
شبیه به این را پشت سر گذاشته باشد و به سایر 
نفرات توضیح بدهد که عاقبت چنین ماجرایی، 
اصلا خوب نخواهد بود. کســی کــه بتواند بین 
بازیکنان و مربیان تیم پیوند برقرار کند و همه  چیز 
را به ســاحل صلح برگرداند. به هر حال فوتبال 
ایران به تازگی تغییر نسل داده و هنوز تیم بسیار 
جوانی دارد. آخرین بازمانده های قدیمی تر تیم نیز 
دیگر یا در ترکیب اصلی نیستند یا در اردو دیده 
نمی شــوند. در نتیجه فعلا فوتبال ایران چاره ای 
به جز استفاده از همین ظرفیت فعلی پیش روی 
خودش نمی بیند. باید صبر کنیم تا تیم کمی تجربه 

کسب کند و این سختی ها را نیز پشت سر بگذارد.

تیم سرخابی نکو
در شرایطی که بیشتر نگاه ها در فصل نقل وانتقالات 
معطوف به باشــگاه هایی همچون پرسپولیس، 
استقلال و سپاهان اســت، تنها نماینده آسیایی 
ایران یعنی فولاد خوزستان هم یارگیری جذاب 
و خبرسازی انجام داده است. فولاد بهمن ماه باید 
در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا به 
مصاف الفیصلی عربستان برود؛ تیمی که به دسته 
پایین تر سقوط کرده است. به همین منظور باشگاه 
خوزستانی یارگیری نسبتا خوبی انجام داده است. 
هرچند آنها لوسیانو پریرا مهاجم برزیلی و کهنه کار 
خود را از دست دادند، اما 8بازیکن را به طور قطعی 
جذب کرده اند که 5نفر از آنها ســابقه حضور در 

پرسپولیس و استقلال را دارند.
جواد نکونام در این تابستان سعید آقایی و احسان 
پهلوان، دفــاع و وینگر پرســپولیس را خرید تا 
شــاید کلا جناح چپ تیمش را به آنها بدهد. در 
سمت راســت هم او وریا غفوری، چهره خبرساز 
این روزهای فوتبال ایران را خرید و نیز فرشــید 
اسماعیلی، هافبک پیشین استقلال را از لیگ قطر 
جذب کرد. در خط حمله هم علی قربانی ازجمله 
دیگر خریدهای سرخابی فولاد بود؛ بازیکنی که 
سابقه حضور در استقلال را دارد. جالب است که 
از قبل هم بازیکنانی مثل شــهاب گردان، مهدی 
شیری و پاتوسی با تجربه حضور در 2 قطب سنتی 
فوتبال ایران در فولاد حضور دارند. آرش رضاوند و 
عارف آقاسی هم بین 2 نیم فصل پارسال از استقلال 
به فولاد آمدند که البته آقاسی به جمع آبی پوشان 
برگشت. در نتیجه نکونام در لیگ بیست ودوم تیمی 

جذاب، آشنا و احتمالا پرقدرت خواهد داشت.

فوتبال ایران

   پنجشنبه     30 تیر  1401     21  ذی الحجه  1443       سال سی ام          شـــماره  8548

کریم، گمشده پرسپولیس؟
تلاش پرسپولیسی ها برای تماس با انصاری فرد 

نتیجه نداده. کریم خیال بازگشت به ایران را ندارد 
اما شاید به خاطر تیم ملی برنامه هایش را عوض کند

والیبال ایران برای رسیدن به 
جمع 4تیم برتر ساعت 23:30 
امشب با لهستان بازی می کند

ضربه را محکم تر بزن

18
20

مرد بازنده
حميد استيلي در آستانه بركناري از پست سرپرستي تيم ملي قرار دارد

او از زماني كه به عنوان بازيكن بازنشسته شده، تقريبا در هيچ پستي موفق نبوده است

 روز مانده تا 
جام جهانی

 روز مانده تا 
ليگ برتر

 روز مانده تا 
ليگ برتر

 روز مانده تا 
ليگ يک

 روز مانده تا 
سری آ

 روز مانده تا 
لاليگا

 روز مانده تا 
بوندس ليگا

91 76

سوژه روز

مدال المپیک می خواهم
یونس امامی که امسال در 

مغولستان و تونس طلا گرفت، 
حالا عازم مسابقات جهاني است

20

تيم ملی بسكتبال ايران با شكست 

تحقيرآميز مقابل اردن نتوانست به 

جمع 4تيم اول كاپ آسيا صعود كند 

 پايان تلخ
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یادداشت
حجت الاسلام محمدمهدی ایمانی پور؛ رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 

ترمیم یا بازتعریف چارچوب های کلان فرهنگی کشور، 
در برهه کنونی یک الزام محسوب می شود. در گام دوم 
انقلاب اسلامی، هردو جنبه ادراکی و عملیاتی در مواجهه هوشمندانه با شبیخون 
فرهنگی دشمنان باید مورد توجه و استناد ما قرار گیرد. اساسا جهاد تبیین، منبعث 
از همین الگوپردازی جامع و هوشمندانه خواهد بود. اکنون ۴3سال از عمر بابرکت 
انقلاب اسلامی ایران سپری شده است؛ برخی ظرفیت های فرهنگی کشور در خارج از 
مرزها به خوبی فعلیت یافته و برخی دیگر یا هنوز درحالت بالقوه باقی مانده یا باید در 

نحوه استفاده از ابزار های لازم برای انتقال آنها به جهانیان تجدیدنظر شود.
یكی از کلیدواژگانی که در این خصوص باید مورد اســتناد قرار گیرد، »دیپلماسی 
فرهنگی دانش بنیان« است. دراین خصوص میان دانش محیطی و اقدام های میدانی 
رابطه منطقی وجود ندارد. امروزه منطق انقــلاب و گفتمان رهبر معظم انقلاب در 
جهان خریدار دارد. ما حرف های تازه فراوانی برای جهانیان داریم، ولی وقتی نوبت 
به ارائه و اقدام می رسد، رفتارمان منفعلانه است. برخی بر این باورند که بومی سازی 
اقدام ها و عمل براساس ذائقه محیط، یعنی سانسور بخشی از سخنان حق و تن دادن 
به ادبیات منفعلانه و مصلحت اندیشانه؛ حال آنكه گفت وگو براساس نیاز مخاطب و 

ذائقه او، یعنی اقدام هوشمندانه و فهم درست فرهنگ و زبان محیط مخاطب.
ما باید محتوای فاخرمان را در بسته بندی های شایســته و درخور و در محیط های 
مناســب عرضه کنیم؛ همانطور که در عرضه کالا های غیرفرهنگی عمل می شود. 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، دغدغه مســتمری درخصوص ارائه تعریف 
مبنایی، اولویت بندی، کمی سازی و درنهایت عملیاتی سازی اهداف فرهنگی کشور 
متناسب با زیست بوم های فرهنگی و جغرافیایی در دنیا دارد. همان گونه که مشاهده 

می کنیم، گام های بلند و مهمی باید در این عرصه مهم برداشته شود.
دراین میان، قاعده پررنگی وجود دارد که نمی توان آن را فراموش کرد؛ اینكه جهاد 
تبیین صرفا ماهیتی پدافندی و دفاعی ندارد و جنبه آفنــدی آن را نیز باید درنظر 
گرفت. به عنوان رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، لازم است چنین نگاه 
و باوری را تاحدودی اصلاح کنم! صیانت از فرهنگ کشــور صرفا در گروی ترسیم 
پیوست پدافندی در قبال تكثیر فرهنگ های بیگانه نیست! در گام دوم انقلاب اسلامی 
ایران، ما نیازمند پیوست »آفندی - پدافندی« به صورت همزمان و توأمان هستیم، 
به گونه ای که هردوی این نگاه ها و رویكردها، بتواند ما را به ســوی نقطه ای روشن و 

تعیین کننده رهنمون سازد.
قرار اســت طی روزهای آتی، اجــلاس رایزنان فرهنگی جمهوری اســلامی ایران 
)در سراسر جهان( در تهران برگزار شود. ان شــاء الله این اجلاس را نقطه عطفی در 
شكل گیری مناســبات جدید فرهنگی می دانیم. به عبارتی گویاتر، اجلاس رایزنان 
فرهنگی، فرصتی برای نوســازی و بازتعریف دیپلماســی فرهنگی خواهد بود. این 
بازتعریف، محصور به تاکتیک ها و روش های نوین نبوده و قطعا در نتیجه و خروجی 
این همفكری و هم افزایی جمعــی و مهم، مجاری و ابزارهــای جدیدی نیز دراین 
حوزه )حوزه دیپلماسی فرهنگی کشــور( ترسیم خواهد شد. شعار دهمین نشست 
رایزنان فرهنگی، »دیپلماســی فرهنگی دانش بنیان، همگــرا، صادرات فرهنگی« 
است. اصلی ترین دغدغه ما این است که ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی باید 
به عنوان قرارگاه دیپلماسی فرهنگی جمهوری اسلامی ایران، نقش خود را به عنوان 
یک »راهبر« در مناسبات بین المللی ایفا کند و این مهم محقق نخواهد شد مگر با 

مهندسی و دانش بنیانی در ساختار و رفتار فرهنگی در داخل و خارج از کشور.
براین باوریم که رایزنان فرهنگی ما در سراسر جهان هر یک حكم ظرفیت و مجرای 
انتقال الگوها و مولفه های دیپلماسی فرهنگی دانش بنیان را خواهند داشت. قطعا 
هم افزایی رایزنان فرهنگی ما معطــوف به یک هدف و منظومه گســترده و غنی، 

اصلی ترین رمز موفقیت ما در این حوزه محسوب می شود.

فرصتی برای بازتعریف 
تا همین چند سال پیش، کلمه استندآپ کمدی جایی در دایره دیپلماسی فرهنگی 

لغات آشنای ما نداشــت و کمتر درباره اش شنیده 
بودیم. معدود کســانی بودنــد که اجرای 
برنامه های خنده دار و طنز را برعهده داشتند 
و همه چیز در فیلم ها و ســریال های کمدی 
خلاصه می شد اما از چند سال قبل با اجرای 
برنامه »خنداننده شــو«، ناگهان با مفهوم 

تازه ای آشنا شدیم، استندآپ کمدی....

با مجید افشاری، استندآپ کمدین و مجری شبكه نسیم
مردم ؛ تعیین کننده حد و مرز برای کمدین

9

15

با رابعه اسكویی، بازیگر نقش »طلا« در سریال مستوران
دوست دارم نقش آدم  عجیب را بازی کنم

12

تماشاگران قدیمی فوتبال می دانند که »شاهین« صرفا نام 
یک باشگاه بزرگ در پایتخت نبود. شاهین مکتبی بود 
که مرامنامه اش درس بود و اخلاق و بسیاری از بزرگان 
و تحصیل کرده های فوتبال ایران در این باشگاه رشد 
کردند. رضا وطنخواه از نســل فوتبالیست هایی 
است که از جنوبی ترین محله های تهران فوتبالش 
 را شــروع کرد و در باشــگاه شــاهین به کمال 

رسید...

رضا وطنخواه، ملی پوش سال های دور فوتبال
به علی پروین گفتم فوتبال برای شما

این روزها سریال »مستوران« از شبکه یک سیما در حال پخش 
است؛ سریالی متفاوت که توانسته با جذب 15درصد مخاطبان 

پربیننده تر از سریال هاي دیگر باشد. هرچند به قاعده هر 
فیلم و ســریال دیگری، منتقدان خودش را هم دارد که 

این روزها نقدهایی به آن روا می دارند. البته موفقیت 
این سریال تنها به داستان فیلم و قصه های ماورایی 

آن مربوط نمی شود و نقش آفرینی خوب بازیگرانش 
نیز باعث شده تا در مجموع اثری قابل تأمل شود...

ویژه های  امروز نگاه
پرویز سروری؛نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران

هســتند  مجموعه هایــی  از  شــورایاری ها 
کــه در شــكل گیری مردم ســالاری دینــی 
نقش مهمی ایفــا کردند؛ چراکه در پایین ترین ســطح ســاختاری کشــور 
 یعنی محله ها به عنــوان نمایندگان مردم و بــا آرای آنهــا کاری بزرگ انجام

 می دهند.
به اعتقاد من شورایاری ها توانســتند خدمات شــهرداری  را از سطح به عمق 
محلات ببرند و خدمات به گونــه عدالت محور به عمق محــلات رفت. به طور 
کلی می توان گفت که  شــورایاری ها بلندگوی محلات در شــهرداری ها بودند 
و تلاش می کردنــد خدمات مورد نیاز مــردم را به  عنوان نمایندگان شــان به 
 ســطح محلات منتقل کنند که درصد قابل ملاحظه ای در ایــن مهم توفیق

 به دست آمد.
در این میــان برخی مصوبــه »نظام نامه مدیریــت محله« شــورا را به معنای 
جایگزینی مدیریت محلات به جای شــورایاری ها قلمداد کرده اند، اما واقعیت 
آن اســت که قرار نیســت مدیریت محلات جای شــورایاری ها را بگیرد و ما 
برای اینكه ظرفیت عظیم شورایاری ها حفظ شــود حتی به فرض به سرانجام 
نرســیدن اقدامات، بــرای ابطال حكم شــورایاری ها، در تشــكیلات محلات 
ظرفیت شورایاری ها را وارد کرده ایم و برداشــت مان این است که شورایاری ها 
با تشكیلات مدیریت محله نسبت به گذشــته قدرتمندتر می شوند چراکه در 
هیأت امنای محلات یک ســوم ظرفیت دارند و در مجامــع نخبگان محلات 
تقریبا از تمام ظرفیت های شورایاران انقلابی استفاده شده است. این در حالی 
اســت که مجامع محلی بالاترین ســطح تصمیم گیری در محله ها را دارند؛ به 
این دلیل که تمام برنامه های محله ها بایــد در مجامع مورد تصویب قرار گیرد. 
بنابراین شــورایاری ها نه تنها حذف نشــدند بلكه کامــلا در محلات تثبیت و 
تقویت شدند. حالا به اسم شــورایاری نباشد، اما به اســم نخبگان یا مدیریت 
 محله همچنان فعالیت دارنــد و این عزم جدی مدیریت شــهری برای حفظ

 شورایاری هاست.
این موارد درصورتی است که در شورای شهر پنجم حتی برای ابطال حكم دیوان، 
اعتراض هم نشد و این، یک عملكرد ضدشورایاری به حساب می آید. شورای ششم 
اما از بدو فعالیت، تلاش های زیادی کرده است که شورایاری و فعالیت های آنها 

مجددا احیا شود.
به هر روی نكته مهــم اینكه مدیریت محله قرار نیســت جای شــورایاری را 
بگیرد بلكــه مدیران محلــه فضا را بــاز می کنند تا شــورایاری ها بــا اتكا به 
ظرفیت محلات همچنان بــه مردم خدمت کنند. از ســوی دیگر، ما همچنان 
تلاش مان را برای اســتمرار حیــات شــورایاری ها ادامه می دهیــم و در این 
خصوص رئیس شورای شــهر نامه نگاری کرده اســت و ما نیز در شورای عالی 
استان ها با رئیس قوه قضاییه و سایر مسئولان، احیای شورایاری ها را پیگیری 
کردیم؛ به گونه ای که در جلســه با رئیس قــوه قضاییه بنده بــه نمایندگی از 
همه اعضای شــورا مســئله شــورایاری ها و لزوم حیات آنها را مطرح کردم و 
 همه نمایندگان به دنبال ابطــال رأی دیوان برای احیای دوباره شــورایاری ها 

هستند.
به عبــارت دیگر مدیریت شــهری در 2 خط موازی مســئله شــورایاری ها را 
پیگیری می کنــد؛ به گونه ای کــه همزمان تــلاش می کند حكــم دیوان را 
ابطال کنــد و شــورایاری ها را مجدد به صحنــه مدیریت شــهری برگرداند. 
از طرف دیگر نیز در تلاش اســت با تصویــب مصوباتی، رونــد قانونی جایگاه 
 شــورایاری ها در محــلات تثبیت شــود که ایــن دو خط به صــورت موازی 

پیش  می رود.

پیشروی 2 خط موازی برای 
احیای شورایاری ها

تهران تا پرند، نیم ساعته با مترو
 تست سرد متروی تهران- پرند دیروز با موفقیت انجام شد
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داده نما
گرافیک: حامد یزدانی

بــا تمام تلاشــی کــه در حــوزه معلــولان توســط دولــت ســیزدهم و 
ســازمان های مردم نهــاد انجام شــده، ولی بــاز هــم عقب ماندگی 
در تأمیــن نیازهای معلولان بســیار اســت. رفع نیازهــای معلولان 
نیازمند اعتبارات است که امید است با مســاعدت دولت و مردم 
مشــکل اعتبارات در حوزه های مختلف رفع شود. اینجا نگاهی به 
وضعیت تأمین مسكن معلولان و مددجویان بهزیستی در كشور 

انداخته ایم.

16هزار 
 خانه از ابتدای دولت 

سیزدهم تحویل 
معلولان و مددجویان 
بهزیستی شده است.

160 هزار 
خانه از ابتدای انقلاب 
به معلولان، ایتام و 

زنان سرپرست خانوار 
داده شده.

100 میلیون تومان
 ازسهم ساخت هر 
خانه را بهزیستی در 

اختیار مددجویان قرار 
داده است.

2۸۳6 واحد 
 مسکونی دیروز
 به افراد دارای 

معلولیت و مددجویان 
بهزیستی واگذار شد.

2 هزار میلیارد تومان 
 در بودجه امسال 

برای سازمان 
بهزیستی در نظر 

گرفته شده.

200 میلیون تومان
 ازسهم ساخت هر 

خانه معلولان را بنیاد 
مستضعفان در شهرها 

پرداخت می كند.

۳1 استان كشور
 محل واگذاری 

واحدهای مسكونی به 
معلولان و مدجویان 

بوده است.

۳ سال 
برای ساخت160 هزار 

خانه جدید در طرح ملی 
مسكن برای معلولان 

درنظر گرفته شده.

150 میلیون تومان
 از سهم ساخت هر 

خانه معلولان را بنیاد 
مستضعفان در روستاها 

پرداخت می كند.

155۳000 نفر
  از افراد جامعه دارای معلولیت هستند 
كه در سامانه بهزیستی ثبت شده اند.

75 مترمربع 
 متوسط مساحت  خانه هایی است كه 

در اختیار معلولان و مددجویان گذاشته اند.

سرعت چاپ پول کم شد
 منفی شدن رشد ماهانه پایه پولی 
در دولت سیزدهم  برای دومین بار

۳هزار میلیارد تومان
حجم پایه پولی  در 

خرداد نسبت به ماه 
قبل کم شده است.

5برابر
حجم پایه پولی کشور 

در دولت روحانی 
افزایش یافت.

640میلیارد تومان
 حجم پایه پولی 

خردادماه در کشور 
است.

64۳میلیارد تومان
حجم پایه پولی 

اردیبهشت ماه در کشور 
است.

مسكن برای معلولان
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رویکرد آمریکا به احیای برجام؛ 
زیاده خواهی با چاشنی تهدید

 ســخنگوی وزارت امورخارجه: زمینه برای توافق 
فراهم است و آمریکا نیاز به تصمیم سیاسی دارد

گام های بلند دستگاه دیپلماســی در ائتلاف سازی منطقه ای و 
گسترش همکاری های دوجانبه و چندجانبه با کشورهای همسایه 
در شرایطی است که رایزنی های برجامی نیز با هدف لغو تحریم ها 
علیه ایران همچنان ادامه دارد؛ رویکردی که به نتیجه رســیدن 
آن، بیش از هرچیز نیازمند واقع بینــی طرف های غربی و به ویژه 
آمریکاست، اما واشنگتن از یک سو برای احیای برجام ابراز علاقه  
می کند اما از سوی دیگر رویکرد »تهدید تهران« را کنار نمی گذارد.

به گزارش همشهری، حســین امیرعبداللهیان، وزیر امورخارجه 
در گفت وگــوی تلفنــی اخیر خود بــا جوزپ بورل، مســئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا بار دیگر تصریح کرد که کاخ سفید 
باید »زیاده خواهی ها« و »تردیدهــا« را در قبال رفع تحریم های 
جمهوری اسلامی کنار بگذارد و با واقع بینی در مسیر دستیابی به 

راه حل و حصول توافق گام بردارد.
موضع گیری های اخیر مقام های کاخ سفید، به ویژه پس از حضور 
رئیس جمهور روسیه در تهران، نشان می دهد واشنگتن از تقویت 
روابط راهبردی جمهوری اســلامی و روســیه عصبانی است و 
می کوشد بی ارادگی خود برای رفع تحریم های ظالمانه علیه ایران 
را با فرافکنی و فضاسازی بپوشــاند. جان کربی، هماهنگ کننده 
ارتباطات استراتژیک در شورای امنیت ملی کاخ سفید تهدید کرد 
که اگر ایران به پایبندی به توافق هسته ای بازنگردد، واشنگتن به 

اعمال فشارها بر تهران ادامه خواهد داد.
ند پرایس، سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا نیز در کنفرانس 
خبری اخیر خود با تکرار ادعاهای گذشته درباره جمهوری اسلامی 
گفت که »اگر ایران به وضوح نشان دهد قصدی برای انجام دادن 
این کار ندارد و توافقی که روی میز اســت با پیشرفت های مداوم 
ایران در برنامه هسته ای اش نادیده گرفته شود، ما مسیر دیگری 

در پیش خواهیم گرفت.« 

ارزیابی »مثبت« از مذاکرات دوحه
فضاسازی های اخیر مقام های کاخ ســفید در شرایطی است که 
سخنگوی وزارت امورخارجه در نشست خبری دیروز خود تأکید 
کرد برخلاف ادعای طرف آمریکایی مبنی بر اینکه مذاکرات دوحه 
نافرجام بوده است، گفت وگوهای اخیر »مثبت« بوده و راه را برای 
ادامه مذاکرات و توافق هسته ای باز گذاشته است و جوزپ بورل، 
مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا پیگیر آماده سازی ادامه 
مذاکرات در دوره بعدی است. ناصر کنعانی با بیان اینکه ایران با 
جدیت این موضوع را دنبال می کند و گفت وگوی وزیر امورخارجه 
کشــورمان با بورل نیز در همین راستا بوده است، تصریح کرد که 
»زمینه برای توافق فراهم است و معتقدیم مشکل اساسی برای 
توافق وجود ندارد و آمریکا نیاز به تصمیم سیاسی دارد؛ آنها باید 
تصمیم خود را اتخاذ کنند«. وی به این نکته هم اشــاره کرد که 
واشنگتن باید به مذاکرات از دریچه منافع ملی آمریکا نگاه کند، نه از 
دریچه منافع رژیم غاصب صهیونیستی و جمهوری اسلامی همواره 

خواستار تضمین جدی از سوی آمریکاست.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره چگونگی ادامه مذاکرات عنوان 
کرد: مذاکرات با طرف آمریکایی از طریق واسطه اتحادیه اروپا انجام 
می شود و ایران هیچ گفت وگوی مستقیمی با دولت آمریکا نداشته 
و ندارد و این موضوع با نقش آفرینی اتحادیه اروپا انجام می شود؛ 

چارچوب مذاکرات همواره بر مبنای توافق برجام است. 

 رئیسی: دیپلماسی جدید
 در حال ثمردهی است

رئیس جمهور با ابراز خرســندی از ثمردهی روند حرکت جدید 
دستگاه دیپلماسی کشور و ارتقای کم ســابقه سطح مراودات 
تجاری کشور با همسایگان، از همه دستگاه های اجرایی خواست 
به الزامات و اقتضائات این رویکرد پایبند باشند. به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی ریاست جمهوری، ســیدابراهیم رئیسی در جلسه 
چهارشنبه هیأت دولت به مذاکرات ســران کشورهای ضامن 
روند آستانه و دیدار با روسای جمهور روسیه و ترکیه اشاره کرد و 
گفت: بحمدالله حرکتی که در زمینه تقویت سیاست همسایگی 
در دیپلماسی جمهوری اســلامی ایران، از سوی دولت مردمی 
آغاز شــده در حال نتیجه دادن اســت. در دیدارهای دوجانبه، 
هم آقای پوتین و هم آقای اردوغان بــر اجرای توافقات صورت 
گرفته با کشــورمان مُصِر بودند که این مسئله پیگیری مجدانه 
دســتگاه های مربوطه را می طلبد. رئیس جمهور با اشــاره به 
درخواست رئیس جمهور روسیه از ایران برای تکمیل خط راه آهن 
رشت-آســتارا، به معاون اول خود ماموریــت داد تا با همکاری 
وزارت راه و شهرسازی، روند اجرای این کریدور مهم ترانزیتی را 
پیگیری و زمانبندی دقیق را آغاز و تکمیل آن را ارائه کند. رئیسی 
در ادامه سخنان خود بر ضرورت گفت وگوی مستمر مسئولان 
دستگاه های اجرایی با مردم و پاسخ به ســوالات افکار عمومی 
تاکید کرد و گفت :» این حق مردم است که از اقدامات و روندها 

در دستگاه های اجرایی اطلاع کامل داشته باشند.«

دولت

پیشنهادهای تسلیحاتی ایران به عمان
سرلشکر محمدباقری، رئیس ستادکل نیروهای مسلح در دیدار 
با ســیف بن ناصر الحربی، فرمانده نیروی دریایی عمان با بیان 
اینکه حدود ۱۶سال است که روابط بین نیرو های مسلح 2کشور 
در قالب ارتباط مشــترک ادامه دارد، گفت: جمهوری اسلامی 
از ظرفیت های عمده ای برخوردار اســت که خصوصا در حوزه 
صنعت دفاعی و روابط نظامی هیچ گونه محدودیتی برای ارتباط 
وجود ندارد و تمام امکاناتی که در نمایشگاه وزارت دفاع مشاهده 
کردید، می تواند در اختیار شما قرار گیرد. سرلشکر محمدباقری 
در این دیدار، با اشــاره به اهمیت روابط نظامی 2کشور افزود: 
ایران و عمان از دیرباز دارای روابط نظامــی مطلوب بوده اند و 
امروز نیز این روابط در ابعاد مختلف در حال گسترش است. او 
با اشاره به روابط سیاسی 2کشور گفت: بحمدالله سیاست های 
کشور عمان متعادل است و امروز هماهنگی لازم در حوزه های 
سیاسی و فرهنگی بین 2کشور وجود دارد. در مسائل مربوط به 
امنیت منطقه و سایر موارد هم سیاست های 2کشور، هماهنگ 
و همسو ست. براساس گزارش فارس، رئیس ستاد کل نیرو های 
مسلح گفت: تنگه هرمز و دریای عمان به عنوان منطقه مشترک 
برای هر دو کشور دارای اهمیت حیاتی است و یکی از زمینه های 
همکاری نزدیک 2کشور محسوب می شــود؛ همچنین امروز 
ناوگان های ما در ســواحل 2کشــور رفت وآمد دارند و ما  نیز از 
میزبانی شما نسبت به شناور های نیروی دریایی ایران در بنادر 

عمان قدردانی می کنیم.

دفاعی

قدردانی سوریه از تلاش های 
ثبات ساز ایران

وزیر امور خارجه ســوریه که دیروز وارد تهران شده 
بود، پس  از دیدار با محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس، 
در نشست  خبری با حســین امیرعبداللهیان، وزیر 
امور خارجه نیز شــرکت و از تأکید ایران در نشست 
اخیر در تهران بر حفظ اســتقلال و تمامیت ارضی 
سوریه قدردانی کرد. به گزارش ایرنا، فیصل المقداد 
در این نشست گفت: هیچ  چیزی نمی تواند استقلال 
و حاکمیت ســوریه را تهدید کند، نه برای ترکیه و 
غیرترکیه هیچ سودی ندارد که وارد مرزهای سوریه 
شود و این باعث درگیری بین دولت سوریه و ترکیه 
می شود و بر 2 ملت دوســت و برادر تأثیر می گذارد. 
وی ادامه داد: ما مخالف هرگونــه دخالت ترکیه در 
سرزمین های سوریه و مخالف ایجاد سکونتگاه ها و 
سیاست ترکی سازی هســتیم. امیرعبداللهیان نیز 
در نشست  خبری مشترک با همتای سوریه ای خود 
گفت: نشست آســتانه تلاش کرد کمک کند مسیر 
تحولات سوریه از جنگ و نظامی گری فاصله بگیرد و 

در مسیر سیاسی مسائل حل و فصل شود.

دیپلماسی

سیاست خارجی

این روزهــا تهران بــه کانون 

گفت وگو
دیپلماســی منطقــه ای تبدیل 
شده اســت؛ رایزنی هایی که به 
اذعان کارشناســان از یک سو 
زمینه ساز شــکل گیری نظم منطقه ای جدیدی 
خواهد شد و ازسوی دیگر دستاوردهای اقتصادی 
قابل توجهی را برای جمهوری اسلامی و کشورهای 

منطقه به همراه دارد.
اگرچه سفر همزمان روسای جمهور روسیه و ترکیه 
به تهران با هدف اصلی برگزاری نشست سران روند 
آستانه که ضامن صلح و ثابت در سوریه به شمار 
می رود، انجام شــد، اما گفت وگوهای سیاســی 
- اقتصادی ســیدابراهیم رئیسی با رجب طیب 
اردوغان و ولادیمیر پوتین از عزم همه طرف ها برای 

گسترش همکاری های دوجانبه حکایت داشت.
در این میان آنچه بیش از هرچیز مورد توجه ناظران 
بین المللی قرار گرفت، همگرایی روزافزون تهران و 
مسکو در قبال تحولات منطقه ای و جهانی است؛ 
موضوعی که با واکنش مقام هــای آمریکایی نیز 
مواجه شد که نشان دهنده خشــم واشنگتن از 
همگرایی بیش از پیش تهران و مســکو است. با 
توجه به همین رویکرد هم بــود که نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران در گفت وگویی با شبکه خبری 
سی.ان.ان مدعی شد: »ایران یا می تواند در موقعیت 
وابستگی نسبی به روسیه قرار گیرد؛ درحالی که 
روسیه خود در سطح جهان منزوی شده است و 
فرصت های اقتصادی قابل توجهی ارائه نمی کند 
یا می تواند به برجام برگــردد که نتیجه آن روابط 
عادی تر با کشورهای همسایه، اروپا و بقیه جهان 
خواهد بود.« رابرت مالی همچنین ایران و روسیه را 
به تحریم های بیشتر تهدید کرد؛ حربه ای که حتی 
مقام های آمریکایی نیز در ماه های اخیر به شکست 

و ناکارآمدی آن اعتراف کرده اند.
در چنین شرایطی اما سعدالله زارعی، کارشناس 
مسائل بین المللی می گوید نظم منطقه ای جدیدی 
که برخی کارشناسان معتقدند درحال شکل گیری 
اســت، از مدت ها قبل پدید آمده و آمریکایی ها 
نیز چاره ای جز پذیرش ایــن واقعیت ندارند. وی 
همچنین با اشاره به دستاوردهای برگزاری نشست 
سران روند آستانه در تهران، بر این اعتقاد است که 
این نشست نه تنها تأثیر بی بدیلی در ثبات سازی 
منطقه ای دارد، بلکه چشم انداز روشنی پیش روی 
همکاری های اقتصادی و سیاسی ایران با روسیه 
و ترکیه ترسیم کرده است. گفت وگوی همشهری با 

سعدالله زارعی را در ادامه می خوانید:

برگزاری نشست روند آستانه در تهران 
چه دستاوردهایی را به همراه داشت؟

حضور روسای جمهور روســیه و ترکیه در تهران که 

با هدف شرکت در نشســت روند آستانه انجام شد، با 
دستاوردهای چندوجهی همراه بود که روند تحولات 
آینــده در منطقه و حتــی در ســطح بین المللی را 
تحت تأثیر قرار خواهد داد. یک وجه از دستاوردهای 
این نشست، ثبات ســازی روزافزون در سوریه است؛ 
موضوعی که دســتورکار اصلی حضور سران روسیه و 
ترکیه در تهران به شمار می رفت. یکی از نتایج ملموسی 
که در این نشست، در این حوزه به دست آمد، این بود 
که جمهوری اسلامی و روسیه، رئیس جمهور ترکیه را 
در جریان مواضع صریح خود در قبال تحولات سوریه 
قرار دادند. با توجه به اینکه اکنون صحبت از لشکرکشی 
ترکیه به شمال سوریه در میان است، در جریان نشست 
تهران مشخص شد آنکارا در این زمینه موضع منفعلی 
دارد. دومین نکته بارز در این نشست، این بود که همه 
طرف ها تروریسم در هر شکلی را محکوم کردند؛ حال 
آنکه آمریکا و برخی کشورهای منطقه ای می خواهند 
تروریسم را در 2 قالب »خوب« و »بد« بگنجانند تا در 
مواقع لزوم از آن بهره برداری موردنظرشــان را داشته 
باشند. اینکه ایران، روسیه و ترکیه به صورت مشترک 
عملا خواهان برخورد با هرگونه فعالیت تروریست ها 
در منطقه شدند، نشان می دهد همگرایی ایجاد شده 

دراین زمینه به تحولات آینده شکل خواهد داد.
 این نشســت در حوزه همکاری های 

تجاری و اقتصادی چه نتایجی دارد؟
ابتدا باید به این نکته اشاره کرد که بعد از بحران اوکراین 
و پدیدآمدن برخی تحولات جهانی، شاهد مسدود یا 
پرهزینه شدن برخی راه ها و مسیرهای مبادلاتی در 
جهان بودیم که تبعاتی را نیز برای اقتصاد بین المللی 
به همراه داشــت. درچنین شرایطی برخی از کشورها 
به دنبال دستیابی به مسیرهای کم هزینه تر برای انجام 
مبادلات تجاری خود هستند. در این میان با توجه به 
موقعیت جغرافیایی مناسب ایران، کشورمان می تواند 
بهترین گزینه برای اتصال کشــورهایی مانند چین، 
هند و... به اروپا و بســیاری دیگر از کشورهای جهان 
باشد؛ بنابراین می توان گفت نشست تهران، علاوه بر 

دستاوردهای سیاسی و امنیتی آن برای منطقه، 
موقعیت اقتصادی ویژه ای را نیــز برای ایران 

فراهم می کند.
دیدارهــای دوجانبه ای که 
در جریان نشســت تهران برگزار شد 
تا چه اندازه بــه افزایش همکاری های 

اقتصادی دوجانبه ایران با 
ترکیه و روسیه کمک 

می کند؟
بــارز  وجــه 
نشست تهران، 
ی  هــا ر ا ید د
دوجانبــه ای 
کــه  بــود 

برگزار شد و طی آن همکاری های اقتصادی قابل توجهی 
میان ایران با ترکیه و روسیه شکل گرفت. به نظر من 
یکی از مهم ترین دستاوردهای همگرایی روسیه و ایران، 
امضای قرارداد سرمایه گذاری میان گازپروم روسیه و 
شــرکت ملی نفت ایران به ارزش تقریبی 40میلیارد 
دلاری بود که عمدتا در توســعه پارس جنوبی محقق 
خواهد شد. ازســوی دیگر طرف ترکیه ای نیز با یک 
هیأت پروپیمان اقتصادی به تهران آمده بود. از میان 
8وزیری که بــا اردوغان به ایران آمــده بودند، ۶وزیر 
اقتصادی بودند؛ موضوعی که نشان می دهد دوطرف 
در این حوزه نیز آماده گسترش همکاری های دوجانبه 
هســتند. با توجه به همین موضوع هم بود که حجم 
تفاهم نامه هایی که در دیدار رئیسی و اردوغان به امضا 
رســید، فراتر از ۱0میلیارد دلار برآورد می شود. آنچه 
مشخص است، اینکه دوطرف درحال برداشتن گام های 
بلندی برای ارتقای سطح همکاری های دوجانبه، به ویژه 

در بخش تجاری و اقتصادی هستند.
با توجه به رایزنی های انجام شــده در 
جریان نشســت تهران، می توان ادعا کرد شاهد 

شکل گیری نظم منطقه ای نوینی هستیم؟
چنین نظمی مدت هاست که ایجاد شــده و در حال 
قوام گرفتن اســت. درواقع می توان گفت از زمانی که 
ایران و روسیه در مقابل جریان آمریکایی »ژنو۱« که 
برای راهبری تحولات جنگ در سوریه ایجاد شده بود 
و معادلات غربی ها برای سرنگونی دولت سوریه را کنار 
زدند، شاهد شکل گیری نظم منطقه ای جدیدی بودیم. 
همکاری جمهوری اسلامی و روســیه دراین حوزه از 
سال۱39۶پایه گذاری شد و مدتی بعد هم ترکیه به این 
ائتلاف پیوست. پس از آن بود که در مقابل جریان غربی 
»ژنو۱«، 3قدرت منطقه ای به هم رسیدند و دستورکار 
معینی را برای ثبات ســازی در سوریه تعیین کردند. 
بر همین اساس هم بود که یک سلسله همکاری های 
سیاسی - امنیتی و بعد از آن، سیاســی میان ایران، 
روسیه و ترکیه شکل گرفت و همه طرف ها اقدام هایی 
نیز در این زمینه انجام دادند. اکنون شاهد هستیم 
که ایــن همکاری ها، علاوه بــر حوزه های 
سیاسی - امنیتی، بخش های اقتصادی 
را نیز دربر گرفته است؛ بنابراین می توان 
گفت نشست تهران اکنون در کنار همه 
دستورهای سیاسی و امنیتی، به مدلی 
برای توسعه همکاری های 
اقتصــادی در حوزه های 
گوناگون تبدیل شده است. 
با توجه به چنین رویکردی 
هم هســت که نشست 
سران آســتانه، ائتلاف 
»ژنــو۱« را کنار زده 
و نظــم جدیــدی 
را جایگزیــن آن 

کرده است.
با توجه به تحولات منطقه ای و جهانی، 
مشارکت کشورهای دیگر مانند ترکیه، در ائتلاف 
راهبردی روسیه و ایران تا کجا ادامه خواهد داشت؟

باید درنظر داشت که نشست آستانه تنها دستورکار 
منطقه  نیست  و شاهد تقویت پیمان های منطقه ای 
دیگری هستیم که ایران نیز در برخی از آنها مشارکت 
دارد. در این زمینه پیمان شانگهای را می توان مثال زد. 
گروه بریکس نیز از دیگر پیمان های منطقه ای است 
که با حضور کشورهای درحال توسعه یا ردیف دوم در 
سطح بین المللی ایجاد شده و نقش آفرینی می کند؛ 
بنابراین شاهد حضور ایران در ائتلاف های منطقه ای 
هســتیم که با مشارکت کشــورهای زیادی درحال 
نقش آفرینی است. ازســوی دیگر دیپلماسی فعال 
و مؤثر ایران در حوزه آســیای میانه، مرکزی و قفقاز 
که حدود ۱5کشور را شامل می شود، دستاوردهای 
قابل توجهی را  همراه داشــته اســت. ازسوی دیگر 
دستورکار مشترک ایران، روسیه و چین برای برگزاری 
رزمایش مشترک در دریای کارائیب با حضور ۱0کشور 
دیگر، نشان دهنده تحولات ملموســی است که در 
حوزه اتئلاف سازی ازسوی جمهوری اسلامی محقق 

شده است.
واکنش آمریکا به همکاری های راهبردی 

تهران و مسکو را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
آمریکایی ها به طورکلی به هر چارچوب همکاری که 
در آن نقش نداشته باشند یا نقش شان چندان محوری 
نباشد، حساس هســتند و به آن واکنش منفی نشان 
می دهند. این درحالی است که آنها نمی توانند چارچوب 
همکاری قدرتمندی را  در این زمینــه پدید آورند. با 
توجه به این رویکرد، معتقدم خیلی نباید نگران واکنش 
واشنگتن دراین زمینه بود. آمریکایی ها اعلام کردند 
که همکاری های ایران و روسیه را تحمل نمی کنند، اما 
واقعیت این است که تجربه نشان می دهد نه تنها تحمل 
می کنند، بلکه حتی نمی توانند واکنش مؤثری نشان 
دهند. مثال آن هم سرنگونی پهپادشان ازسوی ایران 

بود که نتوانستند واکنشی نشان دهند.
با توجه به واکنش عصبی واشــنگتن، 
تعمیــق همکاری های راهبردی میــان تهران و 
مسکو چه تأثیری بر مذاکرات برجامی برجا خواهد 

گذاشت؟
نکته اینجاست که مذاکرات برجام با وعده آمریکایی ها 
تاکنون به درازا کشــیده و نتیجه ای هم دربر نداشته 
اســت. آنها ناچارند بپذیرند وقتی برای دستیابی به 
توافق مثبت همکاری نمی کنند، ایــران منتظر آنها 
نمی نشیند و به مسیر خود ادامه می دهد. آمریکایی ها 
توقع دارند درحالی که به تعهدات خود عمل نمی کنند، 
ما در برابر خلف وعده آنها عکس العملی نداشته باشیم؛ 
موضوعی که منطقی نیست و حرکت در مسیر جدیدی 

را ایجاب می کند.

سعدالله زارعی در گفت وگو با همشهری تشریح کرد:

 همه دستاوردهای نشست تهران

ری
هو

جم
ت 

اس
ی ری

سان
ع ر

طلا
اه ا

ایگ
س: پ

عک

 تهران؛ پایتخت دیپلماسی برای صلح
سخنگوی وزارت امورخارجه با اشــاره به روزهای پرکار 
دستگاه دیپلماســی گفت که اکنون تهران به پایتخت 
»دیپلماســی«، »اتحاد بــرای صلــح« و »ائتلاف علیه 
یک جانبه گرایی و نظامی گری« تبدیل و صلح و امنیت به 
افق تهران بر پایه همگرایی و تفاهم درون منطقه ای تنظیم 
شده است. مهم ترین مباحث مطرح شده در نشست خبری 

کنعانی را در ادامه می خوانید:
   امیدواریم اجرای سند همکاری بلندمدت، زمینه ساز 
ارتقای مناسبات ایران و ترکیه شود. در این سند، چشم انداز 
همکاری 2کشــور در حوزه انرژی، آب وهوا، حمل ونقل، 
مبارزه با تروریسم و جرائم ســازمان یافته فرامرزی و... 

وجود دارد.
   مذاکرات ایران و عربستان مثبت و روبه جلو بوده است. 
ارزیابی ما این است که این مذاکرات به اندازه ای دلگرم کننده 
بوده و درحال حاضر می توانیم دور بعدی نشست دوجانبه 
را در بغداد و در سطح مناسبی داشته باشیم و با استفاده 
از دستاوردهای گذشــته، گام جدی و ملموس به سمت 

جلو برداریم.
   ابراز تمایل مقام های عالی رتبه امارات برای اعزام سفیر 
به ایران را به فال نیک می گیریم و این موضوع را نشان دهنده 

شکل گیری فضای مثبت در منطقه تلقی می کنیم.
   بازداشت دیپلمات ایرانی یک فرایند کاملا غیرقانونی و 
نقض فاحش کنوانسیون ۱۹۶۱ وین بوده است و خواست ما 
از دولت بلژیک این است که دیپلمات ایرانی را آزاد و از وی 

اعاده حیثیت کند.
   حکم دادگاه حمید نوری، نقض حاکمیت ایران است و 
جمهوری اسلامی این دادگاه را نمایشی می داند. تشکیل 
چنین دادگاهی نادرست و غلط و همچنین در جهت تطهیر 
یک سازمان تروریســتی بود که دستش به خون هزاران 

شهروند ایرانی آلوده است.
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 با تلاش مهندســان و کارگران، به احتمال فراوان 
تکمیل فاز نخست پروژه متروی تهران- شهر جدید 
پرند بهمن ماه به بهره برداری می رسد؛ مترویی که 
ســاکنان پرند را از دل نگرانی بابت رفت وآمدهای 
روزانه رها کرده و نجات می دهد. آنها سال هاســت 
که منتظرند تا از طریق حمل ونقل ریلی خود را برای 
کسب وکار و اشتغال به شهر تهران برسانند، اما به 
ناچار از خودرو استفاده می کنند؛ موضوعی که باعث 
می شود هر هفته تصادفات هولناکی در مسیر پرند به 

تهران رخ دهد و حتی خانواده هایی داغدار از دست 
دادن سرپرست خود شوند. جدا از این، روزانه هزاران 
لیتر در این مسیر سوخت مصرف شده و حجم بالایی 
ذرات آلاینــده وارد هوا می شــود؛ به همین خاطر 
شــهرداری تهران در این دوره تکمیل این پروژه را 
از طریق تامین منابع مالی به روش های تهاتری با 
همکاری استانداری، مجلس و شرکت عمرانی پرند 
دنبال کرد و اکنون تنها چند گام دیگر تا اتمام این 
خط اقماری باقی مانده است. البته هرچند تزریق 
منابع مالی پروژه طبق برنامــه پیش نرفته   و چند 
ماه تأخیر دارد، اما کارهای مربوط به این پروژه طبق 
برنامه درحال انجام است و درصورت تزریق بموقع 
منابع مالی تا اواخر امسال شاهد افتتاح فاز نخست 

این پروژه و یک خط از این مســیر خواهیم بود. آن 
زمان شهروندان می توانند به جای صرف زمان حدود 
یک ساعت  و نیم برای طی مسیر تهران-پرند، نیم 
ســاعته با مترو این فاصله را بپیماینــد. دیروز نیز 
با حضور اســتاندار تهران، نمایندگانی از مجلس، 
مدیرعامل شرکت مترو، جمعی از مدیران قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا و تعدادی از مدیران شهری 
پایتخت، تست سرد این خط با موفقیت انجام گرفت. 
این تست از فرودگاه امام خمینی)ره( تا ایستگاه پرند 
به طول تقریبی 20کیلومتر صورت گرفت. با پشت 
سرگذاشتن این مرحله اکنون فقط اتمام نازک کاری 
ایستگاه و از آن مهم تر خرید و نصب تجهیزات مورد 

نیاز ایستگاه ها باقی مانده است.

منابعمالیبهزودینقدمیشود
محسن منصوری، استاندار تهران در جریان مراحل 
تست سرد دیروز با اشاره به این موضوع که عمده 
پیشــرفت پروژه متروی تهران- شهر جدید پرند 
به یک ســال اخیر برمی گردد، گفت: »این پروژه با 
نگاه فرابخشی نه دستگاهی، پیش برده شده و در 
تعاملات، روابط مجــری و کارفرمایی جاری نبود. 
قرارگاه خاتم الانبیا، شــهرداری تهران و شــرکت 
راه آهن متروی تهران و حومه بــا یکدیگر جمع و 
تفریق اقتصادی نکردند و هر مجموعه ای هر کاری از 
دستش برآمده طبق تعهدات خود اجرا و عملی کرده 
است. تأمین منابع از محل مولدسازی اراضی شهر 
جدید پرند با مدیریت شرکت شهرهای جدید اتفاق 
افتاده است. تأمین اعتبار کلی فاز اول پروژه انجام 
شده است، اما حدود 1200میلیارد تومان منابع نیاز 
است که با تأمین اعتبار از طریق اراضی، به زودی نقد 
خواهد شد.« به گفته منصوری تا پایان سال، کار به 
مرحله نهایی می رسد و تست گرم هم انجام می شود.

حمایتمجلس
اقبال شاکری، عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی نیز با اشــاره به این موضوع که اعتبار مورد 
نیاز برای تکمیل پروژه متروی تهران- شهر جدید 
پرند در بودجه ســال 1401دیده شده است، گفت: 
»در بودجه امسال دولت ۷00میلیارد تومان بودجه 
برای تکمیل این خط درنظر گرفته است. طبق تفاهم 
بین شهرداری تهران، قرارگاه خاتم الانبیا و شرکت 
عمرانی پرند، فاز نخســت این طرح تا بهمن 1401 
تکمیل می شود. پیش بینی می کنم خط دوم مسیر 
نیز سال آینده با همکاری دســتگاه های اجرایی و 
حمایت مجلس احداث شــود تا سرفاصله حرکت 
قطارها کاهش پیدا کند.« معاون وزیر راه و شهرسازی، 
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل شرکت مادر تخصصی 
عمران شهرهای جدید نیز این موضوع را مورد تأیید 
قرار داد. علیرضا جعفری گفت: »برای تغییر کاربری 
اراضی موردنظر جهت تامیــن منابع مالی توافقات 
حاصل شده و با واگذاری زمین ها از طریق تهاتر، ۷00 
میلیارد تومان در اختیار متروی تهران قرار می گیرد.« 

کارهاطبقبرنامهوزمانبندیپیشمیرود
مسعود درستی، مدیرعامل شرکت متروی تهران، انجام 
تست سرد مسیر خط متروی تهران - شهر جدید پرند 
را موفقیت آمیز عنوان کرد و گفت: »ان شاءالله تا آخر 
سال تست گرم و بهره برداری از متروی تهران- پرند 
انجام خواهد شد. این پروژه تا امروز طبق برنامه پیش 
رفته است. براساس برنامه ریزی ها تا پایان سال یک 
لاین از این مسیر را تکمیل و افتتاح خواهیم کرد و قرار 
است خط 2 این مسیر به سمت واوان هم برای سال 

آینده اجرایی شود.«

تهران تا پرند، نیم ساعته با مترو
 تست سرد متروی تهران- پرند دیروز با حضور استاندار، نمایندگان  مجلس و مدیران شهری با موفقیت انجام شد

فاز نخست حمل ونقل ریلی تهران - پرند به احتمال فراوان بهمن ماه امسال به بهره برداری می رسد

نهضت مناسب سازی و بهسازی میدان های پایتخت به همت سازمان زیباسازی شهر تهران آغاز شده است

چهرهمیدانهایشهرمتحولمیشود
 طی مراســمی با حضور مدیران شهری، المان حجمی 
ضریح قلب در میدان الغدیر )منطقه4( رونمایی شــد. 
اثر و نماد فاخری که هنرمند )میثم حسنی( در طراحی 
و ســاخت آن از ضریح حرم امام علی)ع( الهام گرفتــه و نصب این نماد 
سبب هویت بخشی به میدان الغدیر شــده است. البته در پایتخت هنوز 
هم  میدان هایی وجود دارد که جای خالی آثار هنری هنرمندان توانمند 
کشورمان در آنها احساس می شود؛ به همین دلیل سازمان زیباسازی شهر 
تهران نهضت بهسازی و مناسب سازی میدان ها را آغاز کرده و قرار است با 
این اقدامات، چهره میدان های پایتخت متحول و زیباتر شود. به گزارش 
همشهری، هویت بخشی به ســیما، منظر و میدان های شهری، وظیفه 
سازمان زیباسازی شهر تهران است. گرچه در ادوار گذشته این موضوع 
مغفول مانده، اما در این دوره مدیریت شهری سعی دارد با مشارکت مردم 

و هنرمندان، چهره میدان های پایتخــت را متفاوت کند و به آنها هویت 
ببخشد. نماد ضریح قلب میدان الغدیر حاصل همین سعی و تلاش است؛ 
چرا که به گفته مدیر فرهنگی و هنری سازمان زیباسازی شهر تهران طی 
سال های اخیر هیچ کار محتوایی متناسب با نام این میدان صورت نگرفته 
بود و با تلاش هنرمندان نماد متناسب طراحی و نصب شد. آنطور که مجید 
قادری عنوان کرده »این نماد حدود 10متر ارتفاع دارد و جنس آن فلز است 
و در مدت یک ماه ساخته شده است«. رضا صیادی، مدیرعامل سازمان 
زیباسازی هم در آیین رونمایی از این نماد به همشهری گفت: » میدان ها 
براساس موقعیت و نام شان،  بازطراحی می شوند که این کار به مناسبت عید 
غدیر، از میدان الغدیر شروع شد.« به گفته او تا آخر سال، تعدادی دیگر از 
میدان ها مثل میدان خراسان -که زمانی دروازه خروج شهر به سمت مشهد 

مقدس بوده- متناسب با کارکرد، هویت و نام شان بازطراحی خواهند شد.

رونماییازالمانهایجدید
سازمان زیباسازی بنا دارد هر ماه از یک المان فاخر در میدان های شهر 
رونمایی کند. این موضوع را مجید قادری مطــرح  کردو گفت: »یکی از 
اولویت های سازمان، هویت بخشی به میادین پایتخت است؛ ازاین رو در 
نهضت بهسازی و مناسب ســازی میدان ها، همه جوانب و اقتضائات این 
مکان ها لحاظ شده و امیدواریم بتوانیم هر ماه یک میدان را مناسب سازی 
کنیم و در اختیار مردم قرار دهیم.« البته قرار نیست در تمام میدان های 
شهر المان یا نماد نصب شــود؛ چراکه به گفته معاون فرهنگی و هنری 
سازمان زیباسازی شــهر تهران برخی از میدان ها نیاز به المان دارند، اما 
تعدادی هم نیازمند کارهای گســترده ای مانند حــذف زوائد فیزیکی، 
آرام ســازی جداره ها، گلکاری و... هســتند. قادری در ادامه تأکید کرد: 
»برای اینکه کارها بهتر انجام و نتایج مطلوبی حاصل شــود، میدان ها را 
بررسی و حدود 30میدان )میدان های محمدیه، بسیج و...( را شناسایی 

کرده ایم که باید بهســازی و مناسب سازی شــوند. برای تسریع کارها 
میدان ها اولویت بندی شده و تا پایان ســال حدود 12میدان بهسازی و 
مناسب سازی می شود.در نهضت بهســازی و مناسب سازی میادین به 
موضوع انسان محوری هم توجه شده ودر  میدان هایی که امکان حضور 

مردم در آنها وجود دارد، بهسازی پیاده راه صورت می گیرد.«

نصبنمادمتناسبباناممیدان
برای میدان های پایتخت متناســب با نام و موقعیت جغرافیایی شــان 
المان طراحی و نصب می شــود. این موضوع را معاون فرهنگی و هنری 
سازمان زیباسازی شهر تهران اعلام کرد و گفت: »نام میدان ها براساس 
مصوبه انتخاب شــده اســت و بنابراین می تواند معیار انتخاب باشــد. 
 موقعیت جغرافیایی هم در طراحی و کانسپت )ایده و فکر( المان بی تأثیر 
نیست.«آنطور که مجید قادری گفته، »در برخی از میدان ها که نیاز به 
اقدامات گسترده ای مانند آرام ســازی جداره ها و حذف زوائد فیزیکی و 
همسان سازی تابلوی اصناف و... اســت، قطعاً مردم باید پای کار بیایند؛ 

چراکه با مشارکت شهروندان کارها بهتر و سریع تر انجام می شود.« 

نخستین ایستگاه اتوبوس های تندرو )بی آر تی( با معماری 
ایرانی- اسلامی در بزرگراه بعثت تهران و در محدوده 

شهرداری منطقه ۱۶ به بهره برداری رسید. در اجرای این پروژه 
که در رفیوژ میانی بزرگراه و روبه روی بوستان بعثت انجام 
شد، به فضای سبز و درختان  آسیبی نرسید و این عناصر 
در معماری مورد استفاده قرار گرفتند. به گفته مسئولان 
منطقه در آینده همه ایستگاه های اتوبوس های تندرو در 

محدوده منطقه ۱۶ به سبک معماری ایرانی-اسلامی طراحی 
خواهد شد.

مهدیاسماعیلپورگزارش
روزنامه نگار

تست سرد و تفاوت آن با تست گرم
درتستسردمسیرمترو،شرایطبهاینصورتاستکهزیرسازیوریلگذاریوپلهاییکهدر
طولمسیراحداثوجانماییشدهوهمچنینحرکتقطاررویریلبررسیوآزمایشمیشود؛
بهعبارتدیگرتستسرد،آزمایشیاولیهبهحسابمیآیدوهدفازآنبهرهبردارینیست،
بلکهمقصود،بررسیکارهایانجامشدهبهلحاظاستحکامودقت،جاگذاریدرستریلها
وساختپلهاستتامدیرانپروژهاطمینانحاصلکنندبهلحاظسختافزاری،تمامموارد
درستوبدونخطاصورتگرفتهوهنگامحرکتقطارمشکلیپیشنمیآید.تستگرماما
تستنهاییاستوزمانیانجاممیشودکهتماماجزایپروژهآمادهشدهباشد.بهاینترتیب،

قبلازبهرهبرداریآزمایشنهاییپروژهانجاممیشود.

مکث

زیباسازی

6حوزهشبکهناظرینشهرداری
دبیر شبکه ناظرین مردمی شــهرداری تهران گفت: شبکه  
ناظرین با هدف جلوگیری از فســاد، تخلف، ناهنجاری های 
مدیریتی و... شــکل گرفته و به 2 شــکل درون سازمانی و 

برون سازمانی فعالیت می کند.
به گزارش همشهری، حســین امانلو با بیان اینکه دیدگاه 
ناظرین در ایــن شــبکه دیدگاهی مشــارکت جویانه و نه 
مداخله جویانه اســت و وظیفه فرد فقط گزارش دادن است 
نه اخلال در کار، خاطرنشان کرد: شبکه ناظرین در 6حوزه 
شهرسازی، خدمات شهری، فنی و عمرانی، مالی و حقوقی، 
حمل ونقل و ترافیــک و حوزه فرهنگــی و اجتماعی آماده 

دریافت گزارش ها ست.
وی درخصوص نحوه دریافــت گزارش ها نیــز اعلام کرد: 
زیرساخت های فناورانه این کار آماده شده   و شماره واتساپ 
09122260426 صرفــا برای ثبت پیام هــای تخلفاتی و 
معضلات مربوط به سیستم مدیریت شــهری در مناطق و 

سازمان ها درنظر گرفته شده است.
دبیر شــبکه ناظرین مردمی شــهرداری تهران درخصوص 
ســازماندهی شــبکه ناظرین نیز توضیحاتی را ارائه کرد و 
گفت: در این خصــوص تهران   به 5پهنه شــمال )مناطق 
1، 2و 3(، جنــوب )مناطق 16، 1۷، 18، 19و 20(، شــرق 
)مناطق 4، 8، 13، 14و 15(، غرب)مناطق 5، 9، 21و 22( 
و مرکز )مناطق 6، ۷، 10، 11و 12( تقسیم و برای هر پهنه 
یک سرپهنه انتخاب شده است. اگر شــهروندی با توجه به 
شــرایط ذکر شــده علاقه مند به عضویت در شبکه ناظرین 
بود، می توانــد با شــماره های 96066015 و 96066016 
تماس حاصل کند. همچنین درصــورت ضرورت، تماس با 
ســرپهنه ها از طریق شــماره های 091253۷3181 پهنه 
شمال، 09122198۷60 پهنه شــرق، 09183480501 
پهنه مرکز، 96066016 پهنــه جنوب ، 09121090۷64 

پهنه غرب امکان پذیر است.
امانلو با بیان اینکــه طی 2ماه بالغ بر 300نفر درخواســت 
عضویت در شبکه ناظرین را داشــته اند که پس از مصاحبه 
نهایی و کســب اســتعلامات از مراجع ذیربط فعالیت خود 
را آغاز خواهند کرد، ادامه داد: اگر احســاس کنیم ناظری 

به دنبال سوءاستفاده است، از شبکه حذف خواهد شد.

دیپلماسیشهری
ظرفیتگمشدهدولتها

توجه به موضوع دیپلماسی شهری را باید معلول جهانی شدن 
دانست چرا که این امر مهم باعث تغییر و تحول در ماهیت نظام 

بین الملل و مفهوم حاکمیت شده است.
شــهرها همگام با جهانی شدن و با رشــد فناوری اطلاعات و 
توسعه شبکه های ارتباطی در فضایی متشکل از جریان ها به 
بازیگران اصلی حوزه ارتباط و اقتصاد جهانی تبدیل شده اند.  
شهرها باارتقای جایگاه اقتصادی، سیاسی، فناوری، فرهنگی 
و زیرســاختی خود از توان، نفوذ و اعتبــار کافی برای اجرای 
فعالیت های دیپلماتیک برخوردار می شــوند و در راســتای 
فعالیت های خود شکل نوینی از دیپلماسی را نمایان می سازند 

که از آن با عنوان دیپلماسی شهری یاد می شود.
به این ترتیب در جامعه بین المللی دولت به تدریج جای خود 
را به جامعه بشری ملت ها می دهد و مفهوم و کارکرد حاکمیت 
تعدیل می شود ودر پـی آن مفهوم تابعیت که ناظر بر تکالیف 
افراد در مقابل دولت هاست، جای خود را به مفهوم شهروندی 
که ناظر بر حقوق افراد نسبت به دولت هاست، سپرده است. در 
چارچوب نظم بین المللی جدید، کنشگران متعدد و متنوعی 
در کنار دولت ها ایفای نقش می کنند؛ نهادها و ســازمان های 
شهری، شهرداری و شورای های شهر ازجمله بازیگران جدیدی 
هستند که به عنوان نماینده مستقیم افکارعومی می توانند در 
بسیاری از حوزه های اقتصادی، فرهنگی، هنری، تحقیقاتی و 
حتی سیاسی با دیگر کشورها وارد مذاکرات همه جانبه شوند. 
باکـــاهش محدودیت های جریانات فراملی در دوران جهانی 
شــدن، مقیاس روابط بین شهری و شــبکه های شهری نیز 
به صورت ویژه ارتقا یافت و سطح جهانی برخی شهرها به عنوان 
حلقه واسط شبکه شهری ملی وجهانی به گونه ای بالا رفت که 

در عمل به مهره های ملی تبدیل شدند.
امروزه شهرها در سازمان های بین المللی چندجانبه تمایل به 
افزایش نفوذ خود در سطح بین المللی دارند و در این مسیر از 
ابزارهای قدرت نرم که توانایی شکل دادن خواسته ها از طریق 

جذابیت را دارد کمک می گیرند.
بدین ترتیب ابزار دیپلماسی شــهری ورای دیپلماسی سنتی 
می تواند راه را برای نفوذ شــهرها باز کند. در چنین شرایطی 
شــهرها و منطقه ها باید بتوانند از طریق شبکه ها نقش ویژه 

خود را در اقتصاد مبتنی بر اطلاعات پیدا کنند.
اساسا کارکرد شبکه سازی  و یا بعد مشارکتی دیپلماسی شهری 
ناشناخته تر است، زیرا مشارکت بین المللی به طور معمول هدف 
روابط خارجی نیست، بلکه بیشــتر ابزاری برای دستیابی به 

اهداف عالی تری از قبیل امنیت یا سود اقتصادی بیشتر است.
 بسیاری از کشورها انجمن های شهری دارند که منافع شهرها 
را در ســطح ملی نمایان می ســازند و از آن به شدت حمایت 

می کنند.
به طورکلی به نظر می رسد که هرچه بیشتر می گذرد شبکه های 
بین المللی در مرحله دیپلماتیک جایگزین جامعه بین المللی 
دولت ها می شــوند که شــهرها در شــکل گیری این پدیده 
نقش اصلی را ایفا می کنند. در این میان می توان به ســازمان 
بین المللی مجمع شهرداران آسیایی اشاره کرد که به منظور 
همگرایی و اتحاد بیشتر شهرهای آســیایی، ارائه برنامه های 
نوین مدیریت شهری و تقویت دیپلماسی شهری تشکیل شده 
ودبیرخانه دائم این مجمع بین المللی در تهران مستقر است 
که به بیش از یکصد شــهر عضو خود خدمات فنی، آموزشی، 

مهارتی و برنامه ریزی شهری ارائه می کند.
حال دولت ایران می تواند با حمایت هرچه بیشــتر از چنین 
سازمان های غیرانتفاعی-غیر دولتی نسبت به حل مشکلات 
و موانع ارتباطی خود، زمینِ بازی های غیرممکن را به ممکن 

تبدیل کند.

 فریدون رضوی کیا 
 مدیرعامل شرکت عمرانی کارکنان 

شهرداری تهران
بــوی نامطبــوع استشمام شــده در 
اطــراف دریاچــه، ربطــی بــه مجموعــه 
دریاچــه شــهدای خلیج فــارس و پهنــه 
آبــی آن نــدارد، بلکــه ناشــی از مرداب 
تشکیل شده از فاضلاب  های رهاشده 
برج  های اطراف شــمال دریاچه اســت 
کــه در اطــراف جوی  هــا و دریچه هــای 
انتقــال آب  هــای ســطحی هــم قابــل 
استشمام اســت. اکنون با پیگیری  ها 
و توافقات بین شــهرداری منطقه ۲۲ و 
شرکت فاضلاب تهران، ۲تصفیه خانه 
جدید فاضلاب در منطقه ۲۲ جانمایی  

شده و در شرف احداث است.

 سیدمحمد آقامیری
 رئیس کمیته عمران شورای شهر 

تهران
نبود متولی واحد برای تمام قنات های 
تهران یک ابهام بزرگ است چرا که هر 
ســازمان با توجه به محــدوده فعالیت 
خــود مســئولیت بخشــی از قنات هــا 
را برعهــده دارد. بیشــتر قنات هــای 
غیرفعــال، پــر شــده اند. همچنیــن 
از  بســیاری  خشکســالی  به دلیــل 
قنات ها خشک شــده اند و بلاصاحب 
مانده انــد. مــا به تمــام مســئولانی که 
در فضــای ســبز مشــغول بــه فعالیــت 
هســتند، توصیه کرده ایم که قنات ها 

را شناسایی کنند. 

نقل قول خبر

عکس خبر

نقل قول خبر

یادداشت

خبر

شهردار منطقه ۱۹ از تخریب و تعطیلی 
واحد هــای صنفــی غیرمجــاز تفکیــک 
پســماند در خلازیــر خبــر داد. مهــدی 
هدایــت بــا اشــاره بــه معضــل بــزرگ 
تفکیک پســماند غیرمجاز در ناحیه3 
ایــن منطقــه گفــت: شــهرداری بــا 
حکــم دادســتانی و همــکاری نیــروی 
انتظامــی و پلیــس راهــور اقــدام بــه 
جمع آوری، تخریب و تعطیلی ۲۴واحد 
صنفــی و جلوگیــری از ادامــه فعالیــت 
حدود۲۵۰عامــل غیرمجــاز تفکیــک 

پسماند در خلازیر کرد.

معاون امور مناطق ســازمان مدیریت 
پســماند ضمن اشــاره بــه آغــاز پویش 
تولید خشکاله از پسماند از اواخر سال 
گذشــته، از جمع آوری ۲۴۵۰کیلوگرم 
خشکاله در غرف بازیافت طی یک ماه 
گذشته خبر داد. شادی مالکی گفت: 
پوست میوه و پسماند سبزیجات پس 
از خشک شدن  قابل ارائه به غرفه های 

بازیافت است.

بنابــه اعــلام ســازمان نوســازی شــهر 
تهــران،  پــروژه دژبــاغ کــن در زمینــی 
به مســاحت ۵هــزار مترمربــع در حال 
احداث اســت. در این پــروژه میدانگاه 
عمومــی، کتابخانه، مجموعه ورزشــی  
به ویــژه بــرای بانــوان، زمیــن بــازی 
برگــزاری  بــرای  محلــی  کــودکان، 
کلاس هــای تابســتانی،  جمعه بــازار و 
جشنواره های محلی و غیره پیش بینی 

شده است.

24
مرکز

2450
کیلوگرم

5000
مترمربع

امیرفؤادمحسنی؛کارشناس دیپلماسی

  در مجموع خط متروی تهران ـ پرند 
۵۰ کیلومتر است.

  3۰ کیلومتــر از ایــن خــط قبــلا تــا 
فرودگاه امام به بهره برداری رســیده 
بــود و ۲۰ کیلومتــر باقیمانــده نیز در 

حال تکمیل است.
  انشــعاب متــروی تهــران- پرنــد از 
جنــوب خــط یــک متــرو در ایســتگاه 

شاهد آغاز می شود.
  ایــن خــط، ۵ ایســتگاه مصــوب 
شــامل شــهر آفتــاب، ۲ایســتگاه در 
فرودگاه امام )ره(، واوان و پرند دارد.

طراحی شهر انسان محور
شاپوردیوسالار،معاونفنیوطراحیشهریسازمان

زیباسازیشهرتهران
موضوعطراحیشهریبامحوریتانسانازجملهمواردی
استکهمتأسفانهکمتربهآنتوجهشدهواساسیترین
مشکلدرخصوصمحققشدناینمفهومحاکمبودن
خودروهاورویکردحرکتسوارهاست.گرچهسازمان
زیباسازیتلاشهایزیادیدرراستایشهرانسانمحور
انجامداده،اماهنوزموفقیتیحاصلنشدهوهمچنان
شاهدشهرخودرومحورهســتیم؛بنابرایندرشرایط
کنونیضــرورتداردمتخصصانطراحیشــهریبا
مدیریتشهریهمکاریبیشــتریداشتهباشندتااز
طریقارتباطمیاندانشــگاهوشهرداریبتوانزمینه
مشــارکتنخبگانودانشآموختگانحوزهشهریرا
فراهمکردوباارتقایدانششهریوطراحیفضاهای

شهری،گامیبرایشهرانسانمحوربرداریم.

مکث
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حجم نقدینگی در پایان فصل بهار 

1401بــا رشــدی 37.8درصدی گزارش
نسبت به بهار سال گذشته و رشد 
5.6درصدی نسبت به پایان اسفند سال قبل از کانال 
5100هزار میلیارد تومان عبــور کرد. پیش بینی 
می شود با حفظ این روند حجم نقدینگی تا قبل از 
پایان امســال رکورد 6000هزار میلیارد تومان را 

بشکند.
به گزارش همشهری، نرخ رشد ماهانه نقدینگی که 
در فروردین امسال به منفی 0.2درصد رسیده بود 
در مجموع 2ماه اردیبهشت و فروردین دوباره روند 
افزایشی را تجربه کرد؛ ضمن اینکه در خرداد امسال 
نسبت به اردیبهشت ماه 3.3درصد بر حجم نقدینگی 
افزوده شده است. با این حال بانک مرکزی می گوید: 
حجم پایه پولی در پایان خردادماه نسبت به رقم پایان 
اردیبهشت )28.4هزارمیلیارد ریال( کاهش یافته و 
رشــد ماهانه پایه پولی نیز در خردادماه سال جاری 
منفی )معادل 0.4- درصد( بوده و همچنین رشــد 
نقدینگی در 3ماهه اول امســال در مقایسه با مدت 

مشابه پارسال یک درصد کاهش یافته است.

سهم پول
طبق گزارش بانک مرکزی سهم پول از نقدینگی در 
اسفند سال گذشــته 20.4درصد بوده که در پایان 

خرداد بــه 22.1درصد رســیده و در همین مدت 
سهم شــبه پول از 79.6درصد در اسفند 1400به 
رقم 77.9درصد در پایان فصــل بهار کاهش یافته 
است. تبدیل سپرده های سرمایه گذاری نزد بانک ها 
به سپرده های دیداری یا همان حساب های جاری 
ازجمله دلایل رشــد پول در مانــده نقدینگی بوده 
که نشان دهنده افزایش حجم پول های قابل تبدیل 
شدن به کالاهاست؛ اتفاقی که باعث خواهد شد نرخ 
تورم در بخش کالایی در ماه های آینده استمرار یابد؛ 
زیرا انگیزه مشــتریان بانک ها به سپرده گذاری نزد 
بانک ها به سبب نرخ منفی سود سپرده ها نسبت به 

نرخ تورم در حال تضعیف است.

رفت و برگشت پایه پولی
بانک مرکزی اعلام کرد پایه پولی در خرداد امسال 
نسبت به خرداد سال گذشته 37.8درصد و نسبت 
به اسفند پارسال 6درصد رشد کرده و البته نسبت 
به اردیبهشت 0.4درصد کاهش یافته و حجم پایه 
پولی در پایان فصل بهار امسال به 640هزار میلیارد 

تومان رسیده است. 
این گزارش نشان می دهد سهم خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی در خرداد امســال نسبت به 
خرداد پارســال از پایه پولی رشدی 13.2درصدی 
داشته و خالص سایر اقلام بانک مرکزی هم رشدی 

12.7درصدی را تجربــه کــرده و مطالبات بانک 
مرکزی از بانک ها 6.3درصد بیشتر شده؛ درحالی که 
سهم خالص مطالبات بانک مرکزی از بخش دولتی از 
پایه پولی خرداد امسال منفی 5.4درصد بوده است. 
در مقایسه با اسفند ماه اما سهم خالص دارایی های 
خارجی بانک مرکزی از پایه پولی منفی 3.8درصد 
بوده در حالــی که خالص مطالبــات بانک مرکزی 
از بخش دولتی در حجم پایه پولی خرداد امســال 

16.7درصد برآورد شده است.

روایت رسمی از متغیرهای پولی
بانک مرکــزی می گوید: رشــد 12ماهه نقدینگی 
در پایان خرداد امسال نســبت به رشد دوره مشابه 
ســال قبل 39.4درصد بوده که معــادل 4.1واحد 
درصد کاهش یافته اســت. این گزارش می افزاید: 
پرداخت های دولت در 3ماهه ابتدایی ســال جاری، 
عمدتاً با اتکا به منابع ســپرده ای خود بوده اســت. 
به گفته بانک مرکزی، رشد پایه پولی در پایان خرداد 
پارســال 9.2درصد بوده که در خرداد امســال به 
6درصد رسیده و شاخص چاپ پول در 12 ماه منتهی 
به خرداد امسال معادل 27.8درصد رشد داشته که 
نســبت به رشــد 30.7درصدی مدت مشابه سال 
گذشته کاهشی 2.9واحد درصدی را نشان می دهد.

براساس این گزارش، روند رشد 12ماهه پایه پولی 

سرعت چاپ پول کم شد
منفی شدن رشد ماهانه پایه پولی در دولت سیزدهم برای دومین بار

رشــد دوازده ماهه نقدینگــی منتهی به 
پایان خرداد مــاه 1401 )با پایه همگن( 
نسبت به رشــد دوره مشــابه سال قبل 
)39.4 درصــد(، معــادل 4.1 واحــد 

درصد کاهش نشان می دهد

هواپیماهای زمین گیرشده
نیمی از هواپیماهای مسافربری قابل استفاده در کشور زمینگیر 
هســتند و آن گونه که دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی 
می گوید: »با ممنوعیت فروش بلیت دلاری به خارجی ها و تداوم 
قیمت گذاری دستوری بلیت هواپیما، به تدریج نیمی از ناوگان 

فعال فعلی نیز زمینگیر خواهند شد.«
به گزارش همشــهری، فروش دلاری بلیت بــه اتباع خارجی، 
آخرین ترفند شرکت های هواپیمایی برای غلبه بر هزینه های 
سرسام آور بود که با مخالفت مواجه شد تا دوباره خارجی ها هم 
به لطف قیمت گذاری دستوری، مهمان ایرلاین ها باشند و بلیت 

هواپیماهای ایرانی را زیر قیمت تمام  شده بخرند.

بلیت دلاری ممنوع
انجمن شرکت های هواپیمایی اوایل تیرماه امسال عملًا با صدور 
ابلاغیه ای خطاب به شرکت های هواپیمایی عضو این انجمن از 
آنها خواست تا نرخ بلیت پروازهای داخلی برای مسافران اتباع 
غیرایرانی را به دلار محاسبه و اخذ کنند. در این ابلاغیه، سقف 
قیمت بلیت در پروازهای داخلی زیر یک ساعت 100دلار و برای 

پروازهای بالای یک ساعت 150دلار تعیین شده بود. 
در ادامه اما با ورود وزارت راه و شهرســازی به ماجرا، سناریوی 
فروش بلیت دلاری بــه اتباع خارجی برچیده و مقرر شــد در 
فرایندی برابر، همه بلیت هــای هواپیما با قیمت مصوب ریالی 
به همه اتباع ایرانی و خارجی فروخته شود. این در حالی است 
که ایرلاین ها مدعی هســتند نرخ مصوب برای بلیت هواپیما، 
پاسخگوی هزینه های نگهداری هواپیما و استمرار خدمات رسانی 
نیست و فروش دلاری بلیت به اتباع خارجی، یک راهکار ناگزیر 
برای جبران بخشی از زیان آنها بوده که البته با ممنوع شدن این 
فرایند، عملًا پول بلیت خارجی ها هم باید از جیب ایرلاین ها و 

به صورت یارانه پرداخت شود.

دومینوی بحران ایرلاین ها
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی با بیان اینکه ایرلاین ها با 
سرکوب نرخ مواجه هستند، می گوید: همه هزینه های مرتبط با 
خدمات ایرلاین ها رشد داشته؛ از دستمزد کارکنان که از 40تا 
57درصد رشــد کرده تا نرخ ارز مبنای محاسبه تعرفه واردات 
قطعات که از 4200تومان به بالای 25هزار تومان رسیده است. 
مقصود اسعدی سامانی در گفت وگو با همشهری می افزاید: با 
این رشــد هزینه ها و با اینکه قیمت دلار آزاد و قیمت جهانی 
قطعات و موتور هواپیما نیز بالا رفته اســت، عملًا شرکت های 
هواپیمایی امــکان ادامه خدمات رســانی ندارند و در وضعیت 

بحرانی قرار گرفته اند.
اسعدی ســامانی با اشاره به تبعات شــدید تحریم های 4دهه 
گذشته بر صنعت هوایی کشور، اعلام می کند: در شرایط فعلی 
حدود 50درصد هواپیماهای قابل استفاده کشور به دلیل ناتوانی 
در تأمین مالی خرید قطعه و موتور هواپیما زمینگیر هستند و با 
توجه به بحران شدید مالی در ایرلاین ها، اگر فرایند اشتباه فعلی 
در سرکوب قیمت بلیت هواپیما ادامه پیدا کند، حدود نیمی از 
هواپیماهای فعال کشور نیز به تدریج زمینگیر خواهند شد. او 
در واکنش به ممنوعیت فروش بلیت دلاری به اتباع خارجی نیز 
می گوید: شرکت های هواپیمایی به ویژه از زمان شیوع کرونا با 
شرایط حاد مالی مواجه بوده و از جبران هزینه های جاری خود 
عاجز بوده اند؛ حتی اگر قرار است همچنان از جیب خود یارانه 
بدهند و شرایط را تحمل کنند، توجیهی ندارد که در قبال اتباع 

خارجی نیز این رفتار را داشته باشند.

بلیت مفتی برای خارجی ها
آمارهای انجمن شرکت های هواپیمایی حاکی از این است که از 
مجموع 1.8میلیارد سفر انجام شده در ایران، فقط یک درصد، 
معادل 18میلیون سفر با هواپیما انجام شده که البته از این تعداد 
نیز بیش از نیمی از سفرها به کارکنان دولتی و شرکتی اختصاص 
دارد. برآوردها نشــان می دهد اگر یک ایرانی با میانگین درآمد 
10میلیون تومان یک بلیت هواپیمای یک میلیون تومانی بخرد، 
10درصد حقوق خود را پرداخت کرده؛ درحالی که یک خارجی 
با حقوق 2تا 4هزار دلار بین 1.5تا 0.8درصد حقوق خود را برای 

خرید این بلیت می پردازد.

تاوان قیمت گذاری دولتی
جــلال محمــودزاده، عضو کمیســیون 
کشاورزی مجلس با بیان اینکه هم اکنون 
گندم ایران در کشــور عراق با قیمت هر 
کیلوگرم 18هزار تومان به صورت قاچاق 
خرید و فروش می شــود، می گوید: تأخیر دولــت در پرداخت 
مطالبات کشاورزان گندم کار شــرایط را به نفع واسطه ها رقم 
می  زند. اینکه دولت، مطالبات گندمــکاران را بموقع پرداخت 
نمی کند، یک روی سکه اســت و روی دیگر سکه، آن قیمتی 
است که در بازار تعیین می شود. حالا باید از این نماینده مجلس 
سوال پرسید که وقتی دیگران حاضر می شوند گندم را با قیمت 
بالاتری از کشاورزان بخرند، چه اصراری است که به بهانه قاچاق 
بخواهید قیمت را سرکوب کنید؟ بگذارید کشاورزان از مسیر 
قانونی حاصل دسترنج شان را به قیمت واقعی به دولت یا سایر 
مشتریان بفروشند. اگر هم این اظهارنظر نماینده مجلس با هدف 
تسریع در پرداخت مطالبات گندم کاران صورت گرفته، قاچاق 
خواندن تجارت منطقی نیست. آیا این نماینده مجلس حاضر 
است که کالای خود را با قیمت پایین تر به دولت بفروشد یا اگر 
خریداری بهتر پیدا کرد، حاضر به معامله با نرخ  دولتی می شود؟ 

چرا کشاورزان باید تاوان نرخ گذاری دولتی را بپردازند؟ 

 مجلس پشت 
کارگر و بازنشسته

  خبر: محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس در 
نامه ای بــه رئیس جمهوری اعلام کــرد: 2 مصوبه 
دولت برای کاهش 100هزارتومانی حق مســکن 
مصوب کارگران و افزایش 10درصدی مســتمری 

بازنشستگان به دلیل مغایرت با قانون ابطال شد.

  نقد: هنوز رأی دیوان عدالت اداری برای شکایت 
کارگران و بازنشســتگان در مورد اقــدام دولت در 
کاهــش 100هزارتومانی حق مســکن کارگران و 
افزایش 10درصدی مستمری بازنشستگان صادر 
نشده، اما درنتیجه بررسی های مجلس، هر دو مصوبه 
دولت، مغایر با قانون و باطل اعلام شد، با این کار، حق 
مســکن کارگران به 650هزار تومان بازمی گردد و 
مصوبه افزایش مستمری بازنشستگان نیز باید اصلاح 
شود. این اتفاق یعنی اجرای درست قانون؛ حتی اگر 

در یک طرف ماجرا دولت ایستاده باشد.

چهره روز

نقد  خبر

حمل ونقل با آغــاز به کار دولت ســیزدهم و متأثــر از رویکرد 
انضباط گرایانه دولت و سیاست های پولی و نظارتی 
فعال بانک مرکزی به طور قابل ملاحظه ای کاهشی 
بوده و از 42.6درصــد در پایان تیرمــاه 1400به 
27.8درصد در پایان خردادماه سال 1401رسیده 
است. بانک مرکزی می افزاید: عامل اصلی تغییرات 
پایه پولی در پایان خرداد ماه ســال 1401نسبت به 
پایان سال قبل ناشی از خالص مطالبات بانک مرکزی 
از بخش دولتی با سهمی فزاینده معادل 16.7واحد 
درصد در رشد پایه پولی بوده است. البته مهم ترین 
عامل افزایش سهم خالص مطالبات بانک مرکزی در 
رشد پایه پولی ناشی از کاهش سپرده های دولت نزد 
بانک مرکزی به واسطه اجرای طرح مردمی سازی 
توزیع عادلانه یارانه ها و واریــز یارانه نقدی مربوط 
به 2ماه اردیبهشت و خرداد به حساب افراد مشمول 

یارانه با هدف حمایت از خانوارها بوده است.

کاهش وابستگی دولت به پول داغ
عملکرد مالی دولت در بهار امســال به گفته بانک 
مرکزی نشان می دهد برخلاف دولت گذشته در بهار 
پارسال که کســری بودجه خود را با اتکای به منابع 
حساب تنخواه گردان خزانه و مبتنی بر ایجاد بدهی 
به بانک مرکزی انجام مــی داد، پرداخت های دولت 
سیزدهم در 3ماهه ابتدایی سال 1401عمدتاً با اتکای 

منابع سپرده ای خود بوده است.
این گزارش می افزاید: در بهار امســال بدهی دولت 
به بانک مرکزی به میزان 182هــزار میلیارد ریال 
افزایش یافتــه؛ درحالی که بدهی دولــت در دوره 
مشابه سال 1400در حدود 500هزار میلیارد ریال 

افزایش یافته بود.

کاهش سرعت گردش پول
روایت رســمی بانک مرکزی بیانگر این اســت که 
در پایــان خردادماه ســال 1401، ضریب فزاینده 
نقدینگی به رقم 7.972رسیده که نسبت به پایان 
سال 1400، معادل 0.4درصد کاهش یافته که در 
مقایسه با رشــد ضریب فزاینده نقدینگی در دوره 
مشابه ســال قبل معادل 1.9واحد درصد افزایش 

نشان می دهد.

حجم پایه پولی و نقدینگی از فروردین 1399 تا خرداد 1401 - هزار میلیارد تومان
پایه پولی    نقدینگی 
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5 پنجشنبه 30 تیر 1401
 شماره  8548

 دورهمی اهالی فرهنگ، هنر و رســانه به منظور گرامیداشت یاد و 
خاطره محمدرضا اکبری، کارتونیست فقید، در فرهنگسرای رسانه 
برگزار شد. به گزارش همشــهری،در این مراسم، علاوه بر خانواده 
و دوســتان محمدرضا اکبری، چهره هایی نظیر مهدی شکیبایی 
رئیس فرهنگسرای رسانه، محسن مهدیان مدیرعامل همشهری، 
محمد خدادی مشاور وزیر ارشاد و دبیر کمیته اطلاع رسانی ستاد 
ملی مقابله با کرونا و... حضور داشتند. محسن مهدیان، مدیرعامل 
مؤسسه همشهری، در ســخنانی کوتاه درباره محمدرضا اکبری 
گفت: برای ما رســانه ای ها بهترین روز آن زمانی است که چیزی 
می نویسیم یا چیزی را خلق می کنیم. البته این موضوع یک حس 
حرفه ای نیست، بلکه حسی خدادادی اســت چرا که خلق کردن 
یکی از بارزترین ویژگی خداوند متعال اســت و چنین حسی را در 
مادرها هم می توان دید. وقتی مقولــه خلق کردن به عنوان یکی از 
مهم ترین ویژگی های حق تعالی در بنده اش محقق می شود و در کنار 
خصیصه های خوب دیگری قرار می گیرد، تبدیل به صدقه ای جاریه 
می شود که اطرافیان آن فرد نیز از آن بهره مند می شوند. وی اضافه 
کرد: در این جلسه، دوســتان آقای اکبری نکاتی را بیان کردند که 
خیلی از نزدیکان او از آنها بی خبر بودند. خوشحالم که چنین افرادی 
را در مجموعه همشهری داریم که می توانند به عنوان یک الگو برای 
بقیه مطرح شوند. دانیال معمار، سردبیر روزنامه همشهری هم در این 
گردهمایی گفت: درباره فعالیت حرفه ای محمدرضا اکبری صحبت 
شــد. من می خواهم درباره منش و رفتار او صحبت کنم. به نظرم 
مهم ترین ویژگی او آرامشی بود که در تحریریه روزنامه همشهری 
داشــت. آن قدر آرام و موقر بود که شــاید اگر تصویرسازی های او 
نبود، کسی متوجه نمی شــد که او در مؤسسه همشهری فعالیت 
می کند. آرامشی که او داشت به بقیه منتقل می شد و باعث می شد 
استرس های تحریریه کاهش پیدا کند. فکر می کنم که او مودب ترین 
فردی است که در مؤسسه همشهری دیده بودم. بعید می دانم کسی 
باشد که از او ناراحتی داشته باشد یا شوخی بی ادبانه ای از او دیده 
باشد. ویژگی دیگر محمدرضا اکبری تعهد و نظم او بود. در رسانه 
تعهد کاری از اهمیت بســیار بالایی برخوردار است و محمدرضا 
چنین ویژگی ای را داشت. همسر محمدرضا اکبری نیز طی سخنانی 
بیان داشــت: محمدرضا خیلی کار می کرد و بارها دیده بودم که تا 
صبح بیدار می ماند تا کار کند. خیلی دوست داشت نقاشی بکشد و 
دست به خلق شخصیت بزند. فکر می کنم او یک عاشق واقعی بود. 
امیدوارم که بتوانم پسرش را مثل خودش بزرگ کنم. در پایان این 
مراسم از کاریکاتوری که حامد پاژدار از محمدرضا اکبری کشیده 
بود، رونمایی شد. همچنین هدایایی از سوی فرهنگسرای رسانه و 

مؤسسه همشهری به خانواده این هنرمند فقید اهدا شد.

جشنواره

اکران

چهره

 موفقیت عکاس همشهری 
در جشنواره فیلم و عکس ورزشی

فرشــاد عباســی، دبیر ســرویس 
عکس روزنامه همشــهری برگزیده 
 پنجمین جشنواره بین المللی فیلم 

و عکس ورزشی ایران شد. 
به گزارش همشهری، سیزدهمین 
جشنواره بین المللی فیلم های ورزشی 
ایران و پنجمین جشنواره بین المللی 
فیلم و عکس ورزشی ایران دوشنبه 
شــب و همزمان با عید سعید غدیر 

در مجموعه ورزشــی انقلاب آغاز به کار کرد. جشنواره فیلم های 
سیزدهمین جشــنواره بین المللی فیلم های ورزشــی ایران و 
پنجمین جشنواره بین المللی عکس ورزشی ایران همزمان با عید 
سعید غدیرخم آغاز به کار کرد.در سیزدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم های ورزشی، نکوداشتی برای زنده یاد حمیدرضا صدر برگزار 
شد و در جشنواره فیلم و عکس، فرشــاد عباسی همکارمان در 
روزنامه همشــهری یکی از برگزیدگان بود. تجلیل از اردشــیر 
لارودی، ورزشی نویس پیشکســوت و علی کاوه، عکاس قدیمی 

ورزشی از دیگر بخش های این جشنواره بود.

کمک ۵/۵ میلیاردی به چرخه اکران

رئیس سازمان ســینمایی عنوان کرد که کمک ۵.۵میلیاردی 
سازمان سینمایی به چرخه اکران، هفته آینده واریز می شود.

به گزارش همشهری، محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی در 
سی و پنجمین جلسه شورای معاونان و مدیران سازمان سینمایی 
با اشاره به قول حمایتش از سینماها و چرخه اکران در دوران پس 
از کرونا گفت: »این بسته حمایتی با کمک وزیر محترم و همکاری 
صندوق اعتباری هنر با هدف کمک به رونق مجدد سینماها برای 
فیلم های سینمایی، سالن های سینما، شرکت های پخش و مراکز 
پشتیبانی فنی و سمعی بصری برای نیمه دوم سال ۱۴۰۰ درنظر 
گرفته شده بود که در قالب کمک هزینه و تسهیلات جبرانی به 
بخش های مختلف »فرایند پخــش و اکران فیلم« ازجمله ۲۳۴ 
سالن ســینمای فعال بخش خصوصی در تهران و شهرستان ها 

تعلق گرفت.«
وی همچنین اضافه کرد: »از این رقــم، ۲میلیارد و۷۰۰ میلیون 
تومان برای سالن های سینما، یک میلیارد و۵۰۰ میلیون تومان 
برای فیلم های سینمایی، ۷۰۰میلیون تومان برای مراکز پشتیبانی 
فنی و ۳۰۰میلیون تومان برای مؤسســات فعال در حوزه پخش 

فیلم اختصاص یافته که هفته آینده واریز خواهد شد.«

در پی شــکایت  شــاکی خصوصی به لحاظ نقض 
مالکیت ادبی و هنری و براســاس حکم قضایی، 
توقف پخش سریال نمایش خانگی »جیران« ابلاغ 
شد.   جیران  ۵۵قسمت دارد که تاکنون ۲۳قسمت 
آن پخش شده است؛ این حکم به ساترا ابلاغ شده 
و با توجه به اینکه فیلیمو ابلاغ نشده، این پلتفرم 

روند طبیعی خود را در پخش سریال دارد. 
به گزارش همشهری، ســازندگان سریال »آهوی 
من مارال« که ماه ها پیگیر پرونده جیران بودند، 
حکم توقف پخش ســریال  جیران  را گرفته و این 
حکم به ساترا رسید. براســاس اعلام قوه قضاییه 
هم این حکم پس از بررسی های لازم، در راستای 
ماده۲۹ قانــون حمایت از مولفــان و مصنفان و 
هنرمندان و در جهت حمایت از بزه دیده )شاکی 
خصوصی(، صادر شده است. براساس حکم صادره، 
ادامه پخش سریال با رعایت مالکیت ادبی ممکن 
خواهد بود.  آهوی من مارال  و  جیران  ۲سریال در 
شبکه نمایش خانگی هستند که مهرداد غفارزاده، 
کارگردان  آهوی من مارال، عنوان کرد که داستان 

 جیران  از روی فیلمنامه اش ساخته شد. 
مهرداد غفــارزاده، ماه ها پیگیر ایــن موضوع بود 
و در نهایــت هفته اول خرداد ماه عنوان شــد که 
ســازندگان  آهوی من مارال  هم در دیوان عدالت 

اداری و هم در دادگاه فرهنگ و رســانه شکایت 
خود را داده بودند. با گذشت بیش از ۴۰روز  حالا 

حکم توقیف  جیران  صادر شده است.
آهوی من مارال  به کارگردانی مهرداد غفارزاده 
و تهیه کنندگی مشــترک ســعید خندق آبادی 
و بهروز خوش رزم، پروژه ای در شــبکه نمایش 
خانگی بود که به موازات سریال  جیران  با موضوع 

ناصرالدین شاه ساخته شد و همین مسئله انتقاد 
و شکایت کارگردان  آهوی من مارال  را به دنبال 
داشت. در نهایت دادگاهی در ســازمان تنظیم 
مقررات صوت و تصویر فراگیر)ســاترا( تشکیل 
شــد و رأی به امکان پخش  جیران  در پلتفرم ها 
داد. اما سریال در حالی پخش شد که سازندگان 
»مارال« بارها عنوان کردند که این سریال نعل 

به نعل کپی برداری از فیلمنامه شان بوده است. با 
توجه به توقیف  جیران  به نظر می رسد که آهوی 
من مارال با اتمام کار از پلتفرم ها پخش می شود. 
به گفته غفارزاده، آهوی من مــارال ۷۵درصد از 
کارهای تولیدش انجام شده و تنها ۲۵درصد آن 
باقی مانده است. این سریال در ۲۰قسمت راهی 

پخش می شود.

 پیمان جبلی، رئیس صدا و سیما در برنامه »صف اول« 
در شبکه خبر حضور یافت و به ارائه گزارشی از عملکرد رسانه

خود در طول این چندماهه ریاســتش بر ســازمان 
صداوسیما پرداخت. نکته جالب این گفت وگو، همزمانی اش با پوشش 
زنده نشست مشترک روسای جمهوری ایران، روسیه و ترکیه بود که این 
موضوع باعث قطع شــدن گفت وگو با رئیس رســانه ملی می شــد و 
این سؤال را مطرح می کندکه چرا برنامه ریزان، این گفت وگو را به زمان 
دیگری موکول نکردند؟ جبلی در ابتدای صحبت هایش گفت: »اگر خود 
را به عنوان رسانه ملی سازمان ارتباطی می دانیم نیاز داریم به نقد و نیاز 

داریم به آنچه در نتیجــه عملکرد ما گفته می شــود. آنچه در فضای 
رسانه ای کشور وجود دارد ما به عنوان فرصت تلقی می کنیم. اگر تمام 
تولیدکنندگان، محتوای فاخر اصیــل رو به جلو تولید کنند، کمک به 
رسالت سازمان است و اگر آنها هم ضریب نفوذشان افزایش یابد، کمک 
به رسانه ملی است.« جبلی در ادامه به موضوع شبکه نمایش خانگی 
اشاره و درباره تولیدات این شــبکه عنوان کرد: »در رویکرد تحولی در 
راهبردهای دوره جدید تحول در محتوا، رویکرد و سازوکار را الگوی خود 
قرار دادیم که یکی از آنها رفتار هم افزایی است که می تواند رویکرد باشد. 
این یعنی رسانه ای  که در پیشبرد اهداف فرهنگی جامعه »هم افزا« باشد 

او را همکار بدانیم. ما از وجود فعالان فرهنگی نه تنها استفاده می کنیم 
بلکه آنها را مکمل خود می دانیم. وظیفه ســازمان در قانون مشخص 
اســت؛ وظیفه ما تنظیم گری صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی 
است که قانون برعهده ما گذاشته اســت و نزدیک ترین قانون در این 

زمینه قانون بودجه۱۴۰۱ است  .« 
رئیس رســانه ملی در ادامه گفت: »اگر جایی ملاحظــه کنیم که در 
صوت و تصویر فراگیر در فضای مجــازی فرهنگ اصیل و هنجارهای 
اخلاقی و آنچه مردم به عنوان هنجار می دانند خلافش باشد، قطعا در 
تعامل با سکوی انتشار یعنی پلتفرم ها، سعی داریم آن را برطرف کنیم 
و اگر به نتیجه نرسد از ابزارهای قانونی بهره  می گیریم. بخش عظیمی 
از فعالان این عرصه در هم افزایی و تعامل با ســازمان مشغول فعالیت 
هســتند ما با آنها ارتباط داریم و حتی می توانیم از امکانات ســازمان 
 اســتفاده کنیم برای اعتلای آنها و شــاخص آنها تولید محتوای فاخر

 فرهنگی است.«

حمله به جیران در قسمت 24
سازندگان »آهوی من مارال« حکم توقف پخش »جیران« را گرفتند

نمایش 
فهیمه پناه آذرخانگی

روزنامه نگار

 گرامیداشت 
کارتونیست فقید 
روزنامه همشهری

اکبری آرام و 
متعهد بود

رئیس صدا و سیما از تولید محتوا در پلتفرم ها گفت
قانون همه چیز را مشخص می کند
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شهادت 2مأمور دردستگیری باستان شناس قلابی که تصور می کرد قاتل است
 درگیری با تروریست ها

 2 نفر از نیروهای مرزبانی در درگیری با تروریست هایی که قصد 
نفوذ از مرزهای غربی کشور را داشــتند به شهادت رسیدند. این 
حادثه در شــرایطی اتفاق افتاد که در جریــان اتفاقی دیگر که 
در ایســت و بازرسی پلیس در شهرستان آســتارا رخ داد، راننده 
خودرویی برای فرار از دست مأموران با یکی از آنها برخورد و او را 

قطع نخاع کرد.
به گزارش همشهری، سه شنبه شب نیروهای مرزبانی هنگ های 
پاوه و بانه هنگام پایش نوار مرزی با 2 گروه از تروریست ها که قصد 
عبور از مرز را داشتند، مواجه شدند و به مقابله با آنان پرداختند. 
هرچند آنها در این درگیری با آتش سنگین مانع نفوذ تروریست ها 
به داخل کشور شــدند اما در این دو درگیری 2نفر از مرزبانان به 

شهادت رسیدند.
سرهنگ عارف سپهری، فرمانده مرزبانی اســتان کردستان در 
این باره گفت:  در این دو عملیات 2نفر ازنیروهای مرزبانی به نام های 
ستوان دوم مهدی محمدی نسب و اســتواردوم علی فاضلی شاد 
به فیض شهادت نایل آمدند. همچنین یک گروهک تروریستی 
منهدم و مقادیر قابل توجهی ســاح و مهمات از آنان کشف شد. 
فرمانده مرزبانی استان کردســتان ضمن تسلیت به خانواده این 
شهیدان، از انتقال پیکرهای شهدا به قزوین و کرمانشاه خبر داد. 
در حادثه ای دیگر در ایست و بازرسی پلیس در آستارا نیز راننده 
خودرویی هنگام فرار با یکی از مأموران به شدت برخورد کرد. این 
حادثه در ایست و بازرسی عنبران آستارا اتفاق افتاد. ماجرا از این 
قرار بود که گروهی از مأموران مشغول کنترل خودروهای عبوری 
بودند که به 2سرنشین یک خودروی پژو ۴۰۵مشکوک شدند و به 
راننده آن دستور ایست دادند اما او بدون توجه به این دستور یکی 
از مأموران وظیفه شناس را زیر گرفت و متواری شد. در جریان این 
حادثه علی اصغر شادکام مأمور پلیس اهل رشت به  شدت آسیب 
دید و دچار قطع نخاع شد. ســرهنگ افراسیاب زاهدنیا، فرمانده 
انتظامی آستارا با اشاره به انتقال سریع این پلیس وظیفه شناس به 
بیمارستان، گفت: 3ساعت پس از این حادثه راننده و سرنشین ۱۷ 
و ۱۹ساله پژو ۴۰۵ که این خودرو را از استان اردبیل سرقت کرده 
بودند درحالی که قصد فرار به سوی اردبیل را داشتند در ایست و 
بازرسی سه راه قلعه دستگیر شدند، تحقیقات در این باره ادامه دارد.

زندان و تبعید برای
آزارگر دختران دانش آموز

تازه ترین یافته ها درباره پرونده معلمی که ۷دختر دانش آموز را در 
شهرستان فردوس مورد آزار و اذیت قرار داده بود، نشان می دهد 

که او به این اتهام بازداشت و به تحمل حبس محکوم شده است.
به گزارش همشهری، در روزهای اخیر خبرهای ضد ونقیضی درباره 
دستگیری معلمی باسابقه در شهرستان فردوس واقع در استان 
خراسان جنوبی به اتهام آزار و اذیت دختران دانش آموز منتشر شد 
که بازخورد گسترده ای داشت. هنوز به درستی ابعاد این حادثه و 
جزئیات آنچه اتفاق افتاده مشخص نبود و در چنین شرایطی بازار 
شایعات در این خصوص داغ شده بود و هر لحظه خبر غیررسمی 
تازه ای در این باره منتشــر می شد تا اینکه ســرانجام رئیس  کل 
دادگستری استان خراسان جنوبی به این اخبار واکنش نشان داد. 
قاضی علی موحدی راد ضمن تأیید آزار ۷دانش آموز دختر توسط 
معلم شان در کاس تقویتی گفت: خرداد گذشته و به دنبال اعام 
شکایت خانواده های ۷نفر از دانش آموزان دختر درخصوص اینکه 
فرزندشان توســط معلمی هدف آزار و اذیت و بهره کشی جنسی 
قرار گرفته اند پرونده ای در این باره در شعبه۱۰۱ دادگاه کیفری 
2تشکیل شــد. او ادامه داد: در تحقیقات مقدماتی مشخص شد 
که متهم ۵۵ساله که هیچ سابقه محکومیت کیفری هم ندارد، با 
نشان دادن فیلم های مبتذل در گوشی تلفن همراهش به دختران 
خردسال و انجام برخی رفتارهای غیراخاقی، آنها را آزار و اذیت 
کرده و از آنها بهره کشی جنسی کرده است. در شرایطی که والدین 
۷نفر از دانش آموزان از متهم شکایت کرده بودند دادگاه کیفری2 
بر اساس اســتنادات قانونی و با وجود انکارهای متهم در برخی از 
اتهامات واردشــده، او را به دلیل در دسترس قراردادن محتویات 
مستهجن برای اطفال و نوجوانان به تحمل 3ماه حبس تعزیری، به 
اتهام آزار و اذیت به تحمل 2سال زندان و درباره بهره کشی جنسی 
از طریق در اختیار قــرار گرفتن اطفال به تحمل ۵ســال زندان 
محکوم کرد. قاضی موحدی راد در ادامه گفت: دادگاه همچنین 
متهم را از باب مجازات تکمیلی به 2ســال ممنوعیت اقامت در 
شهرســتان فردوس محکوم کرد. با وجود این با توجه به اعتراض 
تعدادی از شاکیان به این حکم، پرونده به دادگاه تجدیدنظر استان 
ارسال شده و بررسی های قانونی در این باره همچنان ادامه دارد. 
رئیس کل دادگستری استان خراسان جنوبی درباره شرایط متهم 
نیز گفت:  او 2۹سال سابقه فعالیت در آموزش و پرورش را داشته اما 
برگزاری کاس های تقویتی، آن هم در پارکینگ منزل مسکونی 
هیچ ارتباطی به آموزش و پرورش ندارد. در این خصوص لازم است 
خانواده ها برای ثبت نام فرزندان شان در کاس های خصوصی و 
تقویتی به آموزشگاه های مورد اعتماد و تأییدشده مراجعه کنند 
و قبل از هر چیــز درباره مکان برگــزاری کاس و مربی تحقیق 
کنند تا شاهد چنین حوادثی نباشیم. از سوی دیگر سید علیرضا 
موســوی نژاد، مدیرکل آموزش و پرورش خراســان جنوبی نیز 
جزئیات بیشتری از این پرونده را بازگو کرد و گفت: اردیبهشت ماه 
امسال این متهم که از معلمان باسابقه بود و هیچ گونه سوء سابقه ای 
هم نداشت  در پارکینگ خانه اش در خارج از ساعت آموزشی و با 
هماهنگی ۷نفر از اولیای دانش  آمــوزان مقطع ابتدایی، اقدام به 
برگزاری کاس خصوصی برای آنهــا کرد که در ادامه طبق گفته 
دانش آموزان معلوم شد او در این کاس ها آنها را مورد آزار کامی 
و جســمی قرار داده اســت. او در ادامه گفت: آموزش و پرورش 
به محض اطاع از موضــوع آزار و اذیت کودکان در شهرســتان 
فردوس، پیگیری این موضوع را در دستور کار قرار داد که منجر به 
تشکیل پرونده در دادگستری و هیأت رسیدگی به تخلفات اداری 
شده است. براساس این گزارش هم اکنون متهم در بازداشت به سر 

می برد و رسیدگی قضایی در این باره ادامه دارد.

کوتاه از حادثه زن جوان زنده ماند تا اسرار مرد تبهکار را فاش کند

سگ های ولگرد شهرک باغمیشه تبریز جمع آوری شوند 
پرسه سگ های ولگرد در شــهرک باغمیشه شهر تبریز به 
معضلی برای اهالی این منطقه تبدیل شــده و آرامش را از 
مردم سلب کرده است. لطفا شهرداری نسبت به جمع آوری 

آنها اقدام کند.
باغبان باشی از تبریز 

بعضی پزشکان کار درمان را در بیمارستان نیمه کاره می گذارند
 بیمارم را جهت درمان به یکی از بیمارستان هایی که طرف 
قرارداد بیمه ام بود بردم. مدتی که از شروع درمان گذشت 
پزشک معالج به ما گفت که ادامه درمان را در مطب شخصی 
خودش انجام می دهد! این چه رویه ای اســت که بعضی از 
پزشکان در پیش گرفته اند؟ من و امثال من اگر تمکن مالی 
داشــتیم از همان ابتدا به مطب شــخصی پزشک مراجعه 
می کردیم. وانگهی مگر ما برای چنین روزی، سال ها بیمه 

پرداخت نکرده ایم؟!
جعفری از تهران

سربازی تبدیل به شغل شود
سربازی در بسیاری از کشورها به شکل یک شغل است و افراد 
بابت آن حقوق و مزایا دریافت می کنند. بهتر اســت ما هم در 
کشورمان چنین طرحی را پیاده کنیم این کار به جوانان بیکار 
امکان داشــتن شــغل می دهد و از طرفی افراد با تمایل و میل 

شخصی اقدام به این کار می کنند.
کرباسی از تهران

بیمه های تکمیلی به تعهداتشان عمل نمی کنند
سال هاست که حق بیمه پرداخت می کنم و در این مدت به ندرت 
پیش آمده که از خدمات آن استفاده کنم. به تازگی تصادف کردم 
و برای گرفتن خدمات به بیمه مراجعه کردم. الان حدود ۱۰روز 
است که گذشته و هیچ پاسخی به من داده نشده بقیه افرادی هم 
که همزمان با من مراجعه کرده اند همین گایه را دارند. سؤال 
اینجاست که اگر شــرکت های بیمه ورشکست شده اند و توان 
پوشش و حمایت از بیمه گذار را ندارند چطور هنوز هم تبلیغات 

می کنند و با مشتریان جدید قرارداد می بندند؟
دانایی از اراک

درخت را مأموران قطع کردند خریداران آپارتمان جریمه بدهند؟
در سال ۹6در محله خلیج فارس، کوی سینا، کوچه هادی مؤدب 
که یکی از مناطق محروم جنوب تهران است با هزار گرفتاری و 
قسط و وام خانه ای خریدیم. قرار بود سندها سریع آماده شود 
که تا امروز نشده است و درگیر آن هستیم. در آخرین مرحله و 
بعد از سختگیری های بسیار توسط شهرداری و زمین شهری، 
نظام مهندسی،  آتش نشانی و... شــهرداری منطقه ۱8جریمه 
۱۰۰میلیونی برای قطع درخت مقابل ساختمان تعیین کرده 
است. درحالی که این درخت ســال ۹8به علت بیماری توسط 
مأموران شهرداری وقت قطع شد. آن زمان به ۱۱۰اطاع دادیم 
و مأموران پلیس اصالت نامه و مأموران قطع درخت را با استعام 
از شهرداری تأیید کردند. با این اوضاع چرا باید جریمه قطع این 
درخت را ما بدهیم درحالی که بودن آن درخت بلند که می گفتند 

بیماری دارد اگر سالم بود قطعا برای اهالی بهتر بود.
ساکنان کوی  ساختمان

مقابله با اسراف، نیازمند مدیریت یکپارچه است
صرفه جویی در مصرف انرژی در کل به اراده فردی بستگی دارد، 
ولی برای مقابله با اســراف کنندگان وجود مدیریت یکپارچه و 

متمرکز الزامی است.
مسعودی از مشهد 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

به دنبال برخورد خارج از ضوابط یکی از گشت های 
انتظامی با مادری نگران در پایتخت، بازرسی نیروی 
انتظامی تهران با دعوت از زن میانســال از وی به 
 صورت حضوری دلجویی کرد. به گزارش همشهری، 
از چند روز پیش کلیپی در شبکه های اجتماعی 
جنجالی شد که از برخورد خارج از ضوابط یکی از 
واحدهای انتظامی با یکی از شهروندان در پایتخت 
حکایت داشت. کلیپ نشــان می داد که مأموران 
یکی از گشت های انتظامی قصد انتقال دختری را 
دارند، اما مادر این دختر در مقابل خودروی گشت 
قرار گرفته و از مأموران پلیس درخواست می کند 

که دختر وی را به دلیل بیماری از خودروی گشت 
پلیس پیاده کنند. با این حال تیم گشت نسبت به 
این درخواست بی تفاوت بوده و به مسیر خود ادامه 
می دهند. به دنبال انتشــار این کلیپ که بازتاب 
گسترده ای در شبکه های اجتماعی داشت، موضوع 
از سوی پلیس پایتخت به ســرعت رسیدگی و با 
ســرتیم این واحد انتظامی به دلیل سوءمدیریت، 
برخورد انضباطی شد. این اما همه ماجرا نبود چرا 
که روز گذشته، بازرسی نیروی انتظامی تهران با 
دعوت از مادر نگران به اداره پلیس از وی حضوری 

دلجویی کرد.

دلجویی پلیس پایتخت از مادر نگران

پلیس در تعقیب مردی است که به 
طرز هولناکی همســرش را به قتل 

رسانده و فراری شده است.
به گزارش همشهری، نخستین دقایق بامداد دیروز 
به قاضی محمد جواد شــفیعی بازپــرس ویژه قتل 
دادسرای جنایی تهران خبر رسید که زنی میانسال 
در خانه اش به قتل رسیده است. پس از این تماس، 
تیم جنایی در محل حادثه که آپارتمانی در یکی از 
محله های پایتخت بود حاضر شد و به انجام تحقیقات 
در این باره پرداخت. مقتول زنی بود ۵۰ساله که پس از 
قتل جسدش مثله شده بود. بررسی ها حکایت از این 
داشت که زن میانسال به همراه شوهر و فرزندانش در 
خانه زندگی می کردند و نخستین فردی که با جسد 

مواجه شده بود یکی از فرزندان مقتول بود.
او در تحقیقات گفت: وقتی به خانه رســیدم هرچه 
پدر و مادرم را صدا زدم کسی جواب مرا نداد. وسایل 
خانه بهم ریخته بود که نشان می داد پدر و مادرم با 
یکدیگر درگیر شده اند چرا که این اواخر با هم دچار 
اختاف شده و مدام دعوا می کردند. اما از اینکه هیچ 
 یک در خانه نبودند نگران شدم. با موبایل پدرم تماس 
گرفتم اما جوابم را نداد. سپس موبایل مادرم را گرفتم 
که صدای زنگ آن از داخل خانه شــنیده شد و پس 

از جست و جو متوجه شــدم گوشی موبایل مادرم در 
اتاق خواب است. کمی بعد و در حمام خانه با صحنه 
دلخراشی مواجه شدم. جســد مثله شده مادرم در 
حمام بود که با دیدن آن وحشت زده فریاد کشیدم و 

همسایه ها در جریان ماجرا قرار گرفتند.
با اظهارات فرزنــد مقتول تحقیقــات ادامه یافت و 
مشــخص شــد که مقتول از بیماری وسواس رنج 
می برده و همیــن باعث بروز اختافاتــی میان او و 
همسرش شده بود. شوهر این زن به تازگی بازنشسته 
شده و همســایه ها این اواخر مدام صدای درگیری 
ومشاجره این زوج را می شنیدند. آخرین بار هم یک 
روز قبل از کشف جسد صدای درگیری از خانه آنها را 
شنیده بودند. تیم پزشکی که در صحنه حضور داشت 
اعام کرد که حدود ۱۰ساعت از مرگ زن میانسال 
می گذرد اما با توجه به وضعیت جســد علت اصلی 
مرگ مشــخص نبود که با دســتور بازپرس جنایی 
تهران، جسد مقتول برای تعیین علت اصلی مرگ به 

پزشکی قانونی فرستاده شد.
از سوی دیگر با توجه به اختاف میان زن و شوهر و 
فرار مرد بازنشسته، فرضیه قتل از سوی او قوت یافت 
و وی به اتهام قتل همســرش تحت تعقیب پلیس 

پایتخت قرار گرفت.

زنان سارق خانه 30مرد را خالی کردند

2زن که با قرار گرفتن بر سر راه خودروهای مدل 
بالا، رانندگان را فریب داده و پس از بیهوش کردن 
آنها، دســت به سرقت از خانه هایشــان می زدند 

دستگیر شدند.
به گزارش همشــهری، تحقیقــات پلیس آگاهی 
استان البرز برای دســتگیری متهمان با شکایت 
تعدادی از مالباختگان شــروع شد. اظهارات آنها 
نشان می داد که 2زن جوان با قرار گرفتن بر سر راه 
خودروهای مدل بالا، سوار ماشین شده و در بین 
راه ســر صحبت را با راننده باز کرده و با آنها طرح 
دوستی می ریختند. پس از آن وقتی راننده فریب 
می خورد و آنها را به خانــه اش دعوت می کرد، در 
فرصتی مناسب شربت حاوی مواد بیهوشی تهیه 
کرده و به آنها می خوراندند. بعد از اینکه طعمه شان 
بیهوش می شد نیز، اقدام به سرقت اموال باارزش 

داخل خانه کرده و متواری می شدند.
با شروع تحقیقات پلیسی، مأموران راهی محل های 
سرقت شدند و به بررسی  سرنخ های به جا مانده از 
سارقان پرداختند. با به دست آوردن تصاویری که 
دوربین های مداربسته از زنان سارق ضبط کرده 
بودند، هویت دو نفر از آنها شناسایی و معلوم شد 

که این دو متهم در شهر پرند زندگی می کنند.

ســرهنگ محمد نادربیگی، رئیس پلیس آگاهی 
استان البرز با بیان این خبر گفت: مخفیگاه متهمان 
تنها چند روز پس از شکایت مالباختگان شناسایی 
شد و کارآگاهان موفق شدند 2متهم اصلی را در یک 
عملیات ضربتی دستگیر کنند. با بررسی های بیشتر 
معلوم شد که زن دیگری نیز همدست متهمان بوده 
است که تحقیقات برای دستگیری او ادامه دارد. 
سرهنگ نادربیگی ادامه داد: 2متهم پرونده پس 
از انتقال به اداره آگاهی از سوی شاکیان شناسایی 
شدند و اعتراف کردند که از قبل داروی بیهوشی 
تهیه کرده و پس از حل کردن آن در شــربت به 
طعمه هایشــان خورانده و ســپس اموال شان را 
ســرقت می کردند و به یک مالخر می فروختند. 
آنها در بازجویی ها به سرقت از دست کم 3۰نفر در 
استان البرز، تهران و شهریار اعتراف کردند و این در 
حالی است که تا کنون تنها 6نفر با مراجعه به پلیس 
از آنها شکایت کرده اند. براساس این گزارش، دادیار 
شــعبه۱۵ دادسرای ناحیه3 شــهر کرج، دستور 
انتشار تصاویر بدون پوشش متهمان را در رسانه ها 
صادر کرده و شــاکیان احتمالی می توانند برای 
شکایت به پلیس آگاهی البرز واقع در کرج-میدان 

طالقانی-بلوار تعاون مراجعه کنند.

باستان شناس قابی وقتی در نقشه شومی که برای 
زنی جوان کشــیده بود ناکام ماند، به ضرب و شتم او 
پرداخت و تصور کرد که وی به قتل رســیده، اما زن 
جوان به طرز معجزه آسایی از مرگ نجات یافت تا اسرار این مرد تبهکار 

را فاش کند.
به گزارش همشــهری، چند روز قبل رهگذری کــه در حال عبور از 
تپه های حوالی پاکدشت بود چشمش به پیکر خونین زنی جوان افتاد 
که نیمه جان روی زمین افتاده بود. زن از هــوش رفته بود اما نفس 
می  کشید و مرد رهگذر با دیدن این صحنه، پیکر نیمه جان زن جوان را 

به ماشینش منتقل کرد و او را به بیمارستان رساند.

جدال با مرگ
زن جوان به شدت از ناحیه سر ضربه دیده و آثار جراحت و کبودی روی 
بدنش نشان از درگیری او با فردی داشت. تاش پزشکان برای نجات 
او آغاز شد تا اینکه وی پس از گذشت 3روز از خطر مرگ نجات یافت 

و به هوش آمد.
هنوز مشخص نبود ماجرا از چه قرار اســت و به چه دلیل زن جوان 
زخمی شــده تا اینکه وی پس از بهبودی به مأموران پلیس گفت که 
در دام یک مرد شیاد گرفتار شــده و توسط او مورد ضرب و شتم قرار 

گرفته است.
زن جوان در توضیــح ماجرا گفت: یکــی از عاقه مندی های من در 
زندگی تاریخ و باستان شناسی است، به همین دلیل درباره این موضوع 
در اینترنت جســت وجو می کردم تا اینکه حدود ۴ماه قبل به صورت 
اتفاقی چشــمم به یک صفحه اینســتاگرام افتاد که مطالبی درباره 
باستان شناسی داشت. پیچ را دنبال کردم و پس از مدتی صاحب پیج 
پیامی برایم فرستاد و آشنایی ما شکل گرفت. او مردی بود به نام بهزاد 
که خودش را باستان شــناس معرفی می کرد. او می گفت مدیر تیم 
حفاری است و در تمام این سال ها در شهرهای مختلف ایران و حتی در 
کشورهای دیگر با انجام حفاری های مجاز به عتیقه های زیادی دست 
یافته است. کار او برایم جالب بود و او وقتی عاقه مرا دید به من قول 
داد که به زودی مرا همراه تیم خود بــرای حفاری به تپه های اطراف 

تهران خواهد برد.
زن جوان گفت: روزی که بهزاد قولش را داده بود رســید و با هم قرار 

گذاشتیم تا به تپه ای حوالی پاکدشــت برویم. او گفت تیم کاوش و 
حفاری در محل هستند اما وقتی به آنجا رســیدیم هرچه اطراف را 
جست و جو کردم، اثری از تیم حفاری ندیدم. وقتی به بهزاد اعتراض 
کردم ناگهان با چاقــو تهدیدم کرد و گفت اگر حرفــی بزنم جانم را 
می گیرد. او قصد اجرای نقشه ســیاهش را داشت که مقاومت کردم 
و با هم درگیر شــدیم. بهزاد با بی رحمی مرا کتک می زد و من تاش 
می کردم از دست او فرار کنم تا اینکه هلم داد و سرم به سنگی برخورد 

کرد. همین موجب شــد تا از هوش بروم و وقتی چشــم باز کردم در 
بیمارستان بودم. بعد از آن بود که فهمیدم رهگذری مرا دیده و به دادم 

رسیده بود و از مرگ نجاتم داده است.

دستگیری متهم 
با شکایت زن جوان، پرونده ای در این باره تشــکیل شد و گروهی از 
مأموران پلیس آگاهی تهران با دستور قاضی محسن اختیاری، بازپرس 
شعبه هفتم دادســرای جنایی تحقیقات برای بازداشت متهم را آغاز 

کردند تا اینکه دیروز مخفیگاه وی شناسایی و او دستگیر شد.
اگرچه متهم در بازجویی های اولیه منکــر هرگونه جرمی بود اما در 
مواجهه حضوری با شــاکی ناچار شــد حقایق را بیان و به جرم خود 

اقرار کند.
وی گفت: با پرستو )شاکی( در فضای مجازی آشنا شدم. او هم مانند 
من به تاریخ و باستان شناسی عاقه بسیاری داشت و تصمیم گرفتم 
وی را فریب بدهم. خودم را باستان شــناس جا زدم و شروع کردم به 
دروغ پردازی. پرستو هیجان زده می شــد و همین باعث می شد من 
احســاس غرور کنم. متهم گفت: با این ادعا که سر تیم حفاری آثار 
باستانی هستم او را به منطقه ای در پاکدشت کشاندم اما وقتی پرستو 
متوجه نیت من شد مقاومت کرد. به شدت عصبانی شدم و به جدال با 
او پرداختم تا به هدفم برسم اما در جریان کشمکش، از ناحیه سر ضربه 
خورد و از هوش رفت. این اتفاق موجب شد به شدت وحشت کنم، چون 
فکر کردم پرستو به قتل رسیده است. حتی می خواستم او را همانجا 
دفن کنم اما ترسیدم مبادا کسی برسد و دســتم رو شود. به همین 
دلیل تنها راهی که به ذهنم رسید فرار از مهلکه بود. وی گفت: از آن 
پس به شدت دچار عذاب وجدان شده بودم و شب ها به سختی خوابم 
می برد. به گمان اینکه ناخواسته دستانم به جنایت آلوده شده و تبدیل 
به آدمکش شــده ام، هر روز روزنامه ها را می خریدم و صفحه حوادث 
آن را می خواندم تا ببینم آیا درباره کشف جسد زن جوان در تپه های 
پاکدشت، مطلبی نوشته می شود یا نه. تا اینکه دستگیر شدم و فهمیدم 
زن جوان زنده مانده است. براساس این گزارش، باستان شناس قابی با 
دستور بازپرس جنایی تهران بازداشت شده و تحقیقات ویژه از او ادامه 
دارد، چراکه احتمال می رود که او، زنان دیگری را به این شیوه فریب 

داده و مورد آزار و اذیت قرار داده باشد.

اعضای باندی که در سراوان دختران جوان را فریب داده و با تهیه فیلم سیاه از آنها اخاذی می کردند، دستگیر 
شدند. به گزارش همشهری، رسیدگی به این پرونده از مدتی قبل با شکایت چند دختر جوان در دادگستری 
سراوان واقع در استان سیستان و بلوچستان آغاز شد. شاکیان می گفتند ز مانی که با دوست خود در جاده ای 
خارج از شهر دیدار داشتند، چند پسر جوان آنها را ربوده و هدف آزار و اذیت قرار داده اند. با ثبت مشخصات 
متهمان تاش ها برای دستگیری آنها آغاز شد و چند روز بعد مأموران موفق شدند آنها را بازداشت کنند. 
علیرضا بیگلری زاده، دادســتان عمومی و انقاب شهرستان ســراوان در این باره گفت: دختران جوان در 
شکایت های خود اعام کردند که متجاوزان از آنها فیلمبرداری کرده و با تهدید به انتشار فیلم و عکس ها 
در فضای مجازی قصد تکرار خواسته شوم خود را داشــته و حتی از آنان اخاذی هم کرده اند. او ادامه داد: 
با دستورات به موقع و اقدامات اطاعاتی پلیس آگاهی شهرستان سراوان، اعضای این گروه روز 2۷تیرماه 
دستگیر شدند و در بازجویی ها به اتهام شان اعتراف کردند و مشخص شــد این نخستین اقدام این گروه 
متجاوز به عنف نبوده است. بیگلری زاده در ادامه گفت: تاکنون تعدادی از شکات به دادسرا مراجعه کرده اند 

و شناسایی سایر شاکیان در دستور کار قرار دارد.

دادسرا

داخلی

تصویر متهمان با مجوز قضایی منتشر می شود
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ست
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تقریبا یــک  ســال از قدرت گیری 
حکومت تحت رهبــری طالبان در 
افغانســتان می گذرد. تاکنون هیچ 
کشــوری این حکومت را به رسمیت نشناخته و این 
مسئله طالبان را که با طیف گسترده ای از مشکلات 
داخلی و خارجی روبه روست را در شرایط دشواری 
قرار داده است. شــرایط اما در حال دگرگونی است، 
کابل تحت اداره طالبان به تازگی متحدی غیرقابل 

پیش بینی پیدا کرده است: »هند«.
هند 2ماه پیش در نشســت امنیتی در تاجیکستان 
از همسایگان خواســت تا از افغانستان حمایت های 
ضدتروریسمی شــود. دهلی نو همچنین به دور از 
هیاهوی رســانه ای، اخیرا در پی ســفر یک هیأت 
هندی به افغانستان، سفارتش را در کابل بازگشایی 
کرده است. گرچه دهلی نو با تلاش برای کم اهمیت 
جلوه دادن این مسئله، هدف از اعزام هیأت فنی به 
افغانستان را ارائه کمک های بشردوستانه و تعامل با 
مردم این کشور عنوان کرده، اما آنچه چین و پاکستان 
- رقبای سنتی منطقه ای هند - را به تکاپو واداشته، 
احیای حضور دیپلماتیک هند در کابل است. شاید 
به همین دلیل بود که درست یک هفته پس از اعلام 
بازگشایی سفارت هند در افغانستان، پکن و اسلام آباد 
از رایزنی برای توســعه کریدور اقتصــادی چین و 
پاکستان )سی پک( به افغانستان خبر دادند؛  اقدامی 
که به گفته دیپلمات های هندی، تهدیدی برای هند 

بوده و دهلی نو قویا با آن مخالفت خواهد کرد.
ســیدفاضل حیدر، کارشــناس روابط بین الملل به 
روزنامه هندی دیلی گاردین می گوید: »سفر هیأت 
هندی به افغانســتان بــرای گفت وگو بــا طالبان، 
اســلام آباد را متعجب کرده است. پاکستان به دلیل 
مسائل امنیتی دوست ندارد شــاهد نزدیک شدن 
کابل و دهلی نو باشد آن هم در شرایطی که اختلافات 
طالبان و اسلام آباد ازجمله بر سر خط مرزی دیورند 

بالا گرفته است.«
طالبان نیز به رغم گذشــته ضد هندی خود، آشکارا 
به نزدیکی و تقویت روابطش با هند چراغ سبز نشان 
داده اســت؛ به طوری که ملامحمــد یعقوب، وزیر 
دفاع افغانســتان، توافق با هند برای اعزام سربازان 
افغانستانی به این کشــور جهت آموزش نظامی را 
تأیید کرده و گفتــه که از نظر او این مســئله هیچ 
اشــکالی ندارد. اهمیت چنیــن اظهارنظری زمانی 
مشخص می شود که بدانیم ملامحمد یعقوب پسر 
ملاعمر پایه گذار و رهبر طالبان اســت که از اواخر 
دهه 1990 تا 2001 رهبری این گروه را در دســت 
داشت. ملا عمر در سال1996 هندی ها را مجبور به 
خروج از افغانستان کرد و دهلی نو تنها پس از حمله 
آمریکا به افغانستان در سال2001 بود که توانست 
بار دیگر در کابل حضور دیپلماتیک داشــته باشد. 
به عبارت دیگر، طالبان برای بیش از 2 دهه مستقیم 
و غیرمستقیم نیروهای هندی و منافع این کشور را 
در افغانســتان هدف قرار داده اند که یکی از بدترین 
موارد آن، بمبگذاری ســال2008 در ســفارت این 

کشور در کابل بود.
برای هند نیــز برقراری ارتباط بــا طالبان به معنی 
چرخشی چشمگیر در سیاست خارجی این کشور 
است. دهلی نو در گذشته همواره از مخالفان طالبان 
حمایت کرده است. وقتی طالبان برای نخستین بار 
در سال1996 به قدرت رسید، هندی ها از گروه های 
ضد طالبان موسوم به اتحاد شمال حمایت کردند. هند 
پس از ســقوط طالبان در سال2001 نیز از حامیان 
سرســخت دولت جایگزین طالبان شــد و همواره 

مخالفت آشکار خود را با مذاکرات صلح افغانستان و 
گفت وگو با طالبان ابراز می کرد.

قمار دیپلماتیک
نشــریه فارین افرز اخیرا در گزارشی با عنوان »قمار 
هند در افغانستان« نوشته: طالبان در ازای به رسمیت 
شــناخته شــدن ضمنی حکومتش از سوی هند، 
آمادگی خود را اعلام کرده تا بــا برخی از گروه های 
تندرو که به طور سنتی در افغانستان پناه گرفته اند 
ازجمله لشگر طیبه، جیش محمد و القاعده مقابله 
کند. این در حالی است که طالبان همواره از تشدید 
فشارها بر این گروه ها خودداری کرده است. برهمین 
اساس ناظران سیاسی بر این باورند که اگر تعهدات 
طالبان به دولت هند حقیقی باشد به معنی چرخش 
چشمگیر در رویکرد این گروه نسبت به شبه نظامیان 

خارجی فعال در افغانستان است.
تمام گروه هایی که هند خواســتار مقابله طالبان با 
آنان است، از متحدان دیرینه این گروه بوده اند. اتحاد 
طالبان با گروه لشگر طیبه و جیش محمد از برخی 
جهات، گسترش روابط طالبان با تشکیلات امنیتی 
پاکستان اســت. این گروه ها در ســال های گذشته 
گرچه از طالبان حمایت کرده و در برخی عملیات ها 
با طالبان همراه می شــدند، اما همیشه برنامه های 
خود علیه هند را به  ویژه در کشــمیر در اولویت قرار 
می داده اند. از سوی دیگر، القاعده، هم پاکستان و هم 
هند را هدف قرار داده است. این گروه از بدو تأسیس 
با طالبان رابطه نزدیک داشته و به مبارزه طالبان علیه 

داعش هم کمک کرده است.
با وجود چنین رابطه نزدیکی میان طالبان و گروه های 
مورد نظر، دولت هند این پیام را می دهد که حکومت 

طالبان آماده است تا از متحدان سابقش فاصله بگیرد؛ 
حداقل وقتی پای دهلی نو در میان است؛ برای مثال، 
ملا یعقوب، وزیر دفاع افغانستان، در مصاحبه با یک 
رسانه هندی وعده داده است که طالبان اجازه نخواهد 

داد از خاک افغانستان به هند حمله شود.

بیم و امیدهای طالبان و هند 
فارین افرز نوشته است: این احتمال وجود دارد که 
رابطه با هند انزوای دیپلماتیک حکومت طالبان را 
کاهش دهد و درها را بــه روی کمک های اقتصادی 
مورد نیاز افغانستان باز کند، برای مثال، هند ممکن 
است که به زلزله زدگان اخیر افغانستان کمک کند، 
کمک های غذایــی به این کشــور را افزایش دهد و 
پروژه های زیربنایی خود در دولت سابق افغانستان را 
بار دیگر احیا کند. همچنین این احتمال وجود دارد 
که با توجه به تغییرات ژئوپلیتیک، هند از کشورهای 
دیگر ازجمله روســیه، ایران و آمریکا بخواهد که با 

طالبان همکاری کنند.
اما تنش زدایی با هند برای طالبان چندان هم بی خطر 
نیســت. اول از همه اینکه، نزدیکی طالبان به هند 
احتمالا پاکستان را خشمگین خواهد کرد. از آنجایی 
که نزدیکی روابط طالبان و هند می تواند به مشروعیت 
 بخشی به حکومت طالبان )که همواره مورد حمایت 
اسلام آباد بوده( کمک کند، پاکستان باید از این روند 
استقبال کند، اما این کشــور به طور سنتی تعامل 
هند و افغانســتان را یک بازی با جمع صفر می داند؛ 
به این معنی که هر دســتاوردی برای هند لزوما به 
معنی ضرر برای پاکستان است. همچنین، دستگاه 
امنیتی پاکستان ممکن است که تلاش طالبان برای 
مقابله با گروه هایی نظیر لشگر طیبه و جیش محمد 

را اقدامی علیه خود تعبیر کند. در این میان، هند نیز 
به نوبه  خود ممکن است تصور کند پاکستان به دلیل 
مشــکلات اقتصادی و انزوای بین المللی با نزدیک 

شدن روابط دهلی نو-طالبان مقابله نخواهد کرد.
نزدیکی روابط طالبان و هند روی دیگری هم دارد. 
طالبان با نزدیک شــدن به حــزب حاکم هندوی 
بهاریتا جاناتا که سابقه طولانی در موضع گیری های 
ضداسلامی دارد، هزینه زیادی را متوجه خود خواهد 
کرد؛  به این معنی که رابطه نزدیک تر با حزب حاکم 
هند می تواند مخالفت طیف های تندروتر طالبان و 
گروه های دیگر در افغانستان را در پی داشته باشد؛ 
امری که به نوبه  خود انســجام نه چندان محکم این 
گروه چند دســته را بیش از پیش هدف قرار خواهد 

داد.
مسیر دهلی نو در اتحاد با طالبان نیز چندان هموار 
نیست. اکنون پرسش کلیدی برای هند این است که 
چقدر می تواند به تضمین های ضدتروریستی طالبان 
اعتماد کند. به اعتقاد ناظران، شاید سیاستمداران 
هندی به این نتیجه رســیده اند که آنقدری فاصله 
میان طالبان و پاکستان وجود داشته باشد که بتوان با 
آن همکاری داشت و آنچه در این میان هند را نسبت 
به همکاری طالبان مطمئن کرده پافشاری طالبان بر 
ادامه اختلافات مرزی دیورند با اسلام آباد و حمایت 
از گروه ضدپاکســتانی تحریک طالبان پاکســتان 

)TTP( است.
طالبان همانطور که پیش تر در مذاکراتش با آمریکا 
وعده داده بود به هند نیز تضمین داده که از خاک 
افغانســتان در حملات علیه هند استفاده نخواهد 
شــد، اما هند نگران اســت که طالبان به متحدان 
ســابق خود هشــدار دهد که عملیات های خود را 
به گونه ای اجرا کنند که امکان انکار آنها از ســوی 
دولت طالبان وجود داشته باشد. از سوی دیگر، هند 
حتی اگر بتواند به نیت واقعی طالبان برای مقابله با 
گروه های افراطی اعتماد کند، آنچه به تردیدهایش 
دامن می زند توانایی طالبان بــرای مهار مؤثر این 
گروه ها اســت. ناتوانی طالبان در ســرکوب گروه 
تروریستی داعش شاخه خراسان نشان می دهد که 
طالبان هنوز برای انجام مؤثر عملیات های هدفمند 

مشکلات زیادی دارد. 

هند، متحد نوظهور طالبان 
طالبان با هدف خروج از انزوا و در چرخشی بزرگ، به سمت برقراری ارتباط با دهلی نو گام برداشته است

 عقبگرد اردوغان
به سیاست »تنش صفر«

با نزدیک شدن موسم انتخابات در ترکیه، اردوغان سعی دارد 
سیاست خارجی اش را به سمت کاهش تنش هدایت کند

ســفر رئیس جمهور ترکیه به تهران با هدف شــرکت در 
»نشست سه جانبه سران روند آستانه« درباره سوریه صورت 
گرفت، اما واقعیت این است که اردوغان ماه هاست دستی 
به چهره سیاست خارجی جنجالی خود کشیده و به سمت 
تقویت روابط با همسایگانش حرکت کرده است. »مؤسسه 
واشنگن برای خاور نزدیک« با انتشار گزارشی تغییرات در 
سیاســت خارجی ترکیه را »دوره ســوم سیاست خارجی 
اردوغان« نامیده است. حزب اردوغان، یعنی حزب عدالت و 
توسعه، از سال 2002قدرت در ترکیه را در دست دارد، اما 
طی حدود این 20سال، اردوغان چندین مرحله تغییر را در 
سیاست خارجی خود تجربه کرده که این تغییرات به طور 
عمده تحت تأثیر تحولات منطقه ای بوده اســت. سیاست 
»تنش صفر با همسایگان« بخش مهمی از راهبرد سیاست 
خارجی اردوغان در سال های اولیه به قدرت رسیدنش بود، 
اما ترکیه در ســال های بعد به تنش حداکثری با بسیاری 
از کشورهای منطقه رســید. مداخلات نظامی در سوریه و 
سپس در شمال عراق بارزترین وجه سیاست خارجی تقابل 
جوی اردوغان در سال های گذشته بوده که این وضعیت با 
تنش دیپلماتیک با امارات، عربستان و مصر به ویژه از سال 

2015به بعد به اوج خود رسید.
با این حال از ســال گذشــته ترکیه تمایلش را برای رفع 
اختلافات با امارات، عربســتان و مصر نشــان داد و به این 
منظور برای آنکه حســن نیت خود را ثابــت کند، پرونده 
قتل جمال خاشقچی را به عربســتان منتقل کرد، فعالیت 
گروه های مخالف دولت مصر را در استانبول محدود کرد و با 
ولیعهد امارات پای یک سفره نشست. هرچند ادامه دخالت 
نظامی ترکیه در سوریه و تداوم بمباران شمال عراق و برخی 
تنش های مقطعی با یونان در حــوزه مدیترانه حاکی از آن 
است که اردوغان تا رســیدن به تنش صفر راه طولانی در 
پیش دارد. ترکیه حتی در جریان جنگ اوکراین نیز ترجیح 
داد به جای ایستادن در یک طرف میدان، خود را به نوعی 
بازیگر بی طرف و نزدیک به اوکراین و روسیه نشان دهد تا 

کمتر دچار چالش شود.
دلایل متعددی درباره حرکت اخیر ترکیه به سمت کاهش 
تنش در سیاست خارجی می توان تعریف کرد. سعیدالحاج، 
تحلیلگر مســائل ترکیه با انتشــار یادداشــتی در »میدل 
ایســت ای«، حرکت اردوغان به ســمت کاهش تنش در 

سیاست خارجی را تأیید می کند و می گوید: 
»تمایل آمریکا به کاهــش اختلافات بین 
متحدان خود در منطقه و همچنین بحران 

اقتصادی که پس از همه گیری کرونا 
و اکنــون متاثر از جنــگ اوکراین 
گریبانگیر همــه و ازجمله ترکیه 
شده، از مهم ترین دلایلی است 
که اردوغان را به سمت کاهش 
تنــش در سیاســت خارجی 
سوق داده اســت.« به اعتقاد 
ایــن کارشــناس، اردوغان 
ســال آینده یــک انتخابات 
سرنوشت ســاز را در پیــش 

دارد کــه نتایج ایــن انتخابات 
برای حیات سیاسی او تعیین کننده 
است؛ از این رو رئیس جمهور ترکیه با 
کاهش تنش در سیاست خارجی خود 
به دنبال کم کردن هزینه های سیاسی 
و به تبــع آن رونق اقتصاد کشــورش 
اســت تا بتواند همچنان قدرت را در 

حزب »عدالت و توســعه« در دهه سوم 
زنده نگه دارد.

هنری کیسینجر
وزیر خارجه سابق آمریکا

ژئوپلیتیک امروز نیازمنــد انعطاف پذیری 
بــه شــیوه »نیکســونی« اســت تــا بتواند 
درگیری هــای ایجاد شــده میــان آمریــکا و 
اروپا با چین و روسیه را خنثی کند. اگرچه 
باید مانع هژمونی چین یا هر کشور دیگر 
شــویم، اما این مانع شــدن چیزی نیست 
که بــا تقابل های بی پایــان به دســت  آید. 

)بلومبرگ(

محمود عباس 
رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین
وضعیــت کنونــی غیرقابــل ادامــه اســت. 
پیــش از اینکــه دیــر شــود بــه رایزنی هــا بــا 
هدف جلب حمایت های بین المللی ادامه 
خواهیــم داد؛ زیــرا از بیــن رفتــن راهــکار 
2کشوری که مبتنی بر قوانین بین المللی 
است، وضعیت دشوار و پیچیده ای را پیش 

روی ما قرار خواهد داد. )خبرگزاری سما(

 تیم مک فای
سخنگوی کمیسیون اروپا

ما بــرای تمــام احتمــالات پیــش رو آماده 
می شــویم و یکــی از ایــن ســناریوها 
عدم بازگشــت خــط لولــه نــورد اســتریم 
یک به شبکه است. در حال آماده سازی  
برنامه هــای لازم و جایگزین هــای ممکن 
درصــورت بــروز ایــن اختــلال هســتیم. 
برای ما آسان نیست که رفتار گازپروم را 

پیش بینی کنیم. )یورونیوز(

نخست وزیر سریلانکا 
رئیس جمهور شد

پارلمان سریلانکا رانیل ویکرمسینگه، نخست وزیر 
سابق این کشور را به عنوان رئیس جمهور جدید 
انتخــاب کرد. ایــن انتخاب در شــرایطی اتفاق 
افتاده که افکار عمومی به شــدت از ویکرمسینگه 
و همچنین از گوتابایا راجاپاکســا، رئیس جمهور 
پیشین و متواری این کشور خشمگین و ناراضی 
است؛ از این رو انتخاب ویکرمسینگه می تواند به 
آغاز موج جدیدی از اعتراض و هرج و مرج در این 
کشور بینجامد. پارلمان سریلانکا در انتخاباتی که 
تحت تدابیر شدید امنیتی انجام گرفت، با 134رأی 
موافق از میان 225رأی، ویکرمسینگه را به عنوان 
رئیس جمهور جدید سریلانکا انتخاب کرده است. 
ویکرمسینگه هشتمین رئیس جمهور جمهوری 
دمکراتیک سوسیالیستی ســریلانکا خواهد بود. 
او پس از انتخابش خطاب بــه پارلمان اعلام کرد 
که کشور در وضعیتی دشــوار است و چالش های 
بزرگی در پیش اســت. رئیس جمهور 73ســاله 
ســریلانکا همچنین از مخالفان دولت خواست تا 
برای صلاح کشور با دولت همکاری کنند. سریلانکا 
برای ازسرگیری مذاکرات خود با صندوق جهانی 
پول برســر دریافت کمک های مالی به شدت به 
ثبات سیاسی نیاز دارد. حزب حاکم سریلانکا اعلام 
کرده است اکثریت اعضای این حزب به دلیل اعتبار 

اقتصادی از ویکرمسینگه حمایت کرده اند.

نقل قول جهان نما

 خبر

کریدور اقتصادی سی پک چیست؟
کریدور اقتصادی چین -پاکستان )CPEC( به عنوان یکی از پروژه های زیرمجموعه ابتکار 
»کمربند و راه« چین، مجموعه ای از طرح های زیربنایی اســت که با سرمایه گذاری پکن در 
پاکستان در حال ساخت است. این کریدور اقتصادی در ســال1395 همزمان با انتقال یک 
محموله چینی از طریق خشکی به بندر گوادر پاکستان برای ارسال از طریق دریا به آفریقا و 
غرب آسیا تا حدودی عملیاتی شد. احداث شبکه های حمل ونقل ریلی و جاده ای از شمال شرق 
پاکستان هم مرز با چین تا قسمت جنوبی غرب این کشور در بندر گوادر از مهم ترین طرح های 
کریدور سی پک است. همچنین توسعه بندر گوادر پاکستان نیز جزو این طرح است. چین اعلام 

کرده علاقه مند به گسترش این کریدور اقتصادی به سایر کشورهای منطقه است.

مکث

گزارش
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گرینویچ

خرس ها  زوج روس را خوردند

کامچاتسکی: خرس ها در روسیه یک زوج و خلبان 
هلی کوپترشان را طعمه خود کردند. این هلی کوپتر 
حامل یــک زوج ثروتمند روس بــود. ماجرا از این 
قرار بود که به دلیل بدی آب و هوا ارتباط مخابراتی 
هلی کوپتر این زوج قطع می شود. نیروهای امداد و 
نجات روز بعد موفق می شوند لاشه هلی کوپتر را در 
کامچاتســکی، در غرب روســیه پیدا کنند. پس از 
چند ساعت جست و جو باقیمانده اجساد سرنشینان 
هلی کوپتر 13 کیلومتر دورتر از محل ســقوط پیدا 
شد. به گفته یکی از مقامات محلی، حیوانات وحشی، 
که به احتمال زیاد خرس بوده اند این افراد را در محل 
سقوط شکار می کنند. براساس برآوردها بین 10 تا 
14هزار خرس قهوه ای در شبه جزیره کامچاتسکی 
که به اندازه ایالت کالیفرنیای آمریکا وســعت دارد 
زندگی می کننــد. خرس های ایــن منطقه حدود 

700کیلوگرم وزن دارند. 

موقعیت خطرناک وایتکسی

بلیت مجانی قطار های اسپانیا
 

بارسلونا: دولت اسپانیا پس از آنکه هزینه بلیت حمل ونقل 
عمومی را در سراســر این کشــور در واکنش بــه افزایش 
سریع قیمت انرژی و تورم کاهش داد، اکنون تخفیف صد 
درصدی دیگری را اعلام کرد. براساس این طرح، مسافران 
از ماه سپتامبر می توانند از طریق قطارهای مختلف شرکت 
راه آهن دولتی اسپانیا موسوم به »رنفه« بدون هزینه ای سفر 
کنند. پدرو سانچز، نخست وزیر اسپانیا اعلام کرده است که 
بلیت های چند سفره برای قطارهای شرکت های وابسته به 
 )Media Distance و Cercanías، Rodalies( »رنفه«
از اول سپتامبر تا پایان امسال رایگان خواهند بود. براساس 
اعلام شبکه تلویزیونی TVE، دولت اسپانیا در طرح جدید 
خود بلیت های یک ســفره یا ســفرها با مسافت طولانی را 
مستثنی کرده است. بلیت های چند سفره شامل دست کم 
10سفر رفت و برگشت است. اســپانیا تنها کشور اروپایی 
نیســت که اقداماتی را برای کاهش هزینه های حمل ونقل 
عمومی انجام داده است. دولت فدرال آلمان با حل و فصل 
اختلافات مالی در نهایــت راه را برای شــروع طرح بلیت 
ماهانه 9یورویی در اول ژوئن2022 هموار کرده اســت و 
به این ترتیب آلمانی ها می توانند با 9 یورو سراســر کشور 

را به سفر بروند.

سرقت 100میلیون دلاری
 

کالیفرنیا: یک کامیون مملو از جواهر و ســنگ های قیمتی 
در ایالت کالیفرنیای آمریکا، درحالی که به سمت لس آنجلس 
در حرکت بود، به سرقت رفت. به گزارش اسکای نیوز عربی، 
براندی سوانسون، مدیر نمایشگاه بین المللی جواهرات گفت: 
»دزدی زمانی رخ داد که کامیون در حــال انتقال جواهر  به 
انباری در شهر کرن بود.« به گفته سوانسون، در این رخداد، 
25 تا 30جعبه شــامل جواهرات و سنگ های قیمتی متعلق 
به 18غرفه داری که می خواســتند در نمایشگاهی در جنوب 
سانفرانسیسکو شرکت کنند، سرقت شــد. مدیر نمایشگاه 
می گوید محموله کامیون نزدیک به 100میلیون دلار ارزش 
داشته است. براندی سوانســون گفت: »غرفه داران معمولا 
به دلیل هزینه بالای بیمه، ارزش محصولات خود را کمتر از 
میزان واقعی آن اعلام می کنند. این جواهرات بسیار گرانبها 
بودند و ده ها برابر آنچه اعلام  شد، ارزش داشتند.« او گفت که 
هنوز مشخص نیســت کامیون چگونه به سرقت رفته و آیا به 

دستگاه های ردیابی مجهز بوده است یا نه.

لیگ برتر کانوپولو آقايان در درياچه ورزشگاه آزادی...عکس: مريم کامیاب اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

پنجشنبه

هرگز سپیده  دم را 
اینگونه سرخِ سرخ ندیدم* 

عبور از خط سرخ

قوام مرد سیاست،همیشه خاکستری 
بود. هم قیام کلنل محمد تقی خان 
پسیان را سرکوب کرد و شد لکه ننگی در کارنامه اش و هم غائله فرقه 
دمکرات را در آذربایجان به پایان رساند تا نامش را به نیکی یاد کنند. 
مردی که پشت استالین را به خاک مالید و نگذاشت آذربایجان از ایران 
جدا شود، در چنین روزی دچار خطای بزرگی شد. هیچ کس یادش 
نرفته بود در ماجرای فرقه دمکــرات آذربایجان برای وطن چه کرد و 
چطور پشــت روس ها را به خاک مالید و آذربایجان را دوباره به ایران 
سنجاق کرد و البته نگذاشت قطره ای از نفت دریای خزر به استالین 
برسد. اما در 79سالگی آن زمان که دیگر وقتش رسیده بود، سیاست را 
به کناری نهد و در خانه استراحت کند یا دست کم سناتور انتخابی شاه 
باشد، فکر می کرد اوضاع هنوز مثل اوایل تیرماهِ 30سال پیش است 
که احمدشاه، پس از مشــیرالدوله منصوبش کرد به رئیس الوزرایی. 
فکر می کرد می تواند در آن موج عظیم مردم، مصدق را جانشــینی 
کند. شــاید هم اگر وقت دیگری بود و مصدق در اوج محبوبیت نبود، 
می توانست باشد اما به غلط رفت. شاه که برایش حکم نخست وزیری 
زد و آن اعلامیه مشهور را نوشت و از رادیو پخش شد، کبریت به انبار 
باروت انداخت. از کمونیست و ملی گرا و مسلمان تا بازاری و دانشگاهی 
همه علیه اش صف آرایی کردند، واقعاً همه. اگرچه در جایی از همان 
متن معروف نوشت »می خواهم که تمام اهالی این کشور، اعم از مأمور 
دولت و صنعتگر و کارگر و برزگر و بازرگان، غنی و ثروتمند باشــند... 
میزان عواید عموم طبقات را به درجه ای بــالا خواهم برد که همگی 
بتوانند از کلیه مواهب تمدن این عصر مستفید شوند« اما وقتی به داغ و 
درفش تهدید و ترعیب کرد و گفت »وای به حال کسانی که در اقدامات 
مصلحانه من اخلال نمایند و در راهی که در پیش دارم مانع بتراشند یا 
نظم عمومی را برهم زنند، اینگونه آشوبگران با شدیدترین عکس العمل 
از طرف من روبه رو خواهند شــد و چنان که در گذشته نشان داده ام، 
بدون ملاحظه از احدی و بدون توجــه به مقام و موقعیت مخاطبین، 
کیفر اعمالشان را در کنارشان می گذارم«، کار خود را ساخت و انزجار 
عمومی را سبب شد. مردم کفن پوشیدند و بساطش را جمع کردند. 
آن روز دوشنبه 70سال پیش، 30تیر 1331، قوام سیاست، قوامش 
را از کف داد و حیات سیاسی اش پایان یافت. اما افسوس که آن همه 
خونی که بر زمین ریخته شد، آن همه سرمایه اجتماعی که به میدان 
آمده بود، آن همه شور و امیدی که پدید آمده بود، تنها 11 ماه بعد، با 
آن کودتای سیاه، دود شد و به هوا رفت. کاش رهبران مردم، مصدق 
و کاشانی، از تجربه رقیب  یک سال قبل شَان درس گرفته بودند و در 

گرداب اشتباه درنمی افتادند.
* سطری از شعر فريدون مشیری پس از واقعه 30تیر

سال 61بود؛ خرمشهر آزاد شده بود و عراق داشت حربه استراتژیک 
خود را در جنگ از دست می داد. برای جبران آن سرشکستگی، صدام 
سران کشورهای غیرمتعهد را به عراق دعوت کرد؛ یعنی عراق آنقدر 
امن است که انگار نه انگار جنگ است؛ بغداد امن و امان است ایرانی ها 
هیچ خطری برای ما ندارند. بیستم تیرماه برگه ماموریت عباس دوران 

امضا شد:
ماموريت: ناامن کردن فضای بغداد و جلوگیری از برگزاری کنفرانس 
غیرمتعهدها در عراق./ اهداف: پالایشگاه نفت، نیروگاه اتمی بغداد و 
پایگاه الرشید یا ساختمان اجلاس/ هواپیمای يک: عباس دوران- 

منصور کاظمیان/ هواپیمای 2: اسکندری- باقری
هواپیمای 3: توانگریان- خسروشاهی

  
عباس، حســابی کلافه بود و خوابش نمی برد. بلند شد و در دفترچه 
یادداشتش نوشت: » 30تیر 1361ساعت 3صبح است. تا یک ساعت 
دیگر باید گردان باشم. امروز پرواز ســختی دارم. می دانم ماموریت 
خطرناکی است؛ حتی... حتی ممکن است دیگر زنده برنگردم اما من 
خودم داوطلبانه خواسته ام که این ماموریت را انجام بدهم. تا 2 ماه دیگر 
از این جنگ 2سال می گذرد. من دوست های زیادی را در این مدت از 
دست داده ام؛ چه آنها که شهید شدند یا اسیر یا آنهایی که جسدشان 
پیدا نشد. کابین عقب من امروز منصور کاظمیانه. دوست داشتم این 
مأموریت رو تنهای تنها می رفتم. چون خودم داوطلب شده ام، دوست 

ندارم جون کس دیگه ای رو به خطر بندازم.«
  

دیوار آتش دوم را که رد کردند، پالایشگاه پیدا شد. پدافندهای بغداد 
از همان اطراف پالایشگاه شروع کردند به زدنشان. گلوله هایشان قوس 
برمی داشت و پشت هواپیما ضرب می گرفت. روی ECM دیدند که 
موشک های سام 6و ســام 3 را رویشان قفل کرده اند. کاظمیان سعی 
داشت رادار پدافندشان را از کار بیندازد. رسیدند به پالایشگاه. دوران 
تمام بمب ها را یک جا خالی کرد. کاظمیان برگشــت ببیند چندتا از 
آنها به هدف خورده که دید دم هواپیما تا جایی که خودش نشســته 
آتش گرفته. یکهو لرزش خفیفی به جان هواپیما افتاد. هواپیما بدجور 
داشت می سوخت. باید می پریدند بیرون. دوران به هواپیمای 2اعلام 
کرد: » هواپیمای ما را زدند«. اسکندری از هواپیمای 2گفت: » ایرادی 
ندارد ما را هم زده اند. پشت سر ما بیایید.« دوران جواب داد: » موتور 
شماره 2آتش گرفته نمی توانیم بیاییم«. اسکندری دوباره گفت: » اگر 
می توانید بیاییــد وگرنه بپرید بیرون«. عبــاس دیگر چیزی نگفت. 
کاظمیان نگاهش کرد، مصمم تر از همیشــه بــود؛ بی هیچ ترس و 
واهمه ای. دســتش را به طرف Eject دونفره برد و خواست به دوران 
بگوید برای پریدن آماده باش که یکهو همه دستگاه ها جلوی چشمش 

سیاه شد. کاظمیان دیگر چیزی نفهمید.
  

همه مات و مبهوت مانده بودند. هواپیمای جنگی ایرانی که در حال 
سوختن بود یکراست به سمت هتل الرشید- محل برگزاری اجلاس 
سران غیرمتعهدها- می رفت. هواپیما با تنها سرنشین رفت و رفت و 
در مقابل نگاه های بهت زده مردم عراق، خود رابه هتل محل استقرار 

سران کشورها کوبید.

پدیده هــای دنیا بــرای خود 
قواعدی دارند و مراتبی؛ از نحوه 
رویارویی جسم با بیماری تا راهکار غلبه طبیعت بر 
بحران های زیستی، گواهند بر آنکه پدیده های عالم 
هستی به مدد هوش غریزی می توانند بر بحران ها 
فائق آیند، مگر آنکه با اختلالاتی ناگهانی و فراتر از 

ظرفیت خود مواجه شوند.
تنوع چشمگیری که این روزها در مضامین فیلم های 
ایرانی روی پرده به چشــم می خــورد، نمونه ای از 
همین جوشش درونی و خودگردان سینمای ایران 
برای مواجهــه با رکود و ریــزش تدریجی مخاطب 
است؛ مشکلی که از اواسط دهه پیش آغاز شد و سال 
به سال تماشاگران بیشتری را از سالن های سینما 
فراری داد و به سمت فیلم های سهل الوصول خارجی 
فرســتاد. غلبه بر یکنواختی تحمیلی به سینمای 
ایران مستلزم حضور نسل تازه ای از سینماگران بود 
که هم از انرژی کافی برای مصاف با موانع سلیقه ای 
برخوردار باشند و هم عافیت طلبی و بی انگیزگی در 

مسیر راه شان خلل ایجاد نکند.
حاصل کار این نســل پس از وقفه طولانی ناشــی 
از همه گیری کرونا، تازه از ابتدای امســال بر پرده 
بزرگ جان گرفته است. شــاید اگر این فیلم ها در 
زمان خودشــان به نمایش در می آمدند، راهگشای 
هوای تازه ای می شدند و جاده ای را صاف می کردند 
که امروز بعد از 2ســال به شــاهراهی پررونق بدل 
شــده بود؛ ولی از آنجا  که به قول اســتاد بیضایی 
انگار سرنوشت هرگز با هنر نمایش در این سرزمین 
مهربان نیست، پیشنهاد این راه جدید تا امسال به 
تعویق افتاد که طبیعی اســت فاصله میان سینما 
و مخاطبــان معمولش چنــد برابر شــده و عادت 
ســینماروی هم طی این 2سال از ســر شماری از 
تماشاگران همیشگی افتاده است. با این حال نقطه 
قوت این موج که در گام اول همانا توجه به لزوم تعدد 
مضامین و بازسازی ژانرهای مختلف باشد شایسته 
تحســین اســت و بیانگر این واقعیت که اگر موانع 
دستوری برسر راه سینما آوار نشوند، خودش درمان 

دردهایش را خواهد یافت.
»ملودرام«هــای اشــک انگیز همیشــه یکــی از 
پرطرفدارترین فیلم ها در تمام دنیا بوده اند؛ چه در 
سرزمین های دور که نیاز دارند سعادتمندی روزمره 
را گاهی با نمک نمایش غم از یکنواختی درآورند  و 
چه در ممالکی نظیرخودمــان که گویی مردمانش 
سوگنامه های قهرمانان را در زندگی خود می جویند. 
سینمای مردم پسند هم در راستای رفع این عطش 
طبیعی همواره ســویه های غمبار زندگی مردمان 

عادی را دســتمایه آثار پربیننده کــرده تا هم نیاز 
روحی مخاطبانش را برآورده  سازد و هم تنور گیشه 
را گرم نگه دارد. ملودرام در بن مایه دراماتیکش پیوند 
ناگسستنی با »خانواده« دارد و داستانش را بر پایه 
فداکاری اعضای این کهن ترین نهاد تمدن بشــری 
برای یکدیگر و مبارزه شان با تهدیدات خارجی جهت 

حفظ کیان خانواده بنا می کند.
شاید اقبال بیش از اندازه ســینمای تجارت پیشه 
در پرداخت اغراق آمیز عناصر اشــک انگیز ســبب 
شــد تا منتقدان ایرانی ســال ها با دیده تردید به 
»ملودرام« نگاه کنند و باوجود نمونه های برجسته 
مثل آثار داگلاس ســیرک و ویلیــام وایلر و رابرت 
بنتون و اســپیلبرگ و...، هرگز آن را جدی نگیرند 
و حتی تلویحاً آن را متــرادف با ابتذال بدانند. تأثیر 
مستقیم این نگاه ســبب افول تدریجی ملودرام در 
سینمای ایران شد، چنان که با وجود استقبال وسیع 
از نمونه هایی مثل »گل های داوودی«، »مترسک«، 
»بگذار زندگی کنم« و »می خواهم زنده بمانم« و...، 
با خاموشــی آخرین بازماندگان سینمای قدیم در 
دهه هاي 70 و 80 به تاریخ پیوســت. این در حالی 
است که در تمام این سال ها سینماگران هوشیاری 
مثل ابراهیــم حاتمی کیا، مجیــد مجیدی و اصغر 
فرهادی با زیرکــی از قواعد ملــودرام در درام های 
سیاسی و معناگرا و شــهری بهره  برده اند؛ چرا که 
مضمون »خانواده در بحران« در هــر قالب و برای 
هر جنس تماشــاگری جذاب و درگیرکننده است 
و سینمای ایران سال هاست که بی دلیل خودش را 
از این امکان جذب مخاطب محروم کرده است. در 
چند ماه اخیر ملودرام هایی مثل »مغز اســتخوان«، 
» پدر و دختــر«، »هناس«، »بی صــدا حلزون« و 
»تی تی«روی پرده آمده اند که اکثراً از کلیشه های 
مبتذل به دورند و شاید واسطه آشتی سینمای ایران 

با این ژانر پرمخاطب شوند.

فرهنگ و زندگي

پیمان شوقی

می خواهد زنده بماند!

حافظ

من و بادِ صبا مِسکین دو سرگردانِ بی حاصل

من از افسونِ چشمت مست و او از بوی گیسويت

یک زمانی تمیزکاری های اساســی خانه محدود می شــد به 
آخرهای سال. چند روز مانده به عید انواع و اقسام مواد شوینده 
راه باز می کردند به خانه و همانطور که در و دیوارها از بن تمیز 
می شد و برق می افتاد، بیمارستان ها از آدم هایی که با گاز همین 
مواد شوینده مسموم شده یا ریه هایشــان آسیب می دید، پر 
می شــد. کرونا که آمد، وضعیت خطرناک تر هم شد. وسواس 
تمیزی دوید زیر پوست آدم ها و به سفیدکننده ها و شوینده ها و 

جرم گیرها، الکل و مواد ضدعفونی کننده هم اضافه شد.
احتمالا خیلی از شــما که در خانــه مواد شــوینده را مرتب 
چیده اید توی کابینت زیر سینک ظرفشــویی، اطلاع ندارید 
که استفاده از این مواد شیمیایی درصورت ناآگاهی از چگونگی 
مصرفشان و حتی اســتفاده نادرســت از آنها چقدر می تواند 

برای مصرف کننــدگان و همچنیــن افرادی 
که در مجاورت آن قرار دارنــد، خطرآفرین 

باشــد. شــوینده ها، مخصوصا موادی که 
خاصیت جرم گیری دارنــد حاوی مواد 
سمی زیادی مانند فنول و کلر هستند. 
مصرف کنندگان از این مواد عمدتا آن 
را در فضای بســته مورد اســتفاده قرار 
می دهند که همیــن  عاملی خطرناک 
است. در محیط استفاده از چنین موادی 

عمدتــا تهویه هوای مناســب صورت نمی گیرد. بســیاری از 
افرادی که در طولانی مدت از این مواد استفاده می کنند، دچار 
مسمومیت می شــوند و علاوه بر آن عوارض ثانویه هم در بدن 
آنها بروز می کند. این افراد پس از مدت زمانی، ممکن است با 
عوارضی دائمی و جبران ناپذیر این مواد در سیستم تنفسی خود 
یا حتی پوست بدن و... مواجه شوند. در واقع می توان گفت که 
علت بسیاری از مسمومیت های خانگی استفاده از مواد شیمیایی 
اســت. ترکیب این مواد می تواند منجر به وقوع مســمومیت 
یا حتی ســوختگی  شود. همچنین شــوینده های چربی زدا و 
جرم زدا می توانند پوست انسان را تخریب کنند. الکل ها و مواد 
ضدعفونی کننده که سوغات کرونا هستند هم اگر بیش از اندازه 
مصرف شوند، می توانند مشکلات تنفســی ایجاد کنند. حالا 
برای اینکه از شر این مواد شــیمیایی در امان بمانیدو درعین 
حال تمیزی و نظافت را هم رعایت کرده باشید، بهتر است که 
از برخورد این شوینده ها با پوست دســت خود جلوگیری و از 
دستکش استفاده کنید. ضمن اینکه تا حد امکان در فضای بسته 
از این مواد استفاده نکنید و اگر مجبور به 
استفاده از آن در محیطی مانند حمام 
یا دستشویی هستید، حتما سیستم 
تهویه را روشن و مقدار کمی از آن 
را اســتفاده کنید. وسواس را هم 
کنار بگذارید کــه تمیزی بیش از 
حد نه تنها ضمانتی برای سلامتی 
نیست، بلکه برعکس سلامتی تان 

را قطعا به خطر می اندازد.

مثــل بیشــتر وقت ها مــن را که 
می بینند، تعجب می کنند. این بار 
مشتری ها، 2خانم میانسال هســتند. با همان ابهام و تردیدی که 
توی چشم هایشان اســت، یک کیف پارچه ای بزرگ و یک جعبه 
نصف کارتن موز را می گذارند روی میز. می گویم: بله حدس می زنید 
یک پیرمرد جاافتاده صاحب سمساری باشد. همینطور هم هست. 
پدربزرگم سکته خفیفی داشــته اند و یک ماهی است دوره نقاهت 
را می گذرانند. در خدمت تان هستم. خیالتان راحت قبلًا هم برای 
پدربزرگ کارشناســی عتیقه جات کرده ام. خودم دانشجوی ارشد 
پژوهش هنر هستم. صورتشان باز شد و زنی که کیف را آورده بود، 
گفت: هزار ماشــاءالله! نه، ما مطمئن هستیم. این جا را حاج اسدی 
معرفی کرده اند. فقط ما عجله داریم و وســایل را می گذاریم. شما 

قیمت گذاری کنید، فردا می آییم برای حساب و کتاب.
توی کیف چنــد بقچه قلــم کاری و آینــه کاری و دو قطعه پارچه 
دستبافت عشایری بسیار قیمتی است؛ توی جعبه هم یک سرویس 
ناقص فنجان چینی تخم مرغی و چند کاسه کوچک با نقش منظره 
آبی و یک گلدان رخ لیلی و مجنون. فنجان و کاســه ها مال چین 
هستند و حداقل 250ســاله، ولی گلدان فوقش 100سال داشته 
باشد. حاج اســدی دوست 60ســاله پدربزرگ است. فکر می کنم 
چطور اعتماد چکه چکه طی این سال ها جمع شده، طوری که آدم ها 
با یک جمله، دارایی خانوادگی شان را می سپارند و دلشان قرص است. 
یاد حرف های پدربزرگ می افتم. اعتماد از جنس احساس است و 
احساس از سنخ فرهنگ. مشــتری ها می دانستند رشته تحصیلی 
من ربطی به عتیقه شناسی ندارد. تحصیلات از جنس حواس است 
و حواس تجربی از سنخ تمدن. فکر می کنم این شناخت و تفکیک 
فرهنگ و تمدن چقدر می تواند در زندگی شــخصی و اجتماعی و 
حرفه ای ما معنی ساز باشد. حتی در سیاستگذاری های کلان، آن 
وقت دائم شــعار تمدن نمی دادیم. اعتماد دیر به دست 
می آید، طی ســال ها ســرمایه گذاری و راحت از بین 
نمی رود؛ ولی مدرک من خیلی زودتر دستم می رسد و معلوم 
نیست تا چه حد به دردم بخورد یا یادم بماند و کاربردی 
شود . تمدن ساخته می شود برای ویران شدن؛ مانند 
تمام دوره های تمدن بشری در شرق و غرب دنیا ، اما 
فرهنگ شــکل می گیرد برای آباد کردن و ماندنی 
است و با خراب شدن ها و جنگ ها و زلزله ها از بین 
نمی رود. وسایل را بررسی می کنم و قیمت می گذارم. 
می خواهم مغازه را زودتر ببندم. دلم برای پدربزرگ 
تنگ شده. دل تنگی ام را امر فرهنگی می بینم و کرکره 

تمدن را می کشم پایین .

خاطرات یک فروشنده 

تقویم/ شهادت

فرشته شیخ الاسلام

حمیدرضا محمدّی

کسب، اعتماد و فرهنگ

 به جــای مخ، بــه جنجالــت بیفزا
به وضــع صــورت و خالــت بیفزا

من از طــول فیزيــک خويش کاهم
تو بر »عــرض ديجیتــال «ات بیفزا

  
 بگو  ای طارمی! حالت چطور اســت؟

که وضع جار و جنجالت چطور است؟
ببخشید، اســکوچیچ هم ماند ديگر!

ســر تمرين، احوالت چطور اســت؟
  

 اگــر مجنــون، لیلايــی بســازد
برايــش قصــر رؤيايــی بســازد

بیــا، اصــلا بــزن تــوی دماغم!
دلِ  عاشــق بــه دعوايی بســازد

  
 امــان از اين جهــان پر غــم و آه

بســازم خنجــری... اســتغفرالله...
لواندوفســکی به بارســا رفت حتی

ولی دســت من از دســت تو کوتاه
  

 که اول ســنگ، بعدش قلب گردی
نه اينکه هــی مداوم ســلب گردی

که مثل اسکوچیچ خوش شانس باشی
که اول دفــع، بعدش جــذب گردی

میگرن

حکایت لوا و طارمی
عیسی محمدی

بی تعارف و تکلف ، مثل 
که  همین متن کوتاهی 
می بینید. ما منتظريم تا 
نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، مشکلات 
و دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل 
طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید جايتان 
اينجا محفوظ است. متن يا طرح تان که آماده 
شد يک تماس  با شماره 23023636 بگیريد تا 

برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار
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تا همین چند سال پیش، کلمه اســتندآپ کمدی جایی در دایره لغات آشنای ما نداشت و کمتر درباره اش 
شنیده بودیم. معدود کسانی بودند که اجرای برنامه های خنده دار و طنز را برعهده داشتند و همه چیز در 
فیلم ها و سریال های کمدی خلاصه می شد اما از چند ســال قبل با اجرای برنامه »خنداننده شو«، ناگهان 
با مفهوم تازه ای آشنا شدیم، اســتندآپ کمدی و فردی که تلاش می کند مخاطبان را بخنداند. چهره های 
بااستعداد و طنازی کم کم مشهور شدند که یکی از آنها مجید افشاری بود؛ استندآپ کمدین محبوبی که تا 
مرحله فینال خنداننده شو بالا رفت، بعدها کارهای مختلفی ازجمله اجرا و بازیگری را تجربه کرد و این روزها 
با فیلم »باز یوو« که یک کمدی موزیکال در ژانر کودک است، روی پرده سینما دیده می شود. با مجید افشاری 

از کمدی، خنداندن مخاطب و چالش های این کار حرف زده ایم.

کمدی

مردم بهترین تعیین کننده حد و مرز برای کمدین هستند

 دستم را بگیر
دستت را بده

دوست دارم نقش آدم هاى 
عجيب و غريب را بازى كنم

 به علی پروین گفتم 
فوتبال برای شما

 آداب کمک کردن و کمک گرفتن را 
یاد بگیریم

گفت وگو با رابعه اسکویی
بازیگر نقش »طلا« در سریال مستوران

رضا وطنخواه، ملی پوش سال های دور فوتبال، از ادامه تحصیل 
و عضویت در هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف می گوید

101215

آشنایی با بهترین و محبوب ترین 
کمدین های تاریخ سینمای جهان

 خالقان 
خنده مردم

مگر می شود حرف کمدی باشــد و یاد آن مرد 
کت و  شلواری با سبیل نصفه و عصایی در دست 
نیفتیم؟با شنیدن کمدی بی شک نخستین نامی 
که در ذهن بســیاری پررنگ می شــود، چارلی 
چاپلین، کمدین مشهور انگلیسی است. او را در 
کاراکتر ولگرد با آن کت وشلوار مندرس و عصای 
معروف نمی تــوان نادیده گرفت. او نویســنده، 
کارگردان، آهنگساز، تهیه کننده و بی شک نماد 
سینمای صامت بود.   از مشهورترین فیلم های او 
می توان به »عصر جدیــد«، »جویندگان طلا«، 
»روشــنایی های شــهر« و »دیکتاتور بزرگ« 
اشــاره کرد. در ســال ۱۹۹۸ منتقد فیلم اندرو 
ساریس، چاپلین را اینگونه توصیف کرد: »بدون 
شــک چاپلین یگانه و مهم ترین هنرمند تاریخ 
سینماست. او خارق العاده ترین عملکرد را داشته 

و احتمالاً هنوز جهانی ترین نماد است.« 

نورمن ویزدوم، یکی از کمدین های سرشــناس 
انگلیس است که در دهه های نخست قرن بیستم 
توانست صدای خنده را در سالن های سینما بلند 
 کند. او با کلاه پارچه ای و کت و شــلوار گشــاد
 معــروف اش در بیــش از 30فیلــم بــه بازی 
پرداخــت. او در ســال 2000برای فعالیتــش 
در زمینــه هنر و ســرگرمی از دربار ســلطنتی 
بریتانیا لقب شــوالیه گرفت. ویزدوم در نودمین 
سالروز تولدش در ســال 2005از فعالیت هنری 
کناره گرفت و بــه بیش از نیم قــرن حضور در 
 عرصــه ســینما و تلویزیــون پایــان داد. او در 
ســال 20۱0درحالی که ۹5 ســال سن داشت، 
درگذشــت تا خاطره آثار پرتعــدادش را برای 
دوستدارانش به یادگار بگذارد. او با کلاه پارچه ای 
 و کت و شــلوار گشــاد معروفــش در بیش از 

20فیلم به بازی پرداخت.

وودی آلن، فیلمســاز سرشــناس آمریکایی از 
پیشکســوتان عرصه کمدی ســینمای آمریکا 
به شــمار می رود. آلــن علاوه بــر کارگردانی و 
نویسندگی در بسیاری از آثار خود نقش آفرینی 
کرده اســت. آلن متولد ســال ۱۹35است و در 
فیلم هایی چون »آنی هال«، »پول را بردار و فرار 
کن« و »زلیگ « نقش آفریده اســت. فیلم های 
آلن پر از ارجاع به چهره های سرشــناس ادبی و 
آثار آنهاســت و در اغلب آثارش می توان نشانی 
از یک شخصیت نویســنده یافت. او سال هاست 
که با عینک و ظاهر معروفش آثار کمدی زیبایی 
خلق و در برخــی از موفق ترین هایشــان بازی 
کرده است. در ســال 2004کمدی »سنترال« 
نام آلن را در فهرســت ۱00اســتندآپ کمدین 
بزرگ جهان رتبه بندی کرد و یک نظرسنجی در 
بریتانیا، آلن را سومین کمدین بزرگ معرفی کرد. 
آلن،   ۱6نامزدی جایزه اسکار بهترین فیلمنامه 

غیراقتباسی دریافت کرده است.

جیم کــری اوایل دهــه ۹0 با بازی در ســریال 
تلویزیونــی »با رنگ زنده« به شــهرت رســید 
و با درخشــش در فیلم های ســینمایی »ایس 
ونتورا: کارآگاه حیوانــات«، »احمق و احمق تر« 
و »ماسک« به یکی از ستاره های کمدی هالیوود 
تبدیل شد. او در بسیاری از فیلم ها نقش مردی 
با زندگی معمولــی را بازی می کند کــه در اثر 
رویدادی ناگهان زندگی او زیر و رو می شــود. در 
»ماســک« نقابی جادویی پیدا می کند که به او 
قدرتی فرابشری می دهد، در »دروغ گو دروغ گو« 
وکیلی اســت که با به حقیقت پیوســتن آرزوی 
پسرش دچار مشــکل می شــود و در »نمایش 
ترومن« پی می برد که تمام زندگی او بخشی از 
برنامه تلویزیونی است. اگر چه کری تا حد زیادی 
به عنوان بازیگر کمدی شــناخته می شود اما در 

نقش های نمایشی نیز موفق بوده است. 

ادی مورفی بیشتر در نقش های کمدی فیلم های 
خانوادگی بازی کرده  اســت، ازجملــه در فیلم 
»مهدکودک بابا« که نقش مردی را بازی می کند 
که به کودکان علاقــه زیــادی دارد و به خوبی 
با آنها ارتباط برقرار می کنــد و به همین جهت 
در خانه خود مهــد کودکی تأســیس می کند. 
شهرت و تسلط ادی مورفی بر گیشه با استندآپ 
کمدی ها و بازی های درخشانش به عنوان بازیگر 
معمولی »پخش زنده شنبه شــب« از ۱۹۸0تا 
۱۹۸4و خنده هــای مخصوص اش که بخشــی 
اجتناب ناپذیر از فرهنگ پاپ دهه ۱۹۸0بود، آغاز 
شــد.  مورفی، کمدین محبوبی که همیشه یک 
بازیگر سرگرم کننده پرکار بوده است، همچنان 
به ساخت فیلم می پردازد و شــایعات مربوط به 
آلبوم یا تور کمــدی دیگری از او هــر از گاهی 

پخش می شود.

رابیــن ویلیامــز بــدون شــک در اواســط 
دهــه 70کمدینــی بــا شــگفت انگیزترین 
در  اســتندآپ  روال  لهام بخش تریــن  ا و 
سان فرانسیســکو بود؛ جایی که او یک رنسانس 
کمدی را رهبری کــرد. پس از یک نقش آفرینی 
خنده دار در برنامه تلویزیونی »روزهای شــاد«، 
به ویلیامز برنامه اختصاصی خود به نام »مورک 
و میندی «داده شــد؛ جایی که بیگانه عجیب و 
غریب دوست داشــتنی او مورک، قلب آمریکا را 
ربود و در عین حال نخســتین نسخه تلویزیونی 
آن را هم در پی داشــت. نام ویلیامــز بارها تیتر 
درشــت مطبوعات بوده و زند گــی خصوصی او 
همیشــه برای دوستداران ســینما جالب بوده 
است. شاید نخستین شایعات درباره او در اوایل 
کار حرفه ای اش بر ســر زبان ها افتاد. منتقدین 
سینما معتقدند او ستاره درخشــانی در دنیای 
کمدی بود که با مرگ دردناکش، دنیای سینما 
 و صحنه  اســتندآپ کمدی را در یــک تاریکی 

فرو برد.

    اولین بار چه شد که تصمیم گرفتید 
کار طنز و کمدی انجام دهید؟

از کودکی در مدرسه تئاتر کمدی و نمایش برگزار 
می کردیم. بعدها در دانشگاه هم این نمایش ها 
ادامه داشــت. از وقتی به یاد دارم در فضاهایی 
که من حضور داشــتم، خنده بــه راه بود، حتی 
پیش آمده بود که از کلاس اخراجم کنند. طنز 
را دوست داشتم و اطرافیانم توصیه می کردند که 

این علاقه را جدی تر پیگیری کنم.

    واکنش اطرافیان چه بود؟ به نظر 
آنها بامــزه بودید و تشــویق تان 

می کردند یا برعکس؟
کسی نمی گفت که کارهایم بی مزه است، اما وقتی 
خواستم کار را جدی تر شــروع کنم و در برنامه 
خندوانه شــرکت کنم، مخالفت ها شــروع شد. 
اطرافیانم می پرسیدند چرا فکر می کنی بین این 
همه کمدین، ممکن است موفق و انتخاب شوی؟ 
در واقع نه تنها تشویقی در کار نبود بلکه مرحله به 

مرحله سعی می کردند منصرفم کنند.

    خودتان چه چشم اندازی از ادامه 
این راه داشتید؟

من به کارهای هنری علاقه داشــتم، دوره های 
فیلمسازی و کارگردانی را گذرانده بودم. مدتی 
در باشگاه خبرنگاران جوان، خبرنگار فرهنگی 
بودم تا بتوانم از این راه با فعالان هنری ســینما 
و تلویزیون ارتباط برقرار کنم. تجربه دســتیار 
کارگردانی، فیلم کوتاه و تله فیلم داشتم اما بعد 
از فراخوان برنامه خندوانه بود که کار استندآپ 

را به صورت جدی آغاز کردم.

    به بازیگری هــم فکر کرده 
بودید؟

نه چنــدان، از ابتدا بیشــتر 
و  نویســندگی  دنبــال 
کارگردانی بودم. اما استندآپ 
هم در دســته کارهای اجرا 
قرار می گیــرد و به نظرم این 

کار به علاقه من نزدیک تر است. 
هرچند تجربه های پراکنده ای 
هم در بازیگری دارم، مثلا قرار 
است در یک ســریال نمایش 
خانگی چند قسمت بازی کنم 

یا در فیلم  بازیوو که در حال اکران 
است، نقشی داشته ام.

    به نظر خودتان نقطه قوت کار شما 
چه بود که با وجود همه ناامیدی های 
اطرافیان، توانستید توجه مخاطبان 

استندآپ کمدی را جلب کنید؟
بزرگ ترین ویژگی کار من ایــن بود که خودم 
بودم، سعی نکردم ادای کسی را دربیاورم. وقتی 
بیننده اجرای مرا می دید، نمی شنیدم که بگویند 
ادای فلان بازیگر یا کمدین را درمی آورد. سعی 
کردم کاراکتر خودم را حفظ کنم و فکر می کنم 
همین ویژگی باعث شد کارهایم به دل مخاطب 

بنشیند.

    با تجربه ای کــه این مدت در کار 
کمدی کسب کرده اید، به نظرتان در 
این کار چه چالش هایی وجود دارد؟

بزرگ ترین چالش این اســت که در کشور ما، با 
هر چیزی نمی توان شوخی کرد. در این شرایط 
خنداندن مخاطب سخت اســت. متأسفانه هر 
چه جلو می رویم، انگار فضا بســته تر می شود، 
افراد سختگیرتر می شوند و دیگر حتی با مشاغل 
مختلف هــم نمی توانیم شــوخی کنیم. خودم 
یکی دوبار با بعضی مشاغل شوخی کردم و کارم 
به دادسرای فرهنگ و رســانه و جواب دادن به 
شــکایت فعالان آن شغل رســید. این توقع که 

به نظرمان می توان با همه شــوخی کرد 
جز ما، برای کمدین محدودیت 

ایجــاد می کند. بــه همین 
دلیــل هم در بیشــتر 

استندآپ ها، فرد 

یا درباره خودش شوخی می ســازد یا خانواده و 
اطرافیانش تا مبادا به کسی بربخورد.

    بــرای اینکــه در کار کمدی و 
اســتندآپ به تکرار نرسید، چه 

می کنید؟
سعی می کنم ماهانه با دوستان نویسنده جلساتی 
برگزار کنــم و موضوعاتی را که کمتــر به آنها 
پرداخته شده، فهرست کنیم. بعضی موضوعات 
بکرتر است و چون برای مردم تازگی دارد، بیشتر 
به آن می خندند. جنبه های مختلف موضوعات 
روز جامعه را بررسی می کنیم تا ببینیم کدام یک 

برای شوخی ساختن مناسب تر است.

    به نظر شما یک استندآپ کمدین، 
جز استعداد طنز، چه مهارت هایی 

باید یاد بگیرد؟
دوره ای اینطور بود که همه می خواستند خواننده 

شوند، هر طرف را نگاه می کردی یکی بود که شروع 
به خواندن می کرد و خیلی ها هم موفق نمی شدند. 
الان همه فکر می کنند می توانند استندآپ اجرا 
کنند درحالی که واقعا اینطور نیســت. بخشــی 
از کار به اســتعداد ذاتی برمی گردد، در کنار آن 
بیان فرد و تســلط روی بدنش خیلی مهم است. 
اجرای اســتندآپ با بازیگری فرق دارد، اما باید 
حداقل هایــی را در این حوزه یــاد بگیرد. متن، 
نوشتن و ذهن خلاق برای یک استندآپ کمدین 
اهمیت ویژه ای دارد. باید با اخبار روز آشنا باشد و 

از اتفاقات اطرافش ایده بگیرد.

    کارهــای کمدی کــه در فضای 
مجازی و صفحات شــخصی بعضی 
افراد انجــام می شــود را دنبال 

می کنید؟
راستش خیلی سلیقه من نیست. البته چند نفری 
هم هستند که خوب کار می کنند اما فضای کلی 
اینطور شــده که صاحبان این صفحات دیگر به 
همه چیز برای خنداندن مخاطب چنگ می زنند 
و گاهی هم هدفشــان فقــط بالا بــردن تعداد 
دنبال کنندگان شان اســت. گاهی این افراد وارد 
حوزه هایی می شوند که پذیرفتنی نیست. باز هم 
می گویم در همین فضا نیز چند نفری هستند که با 
استانداردهای مناسب متن و اجرا کار می کنند و به 
مخاطب احترام می گذارند. فکر می کنم باید چنین 
استعدادهایی را دریابیم و از این افراد باهوش در 
جهت درست اســتفاده کنیم. فضای مجازی به 

کشف شدن بعضی استعدادها کمک کرده است.

    شما با این ایده که کمدین نباید 
مرزی برای شــوخی داشته باشد 
موافقید، یا فکــر می کنید در کار 
کمدی هم باید حد و مرزهایی وجود 

داشته باشد؟
با هر دوی این ایده ها موافقم.

    چطور ممکن است؟
از یک طرف نباید خــط و مرز تعیین کنیم، 

چون آن وقــت این محدودیت ها مدام بیشــتر 
می شود و مرزها مدام جلوتر می آید. اما از طرف 
دیگر، کمدین اگــر مرز مشــخصی را رد کند، 
مخاطب او را پس می زند. در واقع مردم، بهترین 
خط و مرز را بــرای کمدین تعییــن می کنند. 
موقع اجرا، کمدیــن اگر از مرزهایی رد شــود، 
مخاطب به جای اینکه بخندد اخم هایش را درهم 
می کند. خودم در بعضــی اجراها به خط قرمزها 
نزدیک شده ام اما سعی کرده ام مخاطب را آزرده 
 نکنم و بدانم تا کجا باید پیــش بروم و کجا باید 

عقب بکشم.

    چرا خندانــدن دیگران برایتان 
مهم است؟

حس خوبی از خندیدن و شادی دیگران می گیرم. 
هرچند معتقدم همیشــه هــم خنداندن خوب 
نیســت و حتی لازم اســت بعضی اوقات کنار 
مخاطب بنشــینی و گریه کنی تا حالش خوب 
شود. اما در حالت کلی، خنداندن هم حال خودم 
را خوب می کند و هم از دیدن شــادی مخاطب، 

احساس خوبی پیدا می کنم.

    تا به حال شــده تــلاش کنید 
مخاطبانــی را بخندانید اما موفق 

نشوید؟
اوایل که کم تجربه بــودم در حد یکی دو بار این 

اتفاق افتاد، اما خوشبختانه دیگر تکرار نشد.

    از بین کمدین ها کار کدام یک را 
بیشتر دوست دارید و به کارهایشان 

می خندید؟
از بیــن کمدین هــای داخلــی، به نظــرم رضا 
عطاران یــک اعجوبه اســت. محســن کیایی، 
پژمــان جمشــیدی، مهــران مدیــری و تیم 
کمدین های کارهای قدیمی او را خیلی دوست 
دارم. از بین کمدین های خارجــی هم به نظرم 
جیم کری بازیگر صاحب ســبکی است. رابرت 
دنیرو هــم هرچند به عنــوان بازیگــر کمدی 
 شناخته نمی شود، اما کارهای کمدی او را بسیار 

دوست دارم.

    برنامه  شــما برای ادامه راه در 
فضای کمدی چیست؟

واقعیــت این اســت که گاهــی آنقدر ســرم 
شــلوغ می شــود که فرصت نمی شــود به این 
موضوع فکر کنــم. اما دوســت دارم در فضای 
نویســندگی کمدی بیشــتر کار کنم و شــاید 
کم کــم ســراغ کارگردانی هــم بــروم. فعلا با 
 برنامه هــای مختلــف تلویزیونــی، اجراهــا و 

استندآپ ها مشغولم.

    دوســت دارید ســال ها بعد 
مخاطبان مجید افشــاری را با چه 

ویژگی اي به یاد بیاورند؟
دوســت دارم وقتی اســم من می آید، خنده ای 
روی لب مخاطبان بیاید و خاطــره خوبی را به 

یاد بیاورند.

با مجید افشاری، استندآپ کمدین و مجری شبکه نسیم
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بزرگ ترین چالش این 
است که در کشور ما، 
با هر چیزی نمی توان 
شوخی کرد. در این 
شرایط خنداندن مخاطب 
سخت است. متأسفانه هر 
چه جلو می رویم، انگار فضا بسته تر 
می شود، افراد سختگیرتر می شوند و دیگر 
حتی با مشاغل مختلف هم نمی توانیم 
شوخی کنیم



آشنایی با زندگی و شخصیت مرتضی سلطانی، کارآفرین موفق ایرانی

از واکس زدن کفش تا تولید صنايع غذايى
داستان زندگی مرتضی سلطانی از آن ماجراهای عجیب و پر فراز و نشیب است؛ مديری خودساخته که از واکس زدن کفش و قبرشويی به يكي 

از تولید کنند گان صنايع غذايي در کشور رسید. آشنايی با شخصیت و زندگی اين کارآفرين موفق خالی از لطف نیست.

زیاده روی ممنوع!سودمندی کمک کردن
چرا کمک نمی گیری؟

مزایای کمک گرفتن

بجا کمک کنید

مشخص است که کمک کردن به دیگران در حالت کلی یک 
کار مثبت است اما شاید به این موضوع فکر نکرده باشید که 
کمک کردن، چه تأثیرات مثبتی در وجود خودتان به عنوان 
کمک کننده دارد. کمک کردن با کاهش اضطراب به سلامت 
روان کمک می کند و باعث می شود حس بهتری داشته باشید. 
علاوه بر این باعث افزایش حس اعتماد به نفس و خوشحالی 
می شود. با کمک کردن در یک چرخه مثبت قرار می گیرید، 
به این شــکل که طرف مقابل تشویق می شود او هم روزی به 
دیگری کمک کند و این جریان مثبت ادامه پیدا می کند. جز 
تأثیرات کمک کردن بر سلامت روان، این رفتار حتی می تواند 
به ارتقای وضع کلی سلامت شما هم منجر شود. کمک کردن 
احساسات مثبتی در وجودتان می ســازد، احساسات مثبت 
باعث تقویت سیستم ایمنی بدن انسان می شود و به این ترتیب 

می تواند از ما در برابر بیماری ها مراقبت کند.

کمک کردن به دیگران آدابی دارد که اگر آنها را ندانیم، ممکن 
است به جای رفتار مثبت، اشتباه کنیم و تأثیرات منفی به جا 
بگذاریم. قدم اول این است که از طرف مقابل بپرسید آیا کمک 
می خواهد یا نه؟ در مراحل بعدی مطمئن شوید که زیاده روی 
نمی کنید. زیاده روی در کمک کردن و فشار آوردن به خودتان 
به ضرر سلامت شما خواهد بود. با کمک های کوچک شروع 
کنید تا تحت فشــار قرار نگیرید و دلزده نشوید. برای کمک 
به دیگران نیازی نیســت شــما وقت و هزینه زیادی صرف 
کنید. کمک کردن به شــکل افراطی تأثیرات منفی در رفتار 
اطرافیان شما خواهد گذاشت. رایج ترین واکنش دیگران در 
برابر کمک های افراطی شما این است که دیگر به کل به شما 
تکیه می کنند، مدام برای کوچک ترین مشکلات شان با شما 
تماس می گیرند و خواسته هایی دارند که شما برای انجام آنها 

به سختی و دردسر می افتید.

مكتب خانه 10 بسته پيشنهادي

  عادت های کله خری
جین سینسرو، سخنران و نویسنده  
حــوزه  موفقیــت این نکتــه  مهم را 
یادآوری می کند که دلیل اصلی دنبال 
نکردن عادت ها، همــراه نبودن افکار 
و احساســات ما با عملی است که آن 
را انجام می دهیم. درســت به همین 
دلیل اســت که با کمی دلســردی و 
خســتگی آنها را کنــار می گذاریم و 
بعد از تکرار مــداوم این اتفاق، نتیجه 
می گیریم ما ذاتا انســان های تنبل و 
شکست خورده ای هستیم. متأسفانه 
شــما در این تجربه تنها نیســتید و 
خوشبختانه، می توانید این چرخه را 
بشکنید. سینسرو طرفداران بسیاری 
در سراسر دنیا دارد و برنامه های اپرا، 
رادیو موفقیت و مجله های بلومبرگ 
و فوربــز مصاحبه های او را منتشــر 

کرده اند. 

کتاب

  پناه بگیر
فیلمی در ژانر درام و تریلر روان شناختی 
به کارگردانی جف نیکولز و با بازی مایکل 
شنون و جسیکا چســتین است که در 
سال 2011منتشر شــد. فیلم داستان 
شوهر و پدر جوانی است که تصویرهایی 
آخرالزمانی می بیند و دچار این پرسش 
اســت که باید از خانــواده اش در برابر 
طوفانی که در راه اســت حمایت کند 
یا در برابر خودش. فیلــم در دو بخش 
بهترین فیلمنامه برای نیکولز و بهترین 
بازیگر مرد برای مایکل شنون برنده جایزه 
ساترن شــد. فیلم در دو بخش بهترین 
فیلم ترسناک و بهترین بازیگر زن برای 
جسیکا چستین نیز نامزد این جایزه شده 
بود. کورتیس شخصیت مرکزی داستان 
است علائمی که در خواب می بیند در 

عالم بیداری هم کم کم محقق می شود.

فیلم
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پاداش پشتکار
سلطانی نخستین قدم های ایجاد شغل را استوار برداشت؛ »از بزرگان 
آن منطقه خواهش کردم حدود 4الی 5هزار متر زمین در اختیار من 
قرار دهند تا بتوانم کارگاه مورد نظرم را در آنجا بســازم و هر زمان که 
این کسب وکار به درآمد رســید، پول آنها را بازگردانم. با موافقت آنها 
ساخت نخستین سفارش سوله را در این کارگاه انجام دادیم و به مرور 
زمان در سراسر کشور شناخته شدیم. در کنار آن در شهرک صنعتی 
کاوه، کارخانه ریخته گری چدن را افتتاح کردیم و همچنین یک کارگاه 
قطعه سازی نیز برپا کردیم.« تصمیم گرفت یک آگهی در روزنامه با این 
محتوا منتشر کند که »ما برای شما سوله می سازیم«. 
فردای همان روز از طرف تشــکیلاتی به نام 
»اتحادیه امکان« با او تماس گرفتند. این 
موفقیت، مسیر را برای قراردادهای 
بعدی او هموار کرد و توانست در 
20استان کشور، انحصار ساخت 
ســوله ها را در دســت بگیرد. 
بعد از مدتــی تصمیم گرفت 
تــا وارد تولیــد آرد صنعتی 
شــود. وي از ســال 1372 تا 
کنون چند کارخانه در زمینه 
صنایع غذایي راه انــدازي و به 

بهره برداري رسانده است.

جدال 
با ناامیدی

مرتضی سلطانی در ابتدای جوانی اش، 
نخستین تجربه خود را در کسب وکار به دست آورد 
و مشغول فرش فروشی شد، اما فروش فرش کاری 

نبود که او دوست داشته باشد. مرتضی می خواست وارد 
محیط و فضای صنعتی شود، پس از آن با کمک چند تن 
از دوستانش واحد تراشکاری راه اندازی کرد. از این کار 
تجربه ای آموخت که برای موفقیت بیشتر باید کار را 
به صورت گروهی انجام دهد. در آن زمان با گروهی 

آشنا شد که پیمانکاری پوشش سوله را 
انجام می دادند.

ثروت من، پول نیست
مرتضی ســلطانی، مردی که مســیر ســخت و 
باورنکردنی رسیدن از فقر به ثروت را با اراده پشت 
ســر گذاشــته، تلاش کرده در همه این سال ها 
تجاربش را در اختیار آنهایی قــرار دهد که برای 
شروع فعالیت تردید دارند. او در گفت وگویی گفته: 
»پول با ســرمایه فرق می کند. من پولدار نیستم، 
سرمایه دار هستم. ســرمایه من نیز ماشین آلاتم، 
دانش فنی ام، تکنولــوژی ام، برندم، کارم، تولیدم 
و نیروی انسانی ام اســت.« او به عنوان کسی که 
از کودکی طعم فقر را چشــیده امــا زندگی خود 
را متحول کرده، امیدوار اســت بقیــه با خواندن 
داســتان زندگی اش، انگیزه پیــدا کنند؛ »متهم 
کردن این و آن و پیدا کردن کسی که وضع زندگی 
امروزمان را به گــردن او بیندازیم هیچ کمکی به 
پیشرفت ما نمی کند. تنها کار درست، نگاه کردن 
به داشته های مان و قدم برداشتن در جهتی است 
که انسان را به آرزوهایش می رساند. روی سخنم 
با جوان هاست. به توانمندی های خود باور داشته 
باشید، به دانش خود متکی باشــید و تا این حد 
به دنبال حمایت مسئولین نباشید. جوان های عزیز! 
این کشور دنیایی از فرصت هاست. من از نقطه زیر 
صفر شروع کردم و بعدها اینجا رسیدم. حتی اگر 
تمامی این امکانات را نیز از من بگیرند و هویتم را 
نیز تغییر دهند، باز هم با 62سال سن از فردا شروع 
می کنم و حتی در مکانی دورافتاده دوباره بهتر از 

این زندگی را خواهم ساخت.«

آداب کمک را یاد بگیریم

دستم را بگیر 
دستت را بده

از يک کار ســاده مثل باز نگه داشتن در تاکسی برای 
مسافر کناردستی موقع پیاده شدن تا عضويت در يک 
گروه فعالیت های داوطلبانه يا همكاری با گروه های خیريه، راه های زيادی برای 

کمک کردن به ديگران وجــود دارد. در مقابل همه 
ما در موقعیت هايی قرار می گیريم که به کمک های 
کوچک و بزرگ ديگران نیــاز پیدا می کنیم. کمک 
کردن و کمک گرفتن، آدابی دارد که برای ساختن يک 
چرخه سالم از رفتارهای مثبت، بايد آن را ياد بگیريم. 
محمدرضا دژکام، روانشناس و روان درمانگر درباره 

اين آداب توضیح می دهد.

نیلوفر  ذوالفقاری

منت نگذارید
اینکه به کســی کمک کنید یا نــه، تصمیم 
شماست. هیچ کس نباید شما را مجبور کند 
به او کمک کنید اما اگر خودتان خواســتید 

و کمــک کردیــد، دیگــر منتظــر جبران 
نباشــید یا بدتر از آن، منــت نگذارید. منت 
گذاشــتن باعث توهین به شــخصیت افراد 
می شــود و کدورت زیادی ایجــاد می کند.

اینکــه مدام به کمکــی که کرده ایم اشــاره 

کنیم، کارمان را بزرگ جلــوه دهیم یا توقع 
جبران داشــته باشــیم، حس مدیون بودن 
را به طــرف مقابل منتقل می کنــد. دیگران 
ممکن اســت بر اثر این رفتار، احساس گناه 
کنند و خودشــان را ســرزنش کنند که چرا 

از شما کمک خواســته اند. گاهی هم ممکن 
است پس از انتقال حس گناه و مدیون بودن 
به شــخصی که از شــما کمک گرفته، او به 
 شــکل بدی با شــما برخورد کند و دست به 

پرخاشگری بزند.

لطفا به زور به کســی کمک نکنید! یکی از 
مهم ترین نکات در کمک به دیگران، شناسایی 
نیاز دیگران و کمک براســاس نیازهاست. 
اگر کسی در زمینه خاصی محتاج به کمک 
نباشــد، کمک کردن به او معنایــی ندارد و 
کاری بی فایده خواهد بــود. به همین دلیل 
هم مهم است از دیگران بپرسید که آیا کمک 
می خواهند یا نه و اگــر بله، چطور می توانید 
کمک شان کنید؟ از آنها شــفاف بپرسید و 
خودتان به تنهایی تصمیم نگیرید. به آزادی 
و استقلال افراد احترام بگذارید. سعی کنید 
کمک شما طرف مقابل را به شخصی ضعیف و 
وابسته تبدیل نکند اما همزمان او را به هدفش 
نزدیک کند. اگر کسی صراحتا به شما گفت 
کمک نمی خواهد، سعی نکنید او را تحت فشار 
قرار دهید یا غیرمستقیم کمکش کنید. با این 
کار نه تنها رفتار مثبتی نداشته اید بلکه ممکن 

است به رابطه شما با آن فرد آسیب برسد.

نقطــه مقابــل کمک کــردن به 
دیگران، کمک گرفتن از آنهاست. 
کمک خواســتن از دیگــران یک 
مهارت اســت که اگــر آن را یاد 
بگیریم، می توانیم راحت تر زندگی 
کنیــم و زمانی کــه از این مهارت 
بی بهره باشیم، احتمالا زندگی بر 
ما سخت خواهد گذشت. با کمک 
گرفتن از دیگران هم، احساســات 
مثبتــی را در خودمــان و دیگری 
ایجاد می کنیــم. حس تنها نبودن 
و داشــتن افرادی کــه می توانیم 
در مواقع لازم روی آنها حســاب 
کنیم، نتیجه ساده اما مهم کمک 
خواستن است. از طرف دیگر وقتی 
کمک می گیریم، بــه دیگری این 
فرصت را می دهیــم که خودش را 
مفید و مؤثر بداند. با کمک گرفتن 
از دیگری باری از دوشمان برداشته 
می شــود و رابطه ای تعاملی شکل 

پیدا می کند.

پشــت هر مقاومتی برای کمک گرفتن از دیگران، تفکر اشــتباهی وجود 
دارد که باعث می شــود فردی عطای درخواســت کمک از دیگری را به 
لقای آن ببخشــد. ممکن است فرد تصور کند با درخواســت کمک، غرور او 
جریحه دار می شــود و به نظرش حالا که کمک نمی خواهــد، فرد مغروری به نظر 
می رســد. انگار غرور، دیواری بین فرد و دنیای بیرون می ســازد. گاهی فرد نگران 
است درخواست کمک او با پاسخ منفی مواجه شــود و از آنجا که آمادگی شنیدن 
چنین پاســخی را ندارد، اصلا کمک نمی خواهد! بعضی اوقــات فرد تصور می کند 
کمک گرفتن از دیگران، به آنها فرصت منت گذاشــتن می دهد و سعی می کند با 
کمک نگرفتن، خودش را از این موقعیت دور کند. بــرای بعضی افراد هم، خاطره 
بدی از کمک گرفتــن از دیگران وجود دارد که باعث می شــود دیگر برای این کار 
مقاومت کنند تا آن خاطره تکرار نشود. همه این حالت ها بر اثر تفکرات و تصورات 
 اشتباهی است که باید اصلاح شوند تا کســی خودش را از کمک گرفتن از دیگران 

محروم نکند.

منطقی کمک بخواهید
همانطور که قرار نیست با کمک کردن افراطی به دیگران، به زندگی 
خودمان آسیب بزنیم، قرار هم نیست از دیگران توقع هر نوع کمکی 
را داشته باشیم. در واقع درک اینکه چه کمک هایی ممکن و منطقی 
اســت، به هر دو طرف ماجرا فرصت رفتار درست می دهد. اینکه چه 
کمکی را از چه کســی بخواهیم، مهارت مهمی است و به فاکتورهای 
مختلفی مثل نوع ارتباط ما با طرف مقابل، میزان صمیمیت و درجه 
نزدیکی او با ما ربط دارد. مثلا شــاید بتوانیم از خواهــر و برادرمان 
بخواهیم موقع اسباب کشی به کمک ما بیایند، اما نباید همین توقع را 
از افراد دورتر، مثلا همکارمان داشته باشیم. میزان و نوع کمکی که از 

دیگران می خواهیم باید منطقی باشد.

آماده »نه« شنیدن باشید
یکــی از مهم ترین آدابی کــه موقع کمک خواســتن از دیگران 
باید درنظر بگیریم این اســت که قرار نیســت همه افراد به همه 
درخواســت های کمک ما، بدون چون و چرا پاسخ مثبت بدهند. 
این حق را برای دیگران قائل باشید که به درخواست کمک شما 
پاسخ منفی بدهند و آمادگی مواجهه با این پاسخ را داشته باشید. 
در چنین شــرایطی باید محترمانه رفتار کنید و احساس طلبکار 
بودن نداشته باشید. البته اگر در مراحل قبل مهارت تشخیص این 
را داشته ایم که از چه کسی کمک بخواهیم، چگونه درخواست مان 
را مطرح کنیم و توقع غیرمنطقی نداشته باشیم، احتمال اینکه نه 

بشنویم کمتر می شود.

درست درخواست کنید
یک مرحله مهم در کمک گرفتن از دیگــران، نوع مطرح کردن 
موضوع است. درهرحالتی باید محترمانه، شفاف و صادقانه کمک 
بخواهیم. آسمان و ریسمان به هم نبافید و با مقدمه چینی طولانی 
حوصله طرف مقابل را سر نبرید. اما حواستان هم باشد که با لحن 
طلبکارانه و بدون رعایت آداب معاشرت، از کسی درخواست کمک 
نکنید تا دیگران احساس نکنند به آنها به چشم وسیله ای برای راه 
افتادن کار خودتان نگاه کرده اید. زمان مناســبی را برای مطرح 
کردن موضوع انتخاب کنید و طرف مقابل را برای پاسخ دادن به 

درخواست تان تحت فشار نگذارید.

کفاشی در کالسکه
مرتضی ســلطانی در قلعه مبارک آباد قم به دنیا آمد. 
این مکان در واقع برای فقرا ساخته شده بود. کودکی 
مرتضی ســلطانی در شرایطی سخت ســپری شد و 
خانواده اش در فقر به ســر می بردنــد. از حداقل های 
زندگی محروم بودند و مادر با سختکوشی خود گذران 
زندگی می کرد. آنچنان که خــود در خاطراتش گفته 
 است به ناچار و برای رفع مشــکلات مالی، مدتی کار 
واکس زدن را تجربه کرده اســت؛ »یادم هست حدوداً 
5یا 6ســال داشــتم و یک بار که از کنار یــک نانوایی 
می گذشتیم با همان لحن کودکانه به مادرم گفتم »ننه، 
من هوس نون سنگک کردم.« مادرم گفت »ننه، شکمو 
ببندی مُشته، باز کنی دَشته. ما آبرو داریم، قناعت کن.« 
کلاس اول دبســتان که بودم آرزوی یک جفت کفش 
پلاستیکی را داشتم. اهالی منطقه می دانستند که مادرم 
در نهایت مناعت طبع و آبروداری ما را بزرگ کرد.« اما 
سلطانی از کودکی در پی راهی بود که بتواند تغییری در 

زندگی خود و خانواده اش ایجاد کند؛ »حدوداً کلاس 
اول یا دوم دبستان بودم که شب های جمعه با 2نفر از 
دوستانم به کار شست وشوی قبرها مشغول بودم و در 
ازای آن پول، حلوا، خرما و... می گرفتم؛ واقعاً از داشتن 
درآمدی اینچنین لذت می بردم و از افتخارات زندگی 
من است. کمی که بزرگ تر شدم یک کالسکه واکس 
طراحی کردم که هم اکنون آن را در دفترم نگهداری 
می کنــم. 6روز هفته را با این کالســکه کار می کردم 

و جمعه ها هم اســتراحت می کردم.« سلطانی آن 
روزهای سخت را پشت ســر گذاشت، زیرا 

اعتقاد داشــت اگر بتوانــد در چنین 
شرایط سختی، شــرافت و عزت 

نفس خود را حفــظ کند حتما 
می تواند به جاهــای بهتری 
و موفقیت هــای بهتری هم 

برسد.



تمدن 3هزار سالهطغیان ببرها

محصول جهانیجزیره باشکوه

خیلی ها ســریلانکا را مروارید اقیانوس هند می دانند. چرا؟ 
چون در این کشور می توانید در ساحل بکر و رؤیایی اقیانوس 
هند قدم بزنید و به صدای روح نواز امواج گوش بدهید. البته 
این آرامش فقط در جنوب این کشور جزیره ای حکمفرماست. 
در شمال و شرق سریلانکا و در 250کیلومتری شمال کلمبو، 
جنگی خانمانسوز بین ارتش و ببرهای تامیل 25سال طول 
کشــید که یکی از طولانی ترین جنگ هــای داخلی تاریخ 
معاصر بود. در این جنگ طولانی و فرسایشی 100هزار نفر 
کشته و 250هزار نفر آواره شدند؛ که با تسلیم شدن ببرهای 
آزادیخواه در سال 2009به پایان رسید اما چه کسی است که 
نداند سکوت ببرهای تامیل آتش زیر خاکستر است. ببرهای 
تامیل قوی ترین و پیشرفته ترین جنبش ضد دولتی در دنیا 
محسوب می شــدند. آنها با هواپیما به مواضع دولتی حمله 
می کردند، ماهواره ها را مورد هجــوم حملات الکترونیکی 
قرار می دادند و توانایی زیادی در جنگ های چریکی داشتند. 
ببرهای تامیل علاوه بر تبحــر در حملات نظامی، به لحاظ 
سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی هم تشکیلات مهمی 
دست وپا کرده بودند. آنها بانک ها و نهادهای اقتصادی زیادی 
در شهرها و مناطق تحت سلطه شان اداره می کردند. جالب 
است که رادیو، تلویزیون و مدارس تحت نظر رهبران ببرهای 

تامیل تا آخرین روز به فعالیتش ادامه می داد.

ســریلانکا دوران پرفراز و نشــیبی را پست سر 
گذاشته تا این روزها به عنوان یکی از جاذبه های 
گردشگری جذاب و عجیب دنیا به حساب بیاید. 
اگر فهرست کشورهای معروف توریستی دنیا را 
بیابید، نام سریلانکا را در آن خواهید دید. دلیل 
آن هم معلوم است؛ چون بیش از هر کشور آسیایی 
دیگری پارک های طبیعــی منحصر به فرد دارد 
و فرهنگ باســتانی با تمدن 3هزار ساله آن هم 
مدام در معرض توجه باستان شناس ها بوده است. 
سریلانکا به دلیل قرار گرفتن در منطقه استوایی 
2فصل گرم و خشــک دارد و میزان بارندگی در 
آن زیاد اســت. اندازه دما در این کشور بین 28تا 
32درجه سانتی گراد است که در ارتفاعات مرکزی 
به 16درجه ســانتی گراد کاهــش پیدا می کند. 
این مشــخصات جغرافیایی یعنی ســریلانکا با 
انبوه جنگل ها و مناطق ســاحلی و حیات وحش 
بی نظیرش یک مقصد ایده آل برای گردشگران 
خارجی است و بی دلیل نیســت که درآمد این 
کشور 20میلون نفری از محل جذب توریست از 
صادرات چای که برای مردم سریلانکا یک کالای 

استراتژیک است، بیشتر شده است.

سریلانکا در زبان سانسکریت یعنی جزیره باشکوه؛ که اسم 
بامسمایی به نظر می رسد. جلال و جبروت این جزیره آسیایی 
به خاطر بناهای باستانی است اما حیات وحش کم نظیر آن را 
هم نمی شــود نادیده گرفت. در بیشتر جنگل های دنیا شیر 
را به عنوان سلطان جنگل می شناسند، اما نقل است که مردم 
سریلانکا فیل را به عنوان پرقدرت ترین حیوان یا همان سلطان 
جنگل می شناسند و به همین خاطر همه جای این کشور از 
مزارع چای گرفته تا پارک های ملی و حتی در مراسم ردپای 
این حیوان دیده می شود. البته کسانی که می خواهند لشکر 
بزرگ ترین فیل های جهان را یکجا ببینند باید به پارک ملی 

شهر کندی بروند.

از هر چه بگذریم به معروف ترین محصول سریلانکا می رسیم که همان چای 
است. خیلی ها سریلانکا را به عنوان امپراتوری چای می شناسند و قلب صنعت 
چای دنیا در این کشــور می تپد. اینکه مزارع چای چگونه مثل قارچ در این 
کشور سبز شــدند حکایتی تاریخی دارد. نخستین بار انگلیسی ها بودند که 
چای را به این کشور بردند و قبل از آن چیزی به عنوان مزرعه چای در سریلانکا 
وجود نداشت. البته کارکرد مزارع چای صرفاً به کاشت و برداشت این محصول 
محدود نمی شود؛ چون بسیاری از توریست ها فقط به سریلانکا می روند تا انبوه 
مزارع چای را از نزدیک ببینند. بعد از اینکه چای ســیلان به شهرت جهانی 
رسید، چایکارها در کوهستان های سریلانکا خانه هایی ییلاقی ساختند که با 
گذشت زمان، هتل ها و ویلاهای شخصی جای این ییلاق های سنتی را گرفتند 

اما هنوز هم نفس کشیدن در مزارع چای سریلانکا هوش را از سر می برد.

 سریلانکا که این روزها در کانون خبرهای سیاسی 
قرار گرفته، از جذاب ترین کشورهای دنیاست

مروارید 
اقیانوس هند

11سفارت خانه

حتماً تاکنون نام چای سیلان را شنیده اید. سیلان در ایران به عنوان 
یکی از برندهای چای شناخته می شود اما از روزگار قدیم نام یکی 
از زیباترین و توریستی ترین کشورهای دنیا در جنوب آسیا بوده است؛ کشوری که اکنون 
به نام سریلانکا شناخته می شود و بســیاری از بناهای تاریخی آن از دوران باستان به جا 
مانده است. سریلانکا چیزی حدود 30درصد چای دنیا را تأمین می کند اما عمده شهرتش را 
مدیون آثار باستانی منحصر به فردی مثل شهر قدیمی گاله، معبد گامبولا، جنگل سینهاراجا 
و... است. البته گاهی اوقات هم ببرهای جدایی طلب تامیل که یک فرقه جدایی طلب بودند، 
نام سریلانکا را در صدر خبرهای جهان قرار می دادند؛ اما از وقتی اسلحه را زمین گذاشتند 
و تسلیم دولت مرکزی شدند این کشور روزهای آرام تری را سپری کرد. البته این روزها 
مشکلات اقتصادی و شورش مردم به قصد سرنگونی دولت یک بار دیگر سریلانکا را به یکی 
از عجیب ترین و پرسر و صداترین جزایر جنوب آسیا بدل کرده است. بد نیست با کشوری 

که چنین ویژگی های منحصر به فردی دارد بیشتر آشنا شویم.

بسته پيشنهادي

بهنام سلطانی

  قطار بوسان
این فیلم اکشن و دلهره آور درباره 
مردگان متحرک و محصول سال 
2016سینمای کره جنوبی است؛ 
کشــوری که تازگی ها ثابت کرده 
در کنار ایران و ژاپن، از کشورهای 
دارای سبک در ســینمای مولف 
است. داستان فیلم هم از این قرار 
است که یک ویروس مرگبار زامبی 
به طور ناگهانی در کره جنوبی شیوع 
پیدا می کند و تعدادی از مسافران 
قطار سئول به بوســان برای زنده 
ماندن با موانع ســر راه شان دست 
و پنجه نــرم می کننــد. آنها باید 
تلاش کنند که زنــده بمانند تا به 
بوسان که پاکسازی شده، برسند و 
همین ماجراها بستر اصلی یکی از 
پرفروش ترین فیلم های تاریخ آسیا 
را تشــکیل می دهد. قطار بوسان 
برای نخستین بار در جشنواره فیلم 
کن 2016به نمایش درآمد. ادامه 
این فیلم با عنوان »شبه جزیره« در 

سال 2020منتشر شد.

فیلم

  کافکا در ساحل
این رمان کــه هاروکی موراکامی، 
نویســنده مشــهور ژاپنــی آن را 
نوشــته، داســتان 2شــخصیت 
متفاوت را روایــت می کند که در 
موازات هم حرکت می کنند؛ کافکا 
که پسری 15 ساله است و به علت 
یک پیشگویی عجیب از خانه فرار 
می کند و آقای ناکاتا، پیرمرد آرام و 
عجیبی که در کودکی دچار نوعی 
عقب ماندگی ذهنی شده اما حاصل 
این حادثه به دست آوردن توانایی 
صحبت بــا گربه هاســت. کتاب 
»کافکا در ساحل« برای نخستین 
بار در ســال 2002به زبان ژاپنی 
منتشر شد. در آن زمان موراکامی 
هنوز نویسنده مشهوری در خارج 
از ژاپن نبود، اما 3سال بعد این رمان 
به انگلیسی ترجمه شد و آن موقع 
بود که موراکامی به اوج شــهرت 
رسید. خیلی ها از کافکا در ساحل 
به عنــوان یکــی از پرفروش ترین 

کتاب های آسیایی نام می برند.

کتاب

پنجشنبه

شماره 171
30  تیر 1401 

مستند

  حیات وحش سریلانکا
یکــی از بهتریــن تفریحــات در 
سریلانکا تماشــای حیات وحش 
در »پارک ملییالا« است که یکی 
از مشــهورترین و پربازدیدتریــن 
مناطق تفریحی آســیا به شــمار 
می آیــد. در پارک ملییــالا تراکم 
جمعیتی پلنگ ها بسیار زیاد است 
و با رفتن به این مکان می توان در 
ســافاری های متنوعی که برگزار 
می شود شرکت کرد. مستند حیات 
وحش سریلانکا دقیقاً چنین حس 
و حالی را به مخاطب القا می کند. 
کارگردان برای ساخت این مستند 
مهیــج تا یــک قدمــی پلنگ ها 
پیش رفته و حاصل آن برداشــت 
صحنه های خاص و ترسناکی شده 
که در کمتر مستندی می توان سراغ 
داشت. این فیلم مستند به طور کلی 
حیات وحش در جنوبی ترین جزیره 
آسیا را بررسی می کند اما زندگی 
در چنــد قدمــی پلنگ ها بخش 
جذاب آن اســت. اگر می خواهید 
با گونه های کمیــاب جانوری در 
جنوب آسیا آشــنا شوید تماشای 

این مستند را از دست ندهید.

واقعیت های خواندنی درباره آسیا

این قاره کهن عجیب
آســیا، قاره ای وســیع با زیبایی های طبیعی فراوان، کشورهای مختلف، 
فرهنگ ها و مردمان گوناگون است. اگر بدانید که 60درصد جمعیت جهان در 
آسیا زندگی می کنند و این قاره 12درصد از مساحت سطح زمین و 30درصد از مساحت خشکی های 
این سیاره را در برمی گیرد، آن موقع به صرافت می افتید که درباره قاره ای با چنین مختصات عجیبی 

بیشتر بخوانید. اینکه پرجزیره ترین کشورهای جهان در آسیا واقع شده اند یا بیشترین آتشفشان ها 
در این قاره قرار دارند و بیشترین ضریب هوشی را مردم 3کشور آسیایی دارند، حقایقی است که 
شاید تا کنون به آن فکر نکرده بودید اما مهم به نظر می رسند. البته حقایق و خواندنی های دیگری هم 

درباره کهن ترین قاره دنیا وجود دارد که دانستن آنها از ندانستن شان بهتر است.

رکورد جزیره ای

آثار باستانی
اگر بخواهیم درباره آثار باستانی سریلانکا که در 
دنیا زبانزد است صحبت کنیم، باید به ویرانه های 
شهر باستانی ســیگیریا برویم. قلعه این شهر که 
قدمت آن به قرن 5میــلادی برمی گردد چندین 
کاخ و باغ منحصربه فرد دارد و در میراث فرهنگی 
یونسکو ثبت شده است. معبد »توس رلیک« که 
در قرن 16میلادی ساخته شده و گفته می شود 
دندان بودای مقدس در آن نگهداری می شــود، 
یکی دیگر از بناهای تاریخی مهم سریلانکاست 
که هر 6ســال یک بار در معرض دید عموم قرار 
می گیرد. این معبد در جعبه ای به اسم »چدی« 
قرار گرفته که از جنس طلا اســت. شهر مقدس 
»آنیوراداپور« هم که در فهرست آثار یونسکو به 
ثبت رســیده برای خودش یک حکایت تاریخی 
دارد. این شهر مملو از ویرانه ها و آثار به جا مانده از 
دوران باستان است که در محاصره رود »مالواتیوا« 
قرار دارد. شاید تماشای ویرانه ها و بناهای متعلق 
به قرن های گذشته برای عده ای جذابیت نداشته 
باشــد. این افــراد می توانند به جنــگل بارانی و 
محافظت شده »ســینهاراجا« که دست بر قضا 
آن هم در میراث جهانی یونسکو ثبت شده بروند. 
بیش از 60درصد جنگل سینهاراجا به گونه های 
کمیاب درختی و حــدود 40درصد آن به حیات 
وحش اختصاص دارد. شــهر دامبولا در شــرق 
سریلانکا هم شهرت جهانی دارد؛ آن هم به خاطر 
معبد تاریخی که در غار دامبولا ساخته شده. معبد 
غار دامبــولا بزرگ ترین مجموعــه معابد غاری 
حفاظت شده در آسیاست. شهر قدیمی گاله که در 
قرن 16به طور اتفاقی توسط دریانوردان پرتغالی 
کشف شد، هم دیدنی است. تا به حال چیزی در 
مورد خانه فیل ها در سریلانکا شــنیده اید؟ این 
مکان را در ســال 1995و بــرای حفاظت از بچه 
فیل های یتیم در شــهر »کلمبو« ساختند و آرام 

آرام به یک جاذبه گردشگری بدل شد.

بسیاری از کشورهای آســیایی از هزاران جزیره 
کوچک و بزرگ تشکیل شده اند. باور نمی کنید؟ 
یکی از این کشــورها اندونزی است که با 17هزار 
جزیره، یکــی از پرجزیره ترین کشــورهای دنیا 
به شــمار می آید. فیلیپین دومین مجمع الجزایر 
آسیاســت که بــا 7هــزار و 107جزیــره رتبه 
دوم را دارد. البتــه از این 7هــزار و 107جزیره 

فقــط 100جزیره آن مســکونی اســت و فقط 
11جزیره جمعیت ســاکن دارد. نکته دیگر این 
اســت که چیزی نزدیک به 3هــزار جزیره این 
کشــور ناشــناخته مانده  و هنوز روی آنها اسم 
نگذاشــته اند. جنوب شــرقی آســیا ده ها هزار 
 جزیره دارد که همه آنهــا در اقیانوس آرام و هند 

پراکنده شده اند.

غذاهای عجیب
بسیاری از کشورهای آسیایی به خصوص کشورهای شرق آسیا، 
حشرات را یک ماده غذایی خوشــمزه می دانند. کرم ابریشم، 
عقرب، مار، جیرجیرک و بسیاری از حشرات دیگر را می توانید 
در فهرست خوراکی های لذیذ این قاره بیابید. به طور دقیق تر 
می توان گفت کرم ابریشــم در کره، ملخ در ژاپــن، رتیل در 
کامبوج، حشره آبی غول پیکر و تخم مورچه در تایلند و کامبوج، 
زنبور در ژاپن، سوســک در چین و کرم بامبــو در تایلند جزو 
خوراکی های لذیذ به شمار می آیند. البته ادعا شده که بسیاری 
از بیماری ها به خاطر همین مزاج عجیب چشم بادامی ها در دنیا 

پدیدار شده که معلوم نیست چقدر به واقعیت نزدیک است.

سرزمین آتشفشان
در کشــور اندونزی که کنار اقیانوس آرام قــرار دارد، 
منطقه ای به نام »حلقه آتش« واقع شده است. هم اکنون 
127آتشفشــان فعال در این منطقه وجود دارد و 23 
آتشفشــان غیرفعال هم دیده شده اســت. فعال ترین 
آتشفشــان اندونزی در کوه مراپی در جزیره جاوا قرار 

دارد. این آتشفشان به طور معمول هر 2 یا 3سال یک بار 
فوران می کند و به طور متناوب هر از چندی یک فوران 
شدید دارد. گفته می شود یکی از فوران های بسیار عظیم 
آن در 500یا 600سال قبل به وقوع پیوسته و این جزیره 

را به خاکستر تبدیل کرده است.

شهرهای پرجمعیت
یکی از جالب ترین واقعیت های آسیا این اســت که این قاره 7شهر از 
10شهر بزرگ جهان به لحاظ جمعیت را در دل خود جای داده است. 
شهرهای شانگهای، پکن، استانبول، کراچی، بمبئی، گوانگژو و دهلی 
از پرجمعیت ترین شهرهای جهان به شمار می آیند که همگی در آسیا 
واقع شده اند. یکی دیگر از واقعیت ها درباره آسیا این است که دو کشور 
آسیایی چین و هند بیشترین جمعیت را در جهان دارند. با این حال، 
واقعیتی که شاید کمتر شنیده باشیم این است که اگر جمعیت همه 
کشورهای آسیایی را با هم جمع کنیم، رقمی بیشتر از مجموع جمعیت 

ساختمان های بلندسایر کشورهای جهان حاصل خواهد شد.

سفر ارزان برنج خواران
برنج غذای اصلی آسیایی ها به 
شمار می آید و ســرانه مصرف 
برنج در آســیا از همه قاره های 
دنیا بیشتر اســت. آسیایی ها 
90درصــد برنــج جهــان را 
مصرف می کنند که یک رکورد 
شگفت انگیز است. در این میان 
کشورهای تایلند، هندوستان، 
چیــن و بنگلادش بــا مصرف 
سرانه بیش از 70کیلوگرم برنج 
در ســال در رتبه های بالا قرار 
دارند. در بسیاری از کشورهای 
آسیایی می توانید ناهار، شام و 
حتی برای صبحانه هم برنج میل 
کنید. یکی از همین کشــورها 
سریلانکاست که مردم آن حتماً 
برنج را در وعده غذایی صبحانه 
هم می گنجانند. پس ما اینجا با 
برنج خوارترین مردمان جهان 

نیز روبه رو هستیم.

تیزهوش ها
در بررســی های صورت گرفته 
در سال 2020ژاپنی ها به عنوان 
باهوش ترین مردم جهان معرفی 
شــدند. در این بررسی، 3عامل 
شامل جوایز نوبل اعطا شده به 
یک کشــور )هوش تاریخی(، 
میانگین آی کیوی مردم )هوش 
نســل کنونی( و نمره تحصیلی 
افراد جامعه )هوش بالقوه نسل 
آینده( مقایســه شــده است. 
ژاپنی ها تاکنون 22جایزه نوبل 
را ربوده اند و این سرانه بیش از 
هر کشــور دیگر آسیایی است. 
3کشور آســیایی ســنگاپور، 
کره جنوبــی و ژاپــن بالاترین 
میانگین ضریب هوشــی را در 
جهان دارند. خب دســت کم از 
این بابت هم باید نیمچه فخری 
بــه اروپایی هــا و آمریکایی ها 

بفروشیم، نه؟

هزینه سفر به کشورهای جنوب شــرق آسیا در 
مقایسه با کشــورهای اروپایی بسیارکمتر است. 
متوسط هزینه روزانه سفر به این کشورها برای 2نفر 
حدود 50تا 60دلار و برای یک نفر 35تا 40دلار 
برآورد می شود. لائوس که فاقد جاذبه گردشگری 
مشهوری است، یکی از ارزان ترین کشورهای دنیا 
برای سفر به شمار می آید. گردشگران در این کشور 
به راحتی می توانند اتاق هایی با اجاره روزانه کمتر 
از 10دلار پیدا کنند. کامبوج، فیلیپین، اندونزی، 
ویتنام و تایلند، کشــورهایی هستند که می توان 
تعطیلات فوق العاده ای را با قیمت مناسب در آنها 

سپری کرد.
شاید کمی عجیب به نظر برســد که 10مرکز خرید بزرگ 
جهان در آسیا واقع شده اند. بزرگ ترین مرکز خرید جهان، 
»مرکز خرید جنوب چین جدید« است که در شهر دونگوان 
قرار دارد. مساحت قابل اجاره این مرکز خرید 659هزار و 
612مترمربع است و 2350مغازه را در دل خود جای داده 
اســت. البته 99درصد این مرکز خرید خالی است و تعداد 
بسیار کمی از خرده فروش ها یا خریداران به این بازار وارد 
می شوند. یکی دیگر از دانستنی های جالب درباره آسیا این 
است که 9ساختمان از 10ساختمان بلند جهان در این قاره 
واقع شده است. بلندترین ساختمان جهان هم اکنون برج 

خلیفه در دبی با ارتفاع 828متر است.

جواد حسینی نصر
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   4پادشاه
فیلم ســینمایی »۴پادشــاه« به 
کارگردانی پوتیپونــگ ناکتونگ 
یک فیلــم جنایی، درام، اکشــن 
و هیجان انگیــز اســت کــه در 
ســال2021در کشــور تایلنــد 
ساخته شد. فیلمنامه این فیلم را 
نیز پوتیپونگ ناکتونگ به رشــته 
تحریر درآورده و هنرمندانی چون 
اراک آمورنسو پاســیری، سیرت 
اینتاراچوت، نــات کیچاریت و... 
در آن به ایفای نقش پرداخته اند. 
۴پادشــاه که براســاس داستانی 
واقعی روایت شــده، پس از اکران 
بازخوردهــای مثبتی از ســوی 
مخاطبــان و منتقــدان دریافت 
کرد و برای بــازی خوب بازیگران، 
فیلمنامــه، نحوه فیلمبــرداری، 
فضاســازی ها، داســتان واقعی، 
سکانس های اکشــن و همچنین 
نحوه کارگردانی تحســین شــد. 
فیلم ۴پادشــاه درباره درگیری و 
نزاع میان دانشجویان ۴دانشکده 
فنی در دهه 1990میلادی است، 
زمانی که می توان از خشونت هم 
برای ایجاد دوستی و هم دشمنی 

استفاده کرد.

فیلم

   گروه تک نفره
»گروه تک نفره« انیمیشن کوتاه، 
کمــدی، خانوادگــی و موزیکال، 
محصــول ســال 200۶ کشــور 
آمریکاست که به کارگردانی مارک 
اندروز توســط کمپانی پیکســار 
ساخته شده است. نویسندگی این 
انیمیشــن را اندرو جیمنز برعهده 
داشته و درباره دختری خردسال 
اســت که قصد دارد برای برآورده 
شدن آرزویش، ســکه ای را درون 
حوض واقع در مرکز شهر بیندازد. 
در همیــن حین، ســر و کله یک 
نوازنــده دوره گرد پیدا می شــود. 
نوازنده دختر کوچولــو را ترغیب 
می کند تا سکه اش را به او ببخشد. 
دختر تا آستانه بخشیدن سکه پیش 
می رود اما ناگهان، ســر و کله یک 
نوازنده دیگر پیدا می شود که او هم 
چشم به سکه دخترک دارد. ازجمله 
افتخــارات فیلم گــروه تک نفره 
می توان به نامزدی دریافت جایزه 
اســکار بهترین انیمیشــن کوتاه 

اشاره کرد.

انیمیشن

  طلا و مس
کتاب فیلمنامــه »طلا و مس« در 
سال 1388توسط حامد محمدی 
به رشته تحریر درآمد و انتشارات 
کتاب نیستان آن را منتشر کرده 
اســت. ایــن فیلمنامه در ســال 
1389توســط همایون اسعدیان 
ساخته شد. داســتان طلا و مس 
درباره طلبه جوانی به نام سیدرضا 
است که با خانواده خود به تهران 
می آید تــا در کلاس های اســتاد 
اخلاقی که وصف او را بسیار شنیده 
اســت، شــرکت کند، اما متوجه 
بیماری همسرش زهرا می شود و 
این بیماری چشــمان سیدرضا را 
به دنیایی می گشاید که تا به حال 
آن را ندیده است. این فیلمنامه پر 
از صحنه های زیبا و قابل فهم است؛ 
ازجمله صحنه هایی که به بچه های 
سیدرضا مربوط می شود یا اتفاقاتی 

که برای دوست سیدرضا می افتد.

فیلمنامه

پنجشنبه

شماره 171
30  تیر 1401 

گفت وگو با رابعه اسکویی، بازیگر نقش »طلا« در سریال مستوران

دوست دارم نقش آدم هاى 
عجيب و غريب را بازى كنم

این روزها سریال »مستوران« از شبکه یک سیما در حال پخش است؛ سریالی 
متفاوت که توانسته با جذب 15درصد مخاطبان پربیننده تر از سریال هاي دیگر 
باشد. هرچند به قاعده هر فیلم و سریال دیگری، منتقدان خودش را هم دارد که این روزها نقدهایی به 
آن روا می دارند. البته موفقیت این سریال تنها به داستان فیلم و قصه های ماورایی آن مربوط نمی شود 
و نقش آفرینی خوب بازیگرانش نیز باعث شده تا در مجموع اثری قابل تأمل شود. یکی از بازیگران این 
مجموعه رابعه اسکویی است که در نقش شخصیتی به نام »طلا« را بازی می کند. رابعه سکویی بازیگری 
شناخته شده و محبوب است که تاکنون در فیلم هایی همچون »سگ کشی«، »دزد و پری«، »سه بیگانه«، 
»یحیی سکوت نکرد«، »شیر تو شیر«، »ننه نقلی«، »آینه های روبه رو«، »دلقک ها«، »چشمک«، »میزاک«، 
»زن بدلی«، »سوغات فرنگ«، »چپ دست«، »تمام من«، »پیاده روهای خالی« و... و همچنین سریال هایی 
همچون »میهمانی از بهشت«، »به همین سادگی«، »فرار بزرگ«، »خاله جون کوکب و غنچه«، »ارث بابام«، 
»بوی بارون«، »بیدارباش« و...  ایفای نقش کرده است. البته فعالیت های او به همین جا محدود نشده و در 
ژانر کودک و نوجوان نیز فعالیت داشته که ازجمله می توان به »من و پوتی«، »مسافری از اعماق«، »دانی 
و من« و »صد سال به این سال ها« اشــاره کرد. با وجود این بازی در سریال مستوران و نقش »طلا«، به 
نسبت دیگر آثار او متفاوت از آب درآمده است؛ چرا که او را بیشتر به نقش آفرینی های طنز و غیرجدی 
می شناسیم و به یاد می آوریم. همین ایفای نقش متفاوت باعث شده است که بهانه گفت وگویی با این 

بازیگر باسابقه دست دهد که پیش رو دارید.

    شما را اغلب به عنوان یک بازیگر فیلم ها و 
سریال های طنز می شناسند. البته می دانیم 
که بازیگر به هر حال بازیگر است و باید ایفای 
نقش کند و این جور چیزها نباید برایش تفاوتی 
داشته باشد. ولی با این حال چطور شد که در 
سریال مستوران و در نقش »طلا« حاضر شدید 
که داســتان و فضای متفاوتی نسبت به آثار 

قبلی شما دارد؟
این نقش توسط آقای سیدجمال سیدحاتمی که کارگردانی 
7قسمت اول سریال مســتوران را بر عهده داشتند، به من 
پیشنهاد شد. طی صحبت هایی که انجام شد و پس از اینکه 
فیلمنامه را خواندم به این نتیجه رســیدم که حتماً در این 

سریال و این نقش بازی کنم.
    مگر چه چیز ایــن نقش برای تان جذابیت 

داشت؟
به طور کلی که باید عرض کنم چون بــازی در نقش منفی 
برای من به عنوان یک بازیگر که همیشه کار طنز کرده یک 
چالش است، به همین دلیل آن را پذیرفتم. البته ایفای این 
نقش انرژی بسیاری از من می گرفت، چون شخصیت طلا، از 
شخصیت اصلی خودم بسیار دور بود و فاصله داشت. بنابراین 
با کمک آقای ســیدحاتمی برای نزدیک شدن به این نقش 

بسیار تلاش کردم.
    از توضیحات شما اینطور برداشت می کنم 
که پس برای بازیگری مثل شــما که سابقه 
طنزهایش بیشتر است، نباید ایفای نقش هایی 
متفاوت و منفی مثل طلا کار راحتی باشــد؟ 
درحالی که شــاید مردم فکر کنند که بازیگر 
کارش همین است و ماهیت نقش ها تفاوتی 

ندارد.
بازی در این نقش اصلًا کار راحتی نیست چون این شخصیت 
نگاه و گویش خاص و انرژی عجیب و غریبی داشــت. البته 
برای هر بازیگری جذابیت دارد که نقشی که از خودش فاصله 
دارد را بازی کند و خدا را شکر فکر می کنم که با وجود همه 

سختی ها نتیجه کار خوب شده است.
    شخصیتی مانند »طلا« نیازمند گریم و لباس 
خاصی است تا برای مخاطب باورپذیرتر باشد و 
نظر بیننده را به سمت خود جذب کند. گریم و 
لباس نقش شما تا چه حد توانست پاسخگوی 
این نیاز مخاطب باشد و انجام این گریم چقدر 

زمان می برد؟
به لحاظ گریم و لباس کار بســیار حرفه ای انجام شد و ژاله 
زکی زاده به عنوان طراح لباس و احســان روناسی به عنوان 

نقش هایی شما را می شناسند. خودتان هم به 
این ژانر علاقه مند هستید یا پیشنهادهایی 

که می شد دلیل این انتخاب تان بوده است؟
بازی در نقش ها و حوزه کمدی انتخاب خودم اســت. من 
همیشه تمام تلاشــم این بوده که سر ســوزنی خنده را بر 
لب های مردم بنشانم و شــادی را مهمان دل هایشان کنم. 
بنابراین همیشــه ترجیحم این بوده  که طنــز کار کنم و 
مردم ام را خوشــحال کنم و این پاســخی کلی اســت که 

می توانم در این باره به سؤال شما بدهم.
    در مجموع فارغ از کار طنزو جدی یک نقش 
باید چه ویژگی هایی داشته باشد تا انتخابش 

کنید؟
به شخصه کاراکترهایی که زوایای پنهان دارند بیشتر جذبم 
می کنند و امیدوارم در آینده نقش آدم های عجیب و غریب 
به من پیشنهاد شود. به طور کلی یک نقش باید برای بازیگر 
چالش به همراه داشته باشــد و او را درگیر کند. نقش باید 
بازیگر را به فکرکردن وادار کند. بنابراین اگر یک نقش این 
ویژگی ها را داشته باشــد، باعث می شود که بازیگر حس و 
حال خوبی پیدا کرده و در این شــرایط است که می تواند 
نقشی ماندگار بازی کند و این حس و حال را نیز به بیننده 

منتقل کند.
    بــا همه این توضیحــات و توصیفاتی که 
داشــتید و اگر بخواهید به طور کلی پاسخ 
بدهید، ایفای نقش های طنز سخت تر است 

یا جدی؟
 به نظر من هر نقشــی ویژگی های خاص 
خــودش را دارد. فرقی هــم نمی کند 
که کار طنز باشــد یا جدی. بنابراین 
نمی توانم بگویم کدام ســخت تر یا 
کدام راحت تر اســت. با این حال، 
به نظرم نقش طنز دشوارتر است 
چرا کــه این روزهــا خنداندن 
مردم بسیار ســخت شده است 
در مجموع باید بــه عمق نقش 
رسید، حال این نقش چه جدی 

باشد و چه طنز.
    این روزها بحث شــاید آن 
باشد که بالاخره کارهای طنز 
می فروشد و بیننده می گیرد یا 
کارهای جدی. هر کسی هم طبق 
آمارهای فروش و بیننده نظر خاص 
خودش را در ایــن زمینه دارد. ولی 
به نظر شما مردم امروز چه نوع آثاری 
را می پســندند و می بینند، طنز یا 

جدی؟
به نظر من مردم بیشتر کارهایی را دوست 
دارند و بیشــتر آثــاری را می بینند که 
واقعی باشند. بنابراین فیلم ها و سریال ها 
باید با زندگی مــردم و واقعیات ارتباط 
داشته باشند و بینندگان بتوانند با آنها 
همذات پنداری کنند. اینکه مخاطب با 
نقش همراه شــود، باعث می شود که 

بازیگر را دوست داشته باشد.

گریمور در این سریال بسیار زحمت کشــیدند و بی دریغ 
تلاش کردند. مــن به همراه ایــن دوســتان و کارگردان 
مجموعــه تلاش بســیار زیادی داشــتیم کــه »طلا« به 
خوبی ظاهر شــود و خدا را شکر راضی هســتم. گریم من 
حدود یک ســاعت و نیم زمان می برد. لباس پوشیدن هم 
حدود یک ســاعت از من وقت می گرفت. لبــاس به دلیل 
فلزاتی که داشت بســیار ســنگین بود. مجبور بودم چند 
لایه لباس بپوشــم و همین امر بسیار ســخت بود و خیلی 
 اذیت شــدم اما اذیت شــیرینی بود و خداروشــکر نتیجه 

کار خوب بود.
    شخصیت طلا یک کاراکتر خیالی است که 
در دنیای واقعی وجود ندارد و لاجرم در دنیای 

واقعی و زندگی معمولی با چنین مواردی 
که مابه ازای بیرونی داشــته باشیم 

برخورد نمی کنیم. چطور توانستید 
به این شــخصیت به عنوان یک 

جادوگر نزدیک شــوید و آن را 
بازی کنید؟

البته طلا جادوگر نیست و یک ساحره 
اســت و ســاحره ســطح بالاتری از 
جادوگر دارد اما در مجموع چنین 
شخصیتی نه تنها در دنیای واقعی 
وجود نــدارد بلکه در ســینما و 
تلویزیون ایران نیز تاکنون چنین 
نقشی نداشــتیم. بنابراین خلق 
چنین شخصیتی و بازی در نقش 

آن بسیار کار سختی بود. همانطور 
که گفتم بازی در هر مرحله از این 
نقش انرژی زیادی از من می گرفت 
طوری که بعد از هــر بازی مدتی 
می نشستم کمی حالم بهتر می شد 
و بعد به کار ادامــه می دادم. با همه 
سختی هایی که داشت این نقش را 

دوست داشتم.
    نقش طــلا یک نقش 
متفاوت اســت کــه با 
نقش هایی که تاکنون بازی 
کرده اید بسیار فاصله دارد. 
باز هم اگر پیشنهاد چنین 

نقشی را داشــته باشید، 
می پذیرید؟

سعیده مرادی

بله حتماً می پذیرم.
    حالا چرا با این قطعیت و تأکید؟

چون طلا یک نقش خاص است که شخصیت پیچیده، قوی 
و عجیب و غریبی دارد. بنابراین اگــر دوباره کاری خارج از 
حیطه کمدی انجام بدهم باید چیزی تقریباً شبیه طلا باشد 
تا انتخاب کنم. بعد از طلا دیگر نمی توانم شــخصیت های 
معمولی را در کارهای جدی و منفی بازی کنم، باید برای من 

کاراکتر خاصی باشد.
    شما جزو بازیگرانی هســتید که بیشتر 
نقش های کمدی ایفا کــرده و مردم با چنین 

پلیس جوان

بازیگران: داریوش ارجمند،  شهاب حسینی،  مریلا زارعی،  
فرهاد اصلانی

»پلیس جوان« سریالی جذاب به کارگردانی سیروس مقدم است که در سال 
80ساخته شد و از شبکه سوم ســیما به روی آنتن رفت. این سریال در زمان 
پخش خود بســیار مورد توجه مخاطبان قرار گرفت و بازخوردهای خوبی از 
سوی بینندگان دریافت کرد و در زمره سریال های موفق پلیسی قرار گرفت. 
سریال پلیس جوان، حول محور زندگی شخصی و کاری یک پلیس می چرخد 
که به دنبال کشف رازهایی سر به مهر است. این سریال درباره زندگی پسر جوانی 
به نام »یونس« است که پدرش به شکل مشکوک و ناگهانی به قتل می رسد. او 
با انگیزه پیدا کردن قاتلان پدرش وارد دانشکده پلیس می شود و پس از مدتی 
در مقام ستوان آگاهی، شروع به کار می کند. در همین حین نیز برای پیدا کردن 
علت قتل پدرش تلاش هایی می کند و به سرنخ های جالبی دست پیدا می کند.

کارگردان: سیروس مقدم

1380

هوش سیاه

بازیگران: حسین یاری، کیکاووس یاکیده، کمند امیرسلیمانی، 
رضا آشتیانی، ارسلان قاسمی

»هوش سیاه« یکی از بهترین سریال های پلیسی- جنایی با مضمون جنایت 
و جرائم رایانه ای است. این ســریال پلیسی در سال 1389از شبکه سوم سیما 
پخش شــد و به دلیل پرداختن به موضوعی جدید و جذاب توانســت توجه 
مخاطبان بسیاری را به خود جلب کند. به دنبال استقبال گسترده بینندگان از 
سریال هوش سیاه 1، در سال 1392فصل دوم آن نیز ساخته شد. فصل دوم این 
سریال ادامه فصل اول آن است و تمام شخصیت های کلیدی در آن حضور دارند. 
داستان سریال هوش سیاه درباره شخصی به نام »جمشید کاظمی« است که 
نابغه کامپیوتر است و به همراه دوستان خود، جرائم اینترنتی انجام می دهند. 
سرگرد احمدی به همراه دستیاران خود به دنبال دستگیری جمشید هستند، 

اما او آنقدر باهوش است که به سادگی به دام پلیس نمی افتد.

کارگردان: مسعود آب پرور

تب سرد1389

بازیگــران: شــهاب حســینی،  کامبیــز دیربــاز، حمید گــودرزی، 
شهرزاد عبدالمجید، سولماز غنی

»تب سرد« یک سریال پلیسی- معمایی ایرانی است و از شبکه یک سیما به 
روی آنتن رفت. این سریال توانست در زمان پخش مخاطبان بسیاری را با خود 
همراه کند. حضور شهاب حسینی به عنوان نقش اول سریال از جذابیت های 
این مجموعه بود. داستان تب سرد درباره شخصی به نام شهاب کیانفر است که 
کارخانه اش به دلیل مشکلات مختلف بدهی های زیادی بالا آورده و از آنجا که 
در آستانه ورشکستگی و از دست دادن موقعیت شغلی و اجتماعی نزد خانواده 
همسرش قرار دارد، ترفند عجیبی به ذهنش خطور می کند. او تصمیم می گیرد 
با همکاری پرســتار فرزندش وانمود کند که آدم رباها پسرش را دزدیده اند و 
از این طریق پول هنگفتی را به طور غیرمســتقیم و به عنوان باج از پدرزنش 

دریافت کند. این چنین پای پلیس به این پرونده پیچیده باز می شود.

کارگردان:علیرضا افخمی

حس سوم1382

بازیگران: مهدی فخیم زاده، نســرین مقانلــو، لیلا برخورداری، 
حبیب دهقان

»حس سوم« که برای نخستین بار در سال 138۴از شبکه دو پخش شد سریالی 
در ژانر پلیسی و اکشن با چاشنی طنز ساخته شــده است که در زمان پخش، 
طرفداران بسیاری داشت. حس سوم، تفاوت عمده ای با سایر فیلم ها و سریال های 
ساخته شده با مضمون مواد مخدر دارد و پلیس در این سریال به روشی جالب 
و جذاب به دنبال دستگیری خلافکاران است. این سریال درباره زندگی سیما و 
ایرج است که شبی بر اثر سانحه تصادف، حس بویایی سیما چندین برابر می شود، 
به طوری که از فاصله دور می تواند بوی مواد مخدر را استشمام کند. ایرج در ابتدا 
با استفاده از حس بویایی همسرش از مردم اخاذی می کرد و پول درمی آورد. اما 
پلیس متوجه این ماجرا می شود و با کمک سیما شروع به دستگیری باندهای 

بزرگ قاچاق مواد مخدر می کند.

 کارگردان: مهدی فخیم زاده

گاندو1384

بازیگــران: داریــوش فرهنــگ،  وحید رهبانــی، پیــام دهکردی، 
محمدرضا شریفی نیا، پندار اکبری

ســریال »گاندو« مجموعه ای به کارگردانی جواد افشار است که سال 1398از 
شبکه 3سیما به روی آنتن رفت. فصل دوم مجموعه نیز ساخته و پخش آن از 
اسفند 1399آغاز، اما بنا به دلایلی با یک توقف کوتاه، ادامه آن پس از انتخابات 
سال 1۴00منتشر شــد. مجموعه گاندو در ژانر امنیتی است که فیلمنامه آن 
براساس مستندات و وقایع تاریخی و کشف جاسوس های داخل و خارج از ایران 
نگاشته شده و همچنین به موضوع آقازاده ها نیز اشاره هایی می کند. گرچه اتفاقات 
سریال همگی براساس واقعیت هستند، اما تمامی اسامی افراد و اشخاص حقیقی 
در آن عوض شده است. همچنین قسمت های مهمی از سریال گاندو در خارج از 
ایران روایت شده است. گفتنی است مجموعه تلویزیونی گاندو در زمان پخش 
خود با حدود ۴۴درصد بیننده در صدر مجموعه های جدید تلویزیون قرار گرفت.

کارگردان:جواد افشار

1399

خواب و بیدار

بازیگران: رؤیا نونهالی، مهدی فخیم زاده، دانیال حکیمی،  
محمد صادقی، لادن طباطبایی

یکی دیگر از سریال های پلیسی موفق  سریال »خواب و بیدار« به کارگردانی 
مهدی فخیم زاده است. این سریال که برای شبکه یک سیما ساخته شد، یکی 
از جذاب ترین سریال های پلیسی صدا و سیما  در دهه 80 است که در زمان 
خود بسیار خوش درخشید. این اثر یکی از ماندگارترین ساخته های مهدی 
فخیم زاده محسوب می شود که علاوه بر کارگردانی، نویسندگی و یکی از 
نقش های اصلی این سریال را نیز برعهده داشت. داستان سریال خواب و بیدار 
درباره شخصی به نام توران است که همه او را به نام »ناتاشا« می شناسند. 
ناتاشا پس از سال ها به ایران بازمی گردد و با شریک سابق خود به نام »عبدالله 
پلنگ«، دوباره شروع به کارهای خلاف و سرقت مسلحانه می کنند. ناتاشا 

پس از انجام چندین سرقت، ناچار می شود عبدالله را به قتل برساند.

کارگردان:مهدی فخیم زاده

کلانتر1380

بازیگران: ایرج نوذری، بابک نوری، مریم سلطانی
مجموعه تلویزیونی »کلانتر« به کارگردانی محسن شاه محمدی که در سال 
1382ساخته شد نیز یک سریال پلیسی جذاب است که برای نخستین بار از 
شبکه یک ســیما به روی آنتن رفت و در 13قسمت به 3داستان پلیسی مجزا 
پرداخته شد. این سریال نیز بینندگان بسیاری داشت و توانست توجه مخاطبان 
بسیاری را به خود جلب کند. به دنبال این اســتقبال در سال 138۴مجموعه 
»کلانتر 2« در 17قسمت ساخته شد. ســری دوم کلانتر نیز مانند فصل اول 
توانست موفق عمل کند و نظر بینندگان را به خود جلب کند. پس از گذشت 
۴سال از پخش سری دوم سریال کلانتر، در ســال 1388نیز »کلانتر 3« در 
30قسمت ساخته شد. سریال پلیسی معمایی ایرانی کلانتر درباره مأموریت های 
مختلف سرگرد علی امیری به همراه ستوان رضا بیات است که شخصیت های 

ثابت سریال هستند و در هر بخش یک داستان پلیسی را روایت می کنند.

کارگردان: محسن شاه محمدی

1382

یکی از پرمخاطب ترین ژانرهای ســینما و تلویزیون 
را باید ســریال های پلیســی و جنایی و... دانست؛ 
روایت هایی که همیشه جواب می دهند و حس تعلیق و 
دنبال کنندگی خوبی را نزد مخاطب ایجاد می کنند. در 
2دهه اخیر سریال های پلیسی بسیاری ساخته شده 
که برخی از آنها در زمره سریال های پرمخاطب قرار 
گرفته و استقبال مخاطب از آنها چشمگیر بوده است؛ 
سریال هایی که در زمان خود بسیار قوی ظاهر شدند و 
گاه به دلیل استقبال مردم ساخت آنها به فصل 2یا حتی 
3نیز رسیده است. با هم بخشی از معروف ترین های این 

حوزه را در 2دهه اخیر مرور می کنیم.

 مهم ترین سریال های پلیسی 
2دهه اخیر تلویزیون

تلویزیون 
درقرق سرنخ ها

عكس:  کورش جوان   
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راهنمای 
کسب  وکار

مشاوره  با کارکشته ها
یکی از راه ها می تواند گرفتن مشاوره 
از وکلای تأیید شده و کارشناسان 
حقوقی باشــد. حــالا یــا می توانید 
به طور مستقیم با آنها مشورت کنید 
یا به صــورت مشــاوره های تلفنی از 
اطلاعات شــان اســتفاده کنید و یا 
حــی در قالــب ســؤال و جواب های 
اینترنی اتفاق بیفتد و یا حی گوش 
کردن یک پادکست یا کلیپ حقوقی 

و شبیه آن.

اینترنت
این روزها چه چیزی بهتر از اینترنت؟ 
کلی ســایت و صفحه مجازی هست 
که می توانید از آنها استفاده کنید. 
حی می توانید سؤال های خودتان 
را بفرســتید و جواب هایــش را هم 
بگیرید؛ با یک جســت وجوی ساده 
می توانید به همه اینها دســترسی 

داشته باشید.

کتاب ها
اولیــن راه بــرای کســب اطلاعــات، 
مطالعــه کتاب های ســاده حقوقی 
اســت. کتاب های مختلــی وجود 
دارند کــه این اطلاعــات را بــه زبان 
ساده و حی گرافیکی مطرح کرده اند. 
حی قوه قضاییه جزوه ها و کتاب ها 
و پی  دی اف هایــی را به ایــن منظور 
غالبــا تولید می کنند کــه می تواند 
محــل مراجعه شما باشــد. مطالعه 
گاه به گاه خود کتاب های قوانین هم 

می تواند راهگشا باشد.

غالب ما دوست داریم که یک کارآفرین 
باشیم. اما کارآفرین بودن و شدن کار 
همه ما نیســت. در مسیر کارآفرینی 
و ایجاد کســب وکار، غالبا مشکلاتی 
پیش می آید که شــاید در اختیار من 
و شــما نباشد و شــاید هم باشد. اما 
چرا غالب کارآفرینی ها و تجربه های 
کارآفرینان شکســت می خورد؟ در 
اینجا به طور خلاصــه، 10دلیل بزرگ 
شکست کارآفرین ها و ایجادکنندگان 
کســب وکارها را مــرور می  کنیم.

توجه نکردن به 01
مشتری ها

پول دست مشــتری است و ســود هم در 

همین پولی اســت که دریافت می کنید و 

اساسا کســب وکارها هم ایجاد می شود 

تا ســودآوری کنند، به همیــن راحی. اگر 

مشتری را نبینید و حواس تان به نیازهای 

او نباشــد، کارتان تمــام اســت. حواس و 

توجه تان بــه او باشــد، از او درباره  کارها و 

محصــولات و خدمــات بپرســید و بهترین 

خدمات را به او بدهید.

 تقلید از 02
دیگران

بسیار دیده می شــود که طرف سرمایه ای 

دارد و می بینــد که فلان کســب وکار خوب 

دارد جلو می رود و می رود همان کار را انجام 

می دهــد. این چیزی اســت که بــه روش 

چینی معروف شده. درحالی که شاید شما 

مسیر طی شده و مزیت های موجود در آن 

کسب وکار را ندیده باشــید و همین شما 

را زمین بزند.

نداشتن تجربه و 03
مهارت لازم

بایــد وارد حوزه ای شــوید کــه به راحی با 

آن ارتبــاط می گیریــد و با آن به طــور کلی 

راحت هســتید. در اینجا باید درک داشته 

باشید که نیاز به تخصص و مهارت بالایی 

هم دارید و صرفــا وجود سرمایــه و منابع 

انسانی و املاک و... کفایت نمی کند. گاهی 

بی تخصصی و بی مهارتی بــه راحی شما را 

زمین می زند.

حساب و کتاب 04
نداشتن

اول اینکه باید بودجه لازم و کافی را داشته 

باشــید و بدون این بودجــه کارتان خیلی 

ســخت اســت؛ مگــر اینکه مزیت نســی 

فوق العاده ای داشــته باشــید یــا نیروی 

انسانی متعهد که قرار است بعدها حقوق 

بگیرد و شبیه آن. بودجه کافی به معنای نه 

کم و نه زیاد است. ضمن اینکه بعدتر باید 

حســاب و کتاب دقیقی هم داشته باشید 

و حی اگــر کســب وکار خانوادگی هــم راه 

می اندازید، قاعده »حســاب حساب کاکا 

برادر« را داشته باشید.

05
به جریان انداختن 
نقدینگی به صورت 

ضعیف
اگر نقدینگی شما، نتواند هزینه ها و دیگر 

مخارج شما را جبران کند، به مشکل حادی 

می خورید. حواس تان به نرخ سوخت هم 

باشــد؛ یعنی اینکه چقــدر از نقدینگی شما 

در این جریان به هدر رفته است و با توجه 

به آن بایــد نقدینگی شما قدرت پوشــش 

هزینه ها را داشته باشد.

قانون تکلیف رقم ها 
را مشخص کرده است

1+8 نکته مهم درباره اختلافات 
مشــاوران املاک و مشتریان 
بابــت حق الزحمــه قراردادها

یکی از بحث های رایج این روزها، اجاره و اجاره بهاست. همه اجاره ها به شدت بالا رفته و اختلافات زیادی میان 
صاحبخانه ها و مستأجران و میان مستأجران و بانک ها برای دریافت وام اجاره و... وجود دارد. طبیعی و بدیهی 

است که شکایت های ریز و درشتی هم راهی اتحادیه های املاک شهرهای مختلف و همچنین دادگاه ها و شوراهای 
حل اختلاف و شبیه آن می شود. شاید بد نباشد در این بخش از صفحه راهنمایی که داریم، کمی درباره این 

قضیه صحبت کنیم. اما از آنجا که باز هم موضوع خیلی گسترده می شود، بحث را در قدم نخست، به ماجراهای 
حق الزحمه های مشاوران املاک محدود کرده ایم تا ببینیم قصه چیست. پس راهنمای ده گامی ما را دنبال کنید 

که به کمترین اختلاف مورد نظر برخورد کنید و به خوبی و خوشی همه  چیز ختم به خیر شود.

مشاور املاک، فردی است که در دفتر املاک یا به قول خودمانی تر بنگاه نشسته است 

و خدماتی را ارائه می کند. طبیعی است فی سبیل الله این کار را انجام نمی دهد و باید 

حق الزحمه این کار را دریافت کند؛ همانطور که همه ما به طور طبیعی حق الزحمه همه 

کارهایی را که باید انجام بدهیم، دریافت می کنیم. نکته ای بدیهی است؟ حقیقت امر بعضی 

از مراجعان به گونه ای برخورد می کنند که انگار مشاوران املاک کلا دارند کار اضافه می کنند و 

حق دریافت چنین پولی را ندارند یا باید خیلی کمتر دریافت کنند؛ از این بابت توضیح دادیم. 

پس این مبلغی است که باید پرداخت شود.

نکته فراموش شده 
بدیهی 01

اینکه در هر کدام از این 4 کاری که برایش به دفتر املاک مراجعه می کنید چه مراحلی به صورت 

ترتیی باید طی شود، فعلا بحثی نداریم و شماره های بعدی ان شاء الله. بحث ما فعلا حق الزحمه 

مشاوران محترم املاک است. طبق گفته اتحادیه املاک، »حق کمیسیون مبایعه نامه به 

میزان 25صدم درصد ارزش معاملاتی ملک از هر طرف، مجموعا نیم درصد مبلغ محاسبه و اخذ 

می گردد«. جمله سخی بود؟ کل معامله شما چند تومان است؟ یک درصدش چقدر می شود؟ 

مثلا 2میلیارد تومان، یک درصدش می شود 20میلیون تومان؛ نصف آن می شود نیم درصد، 

یعنی 10 میلیون. سهم فروشنده نصف این و صف خریدار نصف این است؛ تمام.

کمیسیون مبایعه نامه 
چقدر است؟ 02

اگر برای رهن و ودیعه اجاره تشریف برده اید به دفتر مشاوران املاک، باید بدانید که طبق اعلام 

اتحادیه، »حق کمیسیون رهن/ودیعه اجاره از هر طرف به میزان نیم درصد مبلغ رهن محاسبه و 

اخذ می گردد«. این هم که توضیحش مشخص است. حق کمیسیون اجاره هم یک چهارم مبلغ 

اجاره یک ماه از هر طرف محاسبه و گرفته می شود. در کار چهارم هم که بابتش تشریف می برید به 

دفتر املاک که همانا تمدید اجاره باشد، ار هر طرف یک دهم حق کمیسیون اجاره محاسبه و گرفته 

می شود. با ماشین حساب موبایل تان هم می توانید همه اینها را به راحی حساب و کتاب کنید. قبلا 

فرمول های خیلی پیچیده ای بود که واقعا خارج از حوصله بود، اما الان این طوری راحت تر شده.

کمیسیون رهن و اجاره 
چقدر است؟ 03

حال و حوصله تان نمی کشید این همه چرتکه بیندازید؟ اجازه بدهید راه راحت تر را به شما توضیح 

بدهیم. به همین سایت اتحادیه املاک تشریف ببرید به این آدرس: amlaktehran.org در 

قسمت چپ یک بخشی وجود دارد که اساسا برای این طراحی شده تا شما مبلغ رهن و اجاره و خرید 

و فروش را به ریال واردش کنید تا به شما بگویید پولی که باید به مشاوران املاک بدهید، چقدر 

است. مثلا ما بخش خرید و فروش را می زنیم، مبلغ 20میلیارد تومان پول ملکی که می خواهیم 

بخریم را وارد می کنیم، هزینه مشاور املاک با ارزش افزوده می شود 54500000ریال، نزدیک پنج و 

نیم میلیون تومان؛ به همین راحی. در رهن و اجاره همچنین است.

راه راحت تری 
برای محاسبه نیست؟ 06

در نهایت اگر به زبان مشترک و راه حل مشترک نرسیدید، از همان سایت اتحادیه املاک 

شهرتان، تلفن را دریافت کرده و شکایت را حضورا یا تلفنی یا اینترنی مطرح کنید. اتحادیه ها 

بخشی برای همین شکایت ها دارند؛ به همین راحی. بخش شکایات اتحادیه ها پیگیر 

شکایت های شما هستند تا درصورتی که حق با شماست، کار به سرانجام رسیده و اگر در 

این میانه دفتر مشاور املاک زیر بار نرفت، که از مکانیزم های تنبیهی خودشان به این منظور 

استفاده می کنند. در نهایت اینکه همه  چیز حساب و کتابی دارد و فقط سعی کنید خونسرد و 

حرفه ای برخورد کنید؛ همین.

کجا 
شکایت ببریم؟ 05

بحث بعدی هم آن است که گاهی مشاور املاک مدعی می شود که کار خاص و ویژه ای برای 

شما انجام داده است. دیده شده که مشاور املاک مدعی است که انرژی زیادی برای اقناع 

و دوندگی ها گذاشته است. باید دقت باشید که طبیعت کار مشاوران املاک همین تنظیم 

قراردادها و دوندگی ها و اقناع هاست و کسی به خاطر وظیفه معمولی خودش که نرخ آن 

مشخص و معلوم است، نمی تواند درخواست مبلغ بیشتری داشته باشد. مشاهده شده 

برخی نیز مدعی اند که چون دپارتمان هستند یا هر دلیل دیگر، باید مبلغ بیشتری پرداخت 

کنند. جلوی خود مشاوران املاک می توانید وارد سایت شده و مبلغ را بزنید و تمام...

آیا مشاور حق دریافت 
بیشتر دارد؟ 04

البته شما برای کارهای مختلی راهی دفتر مشاور املاک می شوید؛ اما برای اینکه بحث 

را زیادی طولانی نکنیم، فرض ما بر این است که شما به یکی از این 4 منظور می روید: 

1.مبایعه نامه خرید و فروش 2.تنظیم قرارداد رهن/ودیعه اجاره 3.تنظیم قرارداد اجاره 

4.تمدید قرارداد اجاره. البته مشاوران املاک کارهایی مثل مشارکت در ساخت و قرارداد های 

پیش خرید املاک و انباری ها و پارکینگ های اجاره ای و شبیه آن هم انجام می دهند، ولی 

مهم ترین نکته هایی که مورد توجه ما و شماست، همین 4مورد است و تمام.

برای چه 
به بنگاه می روید؟ 08

نکته دوم آنجاست که شما قبل از مراجعه برای بستن قرارداد و مبایعه نامه و تمدید و شبیه آن، 

مثل هر کار دیگری باید اطلاعات کاملی داشته باشید. حالا یک طرف قضیه اطلاعات حقوقی و 

مالیاتی و شبیه آن است، یک طرف قضیه این است که اساسا چه اتفاقی دارد می افتد و چقدر 

باید پرداخت کنید. متأسفانه خیلی از مردم در حالی پا به دفاتر مشاوران املاک می گذارند 

که مثلا سه، چهار هفته وقت گذاشته اند خانه مورد نظر را پیدا کنند اما یک ساعت هم به 

جست وجو در این باره سپری نکرده اند؛ کاملا خالی الذهن هستند. پس قبلا حتما پرس و جو و 

مطالعه و جست وجو کنید.

 اطلاعات 
کسب کنید 09

خب، حالا با مشاور املاک به مشکل خورده اید، چه باید کرد؟ نخستین نکته اینجاست که به 

هیچ وجه بگوومگو نکنید؛ چون کار سخت تر می شود. همه  چیز مشخص است. مشاور محترم 

املاک باید حق الزحمه اش را بگیرد، شما هم باید آن را پرداخت کنید؛ اما طبق قانون و نه کمتر و 

نه بیشتر. پس جای بحثی نیست. نکته بعدی آنجاست که صدور کد رهگیری و... نباید معطوف 

به پرداخت یا عدم پرداخت این حق الزحمه باشد و اینها دو مقوله و قصه کاملا جداست و نباید 

گروکشی صورت گیرد. خیلی خونسرد باشید و خونسرد همه کارها را پیش ببرید.

وقی به مشکل خوردیم 
چه کنیم؟ 07

راهنمای 
حقوقی 

چرا باید اطلاعات حقوقی داشته باشیم و از کجا به دست شان بیاوریم

وکیل درونت رو  بیدار کن

حق تان ضایع نشود
غالبا عموم افراد، زمانی نیاز مراجعه به وکلای دادگستری، 

کارشناس یا مشاور حقوقی را حس می کنند که به اصطلاح 

کار از کار گذشــته یــا اینکــه امــکان رســیدن بــه نتیجه 

مطلوب بسیار سخت و دشوار شده باشد. مسائل حقوقی 

ریزه کاری ها و زمان بندی هایی دارند که درصــورت عدم رعایت هرکدام ممکن 

اســت شــخص از رســیدن به مقصود خویش و اثبات حقانیت خود بازماند یا 

کسی که در واقع در مسئله ای به روشنی حقی دارد به دلیل رعایت نکردن برخی از 

مقررات به حق خود نرسد و برعکس کسی که باید برای دیگری کاری انجام بدهد 

و یا نسبت به فردی دینی بر گردن یا ذمه خویش دارد بتواند از زیر بار مسئولیی 

که بر عهده او اســت بگریزد؛ به طور مثال چنانچه فــردی در پرونده ای تقاضای 

کارشناسی کرده و پس از تاریخ ابلاغ، متقاضی می باید ظرف مدت 7روز نسبت 

به پرداخت هزینه کارشــناسی اقدام کند لیکن درصــورت عدم پرداخت هزینه 

کارشناسی در مهلت ذکر شــده و نیز بی توجهی به حساسیت این موضوع و یا 

نداشتن اطلاع از مقرره مزبور، موجب می شــود که شخص، از رسیدن به حق 

مســلم خویش بازمانده یا باعث اتلاف وقــت و تحمیل هزینــه  ای اضافه برای 

وی شود. حال چه بهتر اســت از همان ابتدای طرح شــکایت از مشاوره وکلای 

دادگستری و کارشناسان حقوقی بهره برده و از بروز مشکلات و تحمیل هزینه های 

احتمالی پیشگیری شود.

فرایند دادرسی تان طولانی نشود
در بســیاری از موارد عدم اشراف و اطــلاع از موضوعات حقوقی و 

بهره نبردن از نظرات وکلای دادگســتری و کارشناسان امر باعث 

می شــود که فرد بــرای رســیدن به حقــوق حقه خویش مســیر 

طولانی تــری را طی کرده و بابــت احقاق حق و رســیدن به نتیجه 

مطلوب پروسه زمان بری را تجربه کند؛ به طور مثال فرض کنید فردی به قصد اجاره آپارتمان 

مسکونی خود، قرارداد اجاره ای را با شخص مستأجر تنظیم و منعقد می کند با این اوصاف 

که امضاکنندگان ذیل قرارداد اجاره، صرفا شــخص موجر و مســتأجر هستند. حال موعد 

اتمــام و انقضای قرارداد اجــاره فرا رســیده و با وصف تذکــر موجر، مســتأجر از تخلیه ملک 

خودداری می کند. با ایــن اوصاف موجر قصد مراجعه به شــورای حل اختــلاف برای تخلیه 

ملک اســتیجاری خویش را دارد، لذا بر فرض رعایت شرایطی کــه در قانون برای عقد اجاره 

منظور شــده اســت چنانچه قرارداد اجاره به امضای 2شــاهد نرسیده باشــد برای موجر 

امکان اخذ دستور تخلیه نخواهد بود و به همین دلیل موجر مجبور است به جای تقاضای 

صدور دستور تخلیه، درخواست صدور حکم تخلیه را کند. شاید پرسیده شود که تفاوت 

دســتور تخلیه با حکم تخلیه چیست؟ در پاســخ به این ســؤال می توان گفت که دستور 

تخلیه صرفا یک دســتور بوده و بدون صدور اجراییه، با رعایت تشریفات آن از طریق دادورز 

اجرای احکام، در زمانی کمتر از یک ماه نســبت بــه تخلیه ملک اقدام می شــود، درحالی که 

حکم تخلیه چنین نیست و تخلیه ملک، منوط بر قطعیت حکم و اجرای آن مستلزم گذشت 

زمان زیادی خواهد بود.

متوجه جادوی کلمات حقوقی در ارتباطات خود بشوید
شــکی نیســت که علت عدم اهتمام اکثریــت مردم بــه انجام مطالعــات حقوقی یا 

عدم رجوع به کارشناسان حقوقی یا وکلای دادگستری در زمان تنظیم قراردادها، 

ساده انگاشتن انعقاد قرارداد یا ایجاد روابط حقوقی مابین خودشان است؛ چرا که 

به طور معمول طرفین قرارداد در هنگام تنظیم و درج شرایط آن با یکدیگر اختلافی 

نداشته و نسبت به موارد توافق شده بدون لحاظ شروط لازم، ضمانت اجراها و تضامین، مبادرت به تنظیم قرارداد 

و امضای آن می کنند که در نهایــت گاهاً به علت عدم انجام تعهدات از جانب هر دوطرف یــا یکی از طرفین قرارداد و 

بروز اختلافات ناگزیر اقدام به طرح دعوی و شــکایت کــرده و متحمل صرف وقت و هزینه هنگفی می شــوند. لذا 

این معجزه الفاظ و کلمات بایسته و شایسته حقوقی است که بعد از تنظیم هر قرارداد یا ایجاد رابطه حقوقی، آثار 

بالفعل خودش را نشان داده و با لحاظ کردن آن در قرارداد، از بروز مشــکلات عدیده ای که بسیاری از افراد دست 

به گریبان آن هســتند جلوگیری می کند که اگر اینگونه بود دادگاه های ما تا این حد، محل رفت وآمد ارباب رجوع 

نبود و رسیدگی به پرونده ها تا این اندازه به طول نمی انجامید. با ذکر این مثال قضیه روشن و ملموس تر خواهد 

شد. فرض کنید فردی آپارتمان شخصی خود را در ازای مبلغی به فروش می رساند و بخشی از ثمن معامله در ابتدا 

به وی پرداخت شده و بخش عمده دیگر در قالب چند فقره چک تحویل وی می شود. حال اگر خریدار وجه چک ها را 

در سررســید پرداخت نکند و ضمانت اجرا یا شرایطی برای آن در قرارداد ذکر نشده باشد، این فروشنده است که 

متضرر شــده و محکوم به ادامه قرارداد و تحمل تبعات و عوارض آن است اما اگر چنانچه در قرارداد به طور مثال 

ذکر شده باشد »درصورت عدم وصول وجه چک ها در سررسید و برگشت آن، اختیار فسخ قرارداد برای فروشنده 

ایجاد می شود«، لذا این فروشنده است که می تواند با اختیار حاصله تأیید فسخ قرارداد را از دادگاه تقاضا کرده 

و موجب انحلال آن شده و از آثار و تبعات زیانبار آن رهایی یابد.

علی محسنی ماكلوانی؛ وکیل پایه یک دادگستری

اطلاعات حقوقی را از کجا به دست بیاوریم

امروزه ســطح ارتباطات و مراودات اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و... مردم خیلی خیلی بیشــتر از هر 
دوره ای شده است. طبیعی اســت که اشــکالات زیادی هم پیش می آید. پس بهترین و عاقلانه ترین راه 
پیشــگیری از بروز اختلافات و منازعات احتمالی، ضرورت داشتن اطلاعات حقوقی حتی در سطح اندک 
و ابتدایی آن اســت؛ تا وقتی کار به اختلاف نظر و اختلاف رأی رســید، با خیال راحت و خیلی متمدنانه 
بتوانیم مشکلات را رفع کنیم. حال سؤالی که در ذهن مطرح می شــود این است که یک، اینکه واقعا چه 
نیازی به این اطلاعات داریم و دو اینکــه، چگونه و از چه طریقی می توان بــه اطلاعات حداقلی حقوقی 
مورد نیاز برای زندگی  اجتماعی  مان دست پیدا کنیم؟ در این راهنما شــاید جواب های خوبی پیدا کنید.
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  پاریس می تواند منتظر بماند
» Paris Can Wait « فیلمــی 
بــه کارگردانــی، تهیه کنندگی و 
نویسندگی النور کاپولا است که در 
سال2016ســاخته شد. این فیلم 
محصول کشور ژاپن است که ژانری 
درام و رمانتیک دارد. داستان فیلم 
پاریس می توانــد منتظر بماند در 
مورد زنی به نام آنه اســت که در 
زندگی خود بر ســر دوراهی قرار 
گرفته است. او مدت ها قبل با یک 
تهیه کننــده موفق، امــا بی توجه 
ازدواج کرده بــود و اکنون مجبور 
است تا همراه با همکار همسرش 
به پاریس سفر کند؛ او در طول این 
سفر 2روزه وارد یک ماجراجویی 
بی دغدغه شده و این موضوع باعث 
می شود تا بار دیگر معنای زندگی 
را درک کند. داین لین، آرنود ویار، 
الک بالدوین، سدریک مونه، و داویا 
نلســون ازجمله بازیگــران فیلم 

Paris Can Wait هستند.

فیلم

  خوشمزه زشت
»خوشمزه زشت« عنوان مستندی 
اســت که در سال2018توســط 
شــبکه نت فلیکس و بــا اجرای 
آشپز سرشناس و دورگه آمریکایی 
کــره ای »دیوید چانــگ« تولید 
شــده اســت. در ایــن مجموعه 
8قســمتی نه تنها رستوران هایی 
که کارشــان آماده کردن خوراک 
فوری است مقایسه می شوند بلکه 
مخاطبان نیز بــه مناطق مختلف 
دنیا ســفر می کنند و با تاریخچه 
غذا های محبوب دریایی و سنتی 
کره آشــنا می شــوند. در مستند 
خوشمزه زشت کارآفرینانی مطرح 
می شوند که تنها با یک ایده ساده، 
مشتری های بسیاری پیدا کرده اند 
و در فســت فود های کوچک شان، 
کســب وکار خوبــی دارنــد. در 
این مســتند علاوه بــر صحبت 
از فرهنگ، نــژاد و ســلیقه های 
رستوران هایی به نمایش گذاشته 
می شوند که بسیار متفاوت، نادر و 

رؤیایی هستند.

مستند

  آشپزی برای پیکاسو
کتاب »آشــپزی برای پیکاســو« 
نوشــته  کامیــل اوبــری، رمانی 
جذاب با تلفیقی از هنر و نقاشــی 
و آشپزی و عشق است. این کتاب 
نه تنها روایتی جذاب و لذتبخش 
دارد، بلکــه کامیل اوبــری در آن 
از غذاهای مختلــف نیز صحبت 
می کند. داســتان آشــپزی برای 
پیکاســو درباره یک دختر آشپز 
به اســم آندین است که با مادرش 
در یک کافــه به اســم پارادیس 
آشپزی می کند. آنها یک مشتری 
پروپاقــرص و مرمــوز دارند که 
تقاضا کرده غذایش در ویلایی که 
مخفیانه در آن نزدیکی اجاره کرده، 
سرو شــود. او می خواهد ناشناس 
بماند. آدرین که دختری شــاد و 
سرزنده است برای پیکاسو آشپزی 
می کند؛ پیکاسویی که در مقطع 
حســاس زندگی اش قــرار دارد و 
برای او، زن و هنر به یک معناست. 
اتفاقاتی که در باغ پیکاســو برای 
آدرین می افتد سرنوشت او را برای 

همیشه تغییر می دهد.

کتاب

نگاهی به تاریخچه آش که جزو مزیت های پایان ناپذیر دنیای غذای ایرانی است

خوردنی های چندهزارساله
آش این غذای اصیل و سنتی ایرانی آنقدر در تاریخ و فرهنگ ایران ریشه دوانده است که پیدا کردن سر این ریشه که چه زمانی برای نخستین بار طبخ شده است ممکن نیست اما 
همین قدر می دانیم که قدمتی طولانی و چند هزارساله دارد. طرز تهیه این غذا و خوراکی خوشمزه در هر یک از اقوام و فرهنگ های ایرانی متفاوت است، به طوری که امروزه به ده ها 
شکل و مدل مختلف تهیه و پخته می شود. کارکرد و اثرگذاری  آش روی فرهنگ و رفتار ایرانی ها فراتر از یک خوراکی ساده و اصیل است و به شکلی رد پای آن در تمام ابعاد  زندگی 

فارسی زبانان دیده می شود. حتی موضوع از آنجایی در فرهنگ ایرانی جالب می شود که همین آش، آدم ها را دور هم جمع می کند و بهانه ای می شود برای دورهمی ها.

پنجشنبه

شماره 171
مطبخ خانه30  تیر 1401 

در ابتدا کاســه ای انتخــاب کرده و 
نشاسته و آب را داخل آن بریزید و هم 
بزنید تا نشاسته در آب به طور کامل 
حل شود. سپس آن را از صافی رد کنید و در قابلمه لعابی یا 
استیل بریزید و روی حرارت ملایم قرار دهید و مرتب هم 
بزنید تا مایه غلیظ شود و جوش بیاید. در این مرحله شکر و 
باتکای سفید را اضافه کنید و مرتب هم بزنید تا مایه غلیظ 
شود. سپس زعفران، گلاب، دانه هل و خلال بادام را به آن 
اضافه کنید و خوب هم بزنید تا غلظت مایه به حدی برسد 
که به اصطلاح سفت شده و خودش را بگیرد و جای قاشق 
روی آن بماند. در ادامه روغن را اضافه کرده و آنقدر هم بزنید 
که روغن جذب مسقطی شــود. در انتها یک قالب باقلوا را 
خوب چرب کنید و مسقطی را در آن بریزید. با پشت یک 
قاشق چرب، مسقطی را صاف کنید و یک لایه پودر پسته 
روی آن بپاشید. سپس مسقطی را داخل یخچال گذاشته 
و اجازه دهید تا یک شــب در یخچال بماند و خنک شود. 
مسقطی را بعد از یک روز که از یخچال خارج کردید آن را 

برش زده و در ظرف مورد نظرتان بچینید.

   نشاسته گل اعلا: 100گرم 
   شکر: 200گرم 

   آب سرد: 3پیمانه 
   گلاب و پودر پسته)هرکدام(: یک چهارم  پیمانه 

   روغن آب شده جرم گرفته: 50گرم 
   دانه هل: 20عدد 

   خلال بادام بو داده: 50گرم 
   زعفران دم کرده: 2قاشق سوپ خوری 

   باتکای سفید: 4قاشق سوپ خوری 

مواد لازم

طرز تهیه

مسقطی

در ابتدا برنج را خوب شسته و آن را خیس 
کنید. بعد از اینکه برنج چند ســاعتی 
خیس خورد آن را همراه با آب در قابلمه 
ریخته و روی شعله ملایم قرار دهید تا کاملا بپزد. پس از اینکه 
برنج به خوبی پخته شد و لعاب انداخت شکر را به آن اضافه کنید 
و هم بزنید. ذکر این نکته مهم است که قبل از مغز پخت شدن و 
لعاب انداختن برنج به هیچ وجه شکر را اضافه نکنید، چون بعد 
از اضافه کردن شکر دیگر برنج نمی پزد. سپس زعفران دم کرده 
را اضافه کنید و هم بزنید. اجازه دهید شکر به خورد برنج برود و 
قوام بیاید. پس از نیم ساعت آن را بچشید تا از میزان شیرینی آن 
مطمئن شوید. اگر شیرینی شله زرد کم بود می توانید بین 100تا 
200گرم دیگر شکر به آن اضافه کنید. حتما اجازه دهید تا بعد از 
اضافه کردن شکر بیشتر، مجددا روی حرارت باشد تا آب نیندازد. 
سپس گلاب، کره و خلال بادام را اضافه کنید و هم بزنید. در این 
مرحله اگر شله زرد سفت بود می توانید مقداري آب جوش اضافه 
کنید و یک ربع دیگر روی حرارت نگه دارید تا خوب جا بیفتد. 
شله زرد باید کاملا نرم و روان باشد و آب آن از برنج جدا نباشد 
تا بتوانیم بگوییم شله زرد جا افتاده است. می توانید شله زرد را با 

دارچین، خلال بادام یا پسته تزئین کنید.

   برنج مرغوب ایرانی: 250گرم 
   گلاب: 200گرم 

   آب: 2لیتر
   کره و خلال بادام )هرکدام(: 50گرم 

   زعفران: به مقدار لازم
   شکر: 600گرم 

   دارچین و خلال پسته برای تزئین: به مقدار لازم

مواد لازم

طرز تهیه

شله زرد
برای درست کردن کاچی ابتدا آرد کاچی 
را داخل یک تابه مناسب ریخته و مانند 
آرد حلــوا آن را ســرخ می کنید. حین 
سرخ کردن آرد، شکر را به همراه آب داخل قابلمه ریخته و اجازه 
می دهید تا شربت بجوشد و شکر در آب به طور کامل حل شود. 
سپس شربت را از صافی رد کرده و زعفران حل شده در آب جوش 
را با شربت مخلوط می کنید. در ادامه حرارت آرد سرخ شده را 
ملایم کرده و سپس کره را داخل یک قابلمه می اندازید و روی 
حرارت ملایم اجاق گاز قرار دهید تا به طور کامل آب شود. پس از 
اینکه کره آب شد، آرد گندم را در چند مرحله به آن اضافه کرده 
و مرتب هم بزنید تا آرد طلایی متمایل به قهوه ای شود. سپس 
شربت را به تدریج و کم کم داخل آرد سرخ شده ریخته و مرتب 
به هم می  زنید تا آرد کاملا صاف و یکدست شود. بعد کاچی را 
می گذارید آهسته بجوشد و به روغن بیفتد، درصورتی که مایه 
کمی غلیظ شود مختصری آب به آن اضافه می کنید. توضیح 
اینکه کاچی را باید کمی کمتر از حلوا ســرخ کرد و کافی است 

رنگ آن طلایی شود.

   آرد گندم: یک پیمانه 
   شکر: یک پیمانه 

   آب: 3پیمانه 
   کره: 150گرم 

   گلاب:  یک دوم پیمانه 
   زعفران: به مقدار لازم

مواد لازم

طرز تهیه

کاچی

برای درست کردن رنگینک در ابتدا 
روغن جامد را روی حرارت گذاشته 
تا آب شــود. آرد را در ظــرف بدون 
سرپوش مســطحی و صافی بریزید و روغن را به آن اضافه 
کنید و هم بزنید تا مایه صاف و یکدست شود. مواد را به مدت 
10تا 15دقیقه تفت دهید تا طلایی رنگ شود. سپس پودر 
قند را به همراه دارچین و پودر هل به آن اضافه کنید و هم 
بزنید. در فاصله ای که آرد داخل تابه سرخ و آماده می شود، 
هســته های خرما را درآورید و داخل آنهــا یک تکه گردو 
بگذارید. در ادامه آرد تفت داده شده را در ظرف مورد نظرتان 
بریزید و روی آن را کامل صاف کنید، به طوری که یکدست 
شود. سپس خرماها را روی آرد بچینید. وقتی خرماها را قرار 
دادید با بقیه آرد روی آن را بپوشانید و بعد صاف کنید. در 
نهایت کمی پودر قند و دارچین را روی آن بپاشید و با پودر 
پسته تزئین کنید. بعد از سرد شدن، آن را به شکل دلخواه 

برش بزنید و در ظرف مناسب سرو کنید.

   روغن جامد:  دو سوم پیمانه 
   آرد سفید: 2پیمانه 

   پودر هل: یک دوم قاشق چای خوری 
   خرما: 300گرم 

   پودر قند: یک سوم پیمانه 
   مغز گردو: 4قاشق سوپ خوری 

   پودر دارچین: یک قاشق چای خوری 
   پودر پسته: یک قاشق سوپ خوری

مواد لازم

طرز تهیه

رنگینک

ابتدا 2فنجان از 7فنجان شــیر مورد 
نیاز را در ظرف نســبتا گود و عمیقی 
روی گاز بگذارید و اجازه دهید به مدت 
حدودا 5دقیقه گرم شــود. مرتب آن را هم بزنید که نچسبد 
و نســوزد. در ادامه آرد برنج را نیز همراه با آب سرد در ظرف 
دیگری ترکیب کنید و خوب هم بزنید تا یکدست شود. سپس 
آن را به شــیر داغ اضافه کرده و حدود 8دقیقه آن را مرتب 
روی گاز با شعله  حرارت کم تا متوسط هم بزنید تا وقتی که 
سطح ترکیب حباب مشاهده شود. یک فنجان شیر سرد را 
به ترکیب اضافه کنید و دوباره هم بزنید تا غلظت موردنظر 
حاصل شود. زمانی که حباب روی سطح ترکیب مشاهده شد، 
فنجان چهارم شیر را هم اضافه کنید. به هم  زدن ادامه دهید 
تا ترکیب به  اندازه کافی غلیظ شــود. سپس شکر و گلاب را 
اضافه کنید و همچنان هم بزنید. دقت کنید که درجه  حرارت 
گاز باید کم باشد. درجه  حرارت گاز را بیشتر کنید و 3فنجان 
شیر سرد باقی  مانده را یکی  یکی به روال سابق اضافه کنید و 
به هم  زدن ادامه دهید. وقتی آخرین فنجان شیر را هم اضافه 
و روی سطح ترکیب تان حباب مشاهده کردید، به  آهستگی 
برای 3تا 5دقیقه دیگر به هم زدن ادامه دهید. فرنی را به  محض 
آماده  شدن در ظرف  های مخصوص سرو بریزید، روی آنها را با 

پسته تزئین کنید و به مدت 2تا 3ساعت در یخچال بگذارید.

   آرد برنج: نصف فنجان + 2قاشق سوپ خوری
   آب سرد: دوسوم فنجان 

   شیر پرچرب: 7فنجان
   شکر: یک فنجان 

   گلاب: 3قاشق سوپ خوری 
   پسته بونداده برای تزئین: یک تا 2قاشق سوپ خوری

مواد لازم

طرز تهیه

فرنی

کی گفته دسرها فقط فرنگی هستند؛ این شما و این هم دسرهای ایرانی

از اصالت تا لذت
وقتی حرف از دسر به میان می آید مانند ریشه این اسم همه به یاد خوراکی های اروپایی یا همان فرنگی 
می افتند، درحالی که در کشور خودمان چندین مدل دســر خوشمزه و مقوی داریم که می توانند یک 
پیش غذا یا میان وعده عالی باشند. اگر شما هم کنجکاو شده اید که از چه چیزی داریم صحبت می کنیم و آیا چنین چیزهایی 

هم در فرهنگ غذایی مان داریم، پس در ادامه با طرز تهیه تعدادی از این دسرها بیشتر آشنا شوید.

سعیده مرادی

تاریخچه پخت آش و اینکه این غذای خوشمزه برای نخستین بار چه زمانی طبخ شده است، چندان 
مشخص نیست، اما طبق شواهد، داستان ها و روایات قدمت آن به قرن  ها پیش بازمی گردد. 

یکی از قدیمی  ترین این روایات مربوط به  آش اسفندی در زمان اسفندیار است. به اعتقاد 
ایرانیان قدیم، در شب اول اسفند، اســفندیار رویین  تن که با اسب سیاه کشته شد، 

مجددا با اسب سفید به دنیا باز خواهد گشت. به همین دلیل، در این شب زنان 
طبق رسم آش اسفندی می  پختند که در بســیاری از نقاط کشور این رسم 

همچنان برقرار است. در گذشته  آش را »با« می گفتند. البته درخصوص 
اســتفاده از کلمه »با« نادرمیرزا قاجار اینطور توضیح می دهد: »بدان 

که در فرهنگ ها این خــورش را »با« آورده انــد و برخی فرهنگیان 
نبشــته اند که اگر به دیگر چیز نپیوندد، »با« نگویند، مگر با پیوند. 
چون شوربا و  با و ماست  با.« کلمه  آش در فرهنگ معین نیز ریشه 
در زبان سانسکریت )زبان های هند و ایرانی( دارد. از اهمیت  آش 
نیز در این حد می توان گفت که طبخ این غذای اصیل ایرانی در 
قدیم آن قدر مرسوم بوده که به هر کس که  آش می پخت آشپز 
می گفتند. این غذای ارزان  قیمت، راحت و مغذی عمدتا میان 
طبقه  پایین جامعه محبوب بوده، چون امکان سیر کردن افراد 
زیادی با کمترین هزینه را داشــته اســت. البته این خوراک 
خوشــمزه تنها به طبقه ضعیف جامعه محــدود نبوده و در 
میان طبقه اشــرافی نیز طرفداران زیادی داشته است و در 
تمامی وعده های غذایی حضور پررنگی داشــته است. حتی 
میان کسبه بازار رســم بوده که پیش از شروع کاسبی خود، 
سری به  آش فروشی ها می  زدند و صبحانه ای لذیذ با طعم  آش 

را صرف می کردند.

در تعدد و تنوع آش  ها همین قدر می توان گفت که علی اکبرخان کاشانی، آشپز 
ناصرالدین شاه در کتاب »سفره اطعمه« نوشته است که برای شاه قاجار 24نوع 

آش طبخ می شده است. نجف دریابندری هم در کتاب »مستطاب آشپزی« دستور 
طبخ حدود 60نوع  آش را نوشته اســت. حتی دریابندری در این کتاب درخصوص تنوع 

آش ها گفته است: »تنوع آش های ایرانی مثل خورش ایرانی بی پایان است. هر آشپزی می تواند 
با ذوق شخصی اش  آش یا آش های دلخواه خود را اختراع کند.« بنابراین در میان این همه تنوع و تعدد 

شاید نتوان به معرفی انواع آش هایی که در کشور پخته می شــود، پرداخت، اما می توان درباره برخی از 
آش ها که در میان ایرانیان شناخته تر و تقریبا همگانی تر است سخن به میان آورد.

مهم ترین آش های ایرانی

مروری بر تاریخچه آش

 آش ها علاوه بر ضرب  المثل ها به رسم و رسوم و اتفاقات مهم زندگی هم راه پیدا کرده اند و حالا ما خیلی 
از آش ها را به اسم رخداد  و مناســبت هایی که پخته می شوند، می شناسیم. مثل  آش دندونی یا همان 
دندونک که معمولا وقتی کودکی دندان در می آورد پخته می شــود یا  آش پشت پا که وقتی عزیزی به 
سفر می رود، برای او می  پزند و بین همسایه ها پخش می کنند. یا »آش سرکوچه« که داستان این آش 
در کتاب عقاید و رسوم مردم خراسان چنین نقل شده اســت: »هرگاه در کوچه یا محله و شهری وبا و 
طاعون شیوع پیدا کند یا خشکسالی باشد و باران نبارد و به قول عوام بلا و سنگینی بیاید و مرگ ومیر 
زیاد شود، زنان محل نذر می کنند که برای رفع بلا و مصیبت آشی بپزند و در راه خدا بین فقرا و مستحقان 
تقسیم کنند. این آش که به »آش سرکوچه« یا »بلغور خیر« معروف است، معمولا در سر سه راهی تهیه 
می شود و همان جا نیز بین فقرا و مردم تقسیم می شود و موادی هم که برای پختن آن لازم است، از مردم 
و همسایگان و آشنایان گدایی می شود.« یا آش »ابودردا« که ابوالقاسم فقیری در کتاب »آداب و رسوم 
نوروزی در فارس« درخصوص این  آش و آداب و رسوم مربوط به آن می نویسد: »ابودردا یا ابوالدرد یکی 
از صحابه حضرت رسول)ص( و مردی حکیم و دانشــمند بوده که در سال 39قمری فوت کرده است. 
به طوری که در تواریخ نقل کرده اند، وی ازجمله جمع کنندگان آیات قرآن بوده و در همه غزوات شرکت 

داشته است. این  آش را هم به خاطر درمان بیماری و هم به خاطر بخت گشایی می پزند.«

پیوند  
آش و ضرب المثل ها

در فرهنگ عامه ضرب  المثل های زیادی با  آش گره خورده اند، 
مثل »آش رشته، آن طرف رودخانه هم می آید«، یعنی از قسمت و 

تقدیر نمی توان فرار کرد. »کاسه داغ تر از آش«، یعنی هر کس در 
انجام کاری بیشتر از آنچه باید دخالت و پافشاري کند. یا »نخود 

هر آش شدن« که از دخالت بیش از حد حکایت دارد. »آشی برات 
بپزم یک وجب روش روغن« هم کنایه از این دارد که برایت نقشه 

شومی کشیده ام و حالت را می گیرم. »آش کشک خالته، بخوری 
پاته، نخوری پاته« هم به اجبار در قبول و انجام کاری که بر کسی 
تحمیل شده است اشاره دارد. »آشپز اگه دوتا بشه آش یا شور 

می شه یا بی نمک« هم تأکید بر این دارد که در کارها فقط یک نفر 
باید رئیس باشد. آش خوب باشد کاسه اش چوب باشد، به معنی 
اصل مهم است نه فرع. »آش با جاش« نیز کنایه از آدم طماع را 
دارد که همه  چیز را با هم می خواهد. »آش دهان سوزی نیست« 
هم به این مهم اشاره دارد که آن قدر ها هم که فکرش را بکنی 

خوب و رضایت بخش نبود. همان بهتر که از دستش دادی! 
»آش نخورده و دهن سوخته« هم وقتی  کسی  را متهم 

به گناهی کنند ولی آن فرد گناهی نکرده باشد، گفته  
می شود از این ضرب المثل استفاده می کنند. »آش 

شله قلمکار« نیز درباره هر کاری که بدون نظم و 
ترتیب انجام شود و آغاز و پایان آن معلوم نباشد 

استفاده می شود. این مثل، نشان از هرج و 
مرج و ریخت و پاش کار دارد.

آش و زندگی

آش شله قلمکار
این  آش در اغلب شهرها تهیه 

می شود، با این حال در پایتخت و 
شهرهای شمالی می توانید این  
آش را با کیفیت بسیار بالا تهیه 

کنید.

آش جو
  آش جو تقریبا در تمامی 

مناطق ایران محبوبیت دارد 
و به یک شکل تهیه 

می شود.

 آش دوغ
این  آش در بسیاری از شهرهای 
شمالی کشور تهیه می شود، 
اما اصالت آن به استان اردبیل 

بازمی گردد.  آش دوغ باید 
به صورت گرم سرو شود.

آش ترخینه
  آش ترخینه اغلب در غرب کشور 

پخته می شود. مردم کرد از این  آش 
به عنوان یک واکسیناسیون کامل 

جهت مراقبت از خود در برابر 
سرما استفاده می کنند.

 آش رشته
 آش رشته از گذشته تاکنون  یکی 
از پرطرفدارترین آش های ایرانی 

محسوب می شود. این  آش در عین 
سادگی طعم فوق العاده ای 

دارد.
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  جامعه شناسی فوتبال در بافتی 
جهانی

نویســنده این کتــاب جیــم کله لند، 
استاد علوم اجتماعی دانشگاه لوبوروی 
انگلستان است و ترجمه آن در 9فصل از 
سوی انتشارات پژوهشگاه فرهنگ، هنر 
و ارتباطات منتشر شده است. »فوتبال 
در بافت«، »خشــونت و پرخاشگری«، 
»تغییرات بــازی جهانــی«، »نژاد«، 
»جنســیت«، »رســانه و حمایت های 
مالــی«، »هــواداری در فوتبــال«، 
»فوتبال ســلبریتی« و »بازی جهانی« 
عناوین 9فصل این کتاب را تشــکیل 
می دهند. کتاب »جامعه شناسی فوتبال 
در بافتی جهانی«، فوتبــال را از منظر 
جامعه شناسی مورد بررسی قرار داده و 
این ورزش را از ابعاد مختلف اجتماعی، 
سیاسی، فرهنگی، آموزشی و پرورشی، 
رســانه ای و اقتصادی زیرذره بین برده 
است. به همین دلیل خواندن این کتاب 
به مدیران، مربیان فوتبال، برنامه سازهای 
شبکه های رادیویی و تلویزیونی ورزش، 
تماشاگران و همه کسانی که با فوتبال 

سر و کار دارند توصیه شده است.

کتاب

  فوتبالی
اگر اهل دنبال کــردن نتایج لحظه ای 
مسابقات فوتبال باشید، احتمالاً برای 
آگاهی از مســابقات لیگ کشورهای 
مختلف به گوشــی موبایل متوســل 
می شــوید. عده ای هم در ســایت ها و 
کانال های مختلف دنبال اخبار، حواشی 
و نتایج بازی های تیم و بازیکنان مورد 
علاقه شان هستند که گاهی تحت تأثیر 
اخبار جعلی و اشــتباه قرار می گیرند. 
اپلیکیشن فوتبالی همه اخبار، حواشی، 
نتایج و هرچیزی کــه برای یک هوادار 
فوتبال نیاز است را یک جا جمع کرده 
است. این اپلیکیشن در بدو ورود از شما 
می خواهد تیم ها، رقابت ها و بازیکنان 
مورد علاقه تان را انتخاب کنید. بعد از 
آن هر بار که اپلیکیشن را باز می کنید 
وارد صفحه ای می شوید که بازی های 
امروز را نشــان می دهد. بالای صفحه 
تب هایی وجود دارد کــه می توانید با 
انتخاب هرکدام از آنها بازی های 2روز 
و 4روز بعد را ببینید. بازی ها به تفکیک 

رقابت ها دسته بندی شده اند.

اپلیکیشن

مستند

  برزیلته
این مســتند اطلاعات جامعی را درباره 
تاریخ فوتبــال خوزســتان پیش روی 
مخاطــب قــرار می دهد. همــه اهالی 
فوتبال می دانند که ایــن ورزش برای 
نخســتین  بــار در مسجد ســلیمان 
پایه گذاری شد و نخستین تیم باشگاهی 
در ســال 1918میلادی در همین شهر 
تشکیل شــد. بعدها فوتبال در آبادان 
شکل و شمایل حرفه ای تری پیدا کرد و 
با توجه به اینکه آبادان به عنوان یک شهر 
صنعتی و توریستی شــناخته می شد، 
مسابقات باشــگاهی دراین شهر رونق 
گرفت. مســتند »برزیلتــه«، ماجرای 
پیدایش پدیده فوتبال در خوزســتان و 
ســیر مهاجرت فوتبالیست های نخبه 
جنوبی برای بــازی در تیم های بزرگ 
پایتخت در ســال های قبــل و بعد از 
انقلاب را روایت می کند. در این مستند 
پرویز دهداری و عبدالحمید جاسمیان 
را به عنوان نخســتین فوتبالیست های 
حرفه ای خوزستان که خیلی زود توسط 
باشگاه شاهین جذب شــدند، معرفی 
می کند؛ 2بازیکنی که جایگاه اجتماعی 
و سیاسی داشــتند و صرفاً فوتبالیست 

نبودند.

درباره محراب شاهرخی که مرد اخلاق بود

مروارید سیاه فوتبال ایران
در فوتبال ایران فقط چنــد نفر را می توان یافت که نامشــان بعد از مرگ، 
جاودانه شد و محراب شــاهرخی یکی از آنهاست؛ فوتبالیست سیه چرده و 
خوش تکنیکی که به واسطه شباهت غریبش به پله، فوتبالیست افسانه ای، به مروارید سیاه فوتبال 
ایران معروف شد اما در قامت مربی هرگز به آنچه استحقاقش را داشت نرسید. محراب شاهرخی یکی 
از معدود فوتبالیست هایی است که 30سال و اندی بعد از مرگش هنوز به عنوان مرد اخلاق و کسی که 
نماد مظلومیت در فوتبال کم مایه و پرهیاهوی ایران بود شناخته می شود. او سال ها به عنوان بازیکن در 

تیم های شاهین و پرسپولیس درخشید اما وقتی مربی پرسپولیس شد، طالعش برگشت و روی دیگر 
سکه فوتبال را دید. ستاره سال های دور فوتبال ایران در هر شرایطی به اصول و پرنسیپ های اخلاقی 
پایبند بود و به همین دلیل در مقام مربی روزهای پرتلاطمی را از ســر گذراند. او عاقبت در زمستان 
سال 1360 از فوتبال کنار گذاشته شد و یک دهه بعد در انزوای مطلق با دنیای فانی وداع کرد. قدیمی های 
فوتبال او را شبیه ترین فرد به پرویز دهداری می دانند؛ کسی که دست بر قضا با همین شیوه از فوتبال 

ایران رانده شد و حالا از این دو به عنوان »مرد اخلاق« فوتبال ایران نام می برند.
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رضا وطنخواه، ملی پوش سال های دور فوتبال، از ادامه تحصیل 
و عضویت در هیات علمی دانشگاه صنعتی شریف می گوید

به علی پروین گفتم 
فوتبال برای شما

    آقای وطنخواه! شــما جزو فوتبالیست هایی 
هستید که در باشگاه شاهین رشد کردید و علاوه 
بر فوتبال به مدارج بالای تحصیلی رســیدید. 
ظاهراً این حکم صادر شده بود که همه بازیکنان 

شاهین باید درس را در اولویت قرار بدهند.
همینطور است. باشگاه شاهین یکسری مقررات خاص خودش 
را داشــت و برای همین الان همه می گویند فــلان بازیکن در 
»مکتب« شاهین رشــد کرد. باشــگاه یک مرامنامه ای داشت 
که طبق آن بازیکــن اگر درس نمی خواند، اجــازه تمرین پیدا 
نمی کرد. آن موقع بسیاری از باشگاه ها مثل دارایی و هما روی 
ادامه تحصیل فوتبالیست ها تأکید می کردند و به همین دلیل 
فوتبالیســت تحصیل کرده زیاد داشــتیم اما الان فوتبالیست 

ملی پوش داریم که تحصیلاتش زیر دیپلم است.
    نسل فوتبالیست های قبل از شما هم چنین 
ویژگی هایی داشتند یا این رویه از دهه 50شروع 

شد؟
قبل از ما هم امثال دکتر امیر مسعود برومند را داشتیم که نخبه 
بودند. دکتر برومند دکتری حقوق سیاسی داشت و از دانشگاه 
بیروت، فوق لیســانس علوم اداری گرفته بود. نســل قبل از ما 
به خصوص فوتبالیست هایی که در باشــگاه های شاهین و هما 

بازی می کردند هم جزو تحصیل کرده ها بودند.
    بنابراین باشگاه ها بیش از خانواده در گرایش 
فوتبالیســت ها به ادامه تحصیل نقش داشتند. 

اینطور نیست؟
همینطور است. یادم هســت دکتر اکرامی، بنیانگذار باشگاه که 

معاون وزیر فرهنگ هم بود، شخصاً به مدارس می رفت و پیگیر 
وضعیت درســی بازیکنان شاهین می شــد. بازیکنی که درس 
نمی خواند و نمرات ضعیفی می گرفت حق نداشــت با شاهین 
تمرین کند. دکتر اکرامی به گردن امثال من حق دارد. شاید اگر 
او نبود من، فریدون معینی و ابراهیم آشتیانی دیپلم می گرفتیم و 
در نهایت وارد بازار کار می شدیم اما او بود که ما را با مفهوم درس 
خواندن و تحصیل در دانشگاه آشنا کرد و پرواز کردن یادمان داد. 
ما در یکی از جنوبی ترین محله هــای تهران زندگی می کردیم و 
پدرم کارمند ســاده راه آهن بود. ما که نمی دانستیم تحصیل در 

دانشگاه یعنی چه.
    برای همین زود با فوتبال خداحافظی کردید؟ 
به هر حال خداحافظی با فوتبال در 31ســالگی 
برای فوتبالیست های قدیمی کمی نامتعارف بود.

بله، وقتی می خواستم فوتبال را کنار بگذارم، علی پروین خیلی 
با من صحبت کرد و گفت الان در اوج هستی و چند سال دیگر 
می توانی برای پرسپولیس بازی کنی. من هم در جواب پروین 
گفتم دیگر از چمن ورزشــگاه امجدیه خجالت می کشم از بس 
روی چمن پا کوبیدم. گفتم فوتبال برای شما، من می روم دنبال 

ادامه تحصیل.
    البته علی پرویــن در فوتبال ماند و به هر چه 
می خواست رسید. حالا که به گذشته برمی گردید 
تصورتان این است که تصمیم درستی گرفته اید؟
علی پروین بدون تحصیلات، میلیاردر است اما من یک زندگی 
معمولی دارم. البته طور دیگری هم می شــود به این قضیه نگاه 
کرد؛ اینکه هر کسی می تواند فوتبالیست شود و پول هم دربیاورد 

اما هر کسی نمی تواند عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف 
شــود. من چیزی نزدیک به 4دهه در هیأت علمی این دانشگاه 
فعالیت کرده ام و شاگردان زیادی داشته ام. الان هم از زندگی ام 

راضی ام و چیزی نیست که بابت آن افسوس بخورم.
    در این مواقع به جای سؤال کلیشه ای و قدیمی 
»علم بهتر است یا ثروت« باید بگوییم »علم بهتر 

است یا ورزش« موافقید؟
الان زمانه عوض شــده. اگر این ســؤال را از بچه های امروزی 
بپرسید به شــما می گویند اول ورزش، آخر هم ورزش. وقتی ما 
فوتبال بازی می کردیم پدر و مادرها گوش بچه ها را می گرفتند و 
می گفتند درس بخوان اما الان خیلی از پدرها و مادرها از بچه ها 
می خواهند به ورزش بیشــتر اهمیت بدهند. یک دلیلش این 
است که وضع معیشــتی مردم خوب نیست و همه می خواهند 
فرزندشان در ورزش به یک جایی برسد و پولدار شوند. دلیل دوم 
این است که سبک زندگی ها تغییر کرده. وقتی ما جوان بودیم 
سن ازدواج پسرها از 25سال بیشتر نبود و دخترها زیر 20سال 

ازدواج می کردند اما حالا چه؟
    الان اگر جوانی از شما بپرسد علم بهتر است یا 

ورزش چه پاسخی برایش دارید؟
در این مقطع زمانی کشور ما بیش از هر چیزی به علم نیاز دارد. 
مگر عمر قهرمانی بهترین ورزشــکاران تاریخ این مملکت مثل 
تختی و امامعلی حبیبی و عبدالله موحد و... چند سال بوده است؟ 
اما دکتر هشترودیان را داشتیم که به واسطه خدماتی که به این 
مملکت کرد نامش تا ابد از یاد مردم نمی رود. من یک سؤال دیگر 
دارم. سوئیس کشور بهتری است یا برزیل که چند دوره قهرمان 

جام جهانی شده است؟
    آلمان هم کشوری اســت که در هر دو زمینه 
خوب عمل کرده اســت. هم چند دوره قهرمان 
جام جهانی شده هم یک کشور پیشرفته صنعتی 
است. اصلًا چرا علم را در تضاد با ورزش می دانید. 
مگر علی دایی خودمان مهندس متالورژی نیست 
و در دانشگاه صنعتی شریف تحصیل نکرده است؟

علــی دایی یک اســتثنای به تمام معناســت. او در دانشــگاه 
صنعتی شریف شاگرد من بود و 2واحد تربیت بدنی را با من پاس 
کرد. من به شما می گویم مثل علی دایی دیگر در فوتبال و شاید 

در ورزش ایران پیدا نمی شود.
    شاید الان در مقام استاد دانشگاه، بهتر بتوانید 

به سؤال علم بهتر است یا ورزش پاسخ بدهید.
اگر بسترهای علمی و امکانات لازم مهیا باشد علم بهتر است و در 
غیراین صورت این نسل و نسل های بعدی ورزش را اولویت قرار 
خواهند داد. البته من همیشه معتقدم افتخارات ورزشی موقت 

اســت اما خدمات علمی تا ابد می ماند. نمونه اش لوئی پاستور 
فرانسوی. شهرت و قوام کدام فوتبالیست فرانسوی با لوئی پاستور 

قابل مقایسه است؟
    ما درباره یک نسل صحبت می کنیم. آیا نسل 
فوتبالیســت های تحصیل کرده ای مثل شما در 

فوتبال ایران تکرار می شود؟
اگر ساختار باشگاه ها درست باشد و مدیران و مربیان باشگاه ها به 
تحصیل اهمیت بدهند، ممکن است تکرار شود. یکی از افتخارات 
من این اســت که با پرویز دهداری همبازی بودم و در تیم ملی 
هم به عنوان دستیار با او کار کردم. مرحوم دهداری کسی بود که 
در مقام مربی همیشه به بچه ها توصیه می کرد از تحصیل غافل 
نشوند. از بازیکنان قدیمی هما که بپرسید گواهی می دهند که 
پرویز دهداری گاهی هزینه ادامه تحصیل شاگردانش را می داد. 
مهدی خبیری، یکی از بازیکنان قدیمی هما بود که با مساعدت 
پرویز دهداری درس خواندن و مدرک دکتری گرفت. الان کدام 

مربی را سراغ دارید که چنین کاری بکند؟
    از نسل بازیکنانی که در مکتب شاهین رشد 
کردند و ادامه تحصیل دادنــد چند نفر در قید 

حیات هستند؟
همه مرده اند جز من، برادرم بیوک وطنخواه، مهندس کلانی و 

محمود بیداریان.
    در 75سالگی مشغول چه کاری هستید؟

در دانشگاه تدریس می کنم و در کنار تدریس از ورزش هم غافل 
نیستم. 3روز در هفته در سالن ورزشی دانشگاه ورزش می کنم و 

3روز دیگر هم در پارک نزدیک خانه مان.

تماشاگران قدیمی فوتبال می دانند که »شاهین« صرفا نام یک باشگاه بزرگ در 
پایتخت نبود. شاهین مکتبی بود که مرامنامه اش درس بود و اخلاق و بسیاری از 
بزرگان و تحصیل کرده های فوتبال ایران در این باشگاه رشد کردند. رضا وطنخواه 
از نسل فوتبالیســت هایی اســت که از جنوبی ترین محله های تهران فوتبالش 
را شــروع کرد و در باشگاه شاهین به کمال رســید. او از نسل فوتبالیست های 
تحصیل کرده ای است که تا عضویت در هیأت علمی یکی از بهترین دانشگاه های 
ایران یعنی دانشگاه صنعتی شریف پیش رفت و در 75سالگی هنوز در این دانشگاه تدریس می کند. رضا 
وطنخواه می گوید اگر باشگاه شاهین وجود نداشــت در خوش بینانه ترین حالت دیپلم می گرفت و راهی 
بازار کار می شد اما دکتر اکرامی، مؤسس این باشگاه مسیر زندگی اش را تغییر داد. صحبت های ملی پوش 

سال های دور فوتبال ایران درباره فوتبال، ادامه تحصیل و تدریس در دانشگاه شنیدنی است.

مهرداد رسولی

محراب شاهرخی مثل همه فوتبالیست های جنوبی، فوتبال را 
از کوچه پسکوچه های شهر شروع کرد و خیلی زود استعدادش 
را بروز داد. او بعد از درخشش در مسابقات محلات و مسابقات 
آموزشگاه ها به اتفاق ناظم گنجاپور و اکبر افتخاری به باشگاه 

»کلوپ شنای اهواز« پیوستند. این3نفر بعدها و در 20سالگی 
به باشگاه های بزرگ پایتخت یعنی تاج و پرسپولیس و شاهین 
ملحق و هر 3بازیکن به اردوی تیم ملی هم دعوت شدند. مثلث 
طلایی اهوازی ها در فوتبال ایران فرجام مشابهی داشتند. آنها 

در زمانه خودشان مثلث طلایی فوتبال ایران را تشکیل دادند و 
به افتخارات زیادی چنگ زدند. ناظم گنجاپور، مهاجم تند و تیز 

شاهین و پرسپولیس بود، محراب شاهرخی هم که لقب هایی 
مثل بمب افکن سیاه و مروارید سیاه را یدک می کشید و اکبر 
افتخاری با پیراهن تیم ملی از 60متری به آرسنال گل زد و 
در یک برهه ای به تیم منتخب جهان هم دعوت شد! هر سه 

فوتبالیست اما در انزوای مطلق جان سپردند.

محراب شاهرخی یکی از بازیکنان ثابت تیم ملی در جام ملت های آسیا در 
سال 1347)1968( بود و در پایان مسابقات، جام قهرمانی را در امجدیه بالای سر برد. این 
نخستین قهرمانی ایران در جام ملت های آسیا بود و آغاز عصر طلایی فوتبال ایران. شهریور 
همان سال خبری غیرقابل باور در محافل فوتبالی پیچید و آن خبر خودکشی محراب 
شاهرخی بود که توسط دوستانش از مرگ گریخت. آن موقع این سؤال در جامعه فوتبالی 
مطرح شد که چرا بازیکنی در اوج قدرت و شهرت، انگیزه اش برای زندگی را از دست داده 
است؟ این پرسشی است که تا امروز پاسخی برای آن پیدا نشده و یکی از رازهای سر به مهر 
فوتبال ایران است. محراب شاهرخی به فوتبال برگشت و در مقطعی جزو بازیکنان اصلی 
رایکوف در تیم ملی ایران بود تا اینکه سومین دوره جام عمران منطقه ای در ترکیه برگزار 
شد. در یکی از بازی های تیم ملی در برابر پاکستان، ابراهیم آشتیانی در جریان بازی به جای 
محراب شاهرخی وارد میدان شد و این آخرین بازی ملی محراب بود. در آن برهه ترافیک 
مدافع راست در فوتبال ایران بیداد می کرد. محراب خودش جایگزین منصور امیرآصفی شده 
بود و غیر از ابراهیم آشتیانی، منصور پورحیدری هم در قامت مدعی پیراهن تیم ملی ظاهر 
می شد. محراب شاهرخی اما اهل جنگیدن نبود و برای همیشه با پیراهن تیم ملی وداع کرد.

بعد از انحلال شاهین و تشکیل پرسپولیس، محراب شاهرخی به جمع یاران سابقش پیوست و می شود 
گفت جزو نفراتی بود که سنگ بنای باشگاه پرسپولیس را گذاشتند. او 7سال در این تیم بازی کرد و بعد 
از آویختن کفش ها به همراه ناظم گنجاپور هدایت تیم شهباز را که به لیگ دسته اول تخت جمشید 
صعود کرده بود، برعهده گرفت. او بعد از کسب تجربه به پرسپولیس برگشت و 4سال سرمربی این تیم 
ماند. پرسپولیس با مربیگری عمو محراب در لیگ سال 1356به عنوان دوم رسید و یک سال بعد در رده 
دوم جدول بود که مسابقات نیمه کاره ماند. پرسپولیس با هدایت محراب شاهرخی در جام شهید مهدی 
اسپندی که نخستین دوره مسابقات رسمی تهران در سال های بعد از پیروزی انقلاب بود، به قهرمانی 
رسید و در سال 1360نایب قهرمان لیگ و جام حذفی شد. کناره گیری او از پرسپولیس در زمستان 
سال 1360اتفاق افتاد. چند نفر با ادامه حضور محراب شاهرخی در پرسپولیس مخالف بودند؛ ازجمله 
علی پروین و محمد دادکان. دادکان معتقد بود که رفتار محراب با فضای آن روزهای فوتبال ایران تضاد 
داشت و اینگونه بود که بهانه ای هم فراهم شد تا محمد دادکان در تمرین پرسپولیس، سوت را از محراب 
شاهرخی بگیرد و به علی پروین بدهد. محراب شاهرخی 3سال بعد به عنوان سرمربی شاهین به فوتبال 
برگشت اما بنا به دلایلی از این تیم هم کناره گیری کرد و دیگر کسی او را روی نیمکت مربیگری ندید.

سه تفنگدار

رؤیای از دست رفته
محراب شاهرخی از 20سالگی به شاهین پیوست و در همان 
روزها از سوی استاد حسین فکری به اردوی تیم ملی دعوت 
شد. او آن موقع پدیده نوظهور فوتبال ایران بود و تماشاگران 
روی سکوهای امجدیه با تماشــای تکنیک نابش سیراب 
می شدند. جوان جویای نام اهوازی در همان نخستین بازی 
ملی نخســتین گل ملی اش را زد و در مسابقات مقدماتی 
المپیک 1964دروازه پاکستان را باز کرد. نکته جالب اینکه 
از 11بازیکن اصلی آن دیدار به یــاد ماندنی هیچ کدام در 
قید حیات نیستند. محراب شــاهرخی ستاره تیم ملی در 
مسابقات مقدماتی المپیک 1964بود و با نفوذهای مداوم، 
سانترهای دقیق و شوت های سنگین، سهم قابل اعتنایی در 
نخستین صعود ایران به المپیک داشت. او در دفاع راست تیم 
ملی جولان می داد و می توانست به یکی از بهترین مدافعان 
راست فوتبال ایران بدل شــود، اما به واسطه خلق و خوی 
خاصی که داشــت وارد ماجراهایی شد که پیش زمینه ای 
برای مشکلات بعدی او در فوتبال ایران بود. وقتی قرار شد 
فدراســیون، عزت وطنخواه، بازیکن شاهین را از فهرست 
بازیکنان تیم ملی برای اردوی تدارکاتی شــوروی حذف 
کند محراب شاهرخی و ســایر بازیکنان شاهین به نشانه 
اعتراض از تیم ملی کناره گیری کردند. فدراسیون فوتبال 
همه بازیکنان معترض را کنار گذاشت و به همین سادگی 
محراب شاهرخی در اوج فوتبالش شانس حضور در المپیک 
را از دســت داد. محراب و بازیکنان مغضوب 10 ماه بعد به 
اردوی تیم ملی برگشتند اما رؤیای حضور در المپیک دیگر 

از دست رفته بود.

وداع با تیم ملی

قربانی یک کودتا

همسایه دهداری
از محراب شاهرخی به عنوان یکی از محبوب ترین بازیکنان دهه 40 و ابتدای دهه 50 نام برده می شود و تماشاگران 
قدیمی پرسپولیس او را »عمو محراب« صدا می زدند. محراب خصوصیات اخلاقی ویژه ای داشت که او را به عنوان 
شبیه ترین فرد فوتبالی به آقا تختی بدل می کرد. چرا شاهرخی با چنین مشخصه ای در حافظه فوتبال ایران ماندگار 
شده؟ شاید به خاطر منش و رفتارش در فوتبال؛ به گونه ای که مرحوم همایون بهزادی می گفت بامعرفت تر از »عمو 
محراب« در فوتبال پیدا نمی شد؛ مردی که وقتی برای استخدام به وزارت کشاورزی معرفی شد، عده ای جوان بیکار را با 
خودش برد و خواهان استخدام آنها شد. محراب شاهرخی در سال 1355در یک فیلم سینمایی به نام »علف های هرز« 
هم بازی کرد که تجربه ناخوشایندی بود. محراب در فیلم علف های هرز نقش دوست بامعرفت بازیگر نقش اول فیلم 
را بازی می کرد که چنگی به دل نمی زد و شبیه زندگی واقعی خودش بود. او در پایان فیلم دچار مرگ مغزی می شود 
و عجیب اینکه در سال 1371و درحالی که 49سال بیشتر نداشت به دلیل سکته مغزی از دنیا رفت. پرویز دهداری دوم 

آذر 1371دیده از جهان فرو بست، محراب شاهرخی هم 70روز بعد درگذشت تا آرامگاه ابدی شان کنار هم باشد.

حامد یزدانی

تصویری قدیمی از رضا وطنخواه و پرویز دهداری

ایستاده از راست به چپ:  حسین کلانی، علی پروین، محراب شاهرخی
نشسته: ابراهیم آشتیانی 
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  وحشی
بیشتر فیلم هایی که ساخته می شوند 
معمولا داستان آنها براساس واقعیت 
یا یک تجربه شخصی شکل گرفته 
است. در فیلم »وحشی« هم چریل 
اســترایید تصمیم گرفــت برای 
خودشناسی در مســیر پاسفیک 
کرســت قدم بگذارد و خاطراتش، 
بهانه ای شد برای ساخت این فیلم با 
بازی ریس ویدرسپون به عنوان یک 
کوهنورد بی تجربه که زندگی اش 
در این سفر دســتخوش تغییرات 
اساسی می شود. ژان مارک ولی که 
کارگردان این فیلم است مصمم بود 
تا فیلم وحشی کاملا در همان مسیر 
واقعی فیلمبرداری شــود. در فیلم 
وحشی ســفر از صحرای موهاوی 
آغاز می شود و تا کوه هود، بالاترین 
نقطــه در اورگان، و دریاچه کراتر 
باشکوه ادامه پیدا می کند و به صورت 
نمادین با رســیدن به پل خدایان 
در مرز اورگان-  واشنگتن به پایان 

می رسد.

فیلم 

  پل جیتو
در حوالی روســتای جیتو از توابع 
شهرستان پاکدشت، پلی قدیمی 
وجود دارد که به پل جیتو مشهور 
است. قدمت این پل به دوران قاجار 
بازمی گردد و به واســطه داستانی 
که در بین نسل های متوالی اهالی 
روستا سینه به ســینه چرخیده، 
اهمیت خاص و قابل احترامی دارد. 
به گفته اهالی روستا، در زمان های 
قدیم و در عهد قاجار که پلی روی 
رودخانه وجود نداشــت، کاروانی 
از زائران خانه خدا که عازم ســفر 
حج بوده اند، از عرض این رود عبور 
کردند کــه به دلیل طغیــان آب، 
گرفتار سیلاب می شــوند. در این 
میان زنی مومنه از میان کاروانیان، 
ســفر حج خود را رها می کند و با 
هزینه ســفر حج خود، اقــدام به 
ســاخت پل در این محل می کند. 
این پــل در  8 متر طــول و 5 متر 
عرض ساخته شده و مصالح آن از 

آجر و ساروج است.

گردشگری 

معرفی چند مکان طبیعی در اطراف پایتخت که برای یک تفریح 
نیمروز بسیار مناسب است

دربست تا دل طبیعت

صبح یک روز تعطیل  یا آخر هفته هیچ چیزی جز استراحت نمی تواند 
فراغت از کار و رزومرگی را رقم بزند. گاهی تنها با خوابیدن تا نزدیک ظهر 
کمبود خواب هفتگی را می شود جبران کرد و البته گاهی با دراز کشیدن 
زیر سایه درختان تنومند و شنیدن صدای آب همراه با یک استکان چای 
آتشی می شود همه آن خستگی فکری و جســمی را یکجا به در کرد. 

هرچند که ترافیک و شلوغی یک آخر هفته هم ممکن است وزنه نرفتن 
و خوابیدن تا وسط روز را سنگین تر کند؛ اما اگر برخواب غلبه کردید و 
خواستید با طی کمترین مسافت به یک مکان طبیعی و جذاب برسید، این 
چند پیشنهاد ما که هم به تهران نزدیک هستند و هم کمی بکر و جذاب 

هستند را از دست ندهید.
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روستای ارنگه تاریخچه ای طولانی دارد و در گذشته حتی بزرگ تر از شهر کرج امروزی نیز بوده است. قدمت این روستا 
به چند هزار سال قبل بازمی گردد و این موضوع از روی قبرستان تاریخی روستای ارنگه قابل تشخیص است. بسیاری از 

قبرهای روستای تاریخی ارنگه قدمتی تاریخی و بسیار طولانی دارند اما متأسفانه تعدادی از سنگ قبرهای قدیمی این روستا 
به سرقت رفته که با وجود این هنوز سنگ های بسیاری وجود دارد که می تواند گویای قدمت تاریخی روستای ارنگه باشد. یکی 

از جاذبه های دیدنی در اطراف این روستا آبشار هفت چشمه است که جاده آن از روستای ارنگه آغاز می شود و برای رسیدن به آبشار 
باید از مسیر کنار رودخانه عبور کنید. مسیر آبشار هفت چشمه بسیار زیبا و جذاب است و باغ های میوه و درختان در هم تنیده بید و پوشش بسیار زیاد 

گیاهی، این مسیر را به یکی از مسیرهای متفاوت برای کوهنوردی تبدیل کرده است. آبشار هفت چشمه آبشار خیلی بلندی نیست اما جزو آبشارهای 
زیبای منطقه به شمار می رود. پس از گذشتن از آبشار هفت چشمه، می توانید به سمت آبشار آدران مسیر را ادامه دهید که این آبشار در یک مسیر 

صخره ای قرار دارد. بعد از عبور از هفت چشمه مسیر کاملا تغییر می کند و تبدیل به مسیری دشوارتر برای صعود می شود. مسیر صخره ای در کنار 
رودخانه، کمی ماجراجویانه به نظر می رسد اما آنقدرها هم دشوار نیست که نتوانید از پس آن برآیید.

نزدیکی تهران، منطقه اي منحصر به فرد وجود دارد که برای فرار از هیاهوی زندگی شهری و یک سفر یک روزه یکی از مناسب ترین 
مکان ها برای گشت وگذار است. برگ جهان در 1۳ کیلومتری شهر لواسان که مرکز بخش لواسانات است و 11کیلومتری شرق 

روستای افجه واقع است. در این روستا رودخانه برگ جهان قرار دارد که از کوه های اطراف روستا سرچشمه گرفته و بعد از پیوستن به 
رودخانه رودبار وارد سد لتیان می شود. این روستا ارتفاعش از سطح دریا ۲۰۲6 متر است و از قدیمی ترین روستاهای منطقه لواسانات 

به شمار می رود. سفال های کشف شده از این منطقه که در نتیجه کاوش های باستان شناسی به دست آمده تأیید کننده این گفته محققان 
است و این سفال ها اکثرا از لایه های زیرین این روستای کوهستانی به دست آمده. اما این روستا هم مانند بسیاری از نقاط دیگر در گذر زمان و به ویژه دهه های اخیر 

آثار و بناهای قدیمی آن به شکل های گوناگونی مثل حوادث طبیعی یا ساخت و سازهای بی رویه تخریب شده و امروزه به جای آن یادگارها و بناهای تاریخی، 
ساختمان های جدیدی در این محل احداث شده است. همین موضوع باعث شده بافت قدیمی برگ جهان آرام آرام دچار تغییر شده و آن زیبایی طبیعی که 

ویژگی این روستا بوده رفته رفته کم رنگ شود و حال و هوای زندگی مدرن و تجملاتی در این منطقه هم دیده شود. در برگ جهان و اطراف آن دیدنی ها و 
جذابیت های فراوانی به چشم می خورد که به راحتی می توان در یک روز گرم تابستانی به سراغ آنها رفت و از این هوا و زیبایی ها نهایت بهره را برد.

ارنگه 

برگ جهان 

زرین دشت یکی از روستاهای جذاب و دیدنی در نزدیکی شهر فیروزکوه است. این روستا به دلیل موقعیت خاص اقلیمی که 
دارد و همچنین وجود باغ ها و کوه و چشمه های زیبا مقصد بسیاری از گردشگران در روزهای مختلف سال است. وجود هوای 
نسبتا خنک در این منطقه و در تابستان باعث می شود که مورد استقبال زیادی قرار بگیرد و علاقه مندان زیادی را به سمت خود 
جذب کند. در فصل بهار یا در روزهایی که هوای پایتخت آلوده می شود، شاید کمتر کسی فکر کند که با طی 1۲۰کیلومتر مسافت 
امکان مشاهده طبیعتی زیبا همراه با استنشاق هوایی کاملا پاک را داشته باشد. در ۴۰ کیلومتری جنوب فیروزکوه، روستای زیبایی 

به اسم زرین دشت وجود دارد. زرین دشت در دشت زرین، بین رشته کوه های البرز است و از آب رودخانه »حبله رود« استفاده می کند. در اطراف این روستای 
بکر و زیبا دیدنی های زیادی هم وجود دارد که به راحتی می توانید زمان زیادی را در کنار هر کدام از آنها سپری کنید و از طبیعت چشم نوازشان حداکثر بهره 
را ببرید. نخستین و شاید مهم ترین جاذبه طبیعی این منطقه رودخانه ای باشد که از دل این منطقه عبور می کند و در همه روزهای سال پرآب و خروشان 
در حال گذر است. رودخانه حبله رود از کوه های بالادستی سرچشمه می گیرد و با عبور از دل باغ ها و پیچ وتاب از میان روستاها و صخره های متعدد به 

سمت استان سمنان و شهرستان گرمسار حرکت می کند.

روستای واریان در شهرستان کرج و در بخش شرقی سد امیرکبیر یا همان سد کرج و در حدود ۲5 کیلومتری ابتدای جاده 
چالوس واقع شده است. واریان قبل از احداث سد در بستر کنونی دریاچه سد قرار داشــت و هم اکنون، تنها راه ارتباطی به 
روستای واریان، گذر از دریاچه سد کرج آن هم با قایق است. آبادی ها و روستاهایی چون ارنگه بزرگ، خوزنکلا، دروان، کوشک 
بالا، قله منار، مورود و پل خواب در اطراف این روستای محاصره شده و در میان کوه هایی سر به فلک کشیده قرار دارند. برای رفتن 
به روستای واریان کرج، یکی از بکرترین و دست نخورده ترین روستاهای ایران، باید یکی از این شرایط را داشته باشید. یا مهمان یکی از 

اهالی واریان باشید یا خانه و ملکی در روستای واریان داشته باشید یا با هماهنگی از قبل، اجازه ورود به روستای واریان را گرفته باشید. مردم این روستا به دلیل 
نداشتن جاده عمومی و در دسترس، برای تردد از قایق استفاده می کنند و همین باعث شده تا امکان عبور و مرور عمومی فراهم نباشد. ضمن اینکه داخل 
بافت روستا پر شده از باغ ها و زمین های شخصی که همین موضوع حساسیت اهالی برای ورود افراد غیربومی را بالا می برد. اما برخی از تورها و گروه های 
گردشگری در روزها و موقعیت های خاصی مجوز لازم برای بازدید از این روستا را دریافت می کنند که افراد علاقه مند می توانند با هماهنگی قبلی، از 

زیبایی ها و جذابیت های دست نخورده این منطقه بهره مند شوند.

زرین دشت 

واریان 

 لاستیک 
در سفر!

آیا می دانید همیشه و در هر سفری که 
هستید یک یار ثابت و مهربان دارید که 
تمام سختی ها و دشواری های سفر را به 
جان می خرد تا شما همه در همسفرها در 
نهایت آرامش و آسایش سفری خوش را 
تجربه کنند. در همه سفرها لاستیک 
وســیله نقلیه مهم ترین و اصلی ترین 
یار سفر اســت که بار و وزن همه را به 
دوش می کشد و شــرایط را برای یک 
سفر آســوده هموار می کند. اما ما هم 
به عنوان همسفرهایی که قرار است در 
طول سفر کمترین چالش را تجربه کنیم 
باید حواسمان به این همراهان قدیمی و 
همیشگی باشد تا بتوانیم با خاطراتی 
خوش سفر را به پایان برسانیم. در ادامه 
به چند مورد ساده اما کاربردی درباره 

لاستیک خودرو اشاره می کنیم.

در این ســتون قصد داریــم هر هفتــه اطلاعات 
كوتــاه و مختصــری از برخــی نــكات كلیــدی و 
كاربــردی كــه ممكــن اســت در ســفرها كاربــرد 
داشــته باشــد ارائه بدهیم؛ پس اگر اهل ســفر 

هستید دیدن این ستون را از دست ندهید.

دانستنی های 
سفر

یکی از روستاهای نزدیک تهران که این فصل سال پرطرفدار و جذاب است
 روستای سنج استان البرز است

قدم زدن از فرش تا عرش!
برای رفتن به دامان طبیعت سلایق و علایق آدم ها متفاوت 
است. یعنی یکی از دغدغه های اساسی بسیاری از ما برای 
یک روز تعطیل، انتخاب محل گشت وگذار است. معمولا هر 
کدام از اعضای خانواده بنا به نظر شخصی خود، مکانی را 
پیشنهاد می دهد و به دفعات ممکن است پیش آمده باشد 
که سلیقه ها باهم هماهنگ نبوده و تصمیم گیری به سختی 
انجام می شود. برای گشت وگذار آخر هفته ای ممکن است 
شما تمایل به نشستن زیر سایه درختان و در کنار رودخانه ای جذاب را انتخاب کنید اما 
یکی دیگر از همسفرها تمایل به پیاده روی و قدم زدن در دل طبیعت را به عنوان تفریح 
این آخر هفته انتخاب کند. یا ممکن است در خانواده شما کسی باشد که به کوهنوردی 
علاقه دارد و بخواهد این آخر هفته در یک مکان جذاب تجربه قدم زدن در کوه های 
سرسبز و پر فراز و نشیب را کسب کند و در کنار همه اینها شاید برای خود شما بعد از 
کمی استراحت در کنار رودخانه، قدم زدن تا رسیدن به آبشار هم جذاب و هیجان انگیز 
باشد. در  روستای زیبا و چشم نواز سنج استان البرز جذابیت های زیادی نهفته است 

که می تواند همه سلیقه ها را برای یک روز تعطیل راضی نگاه دارد.

یکی از نشانه های میزان فرسایش و عمر مجتبی یارزمان
لاستیک مقدار باقی مانده از گل لاستیک 
اســت. معمولا درصورت استفاده صحیح 
و همچنین جنس لاســتیک، باید به طور 
طبیعی و براســاس اســتاندارد شرکت 
سازنده این گل به مرور کم شود تا به قولی 
صاف شود. اما برای سفر، لاستیک با درصد 
گل کمتــر از ۴۰اصلا توصیه نمی شــود 
و پیشنهاد می کنیم نســبت به تعویض 

لاستیک ها اقدام کنید.

درصد گل لاستیک

هر لاستیکی عمر مفیدی دارد که حتما 
باید به آن توجه کنید. هرچند که ملاک 
اصلی سلامت لاستیک میزان درصد گل 
آن است، اما اتمام تاریخ مصرف لاستیک 
باعــث از بین رفتــن عملکــرد صحیح 
لاستیک در شــرایط مختلف می شود و 

مقاومت آن به شدت کاهش پیدا می کند.

تاریخ انقضا

در شرایط مختلف سفر، نوع لاستیکی که 
استفاده می شود بسیار مهم است. به طور 
مثال برای رفتن به کوه یــا کویر یا جاده 
آسفالت، باید از لاســتیک های مختص 

به خودشان استفاده شود.

عاج و جهت لاستیک

قبل از شــروع ســفر حتما و بدون درنگ 
لاستیک های خودرو را بالانس کنید و از 
سلامت آنها مطمئن شوید. بالانس نبودن 
لاستیک علاوه بر لرزش خودرو و آسیب به 
جلوبندی، باعث از بین رفتن خود لاستیک 

و حتی باعث ترکیدگی آن می شود.

بالانس

یکی از شایع ترین مواردی که باعث کاهش 
عمر لاســتیک و از بین رفتن تعادل آن 
می شود لاستیک سایی اســت. علاوه بر 
چکاپ قبل از ســفر، در ســرویس های 
دوره ای خودرو به این نکته هم توجه کنید.

لاستیک سایی

هر خودرویی باید براساس استانداردی که 
توسط شرکت سازنده برای آن تعریف کرده 
از لاستیک مناسب اســتفاده کند. تغییر 
خودسرانه سایز و اندازه رینگ و لاستیک ها 
علاوه بر آسیب به خودرو، ممکن است در 

سفر باعث بروز حادثه شود.

سایز مناسب

قبل از سفر علاوه بر چکاپ لاستیک هایی 
که زیر خودرو وجود دارد، باید لاســتیک 
زاپــاس هم کنترل شــود. پوســیدگی، 
خالی شــدن باد و تغییر شکل ظاهری از 
شایع ترین مواردی است که در لاستیک 

زاپاس بروز کرده و با آن روبه رو می شوید.

بازدید زاپاس

  برندسازی
فیلیپ کاتلر معتقد است: بازاریابی 
یعنــی جهــت دادن فعالیت های 
تجــاری در مســیر نیازهــای 
مشتریان با اســتفاده از روش های 
گوناگون. اصطلاح فولکلوریک در 
بازاریابی گردشــگری چند سالی 
است بر ســر زبان ها افتاده و اشاره 
به فرهنگ عامه و کوچه خیابان و 
به قولی کف خیابــان دارد. کتاب 
»برندسازیبه شــیوه فولکلورک«  
نخســتین کتــاب تخصصی در 
حوزه برندسازی گردشگری با این 
روش در ایران اســت که در چهار 
بخش مختلف زوایــای پنهانی از 
این شــیوه بازاریابی و برندسازی 
و همچنیــن جذابیت های موجود 
در این صنعت را بررســی می کند. 
نویسنده در این کتاب تأکید دارد 
که باید با استفاده از روش های نوین 
برندسازی و بازاریابی از فولکلوریک 
کمک گرفــت و ایــن کار را انجام 
داد و با انتخاب درست این مسیر، 
مشتریان بالقوه و بالفعل زیادی را با 
خود همراه کرده و به پیشرفت های 

شگفت انگیزی دست پیدا کنیم.

کتاب

درباره سنج

روستای سنج در استان البرز و در نزدیکی کردان قرار دارد. برای رفتن به 
سنج باید از روستای برغان عبور کنید و به ابتدای یک راه فرعی که مسیری 
در حدود 1۲کیلومتر را پیش روی شما قرار می دهد، برسید. در این مسیر 
فرعی ۴روســتا وجود دارد که یکی از آنها همین روستای سنج است. این 
روستا هرچند که از تأثیرات زندگی ماشینی و تکنولوژی دور نمانده اما به 
نسبت این رشد غیرقابل کنترل زندگی مدرن، بافت آن تا حد زیادی دست 
نخورده و همچنان سنتی باقی مانده اســت. البته برخی از خوش نشین ها 
در این منطقه هم ساخت و سازهای زیادی به راه انداخته اند اما به نسبت 
وسعت و بزرگی روستا و همچنین فراوانی باغ های میوه و کشاورزی، وجود 
این ویلاها آنچنان محسوس به نظر نمی رسد. مردم این روستا در مواجهه 
با مسافران بسیار خوشرو و خوش برخورد هســتند و مسافران به راحتی 
می توانند در این روســتا احســاس راحتی و صمیمیت کننــد و با اهالی 
به گفت وگو بنشــینند. در روزهای آخر هفته معمــولا این مکان ها کمی 
شلوغ تر از روزهای عادی و بین هفته است که حتما باید در مدیریت زمان 

و رفت وآمد دقت زیادی به خرج بدهید.

آبشار سنج

برای بســیاری هدف از رفتن به سمت 
روســتای ســنج، پیاده روی و رسیدن 
به آبشار این روستاست. برای رسیدن 
به این آبشــار باید از دل روستا مسیر 
رودخانه را ادامه دهید تا به آبشار برسید؛ 
مســیری که اگر پیوســته ادامه دهید 
چیزی حدود یک ساعت زمان نیاز دارد. 
راهی که به ســمت آبشارسنج می رود 
گاهی از کنار باغ هــا و زمین های اهالی 
روســتا می گذرد که باید بسیار مراقب 
باشــیم تا آســیبی به آنها وارد نشود و 
حتی المقدور بدون هماهنگی و اجازه 
صاحب بــاغ وارد حریم شــخصی آنها 
نشوید. این مســیر زیبا پیچ و خم های 
زیادی دارد و در قسمت هایی شیب آن 
کمی تند می شود اما با گذر از این شیب، 
به دشت های بالادستی روستا می رسید 
که منظره بی نظیری را در اختیار شما 

قرار می دهد. آبشار سنج در فصل بهار 
بسیار پرآب و خروشــان است و هرچه 
به آخر تابســتان نزدیک تر می شویم از 
شــدت آن کاسته می شــود اما همین 
حجم خروجی آخر تابستان به اندازه ای 
اســت که هم چشــم نواز باشــد و هم 
ساعت های خوشی را برای گردشگرانی 
که به سمتش آمده اند رقم بزند. بهترین 
زمان برای رفتن به ســمت آبشار سنج 
فصل های بهار و تابســتان است که هوا 
مطبوع و شــرایط مطلوب اســت. اما 
در فصل زمســتان هــوا در اطراف این 
آبشار و البته روستا بسیار سرد و لغزنده 
می شــود. هرچند که در اوج زمستان و 
همزمان با یخ بستن قسمت هایی از این 
آبشار و اطراف آن، عده ای علاقه مند و 
طبیعت دوست برای دیدن این مناظر 

به سوی این آبشار حرکت می کنند.

اقامت در این منطقه

عموما بیشتر گردشگران که به مکان های تفریحی نزدیک تهران سفر می کنند تا آخرین 
دقایق روز در این مناطق هستند و برای استراحت به منزل خودشان بازمی گردند. اما این 
بدین معنا نیست که کسانی که قصد اقامت و شب ماندن در اطراف این روستا را دارند و از 
راه دور آمده باشند امکان بازگشت به سمت منزل شان را نداشته باشند. بسیاری از افراد 
هستند که لذت خوابیدن و تجربه سکوت و آرامش شب در طبیعت را با هیچ چیز عوض 
نمی کنند و ترجیح می دهند در هر مکانی که هستند شب را در دل طبیعت سپری کنند. 
در روستای سنج امکانات اقامتی بسیار محدود است و تنها برخی از اهالی اتاق هایی را برای 
این منظور درنظر گرفته اند اما اگر کمی از روستا فاصله بگیرید و به سمت کردان برگردید، 
کم کم با تابلوها و علامت های متعددی برای اجاره ویلا و مکان اقامتی مواجه می شوید که 
می توانید به انتخاب خودتان یکی را برای شب ماندن تان انتخاب کنید. البته این روستا 
و اطراف آن همانند بسیاری دیگر از جاذبه های طبیعی، امکان اقامت در دل طبیعت را 
دارد و می توانید با کمک اهالی و همچنین با بررسی محیط در روز، یک مکان مناسب را 

برای کمپ و اتراق انتخاب کنید و شب از سکوت و آرامش طبیعت نهایت لذت را ببرید.
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گشت وگذار در دل روستا
روستا و منطقه سنج از زیبایی ها و جذابیت های بسیاری بهره می برد که چشم 
هر بیننده ای را می تواند مسحور و محو تماشای خود کند. پس از رسیدن به این 
روستا گزینه های زیادی برای لذت بردن از طبیعت وجود دارد که بسته به شرایط 
و انتخاب شما در دسترس و قابل استفاده هستند. در روستای سنج همه سلیقه ها 
برای رفتن به دامان طبیعت وجود دارد، قدم زدن در باغ های میوه، نشستن کنار 
رودخانه و استراحت زیر سایه درختان، پیاده روی در دل رودخانه تا رسیدن به 
آبشار سنج و کوهنوردی در این منطقه که به راحتی می توانید یک روز تعطیل را 
به گشت وگذار و تفریح بپردازید. این منطقه به لحاظ موقعیتی در روزهای گرم 
سال بسیار هوای مطبوع و حتی خنکی دارد که کاملا مناسب برای فرار از گرما 
و روزمرگی های مرسوم است. اگر قصد شما از رفتن به روستای سنج نشستن در 
کنار رودخانه و استفاده از سایه درختان است، بهتر است صبح زود وارد این روستا 

شوید تا علاوه بر پیدا کردن جای مناسب، بتوانید از زمان بیشتری بهره ببرید.



جایت خالی است

کاپیتان!
بدون داشتن یک کاپیتان مقتدر، شانس پیوند 
دوباره و سریع بازیکن ها بسیار اندک خواهد بود

بعد از حرف و حدیث هایی که درباره احتمال غیبت 
احسان حاج صفی و کریم انصاری فرد در اردوی تیم 
ملی به گوش می رسد، شرایط کاپیتانی تیم ملی نیز 
دشوار شده است. حالا علیرضا جهانبخش به عنوان 
قدیمی ترین عضو تیــم، اصلی ترین گزینه برای 
تبدیل شدن به کاپیتان ایران است. علیرضا البته 
در نبردهای قبلی نیز چنین تجربه ای را به دست 
آورده اســت. با این حال حالا حضور او در اردوها 
به عنوان کاپیتان کمی با گذشته متفاوت خواهد 
شد. به نظر می رسد یکی از دلایل شرایط آشفته 
رختکن تیم ملی به خصــوص در اردوهای اخیر، 
نبودن یک کاپیتان مقتدر در تیم اســت. فوتبال 
ایران اساسا کمتر چنین بازیکنانی تولید می کند 
و نفراتی با خاصیت رهبری تیم در لحظات دشوار، 
کمتر در فوتبال ایران دیده می شــوند. علیرضا 
جهانبخش بدون تردیــد مقصر چنین وضعیتی 
نیســت و اینکه بازیکنان تیم ملی برای آرامش و 
کمی حرفه ای گری در اردو حتما شخصی در قامت 
»ناظم« بخواهند نیز کمی قابل نقد به نظر می رسد، 
اما اگر همین حالا چنین شخصیتی در تیم ملی 
وجود داشت، شرایط اردوی تیم کمی بهتر بود و 
همه ماجراهای درونی تیم نیز به سرعت به بیرون 

سرایت نمی کرد.
یکی از نخستین تصمیم های بسیار مهم کارلوس 
کــی روش در تیم ملی، انتخاب کاپیتــان بود. او 
در یک تصمیم نسبتا جنجالی، بازوبند را از علی 
کریمی گرفت و به جواد نکونام تحویل داد. شاید 
این تصمیم در نگاه اول کمی پرریســک بود اما 
نکو در سال های بعدی نشان داد که چه کاراکتر 
قابل اعتمادی برای تیم ملی است. جواد در همه 
سال های بعدی کارلوس کی روش، یک وزنه مهم 
برای ایران بود. کسی که هم رابطه بسیار خوبی با 
مربی تیم داشت و هم در بین هم تیمی ها بسیار 
مقبول بود و به همین خاطر می توانســت رابطه 
خوبی بین آنها برقرار ســازد. کــی روش در همه 
اردوها روی دعوت نکو و مســعود شجاعی با هر 
کیفیتی اصرار داشــت. چرا که می دانست سایر 
بازیکنان تیم چه احترامی به این نفرات می گذارند و 
هرگز به دنبال رقم زدن آشوب در این تیم نخواهند 
رفت. دراگان اسکوچیچ اما شــرایط لازم را برای 
رقم زدن این انتخاب نداشته و اساسا در این مورد، 
نمی توانسته کار خاصی انجام بدهد. او باید خودش 
دست به کار شــود و برای متحد کردن تیم قدم 
بردارد چرا که بدون داشتن یک کاپیتان مقتدر، 
شانس پیوند دوباره و سریع بازیکن ها بسیار اندک 

خواهد بود.
جای یک کاپیتان پرتجربه و با اقتدار در تیم ملی 
ایران خالی به نظر می رســد. کسی که دعواهایی 
شبیه به این را پشت سر گذاشته باشد و به سایر 
نفرات توضیح بدهد که عاقبت چنین ماجرایی، 
اصلا خوب نخواهد بود. کســی کــه بتواند بین 
بازیکنان و مربیان تیم پیوند برقرار کند و همه  چیز 
را به ســاحل صلح برگرداند. به هر حال فوتبال 
ایران به تازگی تغییر نسل داده و هنوز تیم بسیار 
جوانی دارد. آخرین بازمانده های قدیمی تر تیم نیز 
دیگر یا در ترکیب اصلی نیستند یا در اردو دیده 
نمی شــوند. در نتیجه فعلا فوتبال ایران چاره ای 
به جز استفاده از همین ظرفیت فعلی پیش روی 
خودش نمی بیند. باید صبر کنیم تا تیم کمی تجربه 

کسب کند و این سختی ها را نیز پشت سر بگذارد.

تیم سرخابی نکو
در شرایطی که بیشتر نگاه ها در فصل نقل وانتقالات 
معطوف به باشــگاه هایی همچون پرسپولیس، 
استقلال و سپاهان اســت، تنها نماینده آسیایی 
ایران یعنی فولاد خوزستان هم یارگیری جذاب 
و خبرسازی انجام داده است. فولاد بهمن ماه باید 
در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا به 
مصاف الفیصلی عربستان برود؛ تیمی که به دسته 
پایین تر سقوط کرده است. به همین منظور باشگاه 
خوزستانی یارگیری نسبتا خوبی انجام داده است. 
هرچند آنها لوسیانو پریرا مهاجم برزیلی و کهنه کار 
خود را از دست دادند، اما 8بازیکن را به طور قطعی 
جذب کرده اند که 5نفر از آنها ســابقه حضور در 

پرسپولیس و استقلال را دارند.
جواد نکونام در این تابستان سعید آقایی و احسان 
پهلوان، دفــاع و وینگر پرســپولیس را خرید تا 
شــاید کلا جناح چپ تیمش را به آنها بدهد. در 
سمت راســت هم او وریا غفوری، چهره خبرساز 
این روزهای فوتبال ایران را خرید و نیز فرشــید 
اسماعیلی، هافبک پیشین استقلال را از لیگ قطر 
جذب کرد. در خط حمله هم علی قربانی ازجمله 
دیگر خریدهای سرخابی فولاد بود؛ بازیکنی که 
سابقه حضور در استقلال را دارد. جالب است که 
از قبل هم بازیکنانی مثل شــهاب گردان، مهدی 
شیری و پاتوسی با تجربه حضور در 2 قطب سنتی 
فوتبال ایران در فولاد حضور دارند. آرش رضاوند و 
عارف آقاسی هم بین 2 نیم فصل پارسال از استقلال 
به فولاد آمدند که البته آقاسی به جمع آبی پوشان 
برگشت. در نتیجه نکونام در لیگ بیست ودوم تیمی 

جذاب، آشنا و احتمالا پرقدرت خواهد داشت.

فوتبال ایران
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کریم، گمشده پرسپولیس؟
تلاش پرسپولیسی ها برای تماس با انصاری فرد 

نتیجه نداده. کریم خیال بازگشت به ایران را ندارد 
اما شاید به خاطر تیم ملی برنامه هایش را عوض کند

والیبال ایران برای رسیدن به 
جمع 4تیم برتر ساعت 23:30 
امشب با لهستان بازی می کند

ضربه را محکم تر بزن
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مرد بازنده
حميد استيلي در آستانه بركناري از پست سرپرستي تيم ملي قرار دارد

او از زماني كه به عنوان بازيكن بازنشسته شده، تقريبا در هيچ پستي موفق نبوده است
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یونس امامی که امسال در 
مغولستان و تونس طلا گرفت، 
حالا عازم مسابقات جهاني است

20

تيم ملی بسكتبال ايران با شكست 
تحقيرآميز مقابل اردن نتوانست به 
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هنوزمنتظرعلیپروینهستید؟

کنتراتبدهیدقطر

فدراســیون فوتبال مصر بعد از قطع 
همكاری بــا کارلــوس کی روش، 
هدایت تیم ملی این کشــور را به 
روی ویتوریا سپرده است. اینطور که 
رسانه های مصری گزارش داده اند، 
فدراســیون با درس گرفتــن از دوران 
همكاری با کی روش و انبوه مصاحبه هــای تند و تیز این مربی، 
تصمیم گرفته بند جدیدی به قرارداد ویتوریا اضافه کند. براساس 
این بند، هرگونه اظهارنظر خارج از چارچوب از ســوی سرمربی 
جدید تیم ملی با مجازات همراه خواهد شد. این دقیقا عین همان 
بندی است که فدراسیون فوتبال ایران بعد از کی روش در قرارداد 
مارک ویلموتس گنجاند. به طور کلی هر کجا کی روش پا می گذارد، 
شرایط طوری است که فدراسیون به فكر اضافه کردن این بند در 
قرارداد مربیان جدید می افتد. کارلوس هر قدر درون زمین به دفاع 

علاقه دارد، بیرون از میدان اهل حملات همه جانبه است!

به تازگی جهانگیرخان کوثری، از اهالی 
محترم سینما و فوتبال به انتقاد از 
دراگان اسكوچیچ پرداخته و مدعی 
شده این مربی برای فوتبال ایران 
کوچک است. صد البته نظر ایشان 
محترم است و ما هم معتقدیم در شرایط 
استاندارد، مربی بسیار بزرگ تری باید روی نیمكت تیم ملی ایران 
می نشست. با این حال هنوز یادداشت جهانگیرخان، بعد از جدایی 
برانكو از پرسپولیس را از یاد نبرده ایم؛ همان که حسابی به مربی 
کروات تاخته بود و با این جملات به پایان می رسید: »کاش در 
این پرسپولیس قدیمی های ملی پوش می توانستند روی صندلی 
برانكو بنشــینند، قدیمی هایی مثل علی پروین!« وقتی آقای 
کوثری همین 3سال پیش هم منتظر بود پروین به پرسپولیس 
برگردد و این تیم را رهبری کند، لابد الان هم برای تیم ملی ایده 

جانشینی اسكوچیچ با حشمت مهاجرانی را در سردارد!

از قرار معلوم مســئولان قطری هر 
قدر از مســابقات مختلف میزبانی 
می کنند، سیر نمی شوند. آنها که 
در دوران کرونا هم یک منطقه امن 
برای برگزاری بسیاری از مسابقات 
فوتبال در قاره آسیا ایجاد کرده بودند، 
حالا در آســتانه میزبانی از بزرگ ترین رویداد ورزشی تاریخ 
خاورمیانه هستند؛ جام جهانی 2022.با این حال انصراف چین 
از میزبانی جام ملت های آسیا 2023و نیز تردید بقیه کشورهای 
شرقی، قطر را به صرافت انداخته تا میزبانی این بازی ها را هم 
برعهده بگیرد. گویا قطری ها پیشــنهاد رسمی شان را به این 
منظور به کنفدراسیون فوتبال آسیا داده اند و با اینكه نوبت شرق 
است بازی ها را برگزار کند، هیچ بعید نیست کنفدراسیون در 
نهایت با میزبانی قطر موافقت کند. آقا اگر از ما می شنوید، همه 

مسابقات را کنترات بدهید به قطر برود پی کارش!

زوج سیاوش اکبرپور و رضا عنایتي از لحاظ 
آمار گل هایي که با همكاري یكدیگر به ثمر 
رسانده اند، بهترین زوج هجومي تاریخ لیگ 
برتر بوده اند. رضــا عنایتي که بهترین گلزن 
تاریخ این رقابت ها اســت 10گل خودش را با پاس هــاي اکبرپور زده و 
سیاوش هم 5گل با پاس هاي عنایتي به ثمر رسانده است. به این ترتیب 
این زوج که در تیم استقلال کنار یكدیگر بازي مي کردند به اتكاي 15گلي 
که با همكاري یكدیگر زده اند بهترین زوج هجومي تاریخ لیگ برتر هستند. 
زوج مجتبي جباري و آرش برهاني با 13گل رتبه دوم را دارند که از قضا 
این زوج هم استقلالي هستند. زوج خلعتبري-فرهادي )ذوب آهن(، امیر 
خلیفه اصل - آدریانو آلوز )استقلال اهواز(، مجیدي - برهاني )استقلال( 

هم با 12گل در رتبه بعدي هستند.

رضا عنایتي با 143گلي که در تاریخ لیگ 
برتر به ثمر رســانده همچنان رکورددار 
گلزني در این رقابت ها اســت. او در لیگ 
برتر براي تیم هاي ابومســلم، اســتقلال، 
سپاهان، مس کرمان، صباي قم و ســیاه جامگان گل زده و در نهایت با 
143گل بازنشسته شده اســت. عنایتي همچنین رکورددار آقاي گلي 
)3فصل( و رکورددار گلزني در یک بازي )7گل( نیز هست. بعد از او مهدي 
رجب زاده با 116گل و آرش برهاني با 115گل در رتبه هاي دوم و سوم 
هستند. رجب زاده گل هایش را براي ذوب آهن، مس کرمان و فجرسپاسي 
زده و برهاني با گلزني براي استقلال و پاس کمترین تغییر باشگاه را در 
میان صدرنشین ها داشته است. لوسیانو پریرا هم با 95گل بهترین گلزن 

خارجي این رقابت ها است.

رضا عنایتي علاوه بر اینكه بهترین گلزن 
تاریخ لیگ برتر است، بیشترین تاثیرگذاري 
را هم روي گل هاي این لیگ داشته است. 
رکورد بیشترین تاثیرگذاري که از مجموع 
گل، پاس گل و کســب پنالتي به دســت مي آید در اختیار این مهاجم 
مشهدي است که روي 188گل تاثیر گذاشته است. عنایتي با 143گل، 
39پاس گل و کســب 6پنالتي منجر به گل )توسط هم تیمي ها( به این 
رکورد رسیده است. او بهترین فصلش را با 21گل و 8پاس گل در لیگ پنجم 
سپري کرد. مهدي رجب زاده با تاثیرگذاري روي 172گل در رتبه دوم این 
جدول است و محمدرضا خلعتبري با اتكا به پاس گل هاي پرشمار خودش 
در رتبه سوم قرار گرفته است. خلعتبري 77گل زده و 78پاس گل داده 
است. او همچنان مشغول بازي است و مي تواند رکوردش را بالاتر هم ببرد.

نكته بازی

متريكاآماربازی

در شرایطی که پروسه جذب کاســیانو هنوز به نتیجه نهایی نرسیده 
و احتمال منتفی شــدن حضور این مهاجم در پرسپولیس وجود دارد، 
مدیران باشگاه طبق درخواست یحیی گل محمدی به دنبال مهاجمی 
هســتند که بتواند نیاز خط حملــه این تیم را برطرف کند. باشــگاه 
پرسپولیس به دنبال جذب کریم انصاری فرد، زننده تنها گل تیم ملی 
ایران در جام جهانی روسیه است؛ مهاجم اردبیلی اسبق پرسپولیس که 
مدت هاســت راهی فوتبال خارج از ایران شده و هم اکنون هم بازیكن 
آزاد محسوب می شود. آزادبودن کریم باعث شــده پرسپولیس امید 
زیادی به این انتقال داشته باشد و پیگیر وضعیت او برای قبول پیشنهاد 

سرخ ها باشد.
تلاش باشــگاه پرســپولیس برای این انتقال و مذاکره از 3روز پیش 
استارت خورده اما انصاری فرد پاســخی به تماس های تلفنی مدیران 
این باشگاه نداده است. درخصوص انصاری فرد گفته می شود که او در 
شرایط کنونی تمایلی برای بازگشــت به لیگ ایران ندارد و همچنان 
پیگیر ادامه حضور در فوتبال اروپا و تیم دیگری در یونان خواهد بود. 
با این حال، پرسپولیسی ها در تلاش برای ارتباط گرفتن با این بازیكن 
هستند ولی هم اکنون مشكل لینک شدن به کریم را دارند. نكته جالب 

اینجاست که مدتی پیش باشگاه استقلال هم برای جذب انصاری فرد 
به این بازیكن پیغام داده بود ولی کریم به پیشــنهاد آنها پاسخ منفی 
داد و گفت به دلیل سابقه حضور در پرسپولیس حاضر نیست پیراهن 

استقلال را بر تن کند.
دیروز سایت نوا اسپرت یونان در گزارشــی به این موضوع اشاره کرد 
که انصاری فرد با وجود دریافت چند پیشــنهاد از باشگاه های ایرانی 
ازجمله پرســپولیس، تمایلی برای بازگشت به کشــورش ندارد. این 
مهاجم تیم آاکِ به دنبال یافتن تیمی برای بازی در اروپا یا خود یونان 
است. نوا اســپرت در حالی این گزارش را منتشر کرده که انصاری فرد 
مدت ها قبل هم به خبرنگار همشهری ورزشی گفته بود به دلیل شرایط 
خانوادگی اش نمی تواند به ایران برگردد. همسر او یونانی است و کریم 

هم ترجیح داده بود از فوتبال اروپا خارج نشود.
با این حال، انصاری فــرد هم اکنون موقعیت خاصــی دارد. او جایگاه 
خــودش را در تیم ملــی از دســت داده و در فاصله 4مــاه مانده به 
جام جهانی، شاید بازگشت به لیگ ایران و پوشیدن پیراهن پرسپولیس 
شــرایط این بازیكن را تغییر دهد. باید دید او بعد از گرفتن پیشنهاد 

پرسپولیس چه تصمیمی برای آینده اش خواهد گرفت.

بهروز رسایلی| با بالا گرفتن بحران انضباطی در اردوی اخیر تیم ملی، 
حالا غیراز دراگان اسکوچیچ پای یک نفر دیگر هم به ماجرا باز شده 
است؛ حمید استیلی که از چندی پیش به عنوان سرپرست یا مدیر 
تیم ملی فوتبال جانشین مجتبی خورشیدی شد. در شرایط عادی 
شاید انتخاب استیلی با انتقادهای زیادی همراه می شد اما مسئله 
اینجاست که در آن زمان اوضاع عادی نبود. حضور خورشیدی چنان 
بحث برانگیز شــده بود که صرفا تعویض او با یک پیشکسوت مایه 
خشنودی به نظر می رسید اما هر چه جلوتر آمدیم شرایط عوض شد و 
عملکرد استیلی بیش از قبل زیر ذره بین رفت. نتیجه چه بود؟ هیچ، 

غیر از اینکه او باز هم در مسندی دیگر نمره قبولی نگرفت.

   دستیار دردسرساز
حمید استیلی بازیكن موفق و مهمی در فوتبال ایران بود اما تجارب بعدی 
او چندان روشن از کار درنیامد. اســتیلی کارش را ابتدا به عنوان دستیار 
شــروع کرد که 2دوره ملتهب را رقم زد. او در لیگ چهارم روی نیمكت 
پرسپولیس دستیار راینل ســوبل آلمانی بود و عجیب اینكه مربی ژرمن 
هرگز ســوءظن خودش را نسبت به او پنهان نكرد! ســوبل این مسئله را 
به صراحت در برنامه 90 عنوان کرد و مدعی بود اســتیلی در کار او خلل 
ایجاد می کند، اما حمید به دفاع از خودش پرداخت و گفت: »سوبل برنامه 
مشخصی نداشت و دیواری کوتاه تر از من پیدا نكرد.« دوره دوم دستیاری 
استیلی در پرسپولیس هم خبرســاز بود. او در لیگ هفتم دستیار افشین 
قطبی شد. آن همكاری منجر به یک قهرمانی دراماتیک برای پرسپولیس 
شد، اما تیم در تمام طول فصل به شكل کم سابقه ای حاشیه داشت. استیلی 
معتقد بود پرسپولیس را خودش بســته و بعد قطبی را آورده، در نتیجه 
توقعاتی بالاتر از حد معمول داشت و به نظر می رسید تیم بین او و قطبی به 
دو گروه کاملا مجزا تقسیم شده است. بعد از قهرمانی هم قطبی ماند، اما 

دیگر استیلی را نپذیرفت.

   سرمربی ناموفق
اســتیلی در ادامه رو به ســرمربیگری آورد. تجارب او در استیل آذین و 

مخصوصا شاهین بوشهر بد نبود، اما حمید زمانی 
دســت به خودکشــی حرفه ای زد که با آن شكل 
شــتاب زده و در اوج اختلاف بین حبیب کاشانی و 
علی دایی، هدایت پرســپولیس را برعهده گرفت. 
استیلی ابتدای لیگ یازدهم بر صندلی داغ سرخ 
تكیه زد و چون هــواداران چنین منصبی را حق 
او نمی دانســتند، از همان بازی هفته اول برابر 
ملوان علیه این مربی شعار دادند. فشارها آنقدر 
زیاد شد که پرسپولیس فصل را از همان ابتدا از 
دست داد. نتایج ضعیف در کنار شكست های 
پیاپی در داربی تهران باعث شد ابتدا حبیب 
کاشــانی و بعد خود حمید استیلی استعفا 
بدهند؛ یــک انتحار تمام عیــار که موجب 

شد اســتیلی هرگز از زیر این سایه سنگین 
بیرون نیاید.

   مدیر ناکام
اســتیلی بعدتر بختش را به عنوان سرپرســت یا 

مدیر تیم آزمود. او ابتدا این منصــب را در تیم ملی امید 
پذیرفت، اما با فرهاد مجیدی کنار نیامد. فرهاد که سرمربی 

امیدها بود، استیلی را به دخالت متهم کرد و استعفا داد. در 
نتیجه خود حمید روی نیمكت نشست با تیم امید از انتخابی 

المپیک اوت شــد. حالا هم او مدیر تیم ملی بزرگسالان است؛ 
مدیر تیمی که بازیكنانش در اردو تــا دیروقت بیدار می مانند و 

نیمه های شب همبرگر ســفارش می دهند. شاید سرمربی تیم هم 
بی تقصیر نباشد، اما اساســا رفع و رجوع این کارها وظیفه سرپرست 

است و در نتیجه جای تعجبی وجود ندارد که افكار عمومی از عملكرد 
استیلی ناراضی باشــد. حتی زمزمه های خداحافظی حمید با تیم ملی 
هم به گوش می رسد؛ اتفاقی که اگر رخ بدهد یک نمره منفی دیگر در 

کارنامه »مرد بازنده« خواهد بود.
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3 تا از نساجی؟
 یک بازی دوستانه که نگرانی ها

 را در اردوی پرسپولیس تشدید کرد
پرســپولیس در ادامــه مســابقات دوســتانه 
پیش فصل، به مصاف نساجی مازندران رفت که 
این مسابقه با تساوی پرگل 3- 3به پایان رسید. 
طبیعتا نتایج مسابقات دوستانه اهمیت چندانی 
ندارند و حتی نیازی نیست این مسئله را به طور 
مرتب گوشزد کنیم. با این حال چیزی که در این 
دیدار برای سرخپوشان نگران کننده بود، مربوط 
به تداوم ضعف ســاختار دفاعی می شــد. فصل 
گذشته زیاد گل خوردن پاشنه آشیل پرسپولیس 
بود که نهایتا قهرمانی را هم از این تیم گرفت. بر 
همین اساس سرخ ها در نقل وانتقالات به شدت 
روی ترمیم این خط متمرکز شدند که نتیجه اش 
جذب امثال علیرضا بیرانوند، گولسیانی، مرتضی 
پورعلی گنجی و دانیال اســماعیلی فر بود. قطعا 
فقط با یک بازی دوســتانه آن هم در کشاکش 
تمرینات پیش فصــل نمی تــوان در مورد هیچ 
تیمی قضاوت کرد، اما دریافــت 3گل از چنین 
حریفی کمی نگران کننده به نظر می رسد. البته 
گویا زوج اصلی خط دفاعی پرســپولیس یعنی 
پورعلی گنجی و گولسیانی مشكلی نداشته اند و 
گل های نساجی زمانی به ثمر رسیده که ترکیب 
علی نعمتی و فرشــاد فرجی در قلب خط دفاع 
تشكیل شــده اســت، اما باز هم تفاوت زیادی 
در اصل ماجــرا به وجود نمی آید. پرســپولیس 
برای بازپس گیری عنــوان قهرمانی باید خیلی 
سختگیرتر از این حرف ها باشد. در ضمن 3گل 
خوردن هم برای بیرانوند خوب نیست، ولو اینكه 

یكی از آنها از روی نقطه پنالتی بوده باشد.

قصه هفت و هشت
 مجتبی جباری قبلا هم بارها

 از فرهاد مجیدی گلایه کرده بود
به طور کلی شخصیت فرهاد مجیدی طوری است 
که دوستان صمیمی زیادی در استقلال ندارد. شما 
به ندرت می توانید یک پیشكســوت سرشناس در 
این تیم پیدا کنید که به طور تمام قد و مستمر پشت 
فرهاد ایستاده باشــد یا اینكه مجیدی خودش را 
برای او هزینه کند. در نقطه مقابل تا دل تان بخواهد 
جنجال و اصطكاک بین او و ســایر پیشكســوتان 
سرشناس استقلال داشته ایم؛ از مهدی رحمتی و 
محمود فكری که کارش با فرهاد به دادگاه کشــید 
تا جواد نكونام، پیروز قربانی، علیرضا منصوریان و 
الی آخر. در نتیجه عجیب نیست که مجتبی جباری 
هم علیه فرهاد گارد داشــته باشد. هافبک پیشین 
استقلال که ازجمله مهم ترین بازیكنان تاریخ این 
باشگاه به شمار می آید و البته به صراحت لهجه هم 
مشهور است، با حضور در برنامه تلویزیونی فوتبال 
برتر از خجالت مجیدی هم درآمــد. او گفت زمان 
حضور شــفر قرار بود خودش دستیار مربی آلمانی 
شــود، اما فرهاد مجیدی تقلا کرد و این صندلی را 
گرفت. جباری حتی مدعی شــد مجیدی مانع از 
حضور او در آکادمی باشگاه شده که در نوع خودش 

واقعا عجیب است.
دست کم در داستان شــفر اینطور به نظر می رسد 
که حق با جباری بوده باشد. خود مربی آلمانی که 
نتوانست لیگ هجدهم را به پایان برساند و جایش 
را به مجیدی داد، بعد از جدایی از اســتقلال گفته 
بود: »آوردن مجیدی به باشــگاه اشــتباه بود چرا 
که من مجتبی جباری را می خواســتم اما داشتن 
او غیرممكن بود. مجیدی را قبول کردم، چون فكر 
می کردم او می تواند با آوردن اسپانســر مشكلات 
اقتصادی تیم را حل کند، اما اینطور نشــد.« بعدتر 
خود جباری هم از زاویه ای دیگــر موضوع را تأیید 
کرده بود. این بخشی از سخنان مجتبی در اسفند 
سال99است؛ زمانی که مجیدی جای استراماچونی 
را گرفت: »قرار بود من در زمان شفر به عنوان کمک 
مربی وارد کادر فنی شوم اما امیرحسین فتحی برای 
اینكه وضعیت خود را بین هواداران بهتر کند، فرهاد 
مجیدی را آورد و بعدا شرایطی پیش آوردند که او 
سرمربی شود. من در آن زمان صحبتی نكردم ولی 
حالا احساس ناراحتی برای باشگاه استقلال دارم. 
کســی که هیچ وقت فضای کنفرانس مطبوعاتی را 
تجربه نكرده است و در حســاس ترین برهه برای 
اینكه زمان ماندن خود را در استقلال بیشتر کند، 
یک جــام را از اســتقلال و هــواداران بی نظیرش 
می گیرد. طوری می خواهند در ذهن هوادار این باور 
را ایجاد کنند که گزینه ای جز او نیست درحالی که 
اصلا اینطور نیست. من می توانم خیلی افراد را نام 
ببرم که هم سطح ایشان هســتند و اینكه با فضای 
مجازی بخواهیم در ذهن جا بیندازیم استقلال فقط 

یک گزینه دارد اصلا درست نیست.«
جباری در همیــن مصاحبه آخرش هــم از فرهاد 
مجیدی به خاطر ترک ناگهانی تیم بعد از کســب 
عنوان قهرمانی انتقاد کرده تا روشــن شود فرهاد 
همچنان در اردوگاه آبی ها تنهای تنهاست؛ هرچند 
که فلسفه بخشی از این تنهایی، به رفتارهای خودش 
برمی گردد. با این شرایط شاید او برای بازپس گیری 

جایگاهش در استقلال کار سختی داشته باشد.

کریم، گمشده پرسپولیس؟
 تلاش پرسپولیسی ها برای تماس با کریم انصاری فرد هنوز نتیجه نداده است. 

کریم خیال بازگشت به ایران را ندارد اما شاید به خاطر تیم ملی برنامه هایش را عوض کند

مر د بازنده
حمید استیلی و تجارب ناکام در حوزه های مختلف

محبی به استقلال نزدیک شد
با وجود شایعاتی که از سپاهانی شدن محمد محبی حکایت داشتند، استقلال برای 

جذب این بازیکن با باشگاه سانتاکلارا به توافق رسید

امیرحسین اعظمی| استقلال این روزها در حالی تمریناتش 
را در ترکیه دنبال می کند که ریکاردو ساپینتو انتظار جذب 2 
بازیکن دیگر را می کشد؛ موضوعی که با تلاش مدیران استقلال 
در حال رسمی شدن است. این باشگاه از مدت ها قبل درصدد 
خرید کاوه رضایی و محمد محبی است و اضافه شدن این دو 
بازیکن می تواند تا حدودی خیال ساپینتو را در فاز تهاجمی 
راحت کند. البته استقلال در پست دفاع راست هم کماکان در 
حال بررسی شرایط چند گزینه ایرانی است تا در این پست هم 

یک بازیکن را به لیست خودش اضافه کند.

رضایی بالاخره تست داد
بعد از کش و قوس های فراوان کاوه رضایی سرانجام روز سه شنبه به 
تهران سفر کرد تا در تست های پزشكی حضور پیدا کند. این مهاجم 
که مدنظر مسئولان استقلال است، عقد قراردادش با آبی ها منوط 
به انجام تست پزشكی بود که 2 روز پیش مرحله اول این تست ها 
را با موفقیت پشت سر گذاشت. مهاجم باتجربه فوتبال ایران دیروز 
صبح هم به مرکز پزشكی ایفمارک مراجعه کرد تا تست های کامل 
جسمانی را زیرنظر پزشكان این مرکز انجام بدهد. قرار است نتیجه 

این تست ها از سوی ایفمارک به مدیران باشگاه استقلال اعلام شود 
و درصورتی که رضایی مشــكلی از بابت مصدومیت نداشته باشد، 
قراردادش با آبی پوشــان به طور رســمی امضا خواهد شد. رضایی 
بعد از امضای قرارداد با استقلال راهی ترکیه می شود تا در اردوی 
این تیم حضور یابد و کارش را برای فصل جدید لیگ برتر رســما 

استارت بزند.

توافق استقلال با سانتاکلارا
جذب محمد محبی هم برای اســتقلالی ها یک ماموریت ســخت 
و حســاس بوده ولی آخرین اخبار حاکی از آن اســت که مدیران 
این باشگاه با مسئولان باشــگاه پرتغالی به توافق رسیده اند. یكی 
از مسئولان استقلال در گفت وگو با همشهری ورزشی درخصوص 
روند مذاکره با باشــگاه ســانتاکلارا می گوید: »بعــد از تغییرات 
مالكیتــی این باشــگاه، با مدیــران جدید تیــم پرتغالی صحبت 
کردیــم و برای جــذب محبی با آنها بــه توافق رســیده ایم. حالا 
باید منتظر توافق این بازیكن با مســئولان ســانتاکلارا باشــیم 
چون محبی هم باید در مورد نحوه جدایی، مســائل مالی و برخی 
جزئیــات دیگر با آنها بــه توافق برســد. کار اصلی انجام شــده و 

 اگر اتفاق خاصــی رخ ندهد ایــن بازیكن را هم جــذب خواهیم 
کرد.«

ساپینتو مخالف جدایی رضاوند
آرش رضاوند هافبک استقلال همچنان وضعیت مبهمی در این تیم 
دارد. او خودش تمایل به حضور در فولاد دارد ولی ســاپینتو سرمربی 
آبی ها به هیچ عنوان راضی به جدایی رضاوند نیســت. روز گذشــته 
گرشاسبی مدیرعامل فولاد نیز درخصوص وضعیت این بازیكن گفت: 
»آقای آجورلو اعلام کردند که سرمربی جدید آرش رضاوند را می خواهد 
و در لیست او قرار دارد. ما هم دیگر صحبت زیادی انجام ندادیم و تا این 

لحظه باشگاه استقلال با جدایی رضاوند موافقت نكرده است.«

امروز نخستین بازی دوستانه استقلال
طبق برنامه ســاپینتو یكی دو بازی تدارکاتی نیز در دســتور کار 
آبی پوشان قرار دارد که یكی از آنها عصر امروز ساعت 18:30به وقت 
ایران برگزار می شود. هنوز نام حریفان تدارکاتی استقلال مشخص 
نشده است اما گفته می شود یكی از بازی های تدارکاتی برابر تیمی 

از آذربایجان یا ترکیه خواهد بود.



19
2 3 0 2 3 6 0 2   پنجشنبه   30  تیر 1401    شماره  8548  

گرانترین
خریدوفروشها

کل بازیکنان بوندس لیگا یک دهم توییتر قیمت دارند
ماتیاس دلیخت پس از رسمی شــدن انتقالش از یوونتوس به بایرن مونیخ با پیراهن تیم جدیدش عکس انداخت. 
هزینه اولیه خرید او که قرار است سالی 10میلیون یورو دستمزد بگیرد، 70میلیون یورو اعلام شده اما منابع آلمانی 
از 67میلیون خبر می دهند. بــا همین رقم هم این مدافع هلندی به دومین خریــد گران قیمت تاریخ بوندس لیگا 
تبدیل شــده و پس از لوکاس ارناندس که با رکورد 80میلیون یورو رتبه اول را در اختیار دارد، قرار گرفته است. از 
میان 10 بازیکن گران قیمت تاریخ بوندس لیگا، 9بازیکن اول با انتقال به بایرن مونیخ به این جدول راه یافته اند و نفر 

دهم یولیان درکسلر است که پیش از انتقال به پاری سن ژرمن با 36میلیون یورو از شالکه به ولفسبورگ رفته بود.

از بچگی 
طرفدار بودند؟

بازیکنانی که در حسرت تیم 
محبوب شان سوختند و آنها که آرزو 

به دل نماندند

ماتیاس 
دلیخت

67میلیون یورو
 از یوونتوس

به بایرن مونیخ

دایو 
اوپامکانو

42.5میلیون یورو
 از لایپزیش

به بایرن مونیخ

خاوی 
مارتینس

 40میلیون یورو 
از اتلتیک بیلبائو 

به بایرن مونیخ

ماریو 
گوتسه

37میلیون یورو
 از دورتموند

به بایرن مونیخ

یولیان 
درکسلر

 36میلیون یورو
 از شالکه

به ولفسبورگ

انتقال لواندوفسکی از بایرن به بارسا هر دو باشــگاه را دچار تحول خواهد کرد. بایرن مجبور است سبک 
بازی اش را بدون او تغییر دهد. در بارسا تغییر سبک رخ نخواهد داد، اما تغییر فرهنگ چرا. لواندوفسکی 
با وجود زدن گل های بسیار هرگز بازیکن محبوب سکوها در آلیانس آرنا نبود. در نوکمپ با اینکه او سابقه 
برخورد لفظی با مسی بر سر توپ طلای سال گذشته را دارد، به نظر می رسد با استقبال خوبی روبه رو خواهد 
شد. در پیروزی 6بر صفر بارسا در تور آمریکا مقابل اینترمایامی، لواندوفسکی در ترکیب نبود اما از همه بیشتر 
مورد توجه قرار داشت و به نوعی ستاره مسابقه بود و دوربین بارها حرکاتش را روی سکوها به تصویر کشید.
    در بایرن تغییرات تاکتیکی در راه است. یولین ناگلزمان از ابتدای پیش فصل روی سیستم 2-2-2-4 
کار کرده؛ سیســتمی که او پیش تر در لایپزیش هم به کار می برد. او مدت ها در مورد اینکه ترکیب تیم را 
بدون لواندوفسکی بچیند، فکر کرده است. سیستم دفاع 3 نفره هم همچنان یک گزینه است. گنبری و مانه، 
2 بازیکن خط حمله خواهند بود و تل هم به عنوان ذخیره برای مواقعی که سیستم تغییر می کند و به مهاجم 
شماره9 نیاز می شود، به زودی خریداری خواهد شد. به قول ناگلزمان، وقتی کسی مثل روبرت در خط حمله 
بازی می کند، شما بیشتر با کناره ها بازی می کنید. بدون او سبک بازی از کناره ها به عمق تغییر خواهد یافت.

    جدایی مسی از بارسلونا باعث شده این باشــگاه 137 میلیون از ارزش برند خود را از دست بدهد که 
11 درصد کاهش یافته است. آنها تلاش خواهند کرد تا لواندوفسکی را به مسی جدید در بازاریابی تبدیل 
کنند و در تلاش هستند ضررهای وارده جبران شود. رفتن مسی منجر به ضرر 43 میلیونی در فروش پیراهن 
و 17 میلیون در فروش بلیت ها شد اما با خریدهای جدید مخصوصا با لوا احتمال زیادی وجود دارد بخشی 

از این زیان جبران شود.
    لوا در خانواده ای ورزشی به دنیا آمده. پدرش قهرمان جودو بود. در سال 2013 با آنا لواندوفسکی ورزشکار 
و کاراته کای لهستانی دارای مدال نقره مسابقات کاراته جهانی ازدواج کرد و در سال2017  صاحب یک فرزند 
دختر به نام »کلارا« شد. دختر دوم آنها یعنی »لائورا« نیز در سال 2020 به دنیا آمد. زوج لواندوفسکی توجه 
زیادی از سوی رسانه های آلمانی به خود جلب کرده اند به شکلی که با تشبیه به زوج دیوید بکام و ویکتوریا 

بکام آنها را »بکام لهستانی« نامیده اند.
    سال 200۵ یکی از سخت ترین دوره های زندگی روبرت بود، او 17سال  داشت که پدرش کریشتوف، 
قهرمان جوانان جودو اروپا، درگذشت. روبرت از دلتا ورشو، تیم کوچکی در دسته چهارم لهستان، به لژیا، 
یکی از بهترین باشگاه های کشور که 14 بار قهرمان لیگ شده بود، ملحق شد اما درحالی که همه  چیز عالی 
پیش می رفت، ناگهان این بازیکن دچار آسیب  دیدگی زانو شد. برای همین باشگاه او را در فهرست مازاد 
قرار داد. انتقال به باشگاه دسته سومی زنیک پروشکو با پرداخت تنها هزار پوند به لژیا ورشو راه نجات از این 
مخمصه بود. لوا در این باشگاه تنها ماهی 230پوند حقوق می گرفت که یک سوم حقوق بازیکنان دیگر بود. 
او با این حال در فصل اول 1۵گل برای تیم زد و زنیک را یک دسته بالا برد. در فصل بعد 21گل زد اما در هفته 

آخر تیم از صعود به لیگ برتر باز ماند.
    سال 2008 نزدیک بود دوباره به لژیا برود اما این باشگاه به بخت خودش لگد زد و به جای او میکل آروابارنا 
را از تنریف خرید که این بازیکن حتی یک گل هم برای لژیا نزد. همان سال لوا با 300هزار پوند به لخ پوزنان، 
رقیب لژیا فروخته شد و او در 82 بازی، 41 گل برای این تیم به ثمر رساند. لواندوفسکی در فصل 2009-10 

با زدن 18 گل نقش مهمی در قهرمانی لخ پوزنان در لیگ داشت.
    لئو بین هاکر، سرمربی سرشناس هلندی در همان فصل برای نخستین بار لواندوفسکی را به تیم ملی 

دعوت کرد و او در نخستین بازی مقابل سان مارینو گل زد.
    بعد از 2 سال حضور در لخ پوزنان باشگاه انگلیسی بلک برن برای خریدش دست به کار شد اما او با حدود 

4.۵میلیون پوند راهی دورتموند شد.

لواندوفسکی هنوز نیامده، همه نگاه ها را به خود جلب کرده است
شاخ مجازی و فوق ستاره 

بایرن
لواندوفســکی هم بــه گران ترین فــروش تاریخ 
بایرن تبدیل شــد. اگر 4۵به علاوه ۵میلیون یورو 
را درنظر بگیریم، او گران ترین فروش تاریخ بایرن 
بوده و این در حالی است که بارسا یک فصل دیگر 
باید 10 میلیون دیگر هم به باشگاه آلمانی بدهد. 
داگلاس کاستا که در ســال2018با 40میلیون 
یورو به یوونتوس فروخته شد، دومین فروش گران 
باشگاه است. متس هوملس با 30.۵میلیون یورو به 
دورتموند در سال2019سومین و تونی کروس با 

2۵میلیون به رئال مادرید چهارمین است.

بوندس لیگا

اگر گران ترین بازیکنان فروخته شــده در تاریخ 
بوندس لیگا را حســاب کنیم بایــرن زیاد در این 
فهرست فعال نیست. باشــگاه های آلمانی غیراز 
بایرن مونیــخ که زیاد عادت ندارد ســتارگانش را 
بفروشد، ســود خوبی از محل فروش استعدادها 
و ســتاره های خــود کســب می کننــد. عثمان 
دمبله همچنان با 140میلیون یــورو گران ترین 
بازیکنی اســت که در تاریــخ بوندس لیگا به یک 
باشگاه فروخته شده. او در سال2018با این رقم از 
دورتموند به بارسلونا رفت و افزونه های بعدی حتی 
این انتقال را از این هــم گران تر کرد. نفر دوم این 
فهرست جیدن سانچو، بازیکن انگلیسی دورتموند 

است که تابســتان گذشــته با 8۵میلیون یورو از 
دورتموند به منچستر یونایتد منتقل شد. 2 تابستان 
قبل کای هاورتس با 80میلیــون از لورکوزن به 
چلسی فروخته شد که از نظر رقم انتقال با انتقال 
لوکاس ارناندس از اتلتیکو به بایرن برابری می کند. 
در واقع لوکاس نخســتین بازیکــن بایرن در این 
فهرست است. در رده های بعدی نام این بازیکنان 
دیده می شود؛ کوین دی بروینه در تابستان201۵با 
76میلیون از ولفســبورگ به منچسترســیتی، 
کریستین پولیسیک )64 میلیون از دورتموند به 
چلسی(، اوبامیانگ )63.7۵ میلیون از دورتموند 
به آرسنال(، لوکا یوویچ )63 میلیون از اینتراخت 
فرانکفورت به رئال مادرید(، نبی کیتا )60 میلیون 
از لایپزیش به لیورپــول(، تیمو ورنر )۵3 میلیون 
از لایپزیش به چلســی(، لروی سانه )۵2 میلیون 
از شــالکه به من سیتی در تابســتان2016( و در 
رده های بعــدی لواندوفســکی، ژاکا، ژوئلینتون، 

درکسلر، فیرمینو، کوناته، داگلاس کاستا و...
هم اکنون ارزش بازیکنان شــاغل در بوندس لیگا 
که ســردار آزمون هم شــامل آنها می شود، در 
سایت ترانسفرمارکت 4.23میلیارد یورو تخمین 
زده شده است. رقمی که ایلان ماسک برای خرید 
توییتر پیشــنهاد داده بود، 10 برابــر این قیمت 
است. ایلان ماسک با یک دهم رقم پیشنهادی اش 
برای خرید توییتر، می تواند همه بازیکنان شاغل 

در بوندس لیگا را بخرد و آزاد کند!

1  لواندوفسکی که به ادعای مدیر برنامه های سابقش 
چندین سال در حســرت بازی با پیراهن رئال مادرید 
می سوخت، سرانجام برای آنکه ثابت کند از کریم بنزما 
و لیونل مسی بهتر اســت، راهی بارسلونا شد. همیشه 
این اتفاق نمی افتد که بازیکنان به آرزوی حضور در تیم 
محبوب خود برسند. همین ممفیس دیپای و اوبامیانگ 
که هم اکنــون در خط حمله بارســلونا بازی می  کنند، 
زمانی رئالی بودند. ممفیس جانشین کریستیانو رونالدو 
در منچستر یونایتد و صاحب پیراهن شماره 7 او شده بود 
و همان موقع اعلام کرد روزی پیراهن رئال مادرید را بر 
تن خواهد کرد. اوبامیانگ هــم به پدرش قول داده بود 

یک روز با رئال مادرید قرارداد ببندد.

2  نیمار و کوتینیو زمانی کــه در تیم نوجوانان برزیل 
بازی می  کردند، در مصاحبه ای اعــلام کرده بودند که 
طرفدار رئال مادرید هســتند. آینده، آنها را به بارسلونا 
برد. اینیستا هم فیلمی از بچگی اش منتشر شده بود که 
ادعا می کرد هوادار رئال است اما او اسطوره بارسا شد. یا 
همین پدری که نزدیک بود به رئال مادرید بپیوندد اما در 
تست فنی رد شد، با اصرار پدرش فاصله ای تا رئالی شدن 
نداشت اما خودش بارســایی بود. امباپه را هم می شود 
مثال زد. عکس های زیادی از دیــوار اتاقش در دوران 
کودکی و نوجوانی منتشر شــده که پوسترهای رئال و 
بازیکنان این تیم روی آن قرار داشت. او در نهایت پس 
از آنکه ۵سال تمام خودش و رئال مادرید را در حسرت 

این پیوند گذاشته بود، تصمیم گرفت به این تیم نرود.

3  در همین رئال هم بازیکنی مثل داوید آلابا همیشه 
جزو تحسین کنندگان بارسلونا بوده و آرزوی بازی در 

این تیم را در ســر می پرورانده. یا هری کین که عضو 
آکادمی آرسنال بود اما مسئولان بی سلیقه آن زمان 
توپچی ها او را بــه اتهام اضافه وزن از باشــگاه جواب 
کردند تا این مهاجم بزرگ از باشــگاه دشمن دیرینه 
یعنی تاتنهام ســر درآورد. رافینیا هــم زمانی هوادار 
آرسنال بود و در مصاحبه اش گفته بود به خاطر آرسن 
ونگر و تیری آنری از کودکی هوادار این تیم شــده اما 
او حاضر نشد به پیشنهاد آرسنال در این تابستان نگاه 
کند و ترجیح داد به بارســلونا برود و در پست لیونل 

مسی بازی کند.

4  برخی بازیکنان وقتی با تیمی قرارداد می بندند به 
راست یا دروغ ادعا می کنند که از بچگی طرفدار آن تیم 
بوده اند. برخی راســت می گویند و سند و عکسی هم 
برای اثبات این ادعا انتشار می دهند. ماتیاس دلیخت 
درحالی که هنوز انتقالش از یووه به بایرن مونیخ مراحل 
پایانی و اداری خود را سپری می کرد، عکسی از دوران 
کودکی اش را منتشــر کرد کــه در آن عکس پیراهن 
بایــرن را بر تن داشــت. رومانیولی پــس از انتقال از 
آث میلان به لاتزیو اعلام کرد حضور در این باشگاه رمی 
رؤیای کودکی اش بوده. این در حالی اســت که السیو 
رومانیولی محصول آکادمی رم است و در باشگاه رقیب 
سابقه بازی دارد: »مادربزرگم که رابطه  ای صمیمی با 
من داشت، یک هوادار لاتزیو بود و پدرم هم همینطور. 
فکر می کنم حالا نه تنها بزرگ ترین لحظه احساســی 
ورزشی ام، بلکه در تمام زندگی ام اتفاق افتاده است.« او 
پیراهن شماره13 را انتخاب کرده که زمانی متعلق به 
اسطوره لاتزیو و الگوی فوتبالی خودش یعنی الساندرو 

نستا بوده.

لواندوفســکی 
در 4 فصل حضــورش در دورتموند 

103 گل زد اما مشــکلی وجود داشــت. او 

به خاطر لوکاس باریوس، مهاجم پاراگوئه ای که گزینه 

اول یورگن کلوپ در پست مهاجم اصلی بود، مجبور می شد 

در پســت غیرتخصصی بازی کند. اما پس از آنکه با تصمیم 

کلوپ به پست مهاجم شماره9 برگشــت، گل های فراوان از 

راه رســید. او در یک بازی 4بار دروازه رئال مادرید را در لیگ 

قهرمانان باز کرد و با تیمش به فینال این رقابت ها راه یافت 

و به بایرن باخت. پس از این داســتان ها بود که لوا 

راهی بایرن شد و توانست تمام رکورد ها 
را به نام خودش ثبت کند.

Expensive

لوکاس 
ارناندس
80میلیون یورو
 از اتلتیکو مادرید 
به بایرن مونیخ

 لروی
سانه
55میلیون یورو 
از منچسترسیتی 
به بایرن مونیخ

کورنتن 
تولیسو
 41.5میلیون یورو
 از المپیک لیون
به بایرن مونیخ

 متس
هوملز
38میلیون یورو
 از دورتموند
به بایرن مونیخ

 آرتورو 
ویدال

 37میلیون یورو 
 از یوونتوس
به بایرن مونیخ

پايان تلخ
تیم ملي بسکتبال ایران با شکست تحقیرآمیز 91-76 مقابل 

اردن نتوانست به جمع 4تیم اول کاپ آسیا صعود کند 

تیم ملي بســکتبال ایران که با 3پیروزي در مرحله گروهي کاپ آسیا به روزهاي خوب امیدوار 
شده بود، دیروز در مرحله یک چهارم نهایي شکست ســنگیني مقابل اردن داشت و به تلخي با 
این مسابقات وداع کرد. بعد از پیروزي شیرین مقابل ژاپن و بهتر شدن کیفیت بازي تیم، انتظار 
مي رفت این روند خوب ادامه داشته باشد. پیروزي لحظه آخري اردن مقابل چین تایپه که در شوت 
3امتیازي و با اختلاف یک امتیاز به دست آمده بود، ترس به دل ایراني ها انداخته بود. این پیروزي 
انگیزه حریف را دوبرابر کرده بود و خاطره تلخ سال2011 هم به همراه ایراني ها بود. آن دوره اردن 

در همین مرحله ایران را شکست داد و از دور مسابقات حذف کرد؛ اتفاقي که دیروز تکرار شد.
اردن از همان شروع مسابقه، بازي را به دست گرفت و بازیکنان ایران هم نشان دادند که خیلي 
سرحال نیستند. اشــتباهات آنها و حملات پي درپي بازي را 17-9 کرد. اختلاف 8امتیازي 
ســعید ارمغاني را مجبور کرد تا تایم اوت بگیرد: »این تیم ژاپن نیست... اصلا در دفاع خوب 
نیستیم... سرعت حمله را بیشتر کنید... به دفاع احتیاج داریم...« این توصیه ها کارساز نبود. 
تیم به جاي دفاع خطا کرد و وقتي تعداد خطاهاي تیم از حد مجاز بیشتر شد، این آرمان زنگنه 

بود که با خطاهاي پشت  سر هم شرایط را برای بالا رفتن امتیازات حریف مهیا کرد. توپ هاي 
ازدســت رفته تیم و بي دقتي در پرتاب ها به حدي بود که پرتاب هاي محمد جمشیدي هم 
چاره ساز نشــد. تیم 24-18 کوارتر را از دســت داد. شــروع کوارتر دوم امیدوارکننده بود. 
3امتیازي سجاد مشایخي و 2امتیازي محمد حسن زاده، سالم السون، سرمربي اردن را مجبور 
کرد تایم اوت بگیرد. بعد از این تایم پرتاب 3امتیازي جمشیدي هم ایران را جلو انداخت. اما 
این برتري چند ثانیه بیشتر طول نکشید. دار تاکر بازیکن آمریکایي الاصل که از شروع بازي، 
دفاع ایران را آزار داده بود، به همراه احمــد الدوآیری امتیازاتي را که ایران مي گرفت جبران 
مي کردند. در این کوارتر هر تیم 20امتیاز گرفت و نیمه 44-38 به نفع اردن به پایان رسید. 
کوارتر سوم کوارتر ایران بود. بهنام یخچالي که برخلاف بازي هاي قبلي در این بازي کم فروغ 
بود، در این کوارتر با 3امتیازي هایش خودي نشان داد. دفاع او و پرتاب هاي دقیق مشایخي، با 
پیروزي 29-20 ایران همراه بود. برتري 67-64 هرچند خیلي مطمئن نبود اما این امیدواري 
را به هواداران ایران مي داد که مي شود پیروز میدان بود. به خصوص که گزارشگر بازي مدام 
تاکید مي کرد با نزدیک شدن به دقایق پایاني، بازیکنان اردن افت مي  کنند و ایران مي تواند 
راحت تر بازي کند. اما اردن در بازي قبلي در کوارتر چهارم اختلافش را با چین تایپه کم کرد 
و برنده بازي شــد. این اتفاق در این بازي هم افتاد. فردي ابراهیم که شوت 3امتیازي لحظه  
پایاني بازي قبلي تیمش را زده بود، در این کوارتر هم ستاره شد. او به همراه تاکر خیلي راحت 
شوت هایشان را وارد سبد کردند تا دیگر امیدي به پیروزي ایران باقي نماند. ایران نه تنها در 
این بازي شکســت خورد که در کوارتر چهارم تحقیر هم شــد. 27-9 براي تیمي که حامد 
حدادي، ارسلان کاظمي، بهنام یخچالي را دارد، غیر از تحقیر چیز دیگري نداشت. این بازي 

91-76 به پایان رسید.

از 91امتیاز اردن، تاکــر و ابراهیم روي هــم 52امتیاز گرفتند؛ تاکــر 29امتیاز و 
فــردي 23امتیاز. تاکر بــا 6ریباند، 4پــاس گل و یک توپ ربایــي و تاثیرگذاري 
32 بهتریــن بازیکن زمین بــود. بهتریــن بازیکن ایــران هم حــدادي بود. او 
با 19امتیــاز، 16ریباند، 3پــاس گل و یــک دفــاع، موثرترین بازیکــن ایران 
شــد. محمد جمشــیدي هم با 23امتیــاز، امتیازآورترین بازیکن ایــران بود.
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ضربه آخر را محکم تر بزن
تیم ملی والیبال ایران برای رسیدن به جمع 4تیم برتر لیگ ملت ها ساعت 23:30 

امشب با لهستان بازی می کند.  ایران در هفته سوم لهستان را شکست داده بود

جدول 8548
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افقی:
 1- جایی که در آن فراورده های 
ساختمانی تهیه می شود- تازیانه

2- مخفــف اگر- شــهری در 
شهرســتان رفســنجان- از 
نخستین هنرمندان نقاشی خط 

در دوره معاصر بود
3- درج شــده- ارســنیک- از 

حروف الفبا
4- ماده آرایشی مژه- براق کننده 

کفش- ثلاثه دیدنی مصر
5- آرزوها- مقر حکومت مارشال 

پتن- قدر و منزلت
6- به سامان بودن- ذبح کننده 
شتر- واسطه خریدار و فروشنده

7- معادل فارسی تیتر- عدس 
پخته لعــاب دار- طوقه فولادی 

چرخ خودرو
8- حرف نــدا- پســر ناخلف 
معاویــه- ســـــــخنوران- 

افسارگسیخته
9- خاستگاه- روزها- سمبل

10- بلبل- سکه رایج در برخی 
کشورهای عربی- نمک

11- از انجیل های معتبر- تازه 
به راه افتاده- جنگ مسلمانان و 

کفار پس از فتح مکه
12- صفرا- دستوری- پنجمین 

 ماه سریانی
13- باده- مقاومــــت متغیر 
سه سر- پشت سر امام جماعت 

نماز گزاردن
14- از کتب فقهی شیعه تألیف 
شیخ صدوق- انبار گندم- پول 

ژاپن
15- تارمی- وســیله ای برای 

سنجش زمان
  

عمودی:
1- موفق- چشم به راه ظهورش 

هستیم
2- برای تزئین ســطوح کیف و 
کفش به کار می رود- بدگمان- 

نوعی کامیون
3- نوعی شــیپور- کشته شده 

در راه خدا- ضربه سر در فوتبال
4- شــهری در هلند- حاجت- 

کنجد کوبیده
 HIV -5- عددی یک رقمــی
ویــروس این بیماری اســت- 

پیامبران
6- به دنیا آوردن- دوســتی- 

فلانی- همداستان رامین
7- مهم ترین محصول کشاورزی 
عراق- استاد شــعر عاشقانه- 

غذای معروف ایتالیایی
8- شکستنی ورزشی- در جایی 

ماندن
9- خوراکــی از اســـــفناج- 

افسانه گو- مستقیم
10- گوارش- سخت و محکم- 

پیام آسمانی- بله آلمانی

11- قســمت های آغازین- دانه های 
خوراکی- حرف اول

12- از وسایل بنایی- اقیانوس کبیر- 
سنگی زینتی

13- وسط- مسابقه اتومبیلرانی- در 
امان بودن

14- روزه گشــودن- ماکارونــی 
رشته ای- سخنور

15- از آثار اسماعیل رایین، نویسنده 
و محقق معاصر- آلبومی با آواز شهرام 

15ناظری 

لاتمتيژننمدقع
يرگتاودناشفناج
تويترامهزوختب

هبگوجلدلقاال
ناشنلدكيمتاخ
ندماههجويتاهد
وتخمزوداكنلا
افصقانكراتيو
خلبورالشنيبن
تاودارووهايرد

نويردوساكناو
راومهتنكمنيم

دجنتخورفارباس
لاريمداسوواكيك
هنبماكداشلاير

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4257
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

389526417
652714938
714389625
925167384
436258179
178943256
863471592
597632841
241895763

متوسط

6 7    1 2   
  8   7    
3    5    8
9 2    8    
  3    4   
   6    1 9
4    3    5
   5   6   
  5 4    8 1956387412

827416539
314952678
245178963
193645827
768239154
472861395
581793246
639524781

ساده

متوسط

679381254
548267193
312954768
926148537
183795426
754623819
461832975
837519642
295476381

سخت

     6   7
6 5        
  4  8 9 6   
9   1    8  
    5     
 7    3   6
  3 4 7  5   
       4 1
2   8      

ساده

 5 6    4 1  
   4  6    
3 1      7 8
2   1  8   3
   6  5    
7   2  9   4
4 7      9 5
   7  3    
 3 9    7 8  

محمدطاهر وادی دلتنگ پسرش آقاسیناست و امیرحسین توخته 
دلتنگ مادرش. توخته یــاد مادرش که می افتــد بغض می کند و 
اشک هایش را پنهان. بقیه بازیکنان هم همین وضعیت را دارند، همه 
دلتنگ خانواده و کشورشان هستند. البته امیرحسین اسفندیار به 
یاد دوستانش هم هســت و میلاد عبادی پور و بهروز عطایی دلشان 
برای همه  چیز تنگ شده. حق دارند اینقدر دلتنگ باشند؛ از نخستین 
ساعت های 8 خرداد که آخرین خداحافظی  ها را کرده اند، دیگر نه روی 
ایران را دیده اند و نه روی هیچ آشنایی را. اما چند روز دیگر باید دوام 
بیاورند تا لیگ ملت های والیبال به پایان برسد و چه خوب است اگر 

آنها تا روز پایانی بازی داشته باشند.
8تیمی که به مرحله نهایی لیگ ملت ها صعود کرده اند و این روزها 
در بولونیای ایتالیا هستند، آرزو دارند در 3بازی آینده دست به توپ 
شوند. هر تیم 3بازی انجام بدهد و در همه بازی ها برنده باشد، قهرمان 
است. دیشب 2بازی برگزار شد. آمریکا با برزیل بازی کرد و ایتالیا با 
هلند. امشب هم 2بازی برگزار می شود که در هر طرف بازی یک تیم 

آسیایی است. ایران با لهستان بازی دارد و ژاپن با فرانسه.
هر مســابقه ای در این مرحله حساس اســت و مهم، اما رودررویی 
تیم هایی که با هم کری دارند، بازی را حساس تر می کند. بازی ایران و 
لهستان به خاطر همین کری هاست که جذاب تر از بقیه بازی هاست. 
جدا از مسابقاتی که 2 تیم سال های قبل انجام داده اند و شکست ها 
و پیروزی هایی که داشته اند، باختی که لهستان در هفته سوم لیگ 
امسال و در خانه خودش به ایران داشــت، بازی امشب را خاص تر 
کرده است. لهستان با مقام ها و مدال های جهانی که دارد، برای انتقام 
می آید و ایران هم می خواهد ثابت کند که با همین تیم کم ستاره  اش 

اتفاقی به پیروزی نرسیده است. ایران که در هفته های دوم و سوم 
تغییراتی را در تیم داشت، برای مرحله نهایی همه بازیکنانی را که در 
هفته سوم داشت، حفظ کرده است. ولی لهستان یک تغییر داشته، 
آنها گرگور لوماچ 34ساله را به تیم اضافه کرده اند و قرار است در این 
بازی او پاس بدهد. لوماچ با میلاد عبادی پوردر تیم اسکرا همبازی  بود 

و به خوبی همدیگر را می شناسند.
در این چند روزه صحبت از میزبانی بــد ایتالیا و به خصوص گرمای 
شدید شهر بولونیا بوده. تصاویر و ویدئوها نشان می دهد که چقدر 
بازیکنان از این گرما کلافه اند. فقط ایرانی ها شاکی نیستند، تیم های 
دیگر هم تحمل این گرما را ندارند. بعضی  ها نگران شده اند که شاید 
این گرما به ضرر تیم باشد ولی جای نگرانی نیست. ناظران فدراسیون 
جهانی قبل از مســابقه، دمای ســالن را کنترل می کنند و اگر دما 
استاندارد نباشد، اجازه برگزاری بازی را نمی دهند. گرما برای همه 
تیم هاست و ایرانی ها بیشتر از بقیه به خصوص لهستانی ها به این گرما 
عادت دارند.ایران در بازی های هفته  سوم نشان داد که مشکل فنی 
ندارد و اگر خوب بازی کند می تواند حتی مقابل تیم های بزرگی مثل 
لهستان هم برنده بازی باشد. به خاطر همین است که می گویند روحیه 
و انگیزه، عامل تعیین کننده برای برنده بازی امشــب است. ایران با 
پیروزی از بازی قبلی روحیه بهتری دارد و لهستان با شکست، انگیزه 
بیشتر. درست اســت که ویدئوهای آخر، خبر از دلتنگی بازیکنان 
ایران می دهند اما آنها که روزهای اول لیگ با بدترین انتقادات روبه رو 
بودند، حالا به فکر برداشتن قدم بزرگ تری هستند؛ رسیدن به جمع 
4تیم، اتفاقی که قبلا فقط یک بار برای تیم ایران افتاده است. تکرار 

پیروزی سخت اما شدنی است.

یونس امامی بعد از شکست در مسابقات 
جهانی نروژ کارش را از مسابقات قهرمانی 
کشور آغاز کرد. او با کسب مدال طلا در 
مسابقات کشــوری دوبنده تیم ملی را 
برای مسابقات قهرمانی آسیا به دست 
آورد و در این رقابت هــا که به میزبانی 
مغولستان برگزار شــد مقتدرانه مدال 
طلا گرفت. امامی امسال هم ملی پوش 
ایران در رقابت های جهانی صربستان 
خواهد بود. او که 3روز پیش با شکست 
رقبایش در مســابقات رنکینگ تونس 
به طلای وزن 74کیلوگرم رسید بعد از 
این رقابت ها در گفت وگویی با روزنامه 

همشهری به سؤالات پاسخ داده است.

   از مســابقات تونس شروع 
کنیم. ظاهــرا برای کســب مدال طلا 
مشکلی نداشتی و همه رقبایت را با امتیاز 

عالی شکست دادی.
بعــد از قهرمانی آســیا از نظر شــرکت در 
مسابقات استراحت داشــتم و با تشخیص 
کادر فنی در تورنمنت تونس کشتی گرفتم 
که خدارا شــکر نتیجه خوب بود. تمام این 
مسابقات جزئی از آماده سازی برای مسابقات 
جهانی صربستان اســت و ان شاءالله مردم 
دعا کنند که در صربســتان بهترین نتیجه 

را بگیرم.

    در مســابقات جهانی نروژ 
در کشتی سوم عملکرد دور از تصوری 
داشتی و با شکست از دور مسابقات کنار 
رفتی. برای حضور در صربستان شرایط را 

چطور پیش بینی  می کنی؟
جهانی نروژ خیلی برایــم تلخ بود و مدت ها 
طول کشید تا آن خاطره تلخ را فراموش کنم. 
وزن 74کیلوگرم مدعیان زیادی دارد ولی 
در صربستان تمام ســعی خودم را می کنم 

تا دست خالی به کشور برنگردم. حدود 2ماه 
کمتر به برگزاری مسابقات جهانی زمان باقی 
مانده و در این مدت به کمک کادر فنی تمام 
تلاشم را خواهم کرد تا با بهترین شرایط پایم 

را روی تشک مسابقات جهانی بگذارم.

    در مســابقات جهانــی 
سال2019 در وزن 70کیلوگرم به مدال 
برنز رسیدی. به نظرت خیلی زود تغییر 

وزن ندادی؟
حالا دیگر برای افسوس خوردن خیلی دیر 
شده و چیزی هم درست نمی شود. من برای 
اینکه شــانس حضور در المپیک توکیو را 
داشته باشم از یک وزن غیرالمپیکی به وزن 
المپیکی آمدم. درســت می گویید شاید با 
ماندن در 70کیلوگــرم با اینکه وزن کم کن 
هم نبودم می توانســتم مدال های بیشتری 
بگیرم ولی من برای مدال المپیک که آرزوی 
هر ورزشکاری است تغییر وزن را انجام دادم. 
حالا هم کشــتی گیر 74کیلوگرم هستم و 
برای کســب مدال جهانی در این وزن باید 
تلاش کنم. آرزوی هر ورزشــکاری کسب 
مدال المپیک است و من سال هاست برای 

کسب این مدال دارم تلاش می کنم.

    بعد از قهرمانی آسیا و کسب 
مدال طلا، مســئولان قول هایی به شما 
دادند اما چند وقت بعد گلایه داشــتی 
که هیچ کدام عملی نشــد. حالا شرایط 

چطور است؟
اگر اجازه بدهید دیگــر راجع به این چیزها 
حرفی نزنیم. فقط اینقــدر بدانید که هیچ 
اتفاقی رخ نداده و من و تمام ملی پوشان فقط 
برای به اهتزاز درآوردن پرچم ایران و شادی 
مردم عزیز تلاش می کنیم. شاد کردن مردم 
این روزها تنها انگیزه ماســت که تمرینات 

پرفشار را تحمل مي کنیم.

جمشید حمیدی |  لهستان برای بازی امشب 
با ایران سعی کرده نقطه ضعفی را که در بازی 
قبلی داشت، تقویت کند. آنها پاسور قبلی شان 
را کنار گذاشــته اند و لوماچ را به ترکیب شان 
اضافه کرده انــد. لوماچ از پاســورهای خوب 
اروپاســت، موقعیت شــناس و قوی است اما 
کارش خارق العاده نیســت و سطح پایین تری 
از پاســورهای بزرگ و نامی دنیا دارد. لوماچ 
قد بلندی هم ندارد که بخواهــد برای تیم ما 
دردسرساز شود. حتی می توانم بگویم حضور 
این پاســور در تیم لهســتان بیش از اینکه به 
نفع حریف باشــد، به نفع ماست. لوماچ پاسور 
قدرتی است و بازیکنان ما در مقابل تیم هایی 
که قدرتی بازی می کنند، خیلی بهتر می توانند 
دفاع کنند. در بازی قبلی لهستان در سرویس 
و دریافت خوب نبود و برعکس ما توانســتیم 
خوب سرویس بزنیم. اگر امشب هم بازیکنان 
ما بتوانند خوب ســرویس بزنند و در دریافت 
موفق باشند، پیروزی دور از دسترس نیست. 
بهروز عطایی حتما برای مهار ســرویس های 
لهستان در مقاطع مختلف از 3دریافت کننده 
استفاده می کند. مهم نیست ما چندبار لهستان 
را برده ایم و چندبار به آنها باخته ایم، مهم این 
است که امشب بتوانیم بازی خوب خودمان را 
انجام بدهیم. هر چند بازیکنان لهستان باتجربه 
هستند و در لیگ های معتبر بازی می کنند اما 

ما توانایی شکست دادن آنها را داریم.

 توانایی رسیدن 
به پیروزی را داریم

قوانین جدید 
با تصمیم فدراسیون جهانی، 

مرحله نیمه  نهایی لیگ ملت ها با قوانین 

جدید برگزار می شود. تیم ها بین ست دوم و 

سوم 5دقیقه فرصت استراحت دارند. شبکه های 

تلویزیونی در این دقایق مجاز هستند با بازیکنان 

و مربیان گفت وگو کنند. هر تیم در هر ست 

می تواند 2تایم اوت داشته باشد، یک تایم قبل 

از استراحت فنی و امتیاز12 و یک تایم 

بعد از این امتیاز.
آرزویم مدال المپیک است
 یونس امامی وزني را که در آن مدال جهاني گرفته بود

  رها کرد تا به وزن المپیکي برود. او امسال در مغولستان 
و تونس طلا گرفت و حالا عازم مسابقات جهاني است
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افزایش شمار 
فوتی های کرونا

آمار فوتی هــای کرونا، روز گذشــته جهش قابل 
توجهی پیــدا کــرد؛ به طوری که تنهــا در یک 
شبانه روز، 32مورد مرگ ناشــی از ابتلا به کرونا 
ثبت شد که نشان دهنده شــدت گرفتن بیماری 
در کشور اســت. این در حالی است که در 31روز 
خرداد و همچنین از ابتدای تیر تا روز گذشــته، 
چنین عــددی از قربانیان کرونا ثبت نشــده بود. 
نگاهی بــه آمارهــای روزانه ابتــلا و مرگ های 
کرونایی نشــان می دهد وضعیــت کنونی از نظر 
موارد مرگ و ابتلا، مشابه شــرایطی است که در 
اواخر فروردین ماه امســال در کشــور ایجاد شد. 
بیســت وچهارم فروردین، 33مورد مرگ کرونا و 
2هزارو356مورد ابتلای روزانه گزارش شــد. این 
روند اما تا ششم اردیبهشــت ادامه داشت و از آن 
تاریخ به بعد، موارد مرگ به زیر 20مورد رسید و در 
اواخر همین ماه، مرگ ها تک رقمی شد. خردادماه 
اما شرایط قابل توجهی داشت؛ به طوری که مرگ ها 
در تمام 31روز، تک رقمی بود و مــوارد ابتلا هم 
کمتر از 400نفــر در روز ثبت می شــد. حالا اما 
شمار ابتلا، مرگ و بستری های کرونایی با افزایش 
چشمگیری مواجه شده و از وقوع احتمالی پیک 
هفتم کرونــا در هفته های آینــده حکایت دارد. 
حالا در کنــار فوت و ابتلا، موارد بســتری هم در 
حال افزایش اســت و تنها در یــک روز، 907نفر 
در مراکز درمانی بستری شدند. همچنین تعداد 
بیماران بستری شده در بخش مراقبت های ویژه 
بیمارستان ها هم به 688نفر رسید. براساس آخرین 
اعلام وزارت بهداشت، هم اکنون، 15شهرستان در 
وضعیت قرمز، 35شهرستان در وضعیت نارنجی، 
208شهرستان در وضعیت زرد و 190شهرستان 
در وضعیت آبی قرار دارند. با بالا رفتن موارد ابتلا 
و مرگ های کرونا، شــایعه هایی دربــاره اعمال 
محدودیت های جدید کرونایی در اســتان تهران 
به دستور استاندار مطرح شــد که استانداری در 

اطلاعیه ای این خبر را تکذیب کرد.

میز خبر

3ماه بیمه رایگان برای 3میلیون نفر

خدمات ستاره دار برای خانواده های پر جمعیت مددجویان

با هدف اجرای هر چه بهتر طــرح دارویار، تمام 
افراد فاقد بیمه درصورت ثبت نام در سامانه بیمه 
سلامت تا زمان ارزیابی توانایی مالی شان، از 3ماه 
بیمه رایگان برخوردار خواهند بود. طرح دارویار از 
پنجشنبه هفته گذشته با افزایش قیمت 9600کد 
ژنریک دارو آغاز شــد، اما این افزایش با پوشش 
گســترده بیمه، منجر به پرداخت هزینه اضافه 
برای بیماران نشد. البته یکی از مهم ترین مباحث 
در اجرای این طرح افرادی هستند که هنوز هیچ 
پوشش بیمه ای ندارند و حالا باید داروهای مورد 
نیازشان را با قیمت های چندین برابر بخرند. مهدی 
رضایی، معاون بیمه و خدمات ســلامت سازمان 
بیمه ســلامت ایران در گفت وگو با همشــهری 
جمعیت افراد فاقــد بیمه را بیــش از 3میلیون 
نفر عنوان کرد که ممکن اســت برخــی از آنها 
خودخواسته، بیمه نشده باشند. به گفته رضایی، 
تمام این افراد می توانند در ســامانه شهروندی 
بیمه سلامت یا با مراجعه به دفاتر پیشخوان دولت 

مراحل ثبت نام خود را انجام دهند و تا زمان ارزیابی 
وسع مالی از پوشش بیمه رایگان برخوردار شوند.

در طرح دارویار کسی بدون بیمه نمی ماند 
به گفته معاون بیمه و خدمات ســلامت سازمان 
بیمه ســلامت ایران، ابتدای امسال 3دهک اول 
جامعه که به طور دقیق جمعیتی معادل 5میلیون 
و 399هزار نفــر بودند، تحت پوشــش رایگان، 
بیمه ســلامت گرفتند و دهک هــای چهارم به 
بعد هم با پرداخت بخشــی از حــق بیمه تحت 
پوشش هستند: »دهک 4با تخفیف 90درصدی، 
دهک 5 و 6با تخفیــف 75درصدی، دهک های 
7 و 8بــا تخفیف 50درصــدی و دهک های 9 و 
10هم به صــورت کامل حق بیمه تعیین شــده 
را پرداخت می کنند. دربــاره افرادی که تاکنون 
هیچ اقدامی برای پوشــش بیمه ای نداشــته اند 
پس از ثبت نام، آزمون وسع  مالی انجام می شود تا 
دهک آنها استعلام شود.« به گفته رضایی، انجام 
ارزیابی وسع مالی برای اعلام وضعیت دهک بندی 
زمان بر است و با توجه به اینکه طرح دارویار آغاز 
شده و قرار است مردم هیچ آسیبی از اجرای آن 
نبینند به صورت اضطراری 3ماه بیمه رایگان برای 

تمام افراد فاقد بیمه درنظر گرفته شده تا کسی 
بدون پوشش بیمه باقی نماند. او درباره جمعیت 
بدون پوشــش بیمه ای در کل کشور هم گفت: 
»پیش بینی ها این بود که حــدود 9میلیون نفر 
افراد فاقد بیمه در کشور وجود داشته باشد که از 
این تعداد ابتدای سال جاری حدود 6میلیون نفر 
در 3دهک اول، تحت پوشــش بیمه رایگان قرار 
گرفتند. به نظر می رســد اکنون حدود 3میلیون 
نفر باقی مانده باشــند که هیچ بیمه ای ندارند. 
تمام این افــراد پس از ثبت نام در ســامانه بیمه 
سلامت می توانند از خدمات مراکز درمانی دولتی 
و داروهای نســخه ای در طرح دارویار اســتفاده 
کنند.« رضایی درباره اینکه افراد 3دهک اول که 
به صورت رایگان بیمه شده اند، چطور می توانند 
از پوشش بیمه ای خود مطلع شوند، هم توضیح 
 داد:  »این افراد براساس کد ملی شان که از سوی 
وزارت تعاون به ما اعلام شــده، در فهرست بیمه 
قرار گرفته اند. شــماره های همراه متصل به این 
کدهای ملــی را از طریــق وزارت ارتباطات در 
اختیار داشــتیم و برای تمام آنها پیامک ارسال 
شده است. اما اگر در این میان کسانی باشند که 
از پوشــش بیمه ای خود خبر ندارند، از 2طریق 

می توانند پیگیری لازم را انجــام دهند؛ یکی از 
طریق شماره دستوری #  1666 * یا مراجعه به 
www. سامانه شهروندی بیمه سلامت به نشانی

bimehsalamatiranian.ir. آنهــا همچنین 
می توانند از تمام مراکز خدمات دهنده متصل به 
سامانه بیمه سلامت ازجمله پزشک، داروخانه ها 
یا مراکــز درمانی دولتی هم بــا دادن کد ملی از 
وضعیت پوشش بیمه ای خود مطلع شوند.« این 
مســئول درباره اقداماتی که این افراد درصورت 
بیمه نبــودن می توانند انجام دهنــد هم اعلام 
کرد: »آنها می توانند از طریق سامانه شهروندی 
سازمان یا دفاتر پیشخوان دولت نسبت به ثبت نام 
خود اقدام کنند و شامل همان 3ماه بیمه رایگان 
تا زمانی ارزیابی وســع خواهند شد.« رضایی با 
بیان اینکه مهم ترین هدف از اجرای طرح دارویار، 
ثابت ماندن پرداخت از جیب بیماران و در برخی 
موارد کاهش هزینه برخی داروهاست، تأکید کرد: 
»این طرح برای اصلاح سیاست های ارزی در حال 
انجام است و این اطمینان وجود دارد که تاکنون 
به این سیاست عمل شده اســت. امیدواریم که 
اجرای آن در آینده به خوبی شرایط فعلی پیش 
برود. مردم اگر نواقصی در این باره مشاهده کردند 

یا مشکلاتی در دریافت خدمات بیمه ای داشتند 
می توانند از طریق سامانه 190وزارت بهداشت یا 
سامانه 1666سازمان بیمه سلامت مشکلاتشان 

را مطرح کنند.« 
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشــت هم با اشاره به 
عزم دولت برای بیمه همگانــی گفت: »دارویار، 
طرحی ملی است که منافع آن به مردم می رسد. 
برای اجرای آن به شکلی که باعث رضایتمندی 
تمام مردم شــود، طبق مصوبه ای که در آخرین 
جلسه بیمه ها داشتیم، مقرر شد خدمات بیمه ای 
در طرح دارویــار برای افراد فاقــد بیمه به مدت 
3ماه رایگان شود. بر این اساس افرادی که تحت 
پوشش بیمه نیستند و آزمون وسع نداده اند، در 
این مدت فرصت دارند تا با مراجعه به ســامانه 
بیمه سلامت نســبت به بیمه خود اقدام کنند و 
آزمون وســع بدهند.« به گفته وزیر بهداشت در 
طرح دارویار افرادی که نسخه دارند و تحت پوش 
بیمه هستند می توانند از خدمات دارویی با نرخ 
کم برخوردار شوند: »در این طرح افزایش قیمت 

دارو نخواهیم داشــت و حتی 
در برخی موارد شــاهد کاهش 
قیمت داروها هم خواهیم بود.« 

واگــذاری 16هزار واحد جدید مســکونی به 
خدمت گیرنــدگان و جامعه  هدف ســازمان 
بهزیستی، خبری است که رئیس این سازمان 
در هفته بهزیســتی و تامین اجتماعی اعلام 
کرد.  علی محمد قادری در آیین واگذاری 2836 واحد مسکونی در 
سراسر کشور به افراد دارای معلولیت و مددجویان تحت پوشش 
به صورت همزمان از طریق ویدئوکنفرانــس، گفت: »واگذاری 
این واحدهای مســکونی در 31 استان توسط مشارکت جمعی 
بهزیستی انجام شده است. از ابتدای انقلاب با تاسیس سازمان 
بهزیستی کشــور حدود 160هزار واحد مســکونی در اختیار 
جامعه هدف بهزیســتی ازجمله افراد دارای معلولیت، ایتام و 
زنان سرپرســت خانوار قرار گرفت.« رئیس سازمان بهزیستی 
همچنین از اجرای طرحی برای ارائه خدمات ویژه به خانواده های 

پرجمعیت دارای فرد معلول خبر داد.
 مســکن در کنار معیشــت و اشــتغال یکی از 3 راهبرد اصلی 
بهزیستی است که به گفته رئیس ســازمان بهزیستی، به عنوان 
زیرساخت خانواده امروز مطرح می شود. قادری درباره ساخت و 
واگذاری مسکن به افراد تحت پوشش بهزیستی، گفت: »ساخت 
این واحدها از مدتی پیش شروع شده و مقرر بوده همه دستگاه ها 
پیگیری کنند، سهم آورده ای را ســازمان بهزیستی به صورت 
بلاعوض به مبلغ حدود 100میلیون تومان در اختیار مددجویان 
قرار داده است. البته موارد مختلف است و  شهرستانی، روستایی و 
شهری هستند. آنهایی که در روستا هستند از طریق تامین زمین، 
مسکن آنها ساخته شده اســت. آورده ای که برای خانواده های 

دارای 2عضو معلول به بالا در ســال جدید در نظر گرفته شده، 
حدود 200میلیون تومان برای مســکن شهری و 150میلیون 
تومان برای مناطق روستایی اســت که با تفاهمنامه ای  با بنیاد 
مستضعفان این سهم تامین خواهد شــد و همه افرادی که در 
ســامانه ملی مســکن ثبت نام کردند، مدارک و ثبت نام خود را 
قطعی کنند. این نظام حمایتــی در خدمت جامعه هدف، افراد 
دارای معلولیت و محرومان قرار خواهد گرفت و امیدواریم بعد از 
3سال شاهد این باشیم که ظرفیت های اساسی ساخت مسکن 
در کشور به کمک سازمان بهزیستی بیاید و بتوانیم جامعه هدف 

خودمان را مستغنی از مسکن کنیم.«

خدمات ستاره دار به مددجویان دارای شرایط خاص
ساخت مسکن برای مددجویان بهزیستی در مناطق روستایی 
هم از دیگر قدم  هایی است که سازمان بهزیستی برای کمک به 
معیشت خانواده های دارای فرد معلول به زودی برمی دارد. به گفته 
رئیس این ســازمان، تاکنون 2نهاد بنیاد مستضعفان و معاونت 
مناطق روستایی معاون اول رئیس جمهور آمادگی خود را اعلام 
کردند که با انعقاد تفاهمنامه برای جامعه هدف بهزیستی مستقر 

در مناطق محروم، مسکن ساخته شود.
خدمات ســتاره دار به خانواده های پرجمعیت دارای معلولیت، 
دیگر خبری است که  قادری از آن یاد کرده؛ خدماتی که به بهبود 
وضعیت معیشت این خانواده ها و بهبود شرایط مسکن آنها مرتبط 
می شود. این خدمات به خانواده های دارای مسکن ارائه می شود 
که خانه آنها نیاز به بهسازی دارد  یا حتی به دلیل شرایط خاص فرد 

معلول و جمعیت خانوار، ممکن است متراژ خانه برای این افراد 
کافی نباشد. قادری گفت: »ارائه خدمات ستاره دار به خانواده های 
پرجمعیت دارای معلولیت ممکن است ظرف 6 ماه تا یک سال به 
اتمام برسد؛ مثلا در شهرستان بروجن به خانواده 5معلولیتی سر 
زدیم. ممکن است متراژ مسکن برای این خانواده ها مکفی نباشد. 
اینها را باید به عنوان کد خدمت ستاره دار دید و به عنوان بهسازی 
شرایط سکونت از آن یاد کرد. ممکن اســت خانواده ای دارای 
معلولیت بالا، نیاز به اجاره یا رهن خانه بزرگ تری داشته باشند. 

این خانواده ها نادر هستند و از آن به عنوان طرح یاد می شود.«

جمعیت رو به افزایش معلولان
»تامین مسکن برای خانواده های دارای فرد معلول قدم مثبتی 
است که می تواند کمک مهمی به معیشت این خانواده ها داشته 
باشد. شــهرام مبصر، فعال حوزه معلولان اظهارنظرش درباره 
تحویل این واحدهای مســکونی را با این جمله آغاز می کند و 
می گوید: »اگر در دهه های گذشــته به وعده ها و خبرهایی که 
در حوزه تامین مسکن معلولان داده شــده دقت کنید، همه از 
فعل های آینده برای این وعده ها اســتفاده می کنند. اگر امروز 
وعده ای محقق شده و مســکنی در اختیار افراد نیازمند دارای 

معلولیت قرار گرفته، باید آن را به فال نیک گرفت.«
او همچنین اظهارنظر مهمی درباره ســاخت ایــن واحدهای 
مسکونی دارد که معتقد اســت اغلب از دید مدیران، مسئولان 
و مجریان طرح ها پنهان می ماند؛ مبصر می گوید: »مسکن های 
ساخته شده توسط بنیاد مسکن و دیگر نهادها معمولا شرایطی 

شبیه به وضعیت مسکن مهر دارند؛ مجتمع هایی که با فاصله قابل 
توجه از مرکز شهرها و محله  ها ساخته می شوند. یکی از مهم ترین 
نکاتی که در چنین وضعیتی نادیده گرفته می شود، این است که 
فرد معلول و خانواده او که در مرکز پایتخت هم امکان استفاده 
عادی از خدمات عمومی شــهر را ندارند، چطور می توانند برای 
زندگی روزمره خود این مســافت های معنادار را تا محل خرید، 

محل کار  و سایر اماکن عمومی طی کنند؟«
او درباره افزایش روزانــه آمار افــراد دارای معلولیت می گوید: 
»جامعه معلــولان، علاوه بر افرادی که از بــدو تولد با معلولیت 
روبه رو هستند، به دلیل حوادثی مثل تصادفات و... هم روزبه روز 
در حال گسترده تر شدن است. تنها در نوروز امسال 44هزار نفر 
بر اثر حوادث مختلف دچار انواع معلولیت ها شده اند. این یعنی 
احتمال وقوع معلولیت در زندگی هر فــردی، احتمال بعیدی 
نیست. با این حال، به دلیل نادیده گرفته شدن بسیاری از حقوق 
معلولان، این افــراد نمی توانند به ســادگی از خدمات مختلف 
استفاده کنند.« او یکی از مهم ترین اولویت های جامعه معلولان 
کشور را، اجرایی شــدن تمام و کمال قانون حمایت از معلولان 
می داند و می  گوید: »قانون حمایت از معلولان اگر به درســتی 
اجرا شود، بسیاری از مشکلات ما برطرف خواهد شد. درخواست 
جامعه معلولان از رئیس سازمان بهزیستی این است که به دنبال 
ضمانت اجرایی این قانون باشــند. بخش قابل توجهی از جامعه 
معلولان، اگر شــغل و درآمدی داشته باشــند، می توانند بقیه 

مشکلات معیشتی را خودشان برطرف کنند.«
او در پایان یادآوری مهمی درباره الگوی جمعیتی کشور می کند: 
»همه ما می دانیم که جمعیت کشور به ســمت سالمندی در 
حرکت است. اگر دید خودمان را نسبت به حمایت های اصولی از 
معلولان گسترده تر کنیم، می بینیم که بسیاری از حقوق نادیده 
گرفته شده برای معلولان به زودی برای سالمندان هم مشکل ساز 
خواهد شد. از استفاده از وســایل حمل ونقل عمومی گرفته تا 

امکان مهارت آموزی، مراقبت های دوره سالمندی و....«
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گزارش

»رتبه بندی«
 معلمان تا مهرماه

نام 3۴ دانشگاه ایرانی 
در نظام رتبه بندی 
شانگهای۲۰۲۲ 

وزیر آمــوزش و پرورش از رتبه بنــدی معلمان تا 
مهر امسال خبر داد. براساس اعلام یوسف نوری، 
این قانــون در حال پیگیری و آماده ســازی برای 
اجراست و تا ابتدای سال تحصیلی تمام معلمان 
رتبه بندی می شوند. در این میان محسن زارعی، 
رئیس مرکز سنجش و پایش کیفیت آموزشی این 
وزارتخانه هم درباره جزئیات ارزیابی شایستگی ها 
در رتبه بندی معلمان به فــارس گفت: »ارزیابی 
شایستگی های معلمان طبق آیین نامه رتبه بندی 
معلمان با مرکز سنجش و پایش کیفیت آموزشی 
اســت که در حال انجام مقدمات آن هســتیم.« 
به گفته او، برای ارزیابی شایســتگی  ها، تعدادی 
ارزیاب از بین معلمان شناســایی می شوند تا در 
مرکز آموزش مدیریت دولتــی آموزش ببینند و 
بعد هم کار ارزیابی شایســتگی ها انجام می شود. 
به محض اینکه مدارک و مستندات ارسال شود، 
فرایند ارزیابی شروع می شود. یک بخش، بررسی 
همان مدارک و مستندات است و یک بخش هم 

نظراتی است که ارزیابان بررسی می کنند.

نظام رتبه بندی شانگهای در سال2022 میلادی 
برای ششمین ســال متوالی، رتبه بندی جهانی 
موضوعات دانشگاهی )GRAS( را منتشر کرده 
که براساس آن 34دانشگاه از ایران حضور دارند. 
به گزارش ایلنــا، منصوره صراطــی، مدیر گروه 
رتبه بندی مؤسسه استنادی علوم و پایش علم و 
فناوری )ISC( گفت: »نظام رتبه بندی شانگهای 
یکی از معتبرترین رتبه بندی های جهانی است 
که نتایج آن توسط دانشگاه شانگهای ژیائوتنگ 
چین منتشر می شــود. این رتبه بندی در قالب 
یک پروژه بزرگ در کشور چین برای نخستین بار 
در ژوئن ســال2003 میلادی توســط دانشگاه 
شانگهای منتشر شد.« او افزود: »این رتبه بندی 
در سال2022 در 54رشته در قالب 5حوزه کلی 
شامل حوزه مهندسی )22رشــته(، حوزه علوم 
طبیعی )8رشته(، حوزه علوم زیستی )4رشته(، 
حوزه علوم پزشــکی )6رشــته( و حــوزه علوم 
اجتماعی )14رشته( صورت گرفته است. اسامی 
بیش از 1800دانشــگاه از بین 5هزار دانشــگاه 
مورد بررســی از 96کشــور جهان در فهرست 
نهایی این رتبه بنــدی قرار گرفتنــد.« به گفته 
او، دانشــگاه های، بین المللی امام خمینی)ره(، 
تبریز، تربیت مدرس، تهران، سمنان، شهید باهنر 
کرمان، شیراز، صنعتی اصفهان، صنعتی امیرکبیر، 
صنعتی خواجــه نصیرالدین طوســی، صنعتی 
شاهرود، صنعتی شریف، صنعتی شیراز، صنعتی 
نوشــیروانی بابل، علم و صنعت ایران، پزشکی 
اصفهان، پزشکی ایران، پزشکی بقیه الله، پزشکی 
تبریز، پزشکی تهران، پزشکی جندی شاپور اهواز، 
پزشکی شهیدبهشتی، پزشکی شیراز، پزشکی 
کرمان، پزشکی کرمانشاه، پزشــکی مازندران، 
پزشکی مشــهد، فردوســی مشــهد، کاشان، 
کردستان و گیلان همچنین دانشگاه های ارومیه، 
خوارزمی و محقق اردبیلی که در ســال گذشته 
در این رتبه بندی حضور نداشتند، در رتبه بندی 

سال2022 حضور دارند.

به گفته معاون سازمان بیمه سلامت ایران، بیش از 3میلیون نفر در کشور بیمه نیستند و می توانند با ثبت اطلاعاتشان در سامانه 
شهروندی این سازمان، برای 3 ماه خود را بیمه کنند

واگذاری 16هزار واحد مسکونی به جامعه هدف بهزیستی ازجمله افراد دارای معلولیت

سرطان ها در ایران مربوط 
به دستگاه گوارش است. 
براســاس اعلام رئیس 
انجمن رادیولوژی ایران، 
موارد ابتلا به ســرطان 
در کشور، دیر تشخیص 
داده می شود و به همین 
دلیل میــزان مرگ ومیر 
با ســرطان هم بیشتر از 

جهان است.

۲7درصد

مدرســه غیردولتی در 
کشور فعال است. رئیس 
سازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی آمــوزش و 
پــرورش می گوید این 
تعداد مدارس، 2میلیون 
دانش آمــوز دارد و در 
قالب این مدارس انعقاد 
مختلف  تفاهمنامه هایی 
با رویکردهــای تربیتی 
و آموزشــی نیز پیگیری 

می شود.

۱۹ هزار 

در کشــور به وبا مبتلا 
شــدند. رئیــس اداره 
بیماری های منتقله از آب 
و غذای وزارت بهداشت 
اعلام کرد، اســتان های 
کردســتان و کرمانشاه 
بیشترین موارد ابتلا به این 
بیماری را دارند. به گفته 
او، وبا یک بیماری اسهالی 
حاد عفونی و به شــدت 
مسری است که به دنبال 
خوردن آب یا غذای آلوده 
به باکتــری ویبریوکلرا 

ایجاد می شود.

6۲نفر

خون های اهدایی کشور 
برای بیماران تالاســمی 
مصرف می شود. به گفته 
مدیرعامــل ســازمان 
انتقــال خــون ایران، 
تالاســمی،  بیمــاران 
ازجمله نیازمندان دائمی 
فرآورده هــای خونی اند 
کــه ســازمان انتقال 
خون پیوســته کیفیت 
خدمت رسانی به آنها را 

افزایش می دهد.

یک چهارم 
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پژوهشــگران جهاد دانشگاهی دانشــگاه خواجه 
نصیرالدین طوسی پروژه ای را کلید زده اند تا یکی 
از نیازهای اصلی کشور رفع شود. این تیم پژوهشی 
با توجه به اینکه تکنولوژی 4G در حال پیوستن به 
تاریخ است، کار تولید آنتن های 5G را آغاز کرده اند 
و امیدوارند که تا پایان تابستان1401، بتوانند نمونه 
اولیه آن را عرضه کننــد. تکنولوژی 5G با توجه به 
مزیت های قابل توجهی که دارد، اکنون در بسیاری 
از کشورها راه اندازی شده اســت. این تکنولوژی با 
بهینه شــدن پهنای باند، کاربردهــای مختلف در 
حوزه اینترنت اشیا، جراحی های از راه دور و موارد 
دیگر در کشور ما هم مورد توجه قرار گرفته است. 
اگرچه بعضی از سایت های 5G اکنون در بعضی از 
مناطق کشور در حال فعالیت هستند، اما آنتن های 
آن وارداتی اســت که هزینه ارزی بالایی به کشور 
تحمیل می کند. حالا گروه مخابرات جهاد دانشگاهی 
دانشــگاه خواجه نصیرالدین طوسی به سرپرستی 
یکی از متخصصان جوان و توانمند کشور به نام »علی 
مختارانی« تصمیم گرفته اند یکــی از به روزترین 
آنتن های 5G را در داخل تولید کنند. این پژوهشگر 
معتقد است که با توجه به گردش بالای مالی تولید 
این نوع آنتن، صرفه جویی ارزی و وجود دانش فنی 
آن در کشور، سرمایه گذاری روی خط تولید آنتن 

5G منطقی و دارای توجیه اقتصادی است.

نیاز اپراتورها به تولید داخلی
علی مختارانی، مدیر گروه مخابرات جهاددانشگاهی 
دانشگاه خواجه نصیرالدین طوســی در گفت وگو 
با همشــهری با اشــاره به اینکه پیش از این، گروه 
مخابرات چند نمونه از آنتن هــای به روز بی تی اس 
ازجمله آنتن 4G را تولید کرده است، ادامه می دهد: 
»ما تاکنون 2 آنتن 4G تولید کرده ایم که یکی از آنها 
نصب شده و درحال سرویس دهی در یکی از مناطق 

پرازدحام است.«
مختارانی این موفقیت را انگیزه ورود به پروژه تولید 

آنتن 5G می داند و معتقد اســت که اکنون کشور 
به این نوع از آنتن ها نیــاز دارد و همه تلاش گروه 
مخابرات بر این پروژه متمرکز شده تا بتواند تا آخر 

تابستان امسال از نمونه اولیه آن رونمایی کند.
به گفته او »این آنتن 5G تولید جهاد دانشــگاهی 
دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی است که به لحاظ 

مقیاس و مشخصات کاملا به روز است«.
مدیر گــروه مخابــرات جهاددانشــگاهی خواجه 
نصیر الدین طوســی با اشــاره به اینکــه این آنتن 
مشابه مدل آنتن های سازنده های مطرح دنیاست، 
یکی از مزیت های فنی آن را پشــتیبانی از ســایر 
تکنولوژی های ارتباطــی)2G، 3G، 4G( عنوان 

می کند.
مختارانی به اعــلام نیاز اپراتورهای اصلی کشــور 
)همراه اول و ایرانسل( به ویژه ایرانسل اشاره می کند 
و می گوید: »ما در ابتدا به روزترین آنتن دنیا را پیدا 
و سپس مشابه آن را در جهاددانشگاهی پیاده سازی 

کردیم.« 
او اگرچه ایــن آنتن را به لحاظ فنــی دارای مزیت 
خاصی در مقایســه با آنتن های دیگری که در دنیا 
اســتفاده می شــود نمی داند، اما بر به روز بودن آن 
تأکید می کنــد و ویژگی دیگــر آن را تولید بخش 
قابل توجهی از مواداولیه آن در داخل کشور عنوان 

می کند.

تامین منابع مالی 
مدیر گروه مخابرات جهاددانشــگاهی دانشــگاه 
خواجه نصیرالدین طوسی در پاسخ به این پرسش 
که منابع مالی این پروژه چگونه تامین می شــود، 
می گوید: »مــا از منابع خودمان اســتفاده کردیم 
و امیدواریــم بتوانیم از منابع دفتــر مرکزی جهاد 

دانشگاهی هم استفاده کنیم.« 
مختارانی یادآوری می کند که جهاد دانشــگاهی 
یک نهاد عمومی غیردولتی است و اگرچه دولت تا 
حدودی به این سازمان کمک می کند، اما باید تلاش 

کند تا خودش به درآمدزایی برسد.
او درمورد نحوه درآمدزایی، به تولید حدود 80درصد 
فرســتنده های رادیویی کشور در جهاد دانشگاهی 
خواجه نصیر اشاره می کند و از صدا و سیما به عنوان 

مشتری عمده این فرستنده ها نام می برد.

اپراتورها کمک کنند
این پژوهشــگر علاوه بر ایــن درآمدزایی از طریق 
فروش محصولات عنوان می کندکه از منابع جهاد 
دانشگاهی مرکزی به عنوان یک نهاد بالادستی هم 
بهره می بریم تا به این ترتیب پروژه های مهم کشور 

را اجرا کنیم.
مختارانی با اشاره به اینکه بعضی مواقع، شرکت های 
خریدار محصولات جهاد دانشگاهی خواجه نصیر از 
ما حمایت می کنند و در بعضی موارد هم این اتفاق 
نمی افتد، می گوید: »در مورد آنتن 5G که در حال 
تولید هستیم، از بودجه خودمان استفاده می کنیم 

و اپراتورها به ما کمک مالی نکرده اند.« 
به گفته او »اگرچه یک تفاهمنامه با همراه اول داریم، 
اما محتوای آن ارتباطی بــا کمک مالی آنها ندارد و 
عنوان شده که اگر جهاد دانشگاهی این آنتن ها را 
تولید کرد، این شرکت آنتن های مورد نیاز خود را 
از طریق ما تامین می کنــد«. مدیر گروه مخابرات 
جهاددانشگاهی دانشگاه خواجه نصیر الدین طوسی 
این تفاهمنامه را اصطلاحا چندان بهینه نمی داند و 
معتقد است که بهتر بود این شرکت ها برای تولید 

نمونه اولیه به ما کمک می کردند.
مختارانی با اشاره به اینکه گروه مخابرات با حمایت 
صفر اپراتورها این کار را شــروع کرده، با این حال 
یادآوری می کند کــه اپراتورها از این گروه حمایت 
فنــی کرده انــد. درواقع، گــروه مخابــرات جهاد 
دانشــگاهی خواجه نصیر پس از تولید نمونه اولیه 

باید برای انعقاد قرارداد فروش اقدام کند.

صرفه جویی ارزی
مدیر گروه مخابرات جهاددانشــگاهی دانشــگاه 
خواجه نصیر الدین طوسی در پاسخ به این پرسش 
که تا چه میزان این پــروژه می تواند مانع از خروج 
ارز از کشور شود، توضیح می دهد: »تخمین ما این 
 5G است که نیازسنجی داخل حدود 20هزار آنتن
است. هرچند نمی دانیم از این میزان چه تعداد به ما 
سفارش داده خواهد شد. اگر قیمت هر آنتن حدود 
160میلیون تومان باشد، در مجموع 3200میلیارد 

تومان هزینه این تعداد آنتن خواهد بود.« 
مختارانی با اشــاره به اینکه این نیازسنجی یک تا 
2سال آینده برای همین نوع آنتن است، می گوید: 
»بخش قابل توجهی از قطعات این نوع آنتن می تواند 
در داخل تولید شود، چراکه پتروشیمی های کشور 
مواداولیــه آن را تولید می کنند. حتــی بعضی از 
قطعات آلومینیومی می تواند در کارخانه آلومینیوم 
اراک تولید شود، اما بعضی از قطعات مانند آی سی 

وارداتی است.« 
او با تأکید بر اینکه اکنــون نمی توان برآورد دقیقی 
از صرفه جویی ارزی با تولید این آنتن ها داشــت، 
اما می توان پیش بینی کرد که ســود خوبی نصیب 
ذینفعان می شــود و همچنین مانع ارزبری خواهد 

شد.

مواداولیه، نیمی از هزینه کل
پژوهشگر جهاد دانشگاهی دانشگاه خواجه نصیر با 
اشاره به اینکه هزینه مواد این آنتن 5G تقریبا بین 
50 تا 60درصد قیمت کل آنتن خواهد بود و بقیه 
مربوط به هزینه های دیگر ازجمله حوزه پرســنلی 
است، بر توسعه کارآفرینی و اشتغالزایی این پروژه 

تأکید می کند.
مختارانی همچنین با یــادآوری این موضوع که از 
50درصد مواداولیــه، بخش قابل توجهی در داخل 
تولید می شــود و نیاز به واردات نخواهیم داشــت، 
می گوید: »تا امروز، هیچ آنتن 5G در داخل کشور 
ساخته نشده و با توجه به اینکه این تکنولوژی پهنای 
باند بهینه تری دارد و در بسیاری از حوزه های حیاتی 
و مهم کاربرد دارد، تــلاش می کنیم به عنوان یک 
مرکز تحقیقاتــی یکی از نیازهای اصلی کشــور را 

تامین کنیم.«
او همچنین توجه به این نکتــه را لازم می داند که 
تولید این آنتن ها گردش مالی بالایی دارد و مانع از 

خروج ارز از کشور می شود.
مدیر گروه مخابرات جهاددانشگاهی دانشگاه خواجه 
نصیر الدین طوسی با اشاره به اینکه دانش فنی تولید 
این آنتن در کشور موجود است، تأکید می کند که با 
توجه به این 3موضوع، سرمایه گذاری روی تولید این 

آنتن ها کاملا منطقی است و توجیه اقتصادی دارد.

تولید نخستین آنتن 5G ایرانی
پژوهشگران دانشگاه خواجه نصیر امیدوارند نمونه اولیه آنتن 5G ساخت ایران را تا پایان تابستان نصب و وارد فاز عملیاتی کنند

8 روز پس از بحث ها درباره تغییر نتایج جست وجوی موتورهای جست وجو، وزیر ارتباطات اعلام کرد که این کار با هماهنگی این وزارتخانه با 
اپراتورها صورت گرفته است 

وزیر ارتباطات: فعال شدن Safe Search مطالبه خانواده ها بود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 8روز پس از فعال 
شدن حالت Safe Search برای کاربران اینترنت 
کشور در موتورهای جســت وجوی گوگل و بینگ 
سرانجام نسبت به این مسئله واکنش نشان داد و تأکید کرد که این 
کار با هماهنگی صورت گرفته از سوی وزارت ارتباطات با اپراتورها 

صورت گرفته است.
عیسی زارع پور، در حاشــیه نشســت هیأت دولت در واکنش  به 
خبرهای منتشــر شــده در این رابطه گفت: ما به کمک اپراتورها 
امکانی را فعال کرده ایم که صرفا دسترسی به محتواهای مستهجن، 
غیراخلاقی و بســیار خشــن توســط خود موتورهای جست وجو 
محدود تا نگرانی خانواده ها برطرف شود. نه قفل کودکی است و نه 
جست وجوی دیگری مورد خدشه واقع شده است. خیلی از کشورها 

این کار را کرده اند.
 Safe از مدتی قبل گزارش کاربران مشــخص کرد کــه وضعیت
Search برای کاربران اینترنت کشور در موتورهای جست وجوی 

گوگل و بینگ فعال شده که امکان خاموش کردن هم ندارد.
به گفته زارع پور، خانواده ها بارها در جلســاتی نســبت به مناسب 

نبودن محتوای قابل دسترسی در اینترنت ابراز نگرانی کرده اند.
وزیر ارتباطات این مســئله را اتفاقی رایج در دیگر کشورها خواند. 
او گفت: چنین محتواهایی در جمهوری اســلامی ایران و خیلی از 
کشورهای دیگر خط قرمز است. این مســئله نگرانی به حقی بوده 
که خانواده های ایرانی داشتند. خیلی از کشورها در 3-2 سال اخیر 
این امکان را فعال کرده اند تا فضای مجازی به ویژه برای خانواده ها 

سالم شود.

قابلیــت Safe Search گوگل بــرای محدودیت دسترســی به 
محتواهای خشونت آمیز و مستهجن ایجاد شــده است و کاربران 
در سایر کشورها می توانند به صورت دســتی و با اختیار خود آن را 
برای فرزندشان فعال کنند. این اختیاری است که برای خانواده ها و 

والدین فراهم شده است.
فعال شدن حالت جست وجوی امن برای IP ایران از هفته  گذشته 

ازطریق DNS Hijacking صورت گرفته است.
نعیم فرهادیان، کارشــناس شــبکه با اشــاره به اینکه این اتفاق 
 فقــط برای گــوگل نیفتــاده و موتــور جســت وجوی bing هم

hijack شــده است، می گوید: »با فعال شــدن safe search کل 
درخواســت)request(های DNS که به ســمت گوگل می رود، 
به وسیله تجهیزاتی که قبلا هم سیســتم فیلترینگ کشور از آنها 

استفاده می کرده، hijack می شوند.«

 وزیر ارتباطات درباره طبقه بندی اینترنت هم روز گذشــته گفت: 
چیزی به نام طبقه بنــدی اینترنت نداریم. همچنین قرار اســت 
اینترنت کودکان و نوجوانان در اختیار آنها قرار بگیرد که جزئیات 

آن را در آینده ای نزدیک اعلام می کنیم.
فعال شــدن Safe Search مــدت کوتاهی پس از نظرســنجی 
ســخنگوی وزارت ارتباطات در پلتفرم فیلتر شده توییتر صورت 
گرفت. مهدی ســالم، رئیس مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات 
با طرح پرسشــی مبنی بر اینکه آیا برای مراقبت از فرزندان تان در 
فضای مجازی، تمایل به استفاده از اینترنت ایمن دارید؟ نظرسنجی 

توییتری را طرح کرد.

نامه به وزرا برای پیوستن به پنجره واحد هوشمند 
زارع پور همچنین با اشــاره به پنجره واحد هوشــمند گفت: روز 
گذشته یک دســتگاه به این 20دســتگاهی که قبلا به این پنجره 
پیوســته بودند، اضافه شــد. وی تصریح کرد: طبق قانون تا پایان 
شهریور، باید همه دستگاه ها به این پنجره واحد بپیوندند و دست کم 
30درصد خدمات خود را در این پنجره ملی ارائه دهند اما تا کنون 

21دستگاه ملحق شده اند و 15دستگاه دیگر در نوبت قرار دارند.
زارع پور یادآور شد: این درحالی اســت که دست کم 200دستگاه 
باید در سامانه پنجره واحد ملی ملحق شوند و این میزان هم اکنون 

کمتر از 10درصد است.
وزیر ارتباطات گفت: به همین منظور، هفته گذشــته نامه ای برای 
تک تک وزرا ارســال و وضعیت شــان را اعلام کردم که چند تا از 

دستگاه های زیرمجموعه این وزارتخانه ها به این سامانه پیوستند.

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

اینترنت

لحظه شماری برای واکسن های 
تنفسی کرونا

روزهای ابتدایی همه گیری کووید-19، محققان بســیاری 
از شــرکت های دارویــی و بیوتکنولوژی دنیــا در تلاش 
شــبانه روزی برای تولید واکســنی بودند که از ابتلا به این 

بیماری جلوگیری کند.
به گزارش ای او ال، اما چنین تلاشی هنوز برای ساخت نسل 
بعدی واکسن ها که به اعتقاد دانشمندان می تواند محافظت 
بیشتری در بدن ایجاد کند، نشده است. واکسن های تنفسی 
اگر به مرحله تولید برسند، بســیار امیدوارکننده خواهند 
بود. بسیاری از دانشمندان به چنین رویکردی به عنوان یک 
محافظت کننده کامل در برابر ابتلا به بیماری های تنفسی 
یاد کرده اند، چرا که این نوع واکســن ها دقیقا در محلی که 
ویروس از آن برای ورود به بدن انسان استفاده می کند، یک 

ایمنی تقویت شده ایجاد می کنند.

مناسب ترین واکسن
آنتونی فائوچی، متخصص بیماری هــای عفونی می گوید: 
این واکسن ها روی محافظت ایمنی در مسیر تنفسی فوقانی 
متمرکز می شــوند. برای این کار، آنتی بادی هایی که سعی 
می کنند از شما در برابر ورود ویروس به بدن کمک کنند، در 

خط مقدم مسیر محافظتی به وجود می آیند.
برخی از دانشمندان به دلیل نبود ابتکار عمل در ساخت این 
واکسن ها ابراز ناامیدی کرده اند. آنها می گویند واکسن هایی 
که از طریق بینی یا دستگاه تنفسی فوقانی تزریق می  شوند 
ممکن است در مقایسه با واکسن های داخل عضلانی برای 
پیشگیری از عفونت های ناشــی از ویروس کرونا مناسب تر 

باشند.
فلوریان کرامر، ایمونولوژیست دانشکده پزشکی کوی سینا 
که از ساخت واکسن تنفســی حمایت می کند، می گوید: 
دیگر تقاضای زیادی برای ســرمایه گذاری روی این چیزها 
وجود ندارد زیرا عملیات Warp Speed به پایان رسیده و 
بسیاری از مردم فکر می کنند که کار تمام شده است و ما به 

واکسن های بهتر نیاز نداریم.

اما با ادامه همه  گیری، واضح اســت که واکسن های موجود 
برای محافظت در برابر عفونت، به ویژه ســویه اومیکرون و 
خانواده اش چندان سیســتم ایمنــی را تقویت نمی کنند. 
واکسن ها و تقویت کننده های شــرکت های فایزر و مدرنا، 
همچنان در برابر بســتری شــدن در بیمارســتان و مرگ 
مقاومت می کنند، اما مسدود کردن کامل عفونت می تواند 
حتی از بیماری های خفیف نیــز جلوگیری کند. همچنین 
می تواند انتقال ویروس را مهار کرده و از ســایر مشــکلات 

جدی مانند کووید طولانی جلوگیری کند.
فائوچی می گوید: با تزریق یک دوز واکسن در بازو، آنچه 
ایمنی سیستمیک نامیده می شــود، ایجاد می شود. به 
این ترتیب پادتن هایی ســاخته می شــوند که اساسا در 
اندام های مختلف بدن توزیع می شــوند. به همین دلیل 
اســت که این واکســن ها در برابر بیماری های شــدید 
محافظت می کنند. واکســن های بینی نیــز برای القای 
تولید آنتی بادی طراحی شده اند، اما در بافت مخاطی و 
پوشش داخلی بینی، گلو و دهان، جایی که ویروس به طور 

معمول وارد بدن می شود.

پاسخ ایمنی مخاطی
میشــل تال، ایمونولوژیســت دانشگاه اســتنفورد گفت: 
برای محافظت مؤثر در برابر بیماری شــما نیاز به پاســخ 
ایمنی مخاطی دارید. به نظر می رســد فاصله ما تا واقعیت 
واکسن تنفســی همچنان بسیار زیاد اســت و البته این به 
عقب نشــینی دانشــمندان از تلاش خود بر نمی گردد. در 
آمریکا واکسن های تنفسی بســیار زیادی در دست توسعه 
است اما بسیاری از آنها هنوز در مراحل پیش بالینی هستند 

یا فاصله نزدیکی با مراحل تست انسانی دارند.
مؤسسه ملی آلرژی و بیماری های عفونی آمریکا که فائوچی 
آن را مدیریت می کند، در حال تامین بودجه تحقیقات اولیه 

در مورد واکسن  های تنفسی است.
آکیکو ایواساکی، ایمونولوژیست دانشگاه یل در بین گروهی 
از محققان است که روی واکسن های تنفسی کار می کنند. 
تیم او در حال بررسی دو رویکرد است: اسپری بینی مبتنی 
بر پروتئین و واکسن mRNA که با استفاده از نانوذرات وارد 
بینی می شود. ایواســاکی گفت که در هر دو، واکسن بینی 
به عنوان دوز تقویت کننده درنظر گرفته شــده اســت که 
براساس ایمنی موجود که از طریق واکسیناسیون های قبلی 

ایجاد شده است، استفاده می شود.
او و همکارانش تاکنون نتایج امیدوارکننده ای را در مطالعات 
پیش  بالینی مشاهده و داده هایی را در یک سرور پیش  چاپ 
در ســال جاری ارسال کرده  اند که نشــان می  دهد واکسن 
بینی به عنــوان دوز تقویت کننده، پاســخ ایمنی قوی در 
مجاری تنفســی موش  ها ایجاد می کند. کرامر نیز در حال 
کار روی یک واکسن بینی اســت که هم اکنون در مرحله 
آزمایشی فازیک در آمریکا و مکزیک است. او گفت که اگر 
آزمایش آمریکا موفقیت آمیز باشــد، امیدوارند که فاز2 را 
سال آینده آغاز کنند. وی گفت: این واکسن از نسخه اصلاح 
شده ویروسی استفاده می کند که معمولا پرندگان را آلوده 
می کند تا پروتئین سنبله ویروس کرونا را هدف قرار دهد. 
مشخص شد که این واکســن باعث ایجاد پاسخ ایمنی در 
موش ها می شود. به ادعای فائوچی ما با واکسن تنفسی یک 

تا 2سال فاصله داریم.

 انتشار تصویر 
کهکشان بنفش رنگ مارپیچی

تصویر یک کهکشــان خیره کننده توسط تلسکوپ فضایی 
جیمز وب منتشر شده که بســیاری از کارشناسان را خیره 
کرده است. به گزارش ایندیپندنت، این کهکشان دوردست 
که توسط ناســا با نام »NGC628« نامگذاری شده است، 
دارای رنگ های بنفــش و بازوهای غبارآلود بــوده و یادآور 
چیزی از یک فیلم علمی تخیلی اســت. تلسکوپ وب این 
تصویر وحشــتناک را در 1۷ژوئیه گرفته؛ پیش از اینکه به 
زمین منتقل شود، جایی که در آرشــیو باربارا میکولسکی 
برای تلسکوپ های فضایی )MAST( ثبت شد؛ یک کتابخانه 
عمومی از تصاویر فضایی که برای همه قابل دسترسی است. 

گابریل برامر، ستاره شناس مرکز سحر کیهانی در مؤسسه نیلز 
بور در دانشگاه کپنهاگ، این تصویر را مشاهده کرد و آن را در 
توییتر به اشتراک گذاشت. در مصاحبه ای او توضیح داد: »این 
کهکشانی است که احتمالا شباهت زیادی به آن چیزی دارد 
که ما فکر می کنیم راه شیری خودمان شبیه آن است. شما 
می توانید تمام این گره های ستارگان منفرد را مشاهده کنید؛ 
ابرنواخترهای منفرد از بین رفته انــد. واقعا آن را با جزئیات 

مطالعه کنید.«

کترینگ هواپیمایی امارات و هلدینگ 
 Emirates Crop مزرعــه Crop One
One را در دوبــی افتتــاح کردنــد کــه 
از آن به عنــوان »بزرگ تریــن مزرعــه 
عمودی جهان« یادشــده است. نکته 
قابــل توجــه اینکــه نســبت بــه مــزارع 
ســنتی، این تاسیســات 95درصد آب 
کمتری مصــرف می کننــد. بزرگ ترین 
مزرعه عمودی جهــان در منطقه ای به 
مساحت بیشتر از 30هزار مترمربع در 
دوبــی و نزدیکــی فــرودگاه بین المللی 
آل مکتوم واقع شده و می تواند  روزی 

3تن سبزی تولید کند.

۳ 
تن

 اپــل پذیرفتــه تا بــرای خاتمــه دادن به 
شــکایت جمعــی گروهــی از کاربــران 
از کیبــورد پروانــه ای مک بوک هــا، 
50میلیــون دلار غرامــت بپــردازد. 
شــاکیان این پرونده مدعــی بودند که 
اپل آگاهانه این حقیقت را مخفی کرده 
بود کــه کیبــورد پروانــه ای مک بوک ها 
مستعد خراب شدن است. این توافق 
اولیــه در دادگاه فــدرال ســن خــوزه در 
کالیفرنیا حاصل شد و حالا یک قاضی 

باید آن را تأیید کند.
شاکیان پرونده مدعی بودند که برنامه 
خدمــات مشــتریان اپل هم بــرای حل 
این مشــکل کافــی نبــوده، چــون آنها 
اغلــب کیبــورد لپ تــاپ را بــا کیبــورد 
دیگــری تعویض می کردند کــه باز هم 

همین مشکلات را داشت.

۵۰ 
میلیون

کربن زدایی و ایمنی بیشتر با 
باتری های جامد

خودروهای برقی که خود عامل مهمی در کاهش 
انتشار آلاینده ها به ویژه کربن هستند، می توانند 
با بهره بــرداری از باتری های جامــد، 29درصد 
کمتر ردپایی کربنی در مقایســه بــا باتری های 
لیتیوم یون مایع موجود به جا بگذارند. به گزارش 
ساینس الرت، باتری های خودروهای برقی جامد، 
بهترین نوع ممکن برای رهایی کامل تر از کربن 
در مقایسه با باتری های لیتیوم یون مایع موجود 

هستند. 
نتایج یک آزمایش مقایســه ای بیــن یک نمونه 
بســیار عالی باتری جامد با باتــری لیتیوم یون 
مایع که از منابع لیتیــوم پایدار هم بهره می برد، 
مشــخص کرد که اثر کربنی باتری حالت جامد 
تا 39درصد کاهش هم داشــته است. گروه آب 
 The European climate( و هوای اروپایــی
group( خواستار ایجاد مشوق هایی برای کاهش 
ردپای کربن در مقررات جدید باتری خودروهای 
برقی شــده، این قوانین اخیرا توســط پارلمان 
اروپا و کشــورهای عضو اتحادیه اروپا نهایی شده 
اســت. باتری های جامد که از مواد ســرامیکی 
جامد به جای الکترولیت هــای مایع برای حمل 
جریان برقی استفاده می کنند، می توانند انرژی 
بیشــتری ذخیره کنند، سریع تر شــارژ شوند و 
ایمنی بیشتری نسبت به باتری های لیتیوم یون 

مایع داشته باشند.

فضا

عدد خبر

دانش

پزشکی
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تاریخ جهان

توپ های  ماه اوت 
»تو پ های ماه اوت« بر نخستین ماه 
جنگ جهانی اول که در اوت 1۹1۴ 
شروع شد و ۴سال به طول انجامید 
تمرکز دارد؛ جنگی خانمان برانداز 
کــه میلیون هــا کشــته برجای 
گذاشت. باربارا تاکمن، نویسنده 
ایــن کتاب بــا جزئیاتــی دقیق 
رویدادها و تصمیماتی را که منجر 
به این جنگ شد، شرح می دهد و 

سپس به تشریح توانایی های نظامی کشورهای شرکت کننده در 
جنگ و سابقه این توانایی ها می پردازد. او مردانی را موشکافی 
می کند که این جنگ را رقم زدند و آنچه را در کابینه ها و ستادها 
و جبهه ها گذشــت روایت می کند؛ جنگی که به 3قاره کشید و 
ارتش های ۴قاره در آن جنگیدند؛ نقطــه ای از تاریخ که دنیای 
مدرن آغاز می شود و قرن نوزدهم پایان می گیرد. این کتاب سال 
1۹۶3 جایزه پولیتزر را برای نویسنده اش به ارمغان آورد و جان 
اف کندی، رئیس جمهوری وقت ایالات متحده آمریکا روزگاری 
به تمامی اعضای کابینه و فرماندهان ارتش کشــورش توصیه 
کرده بود حتماً آن را بخوانند. محمد قائد، مترجم اثر، در مقدمه 
کتاب نوشته است: این اثر روایت فاجعه ای است که در استفاده از 
فناوری قرن بیستم با طرز فکر و تاکتیک های قرن نوزدهم و حتی 
پیش از آن رخ داد. وقتی ابزار مدرن گرفتار در دســت آدم های 
قدیمی، جنگی را ســامان می دهد که قرار بود فتح الفتوح باشد 
اما تمام مسائلی که انتظار می رفت با عملیات برق آسا حل شود، 
ماند برای جنگ بعدی و رقابت های اقتصادی و کینه های قومی 
اروپای ابتدای آن قرن، 20سال پس از پایان جنگ جهانی اول 

بار دیگر شدید تر از پیش بیرون زد.
نشــر ماهی این کتاب 5۴۴صفحه ای را به بهای 210هزار 

تومان منتشر کرده است.

بادبان های جنوب
کتاب »بادبان های جنوب« 
نوشته علی پارسا را نشر نو 

منتشر کرده است.
این کتاب حاصــل بیش از 
5ســال تحقیق میدانی و 
پژوهشی نویســنده، علی 
پارســا، در معرفی سابقه، 
ابزارها، روش هــا و به طور 
کلی فرهنگ دریانوردی با 

کشتی های چوبی و بادبانی است که تا مدتی پیش در 
جنوب ایران رایج بوده است. بسیاری از ایرانیان با این 
سنت دریانوردی که قرن ها رایج بوده است آشنایی 
ندارند. چه بسا بســیاری از آنان شاید شگفت زده 
شوند اگر به آنان گفته شــود که هم میهنان آنها از 
هزاران سال پیش تا همین دهه13۴0خورشیدی 
با کشتی های دست ســاز بادبانی به سواحل هند و 

آفریقا می رفتند.
علی پارســاعلی اصغــرزاده پارســا )زاده 132۹( 
کویرنورد و دریانورد ایرانی است. او هم اکنون عضو 
علی البدل هیأت مدیره انجمن انفورماتیک ایران و 
عضو هیأت امنای بنیاد علمی زیرک زاده اســت. او 
سابقاً به مدت ۴سال سردبیر مجله تخصصی گزارش 
کامپیوتر )از انتشــارات انجمن انفورماتیک ایران( 
بوده  است. پارسا همچنین از پشــتیبانان قدیمی 

ویکی پدیای فارسی است.
نشر نو کتاب » بادبان های جنوب« نوشته علی پارسا 

را در 2۴0صفحه منتشر کرده است.

تأســیس دولت موقت یا دولت انتقالــی، به منظور  
گذار از نظام ســلطنتی   به نظام جمهوری اسلامی و 
تأسیس نهادهای سیاسی و قانونی نظام جدید بود. 
نخستین قدم یعنی انتخاب دولت موقت، با مشورت 
شــورای انقلاب صورت پذیرفت. در شــب پانزدهم 
بهمن1357، امام خمینی)ره( شورای انقلاب را برای 
رایزنی و مذاکره فراخواند. در این  جلسه  که  از ساعت  
17تا 23شــب  در پشت  درهای  بســته  ادامه  یافت ، 
نخست وزیری  بازرگان  تصویب  شد. صبح  روز پانزدهم، 
یکی  از اعضای  بیت  امام خبر نخست وزیری  بازرگان  را 
منتشر کرد. امام  خمینی)ره(  در حکم  نخست وزیری   
و سخنرانی  معارفه  تصریح  کردند که  نخست وزیری 
آقای بازرگان به  پیشنهاد شورای  انقلاب  اسلامی  بوده  
است. بدین ترتیب، شــورای انقلاب نقش مهمی در 
تعیین دولت موقت داشت و امام خمینی)ره( براساس 

پیشنهاد آنان، این انتصاب را انجام داد.
2( قانونگذاری

شــاید بتوان گفت وظیفه  تقنین، مهم ترین وظیفه  
شورای انقلاب بوده اســت. در شرایطی که هیچ گونه 
مجلس قانونگذاری وجود نداشــت، شــورای انقلاب 
باید در مــورد اموری تصمیم گیــری می کرد که حل 
 و فصل آنهــا از عهده دولــت خارج بــود. بنا به گفته
اکبر هاشــمی رفســنجانی، عمده قوانیــن و لوایح 
تصویب شده، »به طور کلی در جهت تضعیف مستکبرین 
و تقویت مستضعفین« بود.  ازجمله این موارد عبارت 
بودند از: لغو مالکیت خصوصی بر زمین های بایر، ادغام 
مدارس عالی و دانشگاه ها، ملی شدن زمین های موات 
شــهری، لغو مالکیت اراضی موات شهری، ملی شدن 
شرکت های بیمه، قانون تشکیل شــوراهای محلی، 
ملی شدن صنایع بزرگ، بخشیدن آب و برق مشترکان 
کم مصرف، قانون واگذاری و احیای اراضی، پاکسازی 
سازمان ها و مؤسســات دولتی از ضد انقلاب و عناصر 
وابسته، سهیم شــدن کارگران در ســود کارخانه ها 
براساس موازین انقلاب، واگذاری زمین به مستضعفان، 
استانی کردن بودجه  کشــور، تشکیل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، قانون اشتغال بیکاران، یکسان شدن 
تعطیلات کارمنــدی و کارگری و ســاعات کار آنان، 
ملی شدن بانک ها، لایحه واگذاری زمین به کشاورزان 
و دهقانان، لایحه قانونی تشــکیل دادگاه های شرع با 
تعیین حدود و صلاحیت هــای آن، قوانین مربوط به 
همه پرسی ها و انتخابات مانند همه پرسی جمهوری 
اســلامی ایران، انتخابــات مجلس، بررســی نهایی 

قانون اساسی، همه پرســی قانون اساسی، انتخابات 
ریاست جمهوری و انتخابات مجلس شورای اسلامی 

و صدها قانون دیگر.  

ج(دوران تثبیت
در این دوران نقش شورا در انجام رفراندوم جمهوری 
اسلامی، مجلس خبرگان قانون اساسی و دولت شورا 

قابل تأمل است.
1( رفراندوم جمهوری اسلامی

50روز پس از پیروزی انقلاب، در روزهای یازدهم و 
دوازدهم فروردین، نخستین نظرخواهی از ملت انجام 
گرفت. نقش شورای انقلاب در این رفراندوم، به عنوان 
بزرگ ترین و مهم ترین رأی گیری تاریخ سیاسی ایران، 
غیرقابل انکار بود؛ به ویژه آنکه تصویب لوایح مربوط به 
چگونگی برگزاری رفراندوم یا همه پرسی، از وظایف 
مهم شورا بود و براساس آن در موعد مقرر، رفراندوم 
برگزار شد و با حضور گسترده مردم، جمهوری اسلامی 

به صورت نظام حاکم بر ایران اعلام و تثبیت شد.
2( مجلس خبرگان قانون اساسی

با رأی بیش از ۹8درصدی مردم به نظام جمهوری 
اسلامی، زمینه برای تدوین قانون اساسی فراهم 
شد. آیت الله بهشتی در شــورای انقلاب، رهبری 
بررســی و تنقیح پیش نویس قوانیــن را به عهده 
داشت. همه  اصول پیش نویس در شورای انقلاب 
مطرح شــده و پس از بحث، به تصویب می رسید. 
در واقع وظیفه شــورای انقــلاب در این مرحله، 
ایجاد اصلاحــات در پیش نویس قانون اساســی 
بود.  با تصویب نهایی شــورای انقلاب، نسخه ای از 
پیش نویس قانون اساسی که توسط آیت الله بهشتی 
گردآوری شده بود، برای امام در قم فرستاده شد. بنا 
به دستور امام، نسخه ای از آن به دست سایر مراجع 
هم رسید. پس از فراز و نشــیب هایی درباره نحوه 
تصویب پیش نویس  و تبدیل آن به قانون اساسی، 
بالاخره تشکیل مجلس خبرگان قانون اساسی در 

دستور کار قرار گرفت.
3( دولت شورای انقلاب

پس از قبول استعفای بازرگان از سوی امام خمینی)ره(، 
ایشــان در حکمی شــورای انقلاب را موظف به اداره 
دولت کردنــد. مهم ترین وظایف شــورا که در حکم 
امام)ره( به آن تصریح شده بود، عبارت بودند از: تهیه  
مقدمات قانون همه پرسی قانون اساسی، تهیه  مقدمات 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی و تهیه  مقدمات 
تعیین رئیس جمهور. همچنین در پایان نامه، وظیفه 
پاکسازی دستگاه های دولتی و اداری و رفاه حال طبقات 
مستضعف را به شورا یادآوری کردند.  درباره  عملکرد 
شورای انقلاب، در این برهه از زمان، علی اکبر معین فر، 
از اعضای شــورا چنین می گوید: »شــورای انقلاب، 
به خصوص در 10ماهه  اخیر  ]بعد از استعفای مهدی 
بازرگان[، وظایف بسیار سنگینی بر عهده داشت. علاوه 
بر اینکه باید مرجع قانونگذاری می بود و در غیاب قوه  
مقننه، وظایف این قوه را انجام مــی داد، وظایف قوه  
مجریه را هم انجام می داد و تعدادی از اعضای شــورا، 
به عنوان مســئولین اجرایی مملکت بودند و علاوه بر 
آن، مسئولیت کلی کارها، بر عهده  شورای انقلاب بود. 
بنابراین در حقیقت هم قوه مجریه و هم قوه مقننه در 
هم ادغام شده بود و در این مدت یک چنین وظیفه و 
بار سنگینی که مسلماً مشکلات زیادی همراه داشته 
و موانع زیادی در سر راه دارد، به عهده  شورا بود و این 
شورا ناگزیر بود، جلسات متعددی داشته باشد و فعالیت 
زیادی برای از بین بردن این موانع و مشــکلات که هر 
روز به شکلی در می آمدند، انجام دهد. بنابراین، غیراز 
]اینکه[ وظیفه  قوه  مقننه را بر عهده داشت، ناگزیر بود 
قوانین انقلابی و ضربتی را نیز به تصویب برساند و دیدیم 
که مقادیر زیادی از این قوانین تصویب شد و در حقیقت، 
تحولی ایجاد کرد... .«  برای انتخابات ریاست جمهوری 
و مجلس، همه  چیز بر عهده شورای انقلاب بود، چون 
هم وظیفه تهیه قانون و هم عهده دار مســائل اجرایی 
انتخابات بــود و به عبارتی نهادی جــای همه نهادها 
محسوب می شــد، اما به تدریج که نهادهای اساسی 
یکی پس از دیگری امور کشور را به عهده می گرفتند، 
مسئولیت و ضرورت وجودی شورای انقلاب به پایان 
رسید و آخرین جلسه شورا در 2۶تیر 135۹برگزار شد.  

* منابع در گروه تاریخ همشهری موجود است.

سکان هدایت شورای انقلاب در دست روحانیت انقلابی
عالمان دین؛ برسازندگان نظام اسلامی

تدبیر امام خمینی)ره( در تأســیس شورای انقلاب اسلامی در 
روزهایی که همه گروه های سیاســی در اندیشه سوارشدن بر 
امواج خروشان خشم ملت، به منظور بهره گیری از آن در جهت 
تأمین منافع حزبی و گروهی خود بودند، امری ستودنی و لازمه 
پیروزی واقعی انقلاب مردم بود که با پیروزی انقلاب نیز، پس 
از رهبری بیشترین و مهم ترین نقش را در هدایت و هماهنگی 
امور انقلاب و ایجاد نظم و قانون داشــت. این شورا با عضویت و 
پیشگامی روحانیان و مبارزان انقلابی که توسط امام)ره( انتخاب 
 شــده و به عرصه های گوناگون امور مملکتی وارد شده بودند، 
به خوبی توانست تا تشکیل نهادها و ارگان های قانونی، به شکل 
موقت کشور را اداره کند. افزون بر این، حضور رهبران روحانی و 
انقلابی مانند آیت الله مطهری، آیت الله بهشتی و... در بدنه اصلی 
شورا، سبب شد این نهاد انقلابی در جلوگیری از انحراف انقلاب از 
خط اصیل اسلام و تحقق اهداف انقلاب اسلامی، به گونه ای مؤثر 
عمل کند. در همین راستا، نوشــتار پیش رو به نقش گروه های 
انقلابی و به ویژه روحانیت، در مدیریت عملکرد شورای انقلاب 

اختصاص یافته است.

»روحانیت« در رأس شورای انقلاب اسلامی
نگاهی به اعضا و ترکیب شورای انقلاب اسلامی نشان می دهد 
که سلســله مراتب قدرت و تصمیم گیری در شــورای انقلاب، 
در اختیار روحانیت بوده اســت. به عبارتی روحانیان در شورای 
انقلاب، قدرت، نفوذ و ابتکار عمل را در دســت داشــتند. امام 
خمینی)ره( به عنوان رهبر انقلاب اســلامی، در رأس این نهاد 
قرار داشــت و انتخاب اعضای شــورا و انتصاب آنان به مناصب 
مختلف نیز، با تأیید ایشان بود. ریاست شورا نیز از همان ابتدا، 
در اختیار آیت الله مطهری بود که با شهادت ایشان، این سمت 
به آیت الله طالقانی منتقل شــد و با درگذشت آیت الله طالقانی، 
آیت الله بهشتی عهده دار ریاست شــورای انقلاب شد. بنابراین 
اداره و ساماندهی عملکرد و فعالیت های شورای انقلاب، عملًا 

در اختیار روحانیان بود.

اقدامات روحانیان در شورای انقلاب
افزون بر وظیفه مدیریتی اعضای روحانی در شورای انقلاب، آنها 
در اقدام عملی برای عبور از نظام شاهنشــاهی و سپس در فرایند 
تصمیم گیری و سیاســتگذاری پس از پیروزی انقلاب اســلامی 
نیز، موضعی فعال اتخاذ کردند. تحقق اهــداف انقلابیون و ایجاد 
حکومت اسلامی در ایران، از اهداف اولیه تشکیل شورای انقلاب 
بود. مدیریت دقیق و برنامه ریزی مؤثر در موضوع بازگشــت امام 
خمینی)ره(، استقبال از ایشان، اسکان و دیدارهای ایشان و مشورت 
به امام خمینی)ره( در موضوعات مهم ازجمله رایزنی درباره تشکیل 
دولت موقت، از دیگر اقدامات مهم این شورا بود. با تأکید فراوان امام 
خمینی)ره( به اعضای شــورای انقلاب جهت پایه ریزی نهادهای 
رسمی، بحث هایی مانند: تشکیل دولت و مجلس، ایجاد مجلس 
مؤسسان و مجلس تدوین قانون اساسی مطرح شد. به دنبال همین 
مذاکرات، در مسئله تشکیل دولت، اعضای شورای انقلاب با تعیین و 
معرفی مهدی بازرگان به امام خمینی)ره( زمینه شکل گیری دولت 
موقت را فراهم کردند. پس از تشکیل دولت، شورای انقلاب همچنان 
بر پایه وظایف و اختیارات خود در پیشبرد امور نقش داشت. از همان 
ابتدا قرار بر این بود که شورا، نقش قانونگذاری را در غیاب نهادهای 
قانونی داشته باشد. در واقع شورا در جایگاه مجلس عمل می کرد 
و تمام وزرا، با رأی اعتماد شورا رسمیت پیدا می کردند. همچنین 
طرح های بزرگ و قوانین، بعد از بررســی توسط کمیسیون ها، به 
تصویب شورای انقلاب می رسید. اعضای روحانی شورا که ملاک 
اصلی تصویب قوانین و تأیید صلاحیت وزرا را، همسویی با قوانین 
اسلامی و خط مشی امام خمینی)ره( می دانستند، قاطعانه بر مواضع 

خویش ایستادگی می کردند.

روحانیان شورای انقلاب در جایگاه دولت
بعد از استعفای مهدی بازرگان از ریاســت دولت موقت، شورای 
انقلاب وظایف اجرایی را نیز برعهده گرفــت. این موضوع باعث 
شــد تا شــورای انقلاب، با عنوان جدید دولت شــورای انقلاب، 
وظایف جدیدی را عهده دار شود. این وظایف عبارت بودند از: تهیه  
مقدمات قانون همه پرسی قانون اساسی، انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، رئیس جمهور و مواردی از این قبیل. علاوه بر این قرار شد 
اعضای شــورای انقلاب، هر یک وظایف یک وزارتخانه  را برعهده 
بگیرند. جالب آن است که بیشــتر اعضایی که توانستند امور را 
برعهده بگیرند، از روحانیان بودند. چنان که وزارت دادگستری به 
آیت الله محمدرضامهدوی کنی، وزارت دفاع به آیت الله سیدعلی 
خامنه ای، وزارت آموزش و پرورش بــه دکتر محمدجواد باهنر، 
جهادسازندگی به آیت الله سید محمد بهشتی و وزارت کشور به 
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی محول شد. البته ۴وزارتخانه دیگر 
نیز به افراد غیرروحانی واگذار شد. بااین حال پست های حساس به 
روحانیان رسید و آنها در بدترین شرایط سیاسی کشور، توانستند از 
عهده بسیاری از امور خطیر برآیند. این شورا در مدت فعالیت های 
خود، توانست اقدامات متعددی انجام دهد. ازجمله این اقدامات 
می توان به بازداشت و مجازات سرکردگان رژیم پهلوی، مصادره 
کاخ ها و اموال افراد سرســپردگان بدان، پاکسازی ادارات از افراد 
ضد انقلاب، اخراج مستشاران خارجی از طریق قطع ایادی بیگانه 
و لغو قراردادهای امپریالیستی در زمینه های سیاسی، اقتصادی، 
ایجاد نظم و استقرار حاکمیت انقلاب و تشکیل نظام جدید، کمک 
به محرومان و مســتضعفان جامعه و تعدیل ثروت، رفاه و آبادی 
کشور ازجمله ارتقای ســطح تولیدات کشاورزی، توسعه صنایع، 
بازسازی معنوی و اخلاقی و فرهنگی جامعه اشاره کرد. بیشتر این 
اقدامات را روحانیان انجام دادند و حتی برخی از اعضای ملی گرا و 
غیرروحانی شورای انقلاب، با آن مخالف بودند! درکل عملکرد شورا 
به ویژه اعضای روحانی آن، میان مردم مقبول بود و رضایت آنان را 

به دنبال داشت.

معصومه رضایی؛ تاریخ پژوهنگاه

الهام دانایی سرشت
روزنامه نگار گزارش

در واپسین روزهای تیرماه 1359، آخرین جلسه 
شورای انقلاب اسلامی برگزار شد. شورای انقلاب، 
نخستین نهاد و مهم ترین تجربه عملی اداره کشور 
است که توســط امام خمینی رهبر کبیر انقلاب 
اسلامی و در پاییز 1357شکل گرفت. این تدبیر 
بهنگام، از یک سو روند پیروزی انقلاب را سرعت 
بخشید و از سوی دیگر، به تکیه گاه مخالفان نظام 
سیاســی رژیم پهلوی، برای تسهیل پیوستگی 
عموم مردم به جریان انقلاب تبدیل شــد و پس 
از سقوط نظام پیشــین، به اداره کشور بسا مدد 
رساند. این شورا طی مدت فعالیت  خود، مسائل و 
رویدادهای مختلفی را مدیریت کرد که از زوایای 
گوناگون در خور بررسی است. در نوشتار پی آمده، 
به واکاوی عملکرد آن شورا در 3 دوره مبارزه،  گذار 

و تثبیت نظام پرداخته خواهد شد.

الف( دوران مبارزه
منظور از مبارزه در این مقطــع، مبارزات منتهی به 
پیروزی انقلاب در بهمن 1357است. در واقع شورای 
انقلاب در دوره ای شکل یافت که حوادثی نظیر قیام 
17شهریور، تأثیر بسزایی در اوج گیری مبارزات مردم 
با رژیم پهلوی داشت. یکی از نمادهای این تأثیر را در 

مدیریت اعتصابات و به شرح ذیل باید دید:
1( اعتصابات

در این دوران اعتصابات گسترده  توسط فرهنگیان، 
کارکنان صنعت نفت، مطبوعات و ســایر اقشــار، 
روزبه روز بیشتر می شد و در جریان مبارزات نهضت 
اسلامی، با مدیریت کمیته هایی با محوریت شورای 

انقلاب، تأثیر فراوان داشت.
1-1( اعتصابات نفت

به دنبال اعتصاب گســترده کارکنان صنعت نفت در 
پاییز 1357و مشــکل تأمین ســوخت مردم در آن 
دوره، امام خمینی )ره( در یک اقدام بهنگام و در هشتم 
دی ماه 1357، طی پیامی مهندس مهدی بازرگان، 
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی و مهندس مصطفی 
کتیرایی و 2نفر دیگر با انتخاب  هیأت  را مأمور تأمین 
نفت مورد نیاز مردم کردند. ایــن هیأت عازم آبادان 
شد و پس از مذاکره با کارگران شرکت نفت، با آنان به 
توافق رسید و کارگران کار خود را آغاز کردند. دولت 
نیز قوای نظامی را از محل تأسیسات خارج ساخت و 
تولید نفت برای مصارف داخلی، به 220هزار بشکه 
رسید. هیأت طی تماس  با اعتصابیون  پالایشگاه ها، 
آنها را نیز برای  تصفیه   نفت  مصرفــی  آماده  کرد و با 
صدور اعلامیه ای، آمادگی  آغاز به کار پالایشگاه ها را 
صادر کرد.  دومین  خبر پیروزی  هیأت، در 30دی  ماه 
منتشر شد که  پالایشــگاه  آبادان، تولیدات  خود را به 
2۴0هزاربشکه  در روز رســاند و با درخواست  هیأت  
قرار شد که  تولیدات  خود را برای  مصارف  داخلی ، به   

3۶0هزاربشکه  در روز برساند. 
2-1( اعتصابات سراسری

بعد از ساماندهی اعتصابات نفت، نوبت به سایر اعتصابات 
رسید؛ اعتصاب هایی که نظام  اجتماعی  ایران  را مختل  
کرده  بود. اعتصاب  در پســت ، تلفن ، تلگــراف ، برق، 
حمل ونقــل ، راه آهن ، گمرک  و...، موجب  مشــکلات  
فراوانی  در زندگی  روزمره   مردم  حتی تغذیه  و بهداشت  
جامعه  شده  بود.  امام خمینی)ره( پیرو تجربه قبلی، این 
بار در ابتکاری دیگر طی حکمی دکتر یدالله سحابی، 
دکتر محمدجواد باهنر و مهندس علی اکبر معین فر را 
مأمور رسیدگی به اعتصابات سراسری کرد.5 کمیته  در 
تنظیم  اعتصابات ، گام های مهم و بلندمدتی برداشت. 
به عنوان نمونه با صــدور اطلاعیه هایی ، برای صادرات  
خشــکبار جهت  جلوگیری  از اتــلاف  محموله های  
فراوان  در گمرک، ادامه   فعالیت های  نوســازی  برای  
تأمین  آب  در تابستان، بازگشت  به کار کارکنان  شرکت  
واحد اتوبوسرانی ، بازگشــت  به کار بخشی  از کارکنان  
گمرک، آزادی  صادرات  دانه های  گیاهی  و مجوز ورود 
کامیون های  کالا در مرز ترکیه، عدم بازگشایی  مدارس و 
هماهنگی  برای  ارسال  ارز به  دانشجویان  خارج  از کشور، 
تصمیمات  و هماهنگی ها را با ســازمان های  مربوطه  

به  عمــل  آورد. به هر ترتیب قدرت نفــوذ و اثرگذاری 
کمیته ها که باز هم محوریت آن باشورای انقلاب بود، 

کار را در این دوران پیش می برد.
2( مذاکرات

یکی دیگر از حســاس ترین اقدامات شورای انقلاب 
که در عرصه سیاسی نمود بیشتری داشت، مذاکره 
به منظــور برون رفت جامعه از شــرایط موجود بود. 
شــورای انقلاب به طور مشــخص، با 3گروه مذاکره 
داشت: دولت بختیار، سران ارتش و آمریکایی ها. هر 
چند هدف رایزنی بــا گروه های مختلف متفاوت بود 
اما فصل مشــترک تمامی مذاکرات، تمکین آنها به 

خواست ملت ایران و رهبری انقلاب بود.
1-2( مذاکره با بختیار

ارتباط بین شــاپور بختیار و شــورای انقــلاب، از 
پیچیدگی و حساســیت خاصی برخــوردار بود. در 
روز سه شــنبه 3بهمن 1357، مهدی بــازرگان در 
کنفرانسی مطبوعاتی اعلام کرد که درباره  مسائل آینده  
کشور، مذاکراتی غیررســمی و دوستانه، بین دولت 
بختیار و شخصیت های جناح مخالف که می توانند 
بالقوه از اعضای شورای انقلاب باشند، صورت گرفته 
است. موضوعات اصلی مذاکرات شــورای انقلاب با 
بختیار، عبارت بودند از: متقاعد کردن بختیار به استعفا 
از نخســت وزیری و همبســتگی با انقلاب اسلامی، 
جلوگیری از خونریزی، بازگشــت امام خمینی)ره( 
به کشور و تأمین امنیت ایشــان و اطرافیان، بررسی 
راه های مسالمت آمیز انتقال قدرت و تغییر رژیم ایران، 
انتخابات، اعتبار قانون اساســی مشروطیت و آینده  
حکومت ایران و مسافرت بختیار به پاریس به منظور 

ملاقات با امام خمینی)ره(.  
2-2( مذاکره با سران ارتش

اولین تماس های جدی شــورای انقلاب با برخی از 
فرماند هان نظامی، به منظور برگزاری بدون خونریزی 
راهپیمایی های تاریخی تاسوعا و عاشورا انجام گرفت. 
به طور عمده مذاکرات بین شورای انقلاب و فرماندهان 
ارتش، برای جلوگیری از خونریزی و کشتار و کودتا و 
به منظور تسلیم کردن ارتش در برابر انقلاب مردم بود. 
نظر امام  )ره(نیز درباره  مذاکره با امرای ارتش، مثبت 
بود و آن را مفید می دانست، چراکه ایشان به پیروزی 
بدون خشونت اعتقاد داشــت. ایشان در مصاحبه ای 
مطبوعاتی در روز شــنبه، مورخ 1۴/ 11/ 1357، بار 
دیگر اعلام کردند: »تماس با رهبران ارتش فی الجمله 
بوده است، اگر مقتضی بدانیم، باز هم تماس حاصل 

می کنیم...«. 
3-2( مذاکره با آمریکایی ها

در کنار مذاکرات و تماس هایی که بین شورای انقلاب 
و دولت بختیار و ارتش وجود داشــت، مذاکراتی هم 
با مقامات آمریکایی در تهران در جریان بود. آیت الله 
بهشــتی هدف از این مذاکــرات را، در 2محور بیان 
می کند؛ یکی »برای خواندن دست دشمن از نزدیک« 
و دیگري »برای نشان دادن آگاهی سیاسی و قدرت 
روحی و اعتماد به نفس در صف خودمان از نزدیک«. 
براســاس خاطرات آیت الله سید عبدالکریم موسوی 
اردبیلی، مذاکره با ســولیوان بر محورهایی همچون 
سقوط رژیم پهلوی، قانون اساسی، رأی مردم، نحوه 
مواجهه با ارتش و پذیرش انقلاب توسط دولت های 
دیگر صورت گرفت و گزارش آن، به شــورای انقلاب 
داده شــد.  به هرترتیب مذاکره با نمایندگان آمریکا 
در تهران نیــز یکی دیگر از اقداماتی بود که توســط 
شــورای انقلاب در مقطع پیش از پیــروزی انقلاب 

صورت پذیرفت.

ب( دوران گذار
مهم تریــن فعالیت های شــورای انقــلاب که تأثیر 
محسوســی در اداره جامعه داشــت، در دوران گذار 
صورت گرفت. در این دوران شــورای انقلاب باید با 
اهتمام هر چه تمام تر، نهادهای جدید برآمده از انقلاب 
اسلامی را، پایه ریزی و راه اندازی کرده و زمینه های 
ثبات نظام سیاســی نوین را فراهم می آورد. این امر 

مهم، به طرق ذیل صورت گرفت:

1( تشکیل دولت موقت
یکی از اهداف تأســیس شــورای انقلاب و وظایف 
آن کــه اهمیت و حساســیت فراوانی نیز داشــت، 

یکــی از اهــداف تأســیس شــورای 
انقــاب و وظایــف آن کــه اهمیــت 
و حساســیت فراوانــی نیــز داشــت، 
تأســیس دولــت موقــت یــا دولــت 
انتقالــی، به منظــور  گــذار از نظــام 
ســلطنتی به نظام جمهوری اسامی 
و تأسیس نهادهای سیاسی و قانونی 
جدیــد بــود. نخســتین قــدم یعنــی 
انتخــاب دولت موقت نیز با مشــورت 

شورای انقاب صورت پذیرفت 
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تاریخ ایران

جنبش های اجتماعی در ایران
کتـــــاب »جنبش های 
اجتماعی در ایران« نوشته 
رضا رضــازاده لنگرودی 
را نشــر نو راهی بازار نشر 
کرده است. »جنبش های 
اجتماعی در ایران پس از 
اسلام« مشتمل بر 20مقاله 
اســت که ذیل 3سرفصل 
اصلــی، »جنبش هــای 
سیاســی«، »جنبش های 
اعتقادی« و »جنبش های 

قرمطیان« را عمدتا در فاصله قرن های اول تا پنجم هجری 
به بحث می گذارد: از ابومســلم خراسانی و مُقنع تا مرداویج 
گیلی، از فرقه مُرجِئــه تا ابن مقفع و خرمدینــان و در آخر 
قرمطیان در بحرین و یمن و خراســان. نویسنده کتاب رضا 
رضازاده لنگرودی با بهره گیری دانشــورانه از منابع پرشمار 
غربی و شرقی، تصویری چندوجهی از کنشگران تاریخ ساز 
در این عصر می سازد که در دل تعارضات قدرت و مناقشات 
دینی، اقتدار و جهان روایی را به مبارزه می طلبیدند. نویسنده 
در یادداشتی که بر ویراست دوم کتاب نوشته، آورده است:»در 
سال1385کتاب جنبش های اجتماعی در ایران پس از اسلام 
چاپ شــد که مجموعه ای از ۹مقاله بود. در چاپ مجدد این 
کتاب، فرصتی پیش آمد تا مؤلف مقالات مستقلی را که در 
چند دهه پیش در دانشنامه ها و مجموعه مقالات چاپ شده 
بودند، گردآورد و بازنگــری کند و با حذف مطالب مقدماتی 
و تکراری و تجدیدنظرهــای لازم، به این مجموعه بیفزاید و 
در اختیار علاقه مندان قرار دهد.«   این کتاب را نشــر نو در 

۴۶3صفحه به بهای ۹۴هزار تومان منتشر کرده است.

تاریخ دریانوردی

نهادی برای مبارزه،  گذار و تثبیت
خوانش و تحلیلی در باب کارنامه شورای انقلاب اسلامی

شهید آیت الله دکتر سیدمحمد بهشتی، سومین رئیس 
شورای انقلاب اسلامی
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سیدجواد ساداتی نژاد، وزیر جهادکشاورزی این هفته به سیستان 
و بلوچستان سفر کرد. این سفر در کنار بازدید از طرح های توسعه 
نخیلات، توســعه واحدهای مرغداری و قرنطینــه نباتی مرزی در 
زاهدان و میرجــاوه و عملیات اجرایی ســاخت مســکن در قالب 
طرح نهضت ملی مســکن ســازمان جهادکشــاورزی 2خبر مهم 
برای کشاورزی اســتان داشــت؛ حمایت ویژه وزارتخانه از توسعه 
نخلستان و باغ های میوه های گرمسیری در سیستان و بلوچستان و 
پایلوت شدن استان در طرح های کشاورزی 2موضوعی بود که وزیر 

جهادکشاورزی درباره آنها صحبت کرد.

وزیر جهادکشــاورزی با بیان اینکه این اســتان به عنــوان پایلوت 
طرح های کشاورزی کشــور درنظر گرفته شده است، اعلام کرد که 

توسعه نخلستان ها در اولویت طرح های پایلوت خواهد بود. 
سیدجواد ساداتی نژاد همچنین تأکید کرد که وزارتخانه به منظور 
توسعه نخلســتان ها و باغ های میوه های گرمسیری آماده حمایت 
از فعالان اقتصادی اســت. توسعه پرورش شــتر و راه اندازی بدون 
محدودیت واحدهای تولیدی تولید مرغ و تخم مرغ بخش دیگری 
از وعده هایی بود که وزیر جهادکشاورزی در سفر خود به سیستان 

و بلوچستان داد.

توسعه نخلستان ها تا 3هزار هکتار 
از ۶2هزار و ۹۱۴هکتار نخلستان در سیستان و بلوچستان ۴۹هزار 
و ۷۱۸هکتار بارور است و ســالانه بیش  از 230هزار تن انواع خرما 
در این استان تولید و روانه بازار مصرف می شود. خرمای تولید شده 
سیستان و بلوچستان علاوه بر استان های دیگر به کشورهای حوزه 
خلیج فارس، اروپایی و روسیه صادر می شود. بیشترین نخلستان های 
سیستان و بلوچستان در شهرستان های سراوان، ایرانشهر، نیکشهر 
و سیب و سوران قرار دارد، اما طرح توسعه نخلستان های استان قرار 
است در 3شهرستان میرجاوه، خاش و گلشن اجرا شود. مدیر باغبانی 
سازمان جهادکشاورزی سیستان و بلوچستان با بیان اینکه در قالب 

این طرح از ابتدای دی سال گذشته تاکنون ۵۴هزار پاجوش خرمای 
رقم تجاری مجول از خارج کشور وارد استان شده است به همشهری 
می گوید: این پاجوش ها برای طی دوران قرنطینه در گلخانه هستند 
و بعد از طی این دوران امیدواریم در ســال جاری بیش از یک هزار 
هکتار نخلستان جدید در شهرستان های میرجاوه، خاش و گلشن 
ایجاد کنیم. اردشیر شهرکی با بیان اینکه سیستان و بلوچستان بیش 
از 230هزار تن تولید خرما و رتبه اول در کشــور را دارد، می افزاید: 
سیستان و بلوچستان در تولید خرما جایگاه خوبی دارد و بهره برداران 
بسیاری در این حوزه فعال هستند، اما یکی از چالش های این استان 
تبدیل ارقام نخلستان ها به نوع تجاری است. به گفته وی، تبدیل ارقام 
به تجاری و توسعه باغ ها  آغاز شده و قرار است تا پایان برنامه ششم 
توسعه به 3هزار هکتار برسد. شــهرکی توضیح می دهد که وزارت 
جهادکشاورزی در بخش فنی، اختصاص اراضی به سرمایه گذاران 
بخش خصوصی، تامین منابع آبی و همچنین ارائه تســهیلات به 

متقاضیان به توسعه نخلستان ها کمک می کند.

خودکفایی در تولید میوه های گرمسیری 
سیستان و بلوچســتان علاوه بر جایگاه ویژه در تولید خرما به دلیل 
نزدیکی به خط استوا و بهره گیری از رطوبت دریا توانمندی زیادی 
در تولید محصولات گرمسیری و نیمه گرمسیری و منحصر به فرد 
ازجمله انبه، موز، پاپایا، گواوا، هندوانه آناناسی، نارگیل، زیتون محلی 
و مرکبات دارد. هم اکنون در ۸هزار هکتار از باغ های اســتان انواع 
میوه های گرمسیری تولید می شود که قرار است با حمایت وزارتخانه 

در بخشی از این تولیدات به خودکفایی برسیم.
مدیر باغبانی سازمان جهادکشاورزی سیستان و بلوچستان با بیان 
اینکه استان در تولید میوه های گرمسیری نیز رتبه اول را در کشور 
دارد، توضیح می دهد: با توجه به منحصر به فرد بودن اقلیم استان این 
ظرفیت وجود دارد که تولید میوه های گرمسیری را افزایش دهیم تا 
یکی از چالش های مهم کشور یعنی خروج ارز برای واردات میوه های 
گرمسیری رفع شود. شهرکی با اشاره به واردات موز در سال به صورت 
میانگین تا ۵00میلیون دلار اظهار می کند: سیستان وبلوچســتان 
هم اکنون ۵هزار هکتار باغ موز دارد، اما در طرح های توسعه ای قرار 
است این میزان به ۱2هزار هکتار برسد و کشور از این نظر خودکفا 
شود. به گفته او، وزارت جهادکشاورزی مانند بخش نخیلات در این 
حوزه نیز به کمک آمده اســت تا طرح های توسعه ای تا چند سال 

آینده رقم بخورد.

سیستان و بلوچستان، پایلوت طرح های کشاورزی
یکی از اخباری که وزیر جهادکشــاورزی در سفر خود به سیستان 
و بلوچستان داد، پایلوت شــدن این استان در طرح های کشاورزی 
بود. مدیر باغبانی سازمان جهادکشــاورزی سیستان و بلوچستان 
مهم ترین دلیل این اتفاق را ظرفیت های اســتان به ویژه در 2حوزه 
تولید خرما و میوه های گرمسیری می داند و اظهار می کند: سیاست 
وزارتخانه افزایش عملکرد و تجاری کردن تولیدات باغی اســت و 
ظرفیت این موارد در اســتان وجود دارد. به گفته شهرکی، یکی از 
طرح های پایلوت استان که هم اکنون آغاز شده طرح توسعه نخیلات 

است تا تولید، بهره وری، درآمد و اشتغال زایی افزایش یابد.

   
آمارهای رسمی نشان می دهد سیستان و بلوچستان سالانه ۵میلیون 
تن انواع محصولات زراعی و باغی و دامی و شیلاتی و جنگل و مرتع 
تولید می کند، اما شــرایط خاص آب وهوایی موجب شده در تولید 
برخی محصولات کشاورزی در کشور خاص باشد و همین ظرفیت 

می تواند مسیر توسعه استان را از کشاورزی هموار کند.

نقل قول خبر عدد خبر

سرنوشــــت پرتــره گمــــشده 

مظفرالدین شــاه قاجار کــه در یک گزارش
تصویر سیاه و سفید قدیمی بر سردر 
تالار برلیان کاخ گلستان تهران نصب شده بود و حالا در 
تصاویر جدید رنگی و حتی در بازدید از کاخ گلستان سر 
جای خودش نیســت، تبدیل به یک راز شده است. این 
پرتره که کمال الملک، نقاش مشهور دربار قاجار با استفاده 
از رنگ روغن و از روی یک عکس کشیده بود، کجاست و 
چرا نشانی از آن نیســت؟ فعالان فضای مجازی دیروز 
معمای گم شدن پرتره مظفرالدین شاه، پنجمین شاه قاجار 
را که کمال الملک آن  را نقش زده بود، مطرح کردند و حتی 
خبرگزاری ایلنا نیز برای یافتن پاسخ به طرح پرسش از 
مدیران کاخ گلستان پرداخت، اما هیچ کس از سرنوشت 

این تابلو خبر ندارد.

هیچ نشانی نیست
مسئولان کاخ گلستان به ایلنا گفته اند که پس از انتشار 
این خبر در حال صحت ســنجی تصاویر منتشر شده و 
اسناد قدیمی هستند تا وجود یا عدم وجود چنین تابلویی 

را نشان دهند. 
2کارمند کاخ گلستان مدعی شده اند که پرتره  رنگ روغن 
مظفرالدین شاه قاجار در ســال۱3۷۸ از این کاخ خارج 
و پس از انتشــار تصویر آن در کاتالوگ حراج کریستیز 
لندن، در 23فروردین ماه ۱3۷۹ مطابق با یازدهم آوریل 
سال2000 در این حراج به مبلغ ۴۴.۶۵0پوند انگلستان 
فروش رفته است. این اتفاق درحالی رخ داده که تاکنون 
هیچ گزارشی مبنی بر مفقود شدن یا سرقت این اثر در 

اسناد سازمان میراث فرهنگی یافت نشده است. 
جست وجوهای همشهری در سایت های خرید و فروش 
آثار تاریخی و حتی در حراجی های کریستیز لندن، ساتبی 
و مجموعه الصباح کویت که نقاشــی های دوره قاجار را 
در آثار عرضه شــده خود دارند، مشخص کرد که پرتره 
فروخته شده نه تنها پرتره نقاشی شده در مجموعه شان 
کمال الملک از مظفرالدین شاه قاجار نیست که حتی اثر 
فروخته شده در حراجی کریســتیز هم، نقاشی دیگری 
است که به قیمت بیش از 22هزار دلار فروخته شده است. 
همشهری در جست وجوهای خود به این نتیجه رسید 
که تنها یک تصویر شــبیه به پرتره مظفرالدین شاه، در 
ویکی مدیا و توسط نام مستعار »salar j88« منتشر 
شده است. این تصویر درست همان تصویری است که بر 
عکس قدیمی و سیاه و سفید متعلق به حدود یک قرن 
قبل کولاژ شده و عنوان گمشــده تالار برلیان را به خود 

گرفته اســت. در این تصویر هم تأکید شده که این تابلو 
توسط کمال الملک نقش شده است. همشهری همچنین 
در تماس با پروین ثقه الاسلام که از سال ۱3۸0 تا ۱3۸۹ 
مدیریت کاخ گلستان را برعهده داشت، از او درخصوص 
مفقود شــدن تابلوی واقع در ســردر تالار برلیان کاخ 
گلستان پرسید. پروین ثقه الاسلام گفت: هیچ اطلاعی از 
موضوع مفقود شدن این تابلو ندارد و اصلا نمی داند چه 
اتفاقاتی در کاخ گلستان افتاده است. آفرین امامی، مدیر 
مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان اما با اشاره به آنکه 
طرح چنین مسئله ای در این زمان عجیب است به ایلنا 
گفته است: از زمانی که کاخ گلستان ابواب جمعی داشت 
و تحویل آثار به امین اموال آغاز شد، اثری از این تابلو پرتره 
مظفرالدین شاه در میان آثار لیست بندی شده ابواب جمعی 
کاخ گلستان نبود. درواقع می توان گفت از همان ابتدا که 
شاهد تحویل آثار به امین اموال ها بودیم، چنین اثری در 
لیست هیچ یک از این امین اموال ها وجود نداشته و هنوز 
هم ندارد. او ادامه داد: نه تنها پرتره مظفرالدین شاه که در 
این عکس ها تصویر آن در تالار کاخ برلیان دیده می شود، 
بلکه برخی دیگر از سایر تابلوهایی که در عکس منتشر 
شده دیده می شوند در لیست امین اموال بخش تابلوها 
وجود ندارد؛ ضمن آنکه امین اموال های جدید، لیست های 
خود را از امین اموال های قبلی تحویل گرفته اند. در مرحله 
نخست تصویر منتشر شده نشان می دهد چنین تابلویی 
 در کاخ گلســتان بوده، اما هیچ مدرکی دال بر آنکه این

 تابلو چه زمانی از دیوار پایین آمده، در دست نیست.

امین اموال های به خط شدند
مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان با تأکید بر آنکه 
علاوه بر لیست امین اموال تابلوها، از تمام ۱۴امین اموال 
کاخ گلستان درخصوص وجود چنین تابلویی در لیست 
اموال تحویل داده شده به آنها، سؤال شده است، گفت: پس 
از پرس وجو از امین اموال ها متوجه شدیم که چنین اثر و 
تابلویی از پرتره مظفرالدین شاه در ابواب جمعی هیچ یک 
از امین اموال ها نیست. البته در مرکز اسناد کاخ گلستان 
اســنادی وجود دارد که قابلیت ردیابی آثار دوره پهلوی 
را برای ما به وجود می آورد. مســئولان کاخ گلستان نیز 
در تلاش هستند که بررسی های لازم را درخصوص این 
اثر انجام دهند که آیا چنین تابلویی در اموال دوره پهلوی 
بوده یا خیر. اما نباید فراموش کرد که در دوره قاجار مرسوم 
بود برخی از آثار هدیه داده می شدند؛ لذا اگر اثری از این 

تابلو در میان اموال دوره پهلوی به دست نیاید، می توان 
گفت ممکن است این تابلو درصورت تأیید اصالت عکس 
و تصویر آن، در دوره قاجار وجود داشته، اما به دوره پهلوی 

نرسیده است.
امامی تأکید کرد: عکس منتشر شده از تالار برلیان کاخ 
گلستان متعلق به بعد از انقلاب نیست؛ چون عکس ها در 
این دوره اکثرا رنگی چاپ شده بودند. حتی از دوره پهلوی 
دوم به بعد عکس های رنگی داریم درحالی که عکس های 
منتشر شده سیاه و سفید هستند و از آنجا که عکس در 
ظاهر بسیار قدیمی است، می توان گفت این عکس از دوره 
قاجار است و با دوربین آنالوگ و به صورت سیاه و سفید 

گرفته شده است.
جبار آوج )معاون اجرایی کاخ گلستان( که از سال ۱3۸۷ 
تا ۱۴00 امین اموال تالار برلیان بــود، نیز در ادامه این 
گزارش گفت: کاخ گلستان اموال زیادی داشته که اکنون 
در کاخ وجود ندارد. به طور مثال در عکس منتشر شده، 
فرشی با زمینه ســفیدرنگ وجود دارد که این فرش نیز 
اکنون در کاخ گلستان نیست؛ چراکه بسیاری از اشیای 
کاخ گلستان تا قبل از سال۱3۶۴ که ثبت و ضبط شده اند 
به مرور به موزه های دیگر انتقال یافته اند. بخشی از اموال 
کاخ گلستان در آن سال ها به کاخ سعدآباد، نیاوران، موزه 
جواهرات سلطنتی و... منتقل شده اند؛ از این رو بسیاری از 
اشیا و اموالی که در گذشته متعلق به کاخ گلستان بودند را 

می توانید در سایر کاخ ها و موزه ها هم ببینید.

معمایپرترهگمشدهمظفرالدینشاه
موزه دارها در تلاش برای یافتن نشانه هایی از تابلوی مفقود شده  پنجمین شاه قاجار هستند

طرح توسعه باغ های خرما و میوه های گرمسیری استان با ارقام تجاری با حمایت 
وزارت جهاد کشاورزی اجرا می شود

 تجاری سازی میوه های گرمسیری 
در سیستان وبلوچستان

تصمیمات جدید دولت برای نجات 
دریاچه ارومیه

در جلسه روز گذشته هیأت دولت گزارشی درباره وضعیت 
دریاچــه ارومیه و حل مشــکلات آن از ســوی ســازمان 
محیط زیســت و وزارت نیرو ارائه شــد. در پی این گزارش، 
عیســی کلانتری، مدیر اجرایی احیای دریاچــه ارومیه از 
این سمت برکنار و اســتاندار آذربایجان غربی به جای وی 

جایگزین شد.
به گزارش همشهری، علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت 
در جمع خبرنگاران با اعلام ایــن خبر اظهار کرد: همچنین 
استاندار آذربایجان شرقی به عنوان عضو جدید کارگروه به 
ترکیب اضافه شدند تا پیشرفت سریع تری برای حل مسئله 

دریاچه ارومیه داشته باشیم.
همچنین صولت مرتضوی، معاون اجرایی رئیس جمهوری 
اعلام کرد: در سه ماهه اول دولت 2۱۵میلیارد تومان به احیای 
دریاچه ارومیه اختصاص دادیم. به گفته مرتضوی، اساســاً 
دولت ها در سه ماهه اول امکان تخصیص عمرانی ندارند اما تا 
الان بالغ بر 2۱۵میلیارد تومان تخصیص عمرانی به دریاچه 
ارومیه داده شده اســت و امیدوارم در آینده نزدیک مشکل 

دریاچه ارومیه حل شود.
بر اســاس تصاویر ماهواره ای دریافتــی، تاکنون ۹۵درصد 
دریاچه ارومیه خشک شده است. امیرعباس جعفری، مدیرکل 
مدیریت بحران آذربایجان غربی در این باره گفته است: در دو 
دهه گذشته سالانه ۴0سانتیمتر از ارتفاع دریاچه ارومیه کم 
شده و اکنون ۹۵درصد از آن خشک شده است. به گفته وی، 
خشکسالی، تبخیر آب، توسعه بی رویه کشاورزی و استفاده 
نادرســت از آب دریاچه برای زراعت، از دلایل خشک شدن 
آن است. در این زمینه نخســتین اقدام سخت افزاری برای 
نجات دریاچه ارومیه، توقف ســدهای در دســت مطالعه و 
ساخت در آن منطقه است. اگر مدیریت جامع حوضه آبریز 
دریاچه به درستی اجرا نشود و به سمت خشکی برود، ۱0 تا 

۱۵میلیون نفر را در شمال  غرب کشور متضرر خواهد کرد.
دریاچه ارومیه با ۵.۷میلیون هزار مترمربع مساحت یکی از 
مهم ترین عوامل تأثیر گذار بر محیط زیست کشور به خصوص 
شمال غرب ایران به حســاب می آید که در بیش از ۱0سال 
گذشته در کانون توجه بیشتری قرار و اکنون نیز طرح های 

احیای آن در آستانه بهره برداری است. 
هم اکنون با تخصیص اعتبارات مصوب سفر ریاست جمهوری، 
 تصفیه خانــه فاضــلاب تبریــز بــا اعتبــاری افــزون بر 
۱۸2میلیارد تومان، در آســتانه افتتاح قرار گرفته است. با 
بهره برداری از این تصفیه خانه سالانه ۷۵ میلیون مترمکعب 
پساب تصفیه شده از مسیر آجی چای به دریاچه ارومیه منتقل 
خواهد شد. همچنین لوله گذاری ۱0کیلومتر از مسیر انتقال 
آب نیز توســط شــرکت آب منطقه ای اجرا شده و به زودی 
آبدار می شود تا برداشــت های غیرمجاز در مسیر به حداقل 
ممکن رسیده و حجم آب پیش بینی شده به پیکره دریاچه 
سرازیر شود. انتقال آب کانی سیب به دریاچه ارومیه در حال 
اتمام اســت و کار بزرگی به لحاظ فنی مهندسی به حساب 
 می آید که با اتمام آن نفس تــازه ای در کالبد دریاچه ارومیه 

دمیده می شود.

خبر

ساماندهی گذر مسجد 
شیخ سعدون بوشهر 

عملیات اجرایی ساماندهی گذر مسجد شیخ سعدون بوشهر در 
بافت تاریخی این شهر آغاز شد. به گزارش همشهری، معاون 
عمرانی اســتانداری بوشــهر در این باره گفت: بافت تاریخی 
بوشهر باید به عنوان یک بخش مهم در حوزه گردشگری درنظر 
گرفته شود. احیا و ساماندهی بافت تاریخی بوشهر سال هاست 
که توسط مســئولان پیگیری می شــود و به تازگی اقداماتی 
ازجمله آسفالت برداری، بهســازی و کف سازی گذر مسجد 
شیخ سعدون آغاز شده اســت. محمدهادی رستمیان افزود: 
افتخار می کنم در محله های قدیمی بافت شهر بوشهر هستم، 
زیرا این پهنه تاریخی، بزرگان بسیاری را در حوزه های مختلف 
در خود پرورش داده اســت.وی ادامــه داد: در این محدوده 
مســاجد تاریخی ارزشــمندی داریم و با احیا و بهسازی به 
کانون فعالیت های فرهنگی و اجتماعی تبدیل می شوند. بافت 
تاریخی بوشهر از بافت های ارزشمند در کشور و در برگیرنده 
تاریخ، مقاومت، فرهنگ، تمــدن، آیین و مذهب مردمان این 
سرزمین است. در این راستا از تمام ظرفیت ها برای احیای این 
پهنه تاریخی استفاده خواهیم کرد. مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی بوشهر با اشــاره به اینکه برآورد 
هزینه برای فاز اول این پروژه، ۱0میلیارد ریال است، گفت: 
یکی از اولویت های ما در ســال جاری، ساماندهی گذرهای 
بافت تاریخی بوشهر است. فاز اول عملیات اجرایی این پروژه، 
از ابتدای مسجد شیخ سعدون تا مدرسه ۱3 آبان خواهد بود 
که تلاش می کنیم تا پایان شهریور سال جاری به اتمام برسد.

اسماعیل سجادی منش افزود: این محدوده یکی از بافت های 
ارزشمند در کشور اســت که در برگیرنده تاریخ، مقاومت، 
فرهنگ، تمدن، آیین و مذهب مردمان این سرزمین بوده و 
در این راستا از تمام ظرفیت ها برای احیای این پهنه تاریخی 
استفاده خواهیم کرد. بافت تاریخی شــهر بوشهر به عنوان 
بخشی از هویت این شــهر که به گفته بســیاری از بزرگان 
به عنوان یک گنج ارزشــمند و گرانبها شــناخته می شود، 
3۸هکتــار دارد و بیش از ۴00بنای بــا ارزش را در خود جا 
داده است. بافت تاریخی بوشهر یک گنج معماری به معنای 
جامع، منطبق با آخرین استانداردهای پدافند غیرعامل در 
جهان است و انتظار می رود که اقدامات لازم برای نوسازی و 

بازسازی این بافت طبق شرایط خاص آن انجام شود.

علیرضا قاسمی فرزاد 
استاندار همدان 

شــهرداری ها و جهادکشــاورزی بایــد پیش 
از اینکــه ســاخت و ســازهای غیرقانونــی 
آغاز شود، جلوی آنها را بگیرند. متأسفانه 
زمین خــواری، ضربه هــای بســیار عظیــم و 
جبران ناپذیــری را بــه اراضــی مختلــف وارد 
کــرده اســت. در ســنوات گذشــته، احکام 
تخریب ساخت وسازهای غیرقانونی صادر 
شده اند، اما کسی آنها را اجرا نکرده است.

همدان

رضا افلاطونی 
رئیس جهادکشاورزی قزوین  

واحدهــای نانوایــی کــه بــا تراکنــش صوری 
تخلف کرده اند شناســایی و مجــوز آنها لغو 
می شــود. تیــم نظــارت هوشــمند از طریــق 
کارتخوان هــای  نصــب شــده در نانوایی هــا 
از تخلفــات موجــود در واحدهــای نانوایــی 
جلوگیــری می کنــد. ســامانه جدیــدی برای 
نظارت هوشمند بر نانوایی ها احداث شده 
و با دسترسی به اطلاعات این دستگاه ها، 
از سوی تیم نظارت هوشمند رصد می شود.

قزوین

یوسف بیدخوری 
معاون گردشگری میراث فرهنگی 

خراسان رضوی 
پیش بینی می شــود در تابســتان ۱۴۰۱ 
بیــش از ۱۴میلیون و ۳۰۰هزار اســکان 
در واحدهــای اقامتــی خراســان رضوی 
ثبــت شــود. در ۳مــاه ابتدایی امســال 
بیــش از 7میلیــون و ۶۱هــزار نفــر در 
خراســان رضوی اقامت داشــتند. باید 
توجه داشت که در تابســتان سال ۹۸ 
بیش از ۱۲میلیون و 7۹۰هزار اقامت در 

واحدهای اقامتی به ثبت رسیده بود.

 خراسان رضوی

فرحناز محمدی 
 مدیرکل بهزیستی کرمانشاه  

از ۸۰۰کــودک کار بــرآورد شــده حــدود 
۳۸۰کــودک تحــت پوشــش بهزیســتی 
هستند و از خدمات آن بهره مند می شوند. 
کــودکان کار و  زمینــه  ۱۳دســتگاه در 
ســاماندهی آنها مســئولیت دارنــد. بانک 
اطلاعاتی کودکان کار تشــکیل شــده و در 
مرحلــه اول تمرکــز روی کــودکان زباله گرد 
است، زیرا این کار آسیب روحی و جسمی 

بسیاری به دنبال دارد.

کرمانشاه

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار 

سیستانوبلوچســتان5هــزارهکتــارباغمــوزدارد
امادرطرحهایتوســعهایقراراستاینمیزانبه
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بوشهر

سیستان وبلوچستان

تالاب هــای  مصــوب  حق آبه هــای 
کشــور تاکنــون تامیــن نشــده و لازم 
 اســت مدیریــت بهتــری در ایــن زمینه 

صورت گیرد.
به گزارش ایســنا، مجتبی ذوالجودی، 
معاونــت محیط زیســت تالاب هــای 
سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
دولــت بــا جدیــت به دنبــال دریافــت 
حق آبــه  تالاب هاســت تــا وضعیــت 
تالاب هــا بعد از دو ســال خشکســالی 

بهبود یابد.

۸۰
درصد

تومــان قیمــت هــر ســنجاب زاگرســی 
برخــی  در  روزهــا  ایــن  کــه  اســت 
به صــورت  اجتماعــی  شــبکه های 

غیرقانونی به فروش می رسد.
خبرنــگاران،  باشــگاه  گــزارش  بــه 
ســمیه رفیعــی، رئیــس فراکســیون 
محیط زیســت مجلــس بــا اشــاره بــه 
ایــن خبــر از رشــد قاچــاق ســنجاب در 
استان های زاگرس نشین نظیر ایلام، 
کردســتان، کرمانشــاه، کهگیلویــه و 

بویراحمد انتقاد کرد.

1.5
میلیون

شــدن عمق تالاب انزلی موجب مرگ 
دسته جمعی ماهیان شده است.

 بــه گــزارش همشــهری، سیدحســن 
جعفری سرپرست اداره محیط زیست 
انزلــی در این بــاره گفــت: گرمــای هوا 
و کاهــش میــزان اکســیژن آب عامــل 
اصلــی ایــن اتفــاق ناخوشــایند طــی 

روزهای اخیر شده است.

4۰
سانتیمتر

دود ناشــی از آتش ســوزی اخیر تالاب 
هورالعظیــم بوده کــه از بخــش عراقی 
تــالاب تــا داخــل شــهرهای اســتان 
خوزســتان رســوخ کــرده اســت. بــه 
گــزارش ایرنــا، جریــان بــاد غالــب کــه 
عمدتا شــمال غــرب به جنوب شــرقی 
است باعث شده تا مردم شهرستان ها 
با مشکلات تنفسی و زیست محیطی 

روبه رو شوند.

1۰۰
کیلومتر 

خبر

جســتوجوهایهمشــهریمشــخصکرد
کهپرترهفروختهشدهدرحراجیکریستیز
لندن،نقاشــیدیگــریاســتکهبــهقیمت
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